
Penn-UNIST: 
Partnerstvo izraslo 
iz ratnih strahota

hrvatske sveučilišne novine

FKIT Spin-off:
Znanost za
čistiju vodu

Universitas:
prvih 100
brojeva

STR. 6

Studentski sport:
najviše nagrada
ide u Zagreb

STR. 15-18

god IX.
broj 100.
28. veljače 2018.
www.unist.hr
www.unizg.hr

STR. 27

STR. 2

Novo lice 
Studentskog doma 
‘Bruno Bušić’

DamIr BoraS: 
Sveučilište u 
Zagrebu zadržava 
kontinuitet

U 

Ministarstvu regio-

nalnog razvoja i fon-

dova Europske unije 

krajem siječnja je pot-

pisan ugovor o dodjeli nepo-

vratnih sredstava za projekt 

“Rekonstrukcija Studentskog 

doma ‘Bruno Bušić’ u Splitu”. 

Projekt je bio prijavljen na 

poziv za dostavu projektnih 

prijedloga “Modernizacija, 

unaprjeđenje i proširenje in-

frastrukture studentskog 

smještaja za studente u nepo-

voljnom položaju”, u okviru 

operativnog programa “Kon-

kurentnost i kohezija 2014. – 

2020.”, a nepovratna sredstva 

po ugovoru iznose 32.550.000 

kuna.  Nastavak Na str. 7
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N
e počinju sva partner-

stva na taj način. Pri-

je mnogo godina, ne-

posredno nakon rata, 

poslijeratna Vlada bila je suo-

čena s velikim izazovom: iden-

tificiranjem tijela poginulih. 

Mnogi od njih bili su pokopa-

ni u masovnim grobnicama. 

Zbog sukoba, napredna foren-

zična oprema nije bila dostup-

na. No i da je bila, nitko nije 

imao potrebnu stručnost za ta-

kav pothvat.

Tako je na službenim strani-

ca Pennsylvania State Univer-

sityja opisan početak surad-

nje ovog uglednog američkog 

sveučilišta sa Sveučilištem u 

Splitu. Članak objavljen na po-

veznici http://news.psu.edu/

story/502703/2018/01/26/im-

pact/penn-state-and-croatias-

university-split-deepen-par-

tnership prenosimo u cijelosti, 

uz redakcijsku opremu.

Prof. Dragan Primorac, ta-

da na postdoktorskoj stipendi-

ji na Sveučilištu Connecticut, 

preuzeo je obvezu traženja po-

moći. Nakon mnogobrojnih 

zatvorenih vrata, Primorac je 

došao do Mitchella Hollanda, 

koji je u to vrijeme vodio Labo-

ratorij za identifikaciju DNK u 

Oružanim snagama u Washi-

ngtonu, a uz to je bio i vodeći 

stručnjak za forenzičnu mole-

kularnu biologiju.

Alat za mir
Primorac, Holland i osta-

li forenzični stručnjaci počeli 

su koristiti nove tehnologije i 

procese uz pomoć kojih je, uz 

velike napore, do danas identi-

ficirano preko 90 posto žrtava 

rata. Nadalje, to je donijelo re-

voluciju u globalnoj forenzičnoj 

znanosti.

– U forenzičnoj znanosti ra-

di se o istini i pravdi, ali ona je, 

također, i važna za mir i zaklju-

čak priča o voljenima – kazao je 

Primorac.

Kroz kontinuirano partner-

stvo, Primorac, bivši ministar 

znanosti, obrazovanja i spor-

ta Republike Hrvatske, 2016. 

Na mrežnim stranicama Penn Statea objavljen je opširni članak o nastanku, 
sadašnjosti i budućnosti partnerstva koje to ugledno američko sveučilište razvija sa 
Sveučilištem u Splitu, od suradnje na identifikaciji stradalih u Domovinskom ratu 
do niza zajedničkih znanstvenih i nastavnih projekata

Partnerstvo izraslo 
iz ratnih strahota

Natječaj za Fond za razvoj suradnje
Penn State University i Sveučilište u Splitu kao glo-
balni strateški partneri raspisuju poziv na natječaj za 
financiranje prijedloga zajedničkih, održivih i eduka-
cijskih projekata.
The 2018 Collaboration Development Fund je nasta-
vak istog načina financiranja iz 2017. godine i osigu-
rava inicijalna sredstva zajedničkim sveučilišnim gru-
pama istraživača i nastavnika s ciljem osmišljavanja 
plana dugoročne suradnje između studenata i znan-
stveno-nastavnog osoblja obaju sveučilišta.
Natječaj je otvoren svim zaposlenicima obaju sveučili-
šta s temama iz svih područja. Uspješnim prijedlozima 
projekta smatrat će se oni koji imaju jasno razložene 
planove za dugoročnu suradnju, uz korištenje vanj-
skih fondova (HR, EU, SAD…), radi svoje daljnje sa-
moodrživosti, i koji uključuju zaposlenike i studente s 
Penn State Universityja i Sveučilišta u Splitu.
VAŽNI DATUMI:
1. Rok predaje prijedloga: 30. ožujka 2018.
2. Predviđeni rok evaluacije i objava rezultata: 15. 
svibnja 2018.
3. Predviđeni početak projekta: 1. lipnja 2018.
4. Rok za dostavu završnog izvješća: 30. lipnja 2019.
Više informacija i sva dokumentacija dostupni su na 
mrežnim stranicama Sveučilišta u Splitu, na adresi 
http://www.unist.hr/novosti/znanost-i-tehnologi-
ja/penn-state-university-of-split-2018-collabora-
tion-development-fund-poziv-na-natjecaj-104680

Splitski studenti na Penn Stateu s Alenom Soldom i 
Mitchom Hollandom

PENNSYLVANIA STATE UNIVERSITY I SVEUČILIŠTE U SPLITU SVE VIŠE ŠIRE SVOJU SURADNJU

godine postao je prvi global-

ni veleposlanik Penn Statea, 

a trenutno, među ostalim, ra-

di i kao honorarni profesor na 

Eberly College of Science na 

Penn Stateu.

– Sve što je ostvareno ovim 

partnerstvom proizišlo je iz 

prijateljstva Mitcha Hollanda 

i mene, započetog prije 27 godi-

na – rekao je Primorac.

– Doista vjerujem da par-

tnerstvo ne može uspjeti bez 

prijateljstva. To je poruka ko-

ju širim diljem svijeta kad god 

putujem.

Holland se 2005. godine pri-

družio Penn Stateu gdje je ra-

zvijao program forenzične zna-

nosti. Donio je i svoje hrvatske 

kontakte, od kojih su mnogi bi-

li upravo sa Sveučilišta u Splitu 

– i time je, naporima Hollanda i 

Ureda globalnih programa, for-

mirano novo Penn State stra-

teško partnerstvo.

Neprekidni susreti
Iako je počelo s forenzičnom 

znanosti, partnerstvo se ne-

davno počelo širiti. Multidisci-

plinarno izaslanstvo od 11 stu-

denata, koje je predvodio Alen 

Soldo, prorektor za znanost i 

međunarodnu suradnju u Spli-

tu, posjetilo je Penn State u ruj-

nu 2017. Za ovaj konkretni pro-

gram, odabiru se studenti iz pro-

grama za razmjenu kako bi se 

uspostavile međunarodne veze. 

Studenti dolaze iz raznih disci-

plina, od umjetnosti preko in-

ženjerstva do morske biologije.

– To jednostavno funkcio-

nira – rekao je Soldo. “Želimo 

podići suradnju na višu razi-

nu. Nevjerojatno... Mislim da 

prošle godine nije bilo tjedna u 

kojem na Penn Stateu nije bilo 

splitske delegacije, ili delega-

cije Penn Statea u Hrvatskoj.”

Primorac prisnažuje njego-

ve riječi.

– Svakog dana odvija se su-

radnja između Penn Statea i 

Sveučilišta u Splitu. Moj san 

je vidjeti kako naša sveučili-

šta stvaraju model suradnje u 

drugim disciplinama – kemi-

ji, ekonomiji, pravu, medicini 

– kao što, vjerujem, već postoji 

u forenzici.

Sveučilišta poduzimaju 

korake kako bi taj san postao 

stvarnost. Rade na dobivanju 

sredstava Erasmus+ za daljnju 

mobilnost između Penn Statea 

i Splita. College of Medicine 

poslao je delegaciju studena-

ta u Split u lipnju 2017. godine, 

a u planu je i posjet delegacije 

Pravne škole Penn Statea Hr-

vatskoj. Nedavno je delegacija 

Sveučilišne knjižnice u Spli-

tu posjetila knjižnični sustav 

Penn Statea, uključujući Uni-

versity Park i Altoona knjižni-

ce. Prorektor Soldo, također, 

drži zajednički tečaj biologije 

mora s Reneeom Bishop-Pier-

ceom (Worthington Scranton).

– Ovo se partnerstvo razvi-

lo i iznad mojih očekivanja – 

rekao je Martin Trethewey, 

direktor tvrtke Penn State’s 

Global Engagement Network. 

“Sada imamo plan i neprekid-

no radimo po njemu. Naš naj-

važniji fokus je iskoristiti svu 

energiju ovog partnerstva – do-

bro je imati takav problem!”

Planirani projekti
Mnoštvo novih projekata, 

koje zajednički financiraju 

Penn State i Sveučilište u Spli-

tu, obećava upravo to. U planu 

je više zajedničkih projekata:

1. Youth Aspirations, Iden-

tity, and Demographic Change 

in Rural Croatia: Implications 

for Education and Rural and 

Regional Development (Kai 

A. Schafft, Sanja Stanić)

2. High quality recon-

struction of ultrasound tomo-

graphy using total least squ-

ares with edge- preserving 

constraints (Jesse L. Barlow, 

Ivan Slapničar)

3. Common e-learning do-

main for the initial courses in 

the STEM (Wendy Hanna-Ro-

se, Marko Rosić)

4. Coastal Marine Envi-

ronmental Science (Renee E. 

Bishop Pierce, Alen Soldo)

5. Arts and Humanities Ini-

tiative (Beatriz Rivera-Barnes, 

Brian Willems)

6. Forensic Historical Identi-

fication (Mitchell M. Holland, 

Željana Bašić)

7. Sculpting Project (Cristin 

Millett, Robert Jozić)

8. Connecting the Univer-

sity of Split and Penn State 

Beaver through Collaborati-

ve Online International Lear-

ning (Jenifer Cushman, Igor 

Jerković)

9. Real time aerial image 

processing from UAV for se-

arch and rescue, firefighting 

and other socially useful 

applications (Guido Cervone, 

Sven Gotovac)

10. Building a long-term co-

llaboration between the Penn 

State University – College of 

Medicine and the University 

of Split School of Medicine (Ben 

Fredrick, Zoran Đogaš)

11. Realizing Economic De-

velopment of Tourism Linkages 

Through Croatian Local Food 

and Agricultural System (Amit 

Sharma, Maja Fredotović)

12. Active Learning in 

STEM Education (Wendy 

Hanna-Rose, Jasna Puizina)

13. Effects of Religion and 

Deployed Husbands on Wo-

men (Melissa LaBuda, Goran 

Kardum)

14. Customized Sustainable 

Housing For Split (And/Or Ge-

neric Models For Urban Deve-

lopment) (Jose Duarte, Hrvo-

je Njirić)

15. Combining Traditional 

Stone Crafting Techniques 

With Digital Technologies (Jo-

se Duarte, Boris Trogrlić).

– Sjajno je – rekao je Soldo. 

“Radujemo se dijeljenju znanja 

zajedno. Svatko može dobiti ne-

što od ovoga i stvarno možemo 

napraviti razliku.”

– Moj prijatelj i mentor Shi-

mon Peres, predsjednik Izraela, 

uvijek bi govorio: Nema mjesta 

za male snove – rekao je Primo-

rac. “To je filozofija koja par-

tnerstvo Penn Statea i Splita 

vodi naprijed. Sanjat ćemo ve-

like stvari – i postići ih.” R.I.
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N
a izborima za rektora 

Sveučilišta u Zagre-

bu održanima 23. ve-

ljače, od 70 članova 

sveučilišnog Senata, njih 54 

je glas dalo aktualnom rek-

toru prof. Damiru Borasu, a 

15 glasova je dobio prof. Da-

mir Bakić. Jedan je listić 

bio nevažeći. Novi četvero-

godišnji mandat rektoru Bo-

rasu počinje teći 1. listopa-

da 2018.

Nakon zahvale svima ko-

ji su sudjelovali u izbornoj 

proceduri i posebne zahva-

le sastavnicama i vijećima 

koja su ga podržala, rektor 

Boras je čestitao svomu pro-

tukandidatu na podršci ko-

ju je ostvario. Ističući ulo-

gu svoga prorektorskog i 

savjetničkog tima pri izra-

di kvalitetnog programa ko-

ji mu je donio pobjedu, ocije-

nio je da su za izbor rektora 

najvažniji ”vjerodostojnost, 

program rada i uvjerljivost 

u obrani onoga za što se za-

laže”.

U osvrtu na izbornu kam-

panju i odnos s medijima, 

prof. Boras je istaknuo da 

pozdravlja svaku utemelje-

nu kritiku na svoj rad i po-

stupke, a svima koji su se 

služili neistinom, poluisti-

nama i insinuacijama po -

ručio je da za sebe prona-

Iz programa rada 2018.- 2022.
Osnovica njegova rada i dalje će biti individualizirani pristup 
koji uzima u obzir specifičnosti sastavnica, od čega je krenuo 
i u programu rada rektora iz 2014. godine. I dalje namjerava 
podržavati samostalnost i odgovornost dekana. U svojem 
radu, zajedno s prorektorima, nastojat će da studenti, nastav-
nici, istraživači i drugi zaposlenici Sveučilišta osjećaju da su 
cijenjeni te da su u središtu interesa i zalaganja Uprave.
Program rektora Borasa usredotočen je na tri najvažnija pod-
ručja rada Sveučilišta u Zagrebu: studije i studiranje, znanosti 
i istraživanje te inovacije i transfer tehnologije. Rektor smatra 
da je potrebno podržati istraživački rad i inovacijsku djelat-
nost koji napreduju u pogledu broja objavljenih radova, citi-
ranosti autora radova, broja nagrada za inovacije i patenata. 
U novom mandatnom razdoblju nastojat će što više poticati 
istraživački rad, imajući u vidu glavni strateški cilj, a to je „znan-
stvena izvrsnost, inovativnost, suradnja i multidisciplinirani 
pristup istraživanjima u različitim područjima i tehnologijama, 
uključujući humanističke i društvene znanosti te područje 
umjetnosti“. Kao svoju najvažniju zadaću rektor je istaknuo 
snažno zalaganje da se postojeći višegodišnji trend niskog 
ulaganja u znanost i razvoj preokrene u povećanje ulaganja 
od sadašnjih približno 0.7-0.8% BDP-a, na 1.4% BDP-a.
Studijske programe Sveučilišta potrebno je kontinuirano 
prilagođavati potrebama društva i tržišta rada. Istaknuo je i 
da će se timove sa sastavnica Sveučilišta u Zagrebu poticati 
da se prijavljuju na natječaje za dobivanje novca iz europskih 
fondova. Osim prilagodbe tržištu rada, važna je i internacio-
nalizacija studija i studiranja na sastavnicama Sveučilišta i u 
pogledu međunarodne mobilnosti studenta, i prema broju 
studijskih programa na Sveučilištu koji se potpuno izvode 
na engleskom jeziku. Umjetničke akademije se u području 
nastave, stvaralaštva i istraživanja trebaju razvijati u skladu 
s inicijativama i programima kulturnih i kreativnih politika u 
EU-u kako bi postale centar razvoja hrvatske umjetnosti, du-
hovnog stvaralaštva i kulture.
Kao podrške studentima planira se povećanje broja stipendija 
za studente slabijeg socioekonomskog statusa, stipendija za 
izvrsnost u područjima koja nisu pokrivena stipendijama Mi-
nistarstva znanosti i obrazovanja te stipendija za nastavničke 
studijske programe STEM područja. Stipendiranjem će se po-
držati i istaknute studente sportaše. U interesu studenata na-
stojat će se proširiti suradnja s Gradskim uredom za zdravstvo, 
kao i uredima za obrazovanje, kulturu i sport te Turističkom 
zajednicom grada Zagreba. Studentima će se pojednostaviti 
pristup zdravstvenim uslugama, kulturnim i sportskim do-
gađajima te drugim manifestacijama za studente. I dalje će 
se podržavati vrijedne aktivnosti studenata i Studentskoga 
zbora, a radi poticanja studenata na volontiranje i razvijanja 
svijesti o dobrobiti volontiranja, u suradnji s Crvenim križem 
Zagreba, planira se osnivanje Volonterskog centra Sveučilišta.
U budućem razdoblju posebnu pažnja će se posvetiti aktiv-
nostima iz područja upravljanja informacijama, informiranju 
javnosti, znanstvenoistraživačkoj, umjetničkoj i stručnoj dje-
latnosti te mobilnosti i međunarodnoj suradnji. Sustav uprav-
ljanja kvalitete od formalne obveze treba prerasti u njezinu 
svakodnevnu primjenu kojoj teži svaki pojedinac sveučilišnog 
sustava. Kao važna područja rektor navodi i prostorni razvoj 
Sveučilišta u Zagrebu, za koje je pripremljen katalog kapital-
nih projekata Sveučilišta, a u svrhu njihova boljeg financiranja. 
Potrebno je nastaviti i ulaganja u poboljšanje studentskoga 
standarda kroz projekte studentskih centara i posebno se 
posvetiti izgradnji novih smještajnih kapaciteta na ZUK 
Borongaj. U suradnji sa Srcem i pojedinim sastavnicama po-
boljšat će se informacijska infrastruktura osuvremenjivanjem 
postojećih i razvojem novih aplikacija i servisa. „Sveučilište u 
Zagrebu, u sadašnjoj formi sličnoj sveučilištima Humboldtova 
tipa, treba i dalje nastaviti osuvremenjivati i unaprjeđivati te 
razvijati kulturu kvalitete na svim područjima njegove djelat-
nosti“, zaključuje rektor svoj program.

Vjerodostojnošću do 
snažnog i utjecajnog 
Sveučilišta u Zagrebu

REKTOR DAMIR BORAS DOBIO POVJERENJE SENATA ZA DRUGI MANDAT

R
ektorski izbori nisu 

donijeli nikakvu ne-

izvjesnost, medijskim 

najavama usprkos. Na-

protiv, ovako nadmoćna po-

bjeda jednoga od kandidata 

se ne pamti. To nesumnjivo 

ukazuje na dvije stvari: pr-

vo, da je Senat ocijenio kako 

je sadašnji rektor radio mno-

go, i u dobrom smjeru, i dru-

go, da argumente o potrebi za 

promjenom, zasnovane na vr-

lo glasnoj izvaninstitucional-

noj kritici aktualnog rektora 

i njegove uprave, golema ve-

ćina Senata nije ocijenila vje-

Piše Duško Čizmić marović

Senat je bio nedvosmislen

Borasov protukandidat 

na rektorskim izborima prof. 

Damir Bakić u prvoj reakciji 

nakon senatskoga glasovanja 

poželio je reizabranom rekto-

ru sreću i uspjeh u radu te 

istaknuo da su članovi Senata 

poručili da su zadovoljni smje-

rom kojim Sveučilište ide.

- Senat je izabrao kandida-

ta koji mu bolje odgovara, koji 

je po njihovu shvaćanju vjero-

Glasovanje s porukom
PROF. DAMIR BAKIĆ:

dostojniji i koji će bolje vodi-

ti Sveučilište - rekao je prof. 

Bakić. 

On dodaje da je zadovoljan 

svojom kandidaturom, bez ob-

zira što je očekivao više glaso-

va članova Senata, te je zahva-

lio svima koji su ga podržavali 

tijekom izbornog procesa. Na-

javio je da se više neće kandi-

dirati za rektora, ali će nasta-

viti rad u Senatu.

rodostojnom.

Što je karakteriziralo pro-

tekli četverogodišnji mandat 

uprave Sveučilišta u Zagrebu 

na čelu s rektorom Borasom? 

Razložan angažman u vrlo ši-

rokom rasponu od obrane au-

tonomije, pa i ustavnim tuž-

bama i prijedlozima za pro-

mjenu temeljne legislative, 

preko uspješne borbe za per-

sonalno jačanje sveučilišta 

tzv. razvojnim koeficijenti-

ma, pa i sukoba s državnom 

administracijom radi osigu-

ranja stečenih prava, do kon-

kretnih inicijativa za poveća-

nje unutarsveučilišne surad-

nje i programske preobrazbe 

pojedinih studijskih usmjere-

nja u korist vlastita shvaća-

nja općih kulturnih i nacio-

nalnih interesa. I, ne na za-

dnjem mjestu, organiziranje 

vlastite medijske infrastruk-

ture radi objektivnog prikaza 

vlastitih aktivnosti.

Nijedan od tih napora nije 

prošao, i nije ni mogao pro-

ći, bez naglašenih otpora 

koji prate svaki pokušaj pre-

raspodjele zatečenih odnosa 

moći. No nije se mogao očeki-

vati ni neviđeni stupanj me-

dijske jednoglasnosti u po-

dršci izvaninstitucionalnoj 

kritici beziznimno svih po-

kušaja aktualne uprave da 

realizira vlastite program-

ske ciljeve, ni začuđujuće 

niska, u pravilu ad homi-

nem argumentacijska razi-

na te kritike.

Nadati se je da će nakon 

ovako nedvosmislenog senat-

skog izjašnjavanja u danima 

koji dolaze biti mnogo više 

prostora ne samo za razložni-

ju analizu proteklih događa-

ja, nego i za pravna, program-

ska, financijska i kadrovska 

pitanja razvoja sveučilišta. 

Priznajem da pritom još 

uvijek gajim iluziju u ozbilj-

niji doprinos hrvatske medij-

ske scene. Ali se ipak prven-

stveno oslanjamo na brzu 

uspostavu vlastite cjelovite 

akademske medijske infra-

strukture.

đu bolji put u budućnosti. 

Rektor je istaknuo vjerodo-

stojnost Senata i njegovih 

odluka, podsjetivši da su 

članovi Senata među naj-

školovanijim i najstručni-

jim osobama u Hrvatskoj te 

da vode vrijedne ustanove 

važne za budućnost stude-

nata, ali i hrvatskih tvrtki 

i javnih ustanova. Sveuči-

lište, po rektorovu sudu, uz 

sve teškoće na koje naila-

zi, uspješno i stalno napre-

duje. Naglasio je da će se i 

dalje zalagati za autonomi-

ju upravljanja, posebno ak-

centirajući važnost samo -

stalnosti dekana jer ”samo 

uz snažne dekane, koji pre-

uzimaju svoje odgovorno-

sti, možemo imati i snažno 

i utjecajno Sveučilište”.

Naposljetku je ponovio 

svoje zalaganje za općeljud-

ske vrijednosti, poštenje, 

rad, solidarnost i toleranci-

ju. Svim studentima i zapo-

slenicima Sveučilišta zaže-

lio je nove, brojne uspjehe, 

nove doktorate znanosti, 

nagrade za inovacije, pa-

tente i projekte u znanosti i 

razvoju, ali i umjetnosti te 

što uspješniju nastavu, kao i 

bolje vrednovanje i financi-

ranje sveučilišnog rada, pri-

mjerenije trudu, stručnosti i 

društvenom doprinosu. R.I.

Izbori za rektora Sveučilišta u Zagrebu odavno nisu privukli 
ovoliku medijsku pažnju DamIr HumSkI

Damir Boras novi (stari) rektor Zagrebačkog sveučilišta
 Davor PongračIć/HanZa meDIa

Nakon uvjerljive pobjede na izborima za rektora, prof. Damir Boras najavio je nastavak 
zalaganja na izgradnji snažnog, utjecajnog i autonomnog sveučilišta



universitas  |  veljača 2018.4

3. SJEDNICA REKTORSKOG ZBORA, ZAGREB,          26. SIJEČNJA 2017.

Nakon što je Rektorski 

zbor u više navrata, i u proš-

loj i u ovoj akademskoj go-

dini, tražio od Ministarstva 

znanosti i obrazovanja po-

datke o medijanu Europske 

unije izdvajanja za znanost 

i visoko obrazovanje, MZO 

je nedugo prije sjednice u 

Zagrebu dostavio te podat-

ke. Oni su, kako se dosad vi-

še puta čulo na sjednicama 

Zbora, važni zbog rasprave 

o izdvajanjima za visoko ob-

razovanje u Republici Hrvat-

skoj.

U dopisu MZO-a koji je 

potpisala državna tajnica 

za visoko obrazovanje prof. 

Branka Ramljak, kaže se:

“Prema raspoloživim 

K
ako je već bilo najav-

ljivano na ranijim 

sjednicama Zbora (i 

Universitas je o tome 

pisao u svom 96. broju), na 

ovoj sjednici je predstavlje-

na Knjiga standarda novog 

logotipa Rektorskog zbora. 

Knjigu je predstavila pro-

rektorica Sveučilišta u Za-

grebu prof. Ivana Čuković-

Bagić kao imenovana koor-

dinatorica izrade Knjige. 

Ona je posebno zahvalila 

dekanu zagrebačkog Grafič-

kog fakulteta prof. Klaudiju 

Papu i suradnicima na izra-

di Knjige doc. Miroslavu Mi-

koti i dvjema studenticama 

Ivi Komesar i Niki Svilar. U 

ovom broju Universitasa pr-

vi put donosimo izvješće sa 

sjednice Rektorskog zbora s 

novim logotipom.

Knjigom standarda defini-

rane su osnovna i sekundarne 

verzije logotipa, njihove mje-

re, omjeri, boje i tipografija. 

Također, definirani su vari-

jante i način korištenja logo-

tipa na posjetnicama, memo-

randumima, kuvertama, pu-

blikacijama, na pečatu...

Nakon kraće rasprave, i 

na prijedlog predsjednika 

Zbora prof. Vlade Guberca, 

Rektorski zbor je jednogla-

sno usvojio Odluku o usva-

janju Knjige standarda no-

vog vizualnog identiteta 

Rektorskog zbora, te poči-

nje “s uporabom novog lo-

gotipa i ostalih rješenja de-

finiranih dokumentom”.

Nema kadrovske politike bez   partnerstva sveučilišta i MZO-a

P
redsjednik Rektorsko-

ga zbora prof. Vlado 

Guberac predložio je 

ministrici znanosti i ob-

razovanja Blaženki Divjak da 

se u rad Povjerenstva za izradu 

prijedloga izmjena i dopuna za-

konske regulative u znanosti i 

visokom obrazovanju uključe i 

predstavnici Rektorskoga zbo-

ra. Također, pozvao je ministri-

cu da izvijesti članove Rektor-

skog zbora je li ove godine pla-

nirana izrada novog Zakona o 

znanstvenoj djelatnosti i viso-

kom obrazovanju.

Ministrica Divjak naglasi-

la je da je izrada novoga Zako-

na o znanstvenoj djelatnosti i 

visokom obrazovanju u planu 

normativnih aktivnosti Vlade 

RH za ovu godinu. Predviđeno 

je da se na izradi novog Zako-

na radi cijelu godinu dok bi se 

u proceduru Vlade RH uputio 

u posljednjem godišnjem kvar-

talu. Također je istaknula da će 

nakon formiranja Povjeren-

stva za izradu novog Zakona 

predložiti da Rektorski zbor 

imenuje svoje predstavnike u 

povjerenstvo.

Predstavnike 
RZ-a uključiti u 
izradu zakona

Hrvatska ‘jača’ od EU-a

Usvojen novi logotip

P
rijedlog Plana uprav-

ljanja ljudskim resur-

sima na sveučilišti-

ma u 2018. godini bila 

je točka dnevnog reda koja je 

izazvala najdužu i najžustri-

ju raspravu na sjednici Rek-

torskog zbora u Zagrebu. Ka-

ko je rekao predsjednik RZ-a 

prof. Vlado Guberac, Mini-

starstvo znanosti i obrazo-

vanja je Plan poslalo sveu-

čilištima sredinom prosinca 

prošle godine, a 12. siječnja 

im je dostavilo dopis kojim 

se sveučilišta obavještavaju 

da je Prethodna suglasnost 

za raspisivanje natječaja za 

radna mjesta na sveučili-

štima u sklopu raspoloživih 

sredstava u državnom pro-

računu za 2017. prestala vri-

jediti donošenjem Državnog 

proračuna Republike Hrvat-

ske za 2018. godinu i projek-

cije za 2019. i 2020. godinu. 

Prema nalogu MZO-a, sva su 

sveučilišta obvezna izraditi 

plan upravljanja ljudskim re-

sursima u 2018., s podacima o 

svim izmjenama koje dovode 

do promjene iznosa sredstava 

za isplatu plaća - prekid rad-

nog odnosa, umirovljenja, za-

pošljavanje novih zaposleni-

ka, napredovanje postojećih 

zaposlenika, nova sistemati-

zacija... - i to po mjesecima i 

po sastavnicama sveučilišta. 

Restriktivni pristup
Rektor Guberac istaknuo 

je da je sveučilišni sustav di-

namičan i gotovo je nemogu-

će po svim mjesecima preci-

zno utvrditi sve promjene na 

sastavnicama. Također, ka-

ko do kraja siječnja nisu bi-

la utvrđena jasna pravila za 

2018., postavio je pitanje funk-

cioniranja sveučilišnog susta-

va u ovoj godini.

Prorektor zagrebačkog sve-

učilišta prof. Ante Čović rekao 

je da se iz ovih dvaju dopisa vi-

di da nema pomaka u temelj-

nom stavu Ministarstva o ka-

drovskom razvoju sveučilišta, 

i da se iza brige za trošenje pro-

računskih sredstava nalazi 

ambicija MZO-a da preuzme 

kadrovsku politiku na sveuči-

lištima, čime se zalazi u autono-

miju sveučilišta. Naglasio je da 

bi osnovni interes sveučilišta, 

MZO i cjelokupne društvene i 

državne zajednice trebao biti 

razvoj visokog obrazovanja i 

znanosti, dok “spomenuta dva 

dopisa Ministarstva idu u smje-

ru administrativno-restriktiv-

nog pristupa”. Podsjetio je i na 

ranije prijedloge Rektorskog 

zbora o sastancima predstav-

nika Ministarstva i pojedinih 

sveučilišta nakon čega bi se 

održao zajednički sastanak, što 

nikad nije realizirano. Osim to-

ga, prof. Čović je konstatirao da 

MZO u postupku donošenja dr-

žavnog proračuna nije održao 

niti jedan sastanak s rektori-

ma, sveučilištima i upravama 

niti je najavio na koji način pla-

nira razvoj resursa u državnom 

proračunu. Podsjetio je da je 

Rektorski zbor upozoravao da 

treba imati u vidu i reakredita-

cijske nalaze u kojima je utvr-

đen nedostatak znanstveno-na-

stavnog kadra, a koji se izravno 

reflektira na kvalitetu izvedbe 

sveučilišnih programa. Zaklju-

čio je kako zahtjevu Ministar-

stva jednostavno nije moguće 

udovoljiti.

Prof. Dijana Vican istaknu-

la je da Sveučilište u Zadru go-

dinama vodi pomnu politiku 

razvoja kadrova, a posebno 

zadnjih nekoliko godina vodi 

brigu o koeficijentima, ali je 

evidentna neprikladnost ova-

kvog načina financiranja rad-

nih mjesta te otežanoga ili po-

sve onemogućenog razvoja vi-

sokog obrazovanja. Ustvrdila 

je da sveučilišni sustav posljed-

njih pet godina nema jasne kri-

terije niti postupke koji bi uspo-

stavili jasan okvir definiranja 

kadrovske politike. Dalje, insti-

tut reizbora zakonski nije pred-

viđen za nastavnike za koje nije 

osiguran koeficijent složenosti 

poslova potreban za njihovo na-

predovanje, već je predviđen za 

nastavnike koji nemaju uvjete 

za napredovanje utvrđene Za-

konom i podzakonskim akti-

ma. Problematizirala je i ogra-

ničenje napredovanja nastav-

nika povezujući ga s pitanjem 

i zapošljavanjem mladih znan-

stvenika i suradnika.

Osječki prorektor prof. Dra-

go Šubarić istaknuo je da su 

ograničenja napredovanja na-

stavnika u viša zvanja, uvje-

tovana koeficijentima, nemi-

novno dovela do diskrimina-

cije. Unatoč ostvarenim svim 

uvjetima Rektorskoga zbora 

i znanstvenim uvjetima, ako 

na svom fakultetu ili odjelu ni-

je postojala osoba koja odlazi u 

mirovinu, napredovanje jedno-

stavno nije bilo moguće. Sustav 

koeficijenata doveo je do diskri-

minacije u cjelokupnom sveuči-

lišnom sustavu jer sveučilišta 

u trenutku uvođenja koefici-

jenata nisu bila u istoj situaci-

ji i nisu sva imala jednak broj 

službenim podacima EURO-

STAT-a, Statističkoga ureda 

Europske unije, za 2015. go-

dinu udio bruto društveno-

ga proizvoda koji se izdvaja 

za visoko obrazovanje u Re-

publici Hrvatskoj bio je 1,2 

posto, dok je EU28 medijan 

iznosio 0,9 posto. Stoga je 

prema raspoloživim podaci-

ma Republika Hrvatska bila 

iznad EU28 medijana.

Neovisno o navedenim 

podacima, a sukladno cilju 

4.2. Poticati izdvajanja za 

visoko obrazovanje iz jav-

nog i privatnog sektora koji 

je definiran Strategijom ob-

razovanja, znanosti i tehno-

logije (Narodne novine, broj 

124/2014.), Ministarstvo zna-

“starijih nastavnika”, pa ljudi 

nisu mogli napredovati u zva-

nja a sveučilišta nisu mogla za-

pošljavati nove kadrove.

Neiskorišteni instituti
Rektor Sveučilišta u Splitu 

prof. Šimun Anđelinović na-

glasio je da treba artikulirati 

koliko sustavu visokog obra-

zovanja godišnje treba mladih 

ljudi a da sustav ne bude ugro-

žen. Po njegovim riječima, bez 

definiranja toga podatka plani-

ranje nije moguće. Objasnio je i 

da se u nastavi ne koristi “pool” 

instituta, kojega druge zemlje 

koriste, nego instituti izvršenu 

nastavu naplaćuju sveučilišti-

ma. Kad bi sveučilišta optere-

tila znanstvenike s 30 posto iz 

tog poola, imali bi dovoljno ka-

drova za sva naša sveučilišta u 

smislu obavljanja nastave. Dr-

žava bi time profitirala, a insti-

tuti bi bili još bolji ulaskom mla-

dih ljudi.

Prof. Sanja Barić sa Sveuči-

lišta u Rijeci složila se da posto-

je manjkavosti u dosadašnjem 

pristupu MZO-a, ali Sveučili-

šte u Rijeci načelno pozdrav-

lja plan upravljanja ljudskim 

resursima. Prema tamošnjoj 

praksi, rekla je, ne postoji pro-

blem u pripremanju planova 

jer su ih sastavnice pripremile.

Ministrica znanosti i obra-

zovanja Blaženka Divjak ista-

knula je kako je MZO dopisima 

želio doznati planove sveučili-

šta. Nakon što sveučilišta do-

stave svoje planove koji treba-

ju biti usuglašeni od MZO-a, 

ministrica vjeruje da će se mo-

ći razviti modeli i da će sveučili-

šta moći dalje nastaviti autono-

mno odlučivati o zapošljavanju. 

Istaknula je da su u razgovoru s 

Ministarstvom financija i unu-

tar Vlade u rebalansu proraču-

na uspjeli riješiti sve što se više 

potrošilo prošle godine na pozi-

ciji visokih učilišta, točnije ne-

kih sveučilišta. Ministarstvo je 

svjesno da u sustavu nedostaje 

financijskih sredstava, ali i ja-

snijeg osjećaja za ciljeve i pla-

niranje pa je u tom smislu po-

zvala sve na suradnju. Po nje-

zinu mišljenju, ustavno načelo 

autonomije ne uključuje kate-

goriju financijske autonomije, 

posebice u dijelu trošenja prora-

čunskih sredstava, nego je po-

trebno razviti zajednički model 

uz čuvanje fiskalne odgovorno-

sti. Ministrica Divjak istaknula 

je da su u MZO-u spremni i volj-

nosti i obrazovanja sustav-

no ulaže napore kako bi 

osiguralo dodatna finan-

cijska ulaganja u visoko 

obrazovanje iz Državno-

ga proračuna Republike 

Hrvatske.

Budući da raspoloži-

va sredstva u Državno-

me proračunu ovise o 

rastu gospodarstva i na-

pretku društva u cjeli-

ni, slobodni smo predlo-

žiti visokim učilištima 

da koriste raspoloživa 

sredstva iz europskih 

fondova kako bi se i na 

taj način osigurala do-

datna sredstva za ra-

zvoj visokog obrazova-

nja i znanosti.”
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N
akon konzultacija s 

članovima Rektor-

skog zbora, njegov 

predsjednik prof. 

Vlado Guberac je predložio, a 

Zbor je jednoglasno prihvatio 

kandidate za članove Uprav-

nog odbora Hrvatske zakla-

de za znanost u skladu s po-

zivom na kandidiranje objav-

ljenim 27. prosinca 2017.

Predloženi su:

Prof. dr. sc. Nataša Erja-

vec, redovita profesorica i 

prodekanica za znanost, po-

slijediplomske studije i dok-

torate Ekonomskoga fakul-

teta Sveučilišta u Zagrebu;

Prof. dr. sc. Alen Soldo, 

redoviti profesor Sveučiliš-

noga odjela za studije mora 

Sveučilišta u Splitu i pro -

rektor za znanost i među-

narodnu suradnju Sveuči-

lišta u Splitu;

Prof. dr. sc. Hrvoj Vančik, 

redoviti profesor Prirodo -

slovno-matematičkog fakul-

teta Sveučilišta u Zagrebu.

Imena predloženih kan-

didata dostavljena su Mini-

starstvu znanosti i obrazo-

vanja.

P
rof. Dijana Vican ukaza-

la je na dva problema s 

kojima je suočeno Sveu-

čilište u Zadru na kojem 

je rektorica. Jedan je problem 

u financiranju odobrenih IN-

TERREG projekata, projekata 

međugranične suradnje, u ko-

jima službe računovodstva ne-

maju jasne upute o vođenju pla-

ća djelatnika. Drugi problem ve-

zan je uz integrirana sveučilišta 

koja su diskriminirana u odno-

su na neintegrirana sveučilišta 

jer kao pravne osobe mogu na 

natječaju za EU sredstva očeki-

vati odobrenje samo jednog pro-

jekta čime se, kaže, demotivira 

potencijalne prijavitelje. Kao 

primjer je spomenula najavu 

europskih strukturnih fondo-

Nema kadrovske politike bez   partnerstva sveučilišta i MZO-a

Kandidati za UO Zaklade za znanost

Veličina (ni)je bitna
va koji omogućavaju dobivanje 

jednog projekta za najrazličitije 

standarde zanimanja i kvalifi-

kacije i potencijalne prijave no-

vih studijskih programa.

Ministrica Blaženka Divjak 

pojasnila je da integrirana sve-

učilišta imaju 2 do 3 tisuće stu-

denata, slično kao npr. neka sa-

stavnica Sveučilišta u Zagrebu. 

Radi se o projektu internaciona-

lizacije od 2 milijuna kuna ko-

jim se razvijaju studijski pro-

grami te je procjena Ministar-

stva da se u godinu dana i za taj 

iznos teško može razviti više od 

3 ili 4 studijska programa. Sla-

že se, međutim, da se u drugim 

programima može razmisliti o 

drugačijem modelu, posebno u 

projektima vezano uz program 

studentske prakse i daljnji ra-

zvoj HKO-a.

Stipe Mamić je vezano uz 

Interreg projekte pojasnio da 

MZO još uvijek očekuje konačni 

odgovor od Ministarstva finan-

cija. Naime, traži se da se sred-

stva koja su isplaćena za plaće 

iz državnog proračuna još do-

datno povuku iz fondova što je 

ili dvostruko financiranje ili ne-

namjensko korištenje te je teš-

ko očekivati da će Ministarstvo 

financija pronaći rješenje. Na-

glasio je da je Ministarstvo zna-

nosti i obrazovanja otvoreno za 

sve projekte koji su kompetitiv-

ni i gdje se osiguravaju dodatna 

sredstva za financiranje susta-

va. Sufinanciranje projekata je 

prioritet.

ni tijekom ove godine posjetiti 

svako sveučilište razgovarati o 

važnim temama te temeljnim i 

razvojnim pitanjima pojedinih 

sveučilišta. Prof. Anđelinović 

pozdravio je inicijativu, ista-

knuo da je poziv Sveučilišta u 

Splitu prema MZO-u uvijek 

otvoren, jer praktična pitanja 

treba akutno rješavati.

Probuđena ekonomija
Stipe Mamić naglasio je da 

koncept koeficijenata zaobila-

zi Odluku Vlade o zabrani za-

pošljavanja i proceduri koja 

je tamo propisana, a sve u do-

broj vjeri pomoći sustavu. No, 

kaže, Vladina Odluka mora se 

primjenjivati dok se ne prona-

đe sustavno rješenje. Podsjetio 

je da je Odluka donesena zbog 

krize, ali s obzirom na to da se 

ekonomija počela buditi, što se 

vidi i na proračunu, valja očeki-

vati da će Odluka biti izmijenje-

na, a MZO će u međuvremenu 

nastojati pronaći model koji će 

biti svima prihvatljiv. Proble-

matičnim smatra što se sveu-

čilišta pozivaju na suglasnosti 

izdane prije tri ili četiri godine, 

a koje su danas ad acta. Repli-

cirao mu je prof. Miloš Judaš 

riječima da ako se MZO može 

pozivati na dvije godine staru 

Odluku Vlade, onda se sveuči-

lišta isto tako mogu pozivati na 

dvije ili tri godine staru Odluku 

o zapošljavanju.

Zagrebački rektor prof. Da-

mir Boras složio se da treba 

misliti na financijsku odgo-

vornost i istaknuo da je Sveu-

čilište u Zagrebu izračunalo 

koliko je potrebno sredstava i 

za infrastrukturu i za zapošlja-

vanje, tako da MZO ima sve 

potrebne stavke za planiranje. 

Istaknuo je da samo dekani mo-

gu planirati kadrovsku politi-

ku, jer imaju najbolji uvid u po-

slovanje i potrebe pojedine sa-

stavnice, nakon čega se o tome 

raspravlja na Senatu. Isto tako 

smatra da je financijski plan 

donesen na Senatu i dostavljen 

Ministarstvu itekako dovoljan 

da ono na temelju njega može 

planirati i zastupati interese 

sveučilišta. Ministrica Divjak 

ističe, međutim, da se na kraju 

godine za sredstva u rebalansu 

proračuna s Ministarstvom fi-

nancija “borilo i izborilo Mini-

starstvo znanosti i obrazova-

nja, a ne sveučilišta”. To što je 

dopise Ministarstvo dostavilo 

krajem godine, za vrijeme blag-

dana, nije priječilo sveučilišti-

ma da ih proslijede sastavnica-

ma. Ponovila je da se na teme-

lju dostavljenih planova može 

izraditi model koji će omogućiti 

funkcioniranje u skladu s pove-

ćanim proračunskim sredstvi-

ma, a razgovarat će se i o pro-

gramskim ugovorima, ciljevi-

ma, strateškim odrednicama 

programa, potrebama za po-

jedinim studijskim programi-

ma... Prof. Boras se složio kako 

Ministarstvo i sveučilišta mo-

raju surađivati, ali smatra da bi 

Ministarstvo puno bolje prošlo 

u rebalansu proračuna da je u 

razgovore uključilo Rektorski 

zbor.

Prof. Alfio Barbieri, rektor 

Sveučilišta u Puli, rekao je da 

sveučilišta moraju biti partne-

ri s MZO-om jer rektori nema-

ju snagu sami provoditi pamet-

nu, ciljanu i racionalnu politi-

ku. Prof. Barbieri objasnio je da 

je Bolonjskim procesom nastu-

pila inflacija nastavnih progra-

ma pri čemu se nitko nije upitao 

jesu li ti programi nužni. Stoga 

se stari programi moraju za-

mijeniti novim, primamljivim 

programima.

Prof. Ivo Družić smatra da je 

temeljni uzrok nesuglasicama 

nepostojanje konzistentne veze 

između znanstveno-obrazovne 

državne politike i proračunske 

politike, pa su mjere iz Strate-

gije znanosti i visokog obrazo-

vanja smanjenjem proračuna 

bile onemogućene. Od 2004. do 

2014./2015. Hrvatska je bila jedi-

na zemlja u Europskoj uniji u 

kojoj su smanjena izdvajanja za 

znanost. Nakon krize od 2008. 

do 2014. ili 2015. državni prora-

čun je porastao za 8 posto, a u 

njemu je proračun za znanost 

i obrazovanje smanjen za 4 po-

sto, dok je broj studenata pove-

ćan za 18 posto. Zaključno je 

istaknuo da dok god se zajed-

nički ne osvijesti problem i ne 

napravi pritisak zbog promje-

ne položaja sustava znanosti i 

visokog obrazovanja, u razvoj-

nom smislu se neće moći držati 

korak s EU.

Ministrica Divjak istaknula 

je da Hrvatska nije jedina drža-

va kojoj je smanjen proračun za 

znanost i obrazovanje i svjesna 

je činjenice da ono što je pred-

viđeno u projekciji za sljedeće 

dvije godine nije dovoljno, me-

đutim to nas ne lišava odgovor-

nosti da odgovorno trošimo ono 

čime raspolažemo. Njezin po-

moćnik Stipe Mamić smatra 

da je proračun zakomplicirao 

dio vezan uz vlastite i namjen-

ske prihode koji su 2015. godi-

ne na silu uneseni u proračun 

Ministarstva znanosti i obra-

zovanja. Također je istaknuo 

kako je Ministarstvo znanosti 

i obrazovanja pohvaljeno na ra-

zini Vlade kao jedno od najbo-

ljih ministarstava po povlače-

nju fondova (oko 500 milijuna 

eura), neovisno o problemima 

koji postoje i o kojima će još mo-

rati razgovarati. Istaknuo je da 

je u studentske domove uloženo 

više od 150 milijuna eura, 50 mi-

lijuna eura u znanstvene cen-

tre izvrsnosti, 50 milijuna eura 

za stipendije, a kroz mjesec da-

na ide i odluka za još 130-140 mi-

lijuna eura u sustavu znanosti i 

visokog obrazovanja. Naglasio 

je da u proračunu znanost i vi-

soko obrazovanje rastu najma-

nje dvostruko, a kada govorimo 

o znanosti višestruko u odnosu 

na prosvjetu.

Predsjednik Rektorskoga 

zbora prof. Guberac se osvrnuo 

na Mamićevu izjavu o osigura-

nju 500 milijuna eura iz fondo-

va EU-a, rekavši da Osječko 

sveučilište nije imalo nikakvih 

koristi od povučenih sredstava. 

Još važnijim smatra problem 

doktoranada koji su izabrani 

na natječajima kao najbolji, a 

nakon šest godina, tj. nakon 

što doktoriraju izbacuje ih se 

iz sustava jer se za njih ne mo-

že pronaći razlika koeficijenta 

od 0,194. Prof. Divjak smatra da 

osobu kojoj treba šest godina da 

doktorira ne možemo smatrati 

izvrsnom, odnosno možemo se 

zapitati kakvi su naši doktor-

ski studiji. Upozorila je da su 

sva sveučilišta, bez iznimke, 

za ovu godinu dobila poveća-

nja na rashodima za zaposlene 

i razlika u koeficijentima koja 

počinje s nula neće biti prepre-

ka da se nekoga zaposli.

Očitovanje i zaključak
Nakon okončanja raspra-

ve prihvaćeno je detaljno Oči-

tovanje Rektorskog zbora na 

zahtjev MZO-a pod nazivom 

“Plan upravljanja ljudskim re-

sursima sveučilišta u okviru 

raspoloživih sredstava držav-

nog proračuna u 2018. godini”. 

Također, na prijedlog predsjed-

nika RZ-a prof. Vlade Guberca, 

Rektorski zbor jednoglasno je 

donio sljedeći zaključak:

I.

Ministarstvo znanosti i ob-

razovanja treba u uzajamnom 

i partnerskom odnosu s Rek-

torskim zborom utvrditi jasno 

osmišljenu i profiliranu politi-

ku zapošljavanja, profesional-

nog i stručnog usavršavanja 

i napredovanja zaposlenika u 

sveučilišnom sustavu te strate-

giju razvoja kadrova na sveu-

čilištima, koja bi bila temelj za 

donošenje Plana upravljanja 

ljudskim resursima na sveu-

čilištima.

II.

Rektorski zbor traži od Mi-

nistarstva znanosti i obrazo-

vanja jasne pokazatelje o pro-

vedbi ciljeva u visokom obra-

zovanju i znanosti utvrđene 

ciljevima 4.1 i mjerom 4.2. u 

Strategiji obrazovanja, zna-

nosti i tehnologije (2014.) u Dr-

žavnom proračunu Republike 

Hrvatske za 2018. godinu i pro-

jekcije za 2019. i 2020. godinu 

(Narodne novine br. 124/17). 

III.

”Plan upravljanja ljudskim 

resursima” ne može dovoditi 

do ograničavanja zaposlenika 

u sveučilišnom sustavu i dis-

kriminacije u njihovu temelj-

nom pravu na napredovanje 

uz ispunjavanje uvjeta utvr-

đenih zakonskim i podzakon-

skim aktima, a time i ograni-

čavanju autonomije sveučili-

šta bez uvažavanja konteksta 

i uvjeta u kojima svako pojedi-

no sveučilište djeluje i posebi-

ce upravljanje resursima s koji-

ma raspolažu sveučilišta.

IV.

Utvrđivanje novih pravila i 

postupka nakon dostavljanja 

Plana upravljanja ljudskim 

resursima na mjesečnoj razi-

ni je za sveučilišni sustav kraj-

nje neprihvatljiv i neprimjeren, 

jer tek nakon 31. siječnja 2018. 

godine počinju se uspostavlja-

ti nova pravila i postupci, isto 

dovodi do “administrativne 

šutnje” i krajnje neizvjesnosti 

u kojem vremenskom roku će 

se uspostaviti odobrenja za pla-

će i prema kojim postupcima i 

pravilima. 

V.

Na niz otvorenih pitanja 

i pravnih praznina u radno-

pravnim statusima zaposleni-

ka u sveučilišnom sustavu ko-

ja su navedena u Očitovanju 

Rektorskog zbora, koje je u pri-

logu ovog Zaključka i čini nje-

gov sastavni dio, potrebno je 

sustavno i temeljito razmotri-

ti i pristupiti izmjeni zakonske 

regulative u sustavu znanosti i 

visokog obrazovanja.

VI.

U cilju osiguravanja održi-

vosti sustava visokoga obra-

zovanja potrebno da Rektor-

ski zbor u suradnji s Ministar-

stvom znanosti i obrazovanja 

definira strategiju razvoja ka-

drova, posebice osiguranje no-

vih radnih mjesta za asistente 

na godišnjoj razini.
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C
omprehensive Water 

Technology d.o.o. na-

stala je kao prva spin-

off tvrtka u vlasniš-

tvu Fakulteta kemijskog 

inženjerstva i tehnologije 

(udio od 80 posto) i matičnog 

Sveučilišta u Zagrebu (udio 

je 20 posto). Najveće ciljano 

tržište tvrtki predstavljaju 

tehnološki projekti vezani s 

uređajima za pročišćavanje 

voda za piće i otpadnih vo-

da, industrijskim postroje-

njima za obradu voda, a tu je 

i suradnja s projektantskim 

tvrtkama. Temeljna djelat-

nosti tvrtke su ispitivanja 

kakvoće voda, istraživanja 

tehnološki održivih postu-

paka obrade i pročišćavanja 

voda za piće i otpadnih voda 

primjenom pilot postrojenja, 

te izrada idejnih i tehnološki 

održivih projekata sustava 

za pročišćavanje voda. Sva-

ku od te tri djelatnosti mogu-

će je promatrati i ponuditi tr-

žištu kao zaseban proizvod 

ili uslugu, dok se objedinje-

njem njihove djelatnosti tr-

žištu nudi nova, dodana vri-

jednost.

O počecima, trenutnoj situ-

aciji i izazovima ovakvog 

tipa transfera tehnologije 

razgovor s pokretačem i ak-

tualnim direktorom CWT-a, 

ujedno i dekanom FKIT-a, 

profesorom Tomislavom 

Bolančom započeli smo 

pitanjem kako je došlo do 

osnivanja tvrtke u okviru 

fakulteta.

- Došli smo na tu ideju zato 

što smo imali dugogodišnju 

tradiciju bavljenja pročišća-

vanjem voda, dobre rezulta-

te u znanosti i dobru surad-

nju s gospodarstvom. Surad-

nja s gospodarstvom je bila 

toliko dobra da smo vidjeli 

kako u određenom trenut-

ku okružje fakulteta - koje 

je prije svega orijentirano 

na nastavu i znanost - guši 

RazgovaRao Ivan Perkov 
Snimio DamIr HumskI

O ideji i praksi uspješne fakultetske tvrtke 
kojoj je temeljna djelatnost istraživanje 
tehnološki održivih postupaka 
pročišćavanja i obrade vode razgovaramo 
s direktorom i aktualnim dekanom FKIT-a 
profesorom Tomislavom Bolančom

CWT: Fakultetska tvrtka  
u koju se treba ugledati

ZNANOST I GOSPODARSTVO RUKU POD RUKU: SPIN-OFF SA 
ZAGREBAČKOG FAKULTETA KEMIJSKOG INŽENJERSTVA I TEHNOLOGIJE

Infrastruktura mora biti 
dostupna svima. Mi 
nismo dovoljno bogato 
društvo da bi mogli 
dopustiti da oprema 
stoji neiskorištena

Naša sadašnja misija 
je objasniti društvenoj 
zajednici koje su 
dobrobiti ovakvih 
tvrtki i pomoći da 
se drugi ne suoče s 
istim problemima i da 
se lakše odvaže na 
osnivanje spin off tvrtki

naš potencijal. Željeli smo 

se osnivanjem spin off tvrt-

ke izdvojiti iz sustava, a opet 

ostati dovoljno blizu sveuči-

lištu i fakultetu. Na taj način 

dobiva se najbolje od oba su-

stava, a inovacije upravo to 

zahtijevaju.

Prepoznati potencijal
Jesu li uprave fakulteta i sve-

učilišta imale sluha za vašu 

ideju?

- Prof. Bruno Zelić, koji je 

bio dekan u to vrijeme, ini-

cirao je ideju i zajedno smo 

išli do bivše uprave Sveučili-

šta, u to vrijeme je rektor bio 

prof. Aleksa Bjeliš. Moram 

priznati da nismo naišli na 

očekivano razumijevanje, 

oni nisu u početku prepo-

znali da bi takav vid aktiv-

nosti bio koristan za Sveuči-

lište. Suočili smo se s nizom 

problema, sadržajne i admi-

nistrativne naravi, mučili 

se oko godinu dana i nismo 

ništa napravili. Situacija se 

promijenila kada je na duž-

nost stupila nova uprava s 

rektorom prof. Damirom 

Borasom. Oni su preuzeli 

mandat u listopadu 2014., a 

mi smo već u prosincu ima-

li nacrt osnivačkog ugovora. 

Važnu je ulogu odigrao pro-

rektor prof. Miljenko Šim-

praga, koji je brzo prepo-

znao potencijal naše ideje. 

Bio sam ugodno iznenađen 

kako su se stvari brzo i po-

zitivno razvile, pa danas svi 

govore o inovacijama kao o 

trećoj misiji sveučilišta, a 

prije nekoliko godina nije 

bilo tako.

Kakav je bio početak rada 

tvrtke?

- Tvrtka je osnovana u velja-

či 2015. i sad radimo točno 

tri godine. Zbog trnovitog 

puta koji smo prošli, morali 

smo ići vrlo konzervativno 

s osnivanjem. Uložili smo 

20.000 kuna temeljnog ka-

pitala, što je apsolutni mini-

mum. Moglo se uložiti puno 

više, ali zbog sumnjičavosti 

društvene zajednice u to vri-

jeme procijenili smo da to ne 

bi bilo oportuno. Odmah na-

kon osnivanja dobili smo po-

nude da u prvih šest mjese-

ci obavimo poslove vrijedne 

oko 750.000 kuna. Za to je, po 

mojoj procjeni, trebalo zapo-

sliti još sedam-osam ljudi.

Morali ste i odbiti neke po-

slove?

- Kao što rekoh, inicijalni ka-

pital iznosio je 20.000 kuna, 

a nismo bili spremni na ri-

zik da još fakultetskog nov-

ca uložimo u tvrtku, pa smo 

puno poslova morali odbiti i 

to nam je usporilo inicijal-

ni rast, a trenutno kontinu-

irano i stabilno rastemo kao 

zdrava tvrtka. Naša sadaš-

nja misija je objasniti druš-

tvenoj zajednici koje su do-

brobiti ovakvih tvrtki i po-

moći da se drugi ne suoče s 

istim problemima i da se lak-

še odvaže na osnivanje spin 

off tvrtki. Mi smo u 80 postot-

nom vlasništvu fakulteta, a 

20 posto je u vlasništvu Sve-

učilišta, s tim da se sva dobit 

vraća u sustav. Po tome smo 

jedinstveni i nema tu drugih 

interesa.

Kada ste dobili prve zaposle-

nike?

- Dva-tri mjeseca nakon 

osnutka, iako je prema po-

slovnom planu to trebalo bi-

ti tek za šest mjeseci. Zapo-

slili smo jednu znanstvenu 

novakinju, kojoj je prijetio 

odlazak s fakulteta. Kroz 

tvrtku je prošlo nekoliko 

ljudi, a u svakom smo tre-

nutku imali jednog do dva 

zaposlenika. Zaposlenici su 

mahom naši bivši studenti, 

jedino smo za upravljanje 

projektima morali pozvati 

ekonomske stručnjake. Tre-

nutno imamo jednog stal-

nog zaposlenika, a čekamo 

da potpišemo jedan veći po-

slovni ugovor i ako to reali-

ziramo, žurno nam trebaju 

barem još dva. Mi ovdje mo-

ramo primati najbolje, inače 

bismo brzo propali.

Što je s opremom?

- Koristimo infrastrukturu 

fakulteta. Imamo ugovor o 

najmu prostora i opreme po 

potrošnji. Model se pokazao 

jako uspješnim. Ovo je ka-

pitalna oprema, vrlo viso-

ke vrijednosti i mora biti 

dostupna ne samo tvrtki, 

nego i fakultetu i studenti-

ma. Dakle, infrastruktura 

mora biti dostupna svima. 

Mi nismo dovoljno bogato 

društvo da bismo mogli do-

pustiti da oprema stoji ne-

iskorištena. U svakom slu-

čaju, naši prihodi uvelike 

premašuju stupanj potroš-

nje opreme. Ugovor se mo-

že uvijek dodatno kalibri-

rati, ali model je svakako 

uspješan.

Sudjeluju li u radu tvrtke pro-

fesori fakulteta?

-  P rofe sor i  sudjeluju 

uglavnom kao konzultan-

ti i to većinom volonter-

ski. Ne zaziremo ni od to-

ga da bilo kome kompen-

ziramo rad ugovorom o 

djelu ili, u slučaju stude-

nata, studentskim ugovo-

rom, premda takvih ugo-

vora ima jako malo. Kao 

fa ku ltet poku šava mo 

napraviti model kojim bi 

studentima pružili šan-

su da osnuju takve tvrt-

ke i vrlo ih rado zovemo 

da sve vide na licu mje-

sta. Trenutno radimo i na 

modelu po kojem bi se dio 

studentske prakse mogao 

odrađivati ovdje, kako bi 

studenti dobili kompeten-

cije za rad u inovativnim 

tvrtkama i osjetili što 

znači rad u realnom sek-

toru i kakve su prilike za 

samozapošljavanje.

Koliki je njihov interes?

- Za sada, moram priznati, 

ne prevelik. Ali raste. Ovisi 

iz kojeg kuta gledamo. Kad 

znamo da smo mi jedna od 

samo četiri spin off tvrtke 

Sveučilišta u Zagrebu i da su 

naši studenti dio toga, pre-

zadovoljan sam. Ali, sma-

tramo da uvijek može bolje. 

Hrvatskoj treba puno, puno 

više ovakvih i sličnih inici-

jativa.

Poslovne tajne
Za koga i s kim najviše radite?

- Naša osnovna djelatnost 

je pročišćavanje vode, ali 

uključujemo i ostale aktiv-

nosti iz područja kemije, 

kemijskog inženjerstva i 

tehnologije. Mi smo tehnič-

ki fakultet, ovo je tehnička 

tvrtka i ne produciramo sa-

mo studije, nego i konkretna 

pilot-postrojenja. Radili smo 

tehnološke projekte, a po ne-

kima od njih su napravljeni 

i cijeli pogoni za pročišćava-

nje otpadnih voda. Kad iz 

slavine našeg pilot-pogona 

izađe voda za koju 4-5 neza-

visnih institucija potvrdi da 

je kvalitetna, onda se prema 

tim parametrima pristupa 

izradi tehnološkog projekta.

Kako ocjenjujete kvalitetu vo-

de u Zagrebu i Hrvatskoj?

- Ja mislim da je kvaliteta 

vode u Zagrebu i cijeloj Hr-

vatskoj više nego zadovo-

ljavajuća. Svako područje 

ima svoje probleme, a naša 

tvrtka svakako može pomo-

ći u rješavanju bilo kojeg od 

tih problema. Surađujemo 

s dosta tvrtki u Hrvatskoj, 

Plivom, INA-om, HEP-om, 

Hrvatskim vodama... kao i 

tvrtkama nastalima iz pri-

vatnog kapitala, a s velikim 

obrtnim sredstvima. Sad 

smo u pregovorima s Kon-

čarom i jako nam se sviđa 

način na koji ta tvrtka vidi 

vlastiti razvoj, i razvoj ovog 

društva.

Koji su vam planovi i izazovi u 

budućnosti?

- Cilj nam je da tvrtka na-

stavi rast i da je u nekom 

trenutku preuzme neka od 

jakih kompanija s kojima 

surađujemo. Mi bismo on-

da osnovali novu tvrtku, ne 

smijemo stati. Trenutno po-

tičemo osnivanje još jedne 

tvrtke, a radimo i na okviru 

u kojemu bi studenti mogli 

osnivati svoje vlastite tvrt-

ke. O konkretnim idejama 

još ne mogu govoriti, one su 

naša poslovna tajna!

Prof. Tomislav Bolanča: Stabilna smo i perspektivna tvrtka, 
koja raste sigurno i kontinuirano

Diplomantice Gabrijela Biloš, Silvia Morović i Ivana Žitko rade 
na diplomskim radovima, a posljednji će semestar provesti na 
usavršavanju u inozemstvu
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  Nastavak s 1. straNice

U
govor su potpisali mi-

nistrica regionalnog 

razvoja i fondova Eu-

ropske unije Gabrije-

la Žalac zajedno s ravnateljem 

Središnje agencije za financi-

ranje i ugovaranje programa 

i projekata EU (SAFU) To-

mislavom Petricom, te prof. 

Branko Matulić, prorektor 

za kvalitetu, kulturu i umjet-

nost Sveučilišta u Splitu, uz 

nazočnost pomoćnika mini-

strice znanosti i obrazovanja 

Stipe Mamića.

U planu je da se cjelokupni 

radovi odvijaju istovremeno 

jednim građevinskim zahva-

tom kako bi se minimiziralo 

vrijeme u kojem studenti ne-

će moći biti smješteni u stu-

dentskom domu. Planirani 

rok za završetak radova je 

veljača 2020. godine, a izvo-

đač bi trebao biti izabran do 

kraja ožujka. Projektantica 

Darinka Kuzmanić iz Arthi-

tektonskog biroa Ante Ku-

zmanića predvidjela je u re-

konstrukciji osigurati 174 

smještajne jedinice za 465 

osoba, od čega 121 trokrevet-

nu sobu, 49 dvokrevetnih te 

4 jednokrevetne sobe prila-

gođene osobama s invalidi-

tetom i smanjenom pokret-

ljivošću. Uz rekonstrukci-

ju-nadogradnju jednog kata 

(četvrti kat), rekonstrukcija 

Doma obuhvaća kompletno 

uređenje postojećih prosto-

ra, potpunu zamjenu posto-

jećih sustava grijanja i hla-

đenja, uključivo izvedbu su-

stava pripreme tople vode 

pomoću sustava sunčevih 

Dugoočekivana rekonstrukcija 
Studentskog doma ‘Bruno Bušić’ 
dobila je značajnu financijsku ‘injekciju’ 
iz europskih fondova, kojima će biti 
pokriveno više od polovice ukupne 
investicije

Novo lice i novi kat Doma 
‘Bruno Bušić’

SPLITSKO SVEUČILIŠTE ŠIRI SVOJE SMJEŠTAJNE KAPACITETE UZ POMOĆ EUROPSKIH FONDOVA

Sadašnji izgled Studentskog doma ‘Bruno Bušić’

Potpisivanje ugovora o financiranju rekonstrukcije Doma

Predstavljanje projekta rekonstrukcije Studentskog doma 
‘Bruno Bušić’  Jakov Prkić/Hanza Media

računalna 
simulacija 
budućeg 

izgleda 
Studentskog 
doma ‘Bruno 

Bušić’

kolektora na krovu zgrade, 

zatim zamjenu sustava elek-

troinstalacija uz potpunu za-

mjenu rasvjetnih tijela LED 

učinkovitom rasvjetom, kao i 

radove na kompletnom proče-

lju kako bi se povećala toplin-

ska izolacija, tj. smanjio gubi-

tak topline. Rekonstrukcijom 

je predviđeno i uvođenje lifta 

za osobe smanjene pokretlji-

vosti. Također, uredit će se i 

malonogometno i košarkaš-

ko igralište te urbana opre-

ma za odmor i rekreaciju u 

zelenilu.

rast standarda
Cjeloviti projekt, nekoliko 

dana kasnije u vijećnici Rek-

torata, javnosti su predstavi-

li prof. Šimun Anđelinović, 

rektor Sveučilišta u Splitu, 

prorektori prof. Marko Rosić 

i prof. Branko Matulić, Petar 

Smajić, ravnatelj Student-

skog centra Split sa suradni-

cima Matkom Matkovićem 

i Marijanom Bašićem, arhi-

tekt Ante Kuzmanić, Mateo 

Marušić, zamjenik predsjed-

nika Studentskog zbora Sve-

učilišta u Splitu, i Aleksan-

dra Banić, voditeljica Ureda 

za EU projekte.

Ukupna vrijednost pro-

jekta je točno 61.643.911 ku-

na, a uz spomenuta bespo-

vratna sredstva Sveučilište 

u Splitu je obvezno osigura-

ti 28.230.952 kune za finan-

ciranje, uz potporu Fonda 

za zaštitu okoliša i energet-

sku učinkovitost, Ministar-

stva znanosti i obrazovanja 

i vlastita sredstva partnera 

projekta Studentskog cen-

tra Split.

Rektor Anđelinović je ista-

knuo kako je riječ o važnom 

infrastrukturnom projektu, 

kojim će se povećati kapaci-

tet smještaja ovog student-

skog doma, a pri tome će po-

rasti i studentski standard. 

Zastarjela zgrada
Naime, Studentski dom 

“Bruno Bušić” nije zadovo-

ljavao osnovne zahtjeve za 

građevinu i druge zahtjeve, 

odnosno uvjete propisane Za-

konom o gradnji i posebnim 

propisima koji utječu na is-

punjenje temeljnih zahtjeva 

za građevinu, s obzirom na to 

da Dom od početka gradnje, 

odnosno stavljanja u funkci-

ju 1978. godine za potrebe Me-

diteranskih igara, nije obnav-

ljan. Zbog toga, ove godine 

nije primio stanare, odnosno 

studente, već im je dodijeljena 

subvencija u iznosu od 600 ku-

na kao pomoć u nalaženju pri-

vatnog smještaja, od čega 400 

kuna financira Ministarstvo 

znanosti i obrazovanja, a 200 

kuna Studentski centar Split.

Rektor je naglasio kako 

će i nakon obnove, odnosno 

rekonstrukcije i nadograd-

nje Studentskog doma “Bru-

no Bušić”, smještajni kapa-

citeti u Splitu i dalje biti ne-

dostatni za sve studente koji 

žele smještaj u domovima te 

je najavio pripremu potreb-

ne dokumentacije za izgrad-

nju novog doma u Kampusu, 

uz pomoć EU fondova, za što 

su već donijete odluke na Se-

natu Sveučilišta u Splitu, a i 

dalje traju radnje za za kam-

pus Klis.

Kako je izložio prorektor 

Marko Rosić, nadogradnjom 

četvrtog kata s dvokrevet-

nim sobama osigurava se po-

većanje kapaciteta student-

skog doma i njihovo opre-

manje sukladno potrebama 

studenata. Osim osiguranja 

osnovne funkcije smještaja, 

planiraju se poboljšati i ostali 

sadržaji studentskog doma, a 

koji bitno utječu na kvalitetu 

smještaja, a samim time i na 

uspješnost obavljanja fakul-

tetskih obaveza.  r.i.
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N
a Sveučilištu u Za-

g rebu od ržana je 

tribina o Programu 

provjere inovativ-

noga koncepta (PoC6) koji 

se provodi u okviru Hrvat-

skoga projekta tehnologij-

skog razvoja (Croatia Scien-

ce and Technology Project 

STP II), a u suradnji s Mini-

starstvom znanosti i obrazo-

vanja te Svjetskom bankom. 

Program je pokrenut kako bi 

se pružila podrška inovaci-

jama najranijih faza, u koji-

ma se tek potvrđuje isprav-

nost koncepta tehnološkoga 

rješenja, odnosno kako bi se 

osigurao pretkomercijalni 

kapital za tehničku i komer-

cijalnu provjeru inovativnog 

koncepta. Provedba Progra-

ma dodijeljena je Hrvatskoj 

agenciji za malo gospodar-

stvo, inovacije i investicije 

HAMAG-BICRO, a smisao je 

utvrditi tehničke karakteri-

stike i komercijalni potenci-

jal rezultata istraživanja.

Rektor zagrebačkoga Sve-

učilišta Damir Boras kazao 

je da je Sveučilište u Zagrebu 

“pokazalo prepoznatljiv ap-

sorpcijski kapacitet u odno-

su na međunarodne fondove 

i zbog toga je važno da mini-

starstva uvide da je potreb-

no otvoriti prostor znanstve-

nim centrima u Hrvatskoj, 

jer upravo oni osiguravaju 

razvoj regija”.

Četvrta revolucija
Taj kapacitet i napredak 

potvrđuju projekti ostvare-

ni u sklopu ovoga programa 

na nekoliko sveučilišnih sa-

stavnica: Fakultetu elek-

trotehnike i računarstva, 

Fakultetu strojarstva i bro-

dogradnje, Fakultetu kemij-

skoga inženjerstva i tehnolo-

gije te Prirodoslovno-mate-

matičkom fakultetu.

Akademik Leo Budin pre-

zentirao je aktivnosti Znan-

stvenoga vijeća za tehnološ-

ki razvoj Hrvatske akade-

mije znanosti i umjetnosti, 

koje su usmjerene na potica-

Piše TaTjana Klarić 
Snimio Damir HumsKi

Jedini način kojim se može izbjeći zastoje u razvoju četvrte 
industrijske revolucije je naglasak na inovacijama te na suradnji 
znanosti i gospodarstva, u čemu Hrvatska ‘ne stoji dobro’ i po 
većini je relevantnih kriterija pri dnu EU-a – istaknuto je na tribini 
Zagrebačkog sveučilišta 

Ili inovacija ili – stagnacija!
Projekti
– Automatsko umjeravanje 
karti prostora za autono-
mna skladišta, prof.  Zden-
ko Kovačić, FER
– Inteligentni računalni su-
stav rane dijagnostike kva-
rova rotacijskih elemenata 
strojeva, prof.  Dragutin 
Lisjak, FSB
– Potvrda koncepta sma-
njenja vibracija generatora i 
buke velikih vjetroagregata 
naprednim upravljanjem 
pretvarača snage, doc.  Vin-
ko Lešić, FER
– Sonda s rotirajućim ma-
gnetskim poljem za nera-
zornu kontrolu sigurnosno 
kritičnih komponenti indu-
strijskih postrojenja, doc.  
Darko Vasić, FER
– CATACX: Kognitivno-afek-
tivna tekstna analitika druš-
tvenih medija za analizu 
glasa korisnika, izv. prof.  Jan 
Šnajder, FER
InTenX – Uređaj za ispitiva-
nje mehaničkih svojstva 
materijala u ekstremnim 
uvjetima, dr. sc. Damjan 
Pelc, PMF
– Procjenitelj intrinzičnih 
vrijednosti indeksa tržišta 
kapitala u razvoju, doc.  
Zvonko Kostanjčar, FER
– Degradacija kompleksa 
lignoceluloze kroz proi-
zvodnju struvita iz digestata 
radi povećanja ekonomske 
i tehničke učinkovitosti bio-
plinskog postrojenja, dr. sc. 
Biljana Kulišić, Energetski 
institut “Hrvoje Požar”
– Potvrda koncepta elek-
troničkog diferencijala 
električnog automobila s 
neovisnim pogonima, prof.  
Stjepan Bogdan, FER
– Modularni uređaj za 
obradu otpadnih voda, doc.  
Hrvoje Kušić, FKIT

SURADNJA ZNANOSTI I GOSPODARSTVA: PREDSTAVLJEN PROGRAM PROVJERE INOVATIVNOG KONCEPTA

nje inovativnosti. Posebno je 

istaknuo kako bi rad na ino-

vacijskim i tehnologijskim 

projektima kao i rezultati tih 

istraživanja trebali ući u pra-

vilnike za napredovanja, na 

što je prorektor za inovacije, 

transfer tehnologije i komu-

nikacije Miljenko Šimpraga 

rekao da je upravo ova upra-

va na čelu s rektorom Bora-

som uspjela sugerirati po-

trebu priznavanja patenata, 

što je rezultiralo time da se 

izrada i izvedba programa 

transfera tehnologije nalazi 

u Odluci Rektorskoga zbora 

Republike Hrvatske o nuž-

nim uvjetima za ocjenu na-

stavne i stručne djelatnosti u 

postupku izbora u znanstve-

no-nastavna zvanja.

– Živimo u vrijeme četvr-

te industrijske revolucije u 

kojoj se znanje, tehnologija i 

gospodarstvo eksponencijal-

no mijenjaju – istaknuo je dr-

žavni tajnik u Ministarstvu 

znanosti i obrazovanja Tome 

Antičić, te upozorio da će ze-

mlje koje se ne prilagode tom 

eksponencijalnom razvoju 

stagnirati. Jedini način na 

koji se može izbjeći stagna-

cija je naglasak na inovaci-

jama i suradnji znanosti i 

gospodarstva. Antičić je re-

kao da smo svi svjesni da Hr-

vatska na tom području “ne 

stoji dobro” jer smo po većini 

relevantnih kriterija pri dnu 

ili na samome dnu Europske 

unije.

– Takva je situacija dugo-

ročno neodrživa i MZO pri-

prema niz mjera, od osnov-

ne škole do doktorskih studi-

ja, kako bi se to promijenilo. 

Svakako treba povećati fi-

nanciranje sektora znanosti 

i obrazovanja, ali je potrebno 

mijenjati i okruženje i cijeli 

pristup znanosti i obrazova-

nju – pojasnio je Antičić.

Jedna od tih mjera je i 

upravo predstavljeni pro -

gram. Kako bi potencijal-

nom korisniku bio omogu-

ćen jednostavniji put od 

samoga prijavljivanja do re-

alizacije, HAMAG-BICRO je 

s Centrom za istraživanje, 

razvoj i transfer tehnologije 

(CIRTT) Sveučilišta u Zagre-

bu, koji pruža podršku kori-

snicima kroz cijeli postupak 

prijavljivanja i implementa-

cije projekata, sklopio Spo-

razum o međusobnim pra-

vima i obvezama vezano uz 

provedbu Programa.

Prepoznavanje kvalitete
– Od 2010. do 2015. godi-

ne zaključeno je pet krugo-

va Programa PoC, pri čemu 

je uz stručnu potporu Cen-

tra sufinancirano četrdeset 

šest projekata te je time u 

razvoj inovacija uloženo 9,9 

milijuna kuna – podsjetio je 

ravnatelj sektora za bespo-

vratne potpore, istraživa-

nje, razvoj i inovacije HA-

MAG-BICRO-a Mislav Juri-

šić. Trenutno je u provedbi 

šesti krug Programa, a od 

ukupno 62 projekta odabra-

na na nacionalnoj razini, uz 

stručnu potporu CIRTT-a, 

sufinancirana su dvadeset 

tri projekta u vrijednosti od 

gotovo 7 milijuna kuna. Je-

dan od njih je Automatsko 

umjeravanje karti prosto-

ra za autonomna skladišta, 

profesora Zdenka Kovačića 

s Fakulteta elektrotehnike 

i računarstva. Profesor Ko-

vačić objasnio je da se radi 

o projektu koji ima za cilj ra-

zviti metodu stvaranja vr-

lo preciznih karata u indu-

strijskim okruženjima koje 

stvaraju autonomna vozila, 

kao što su samohodni viliča-

ri, koji se s takvom kartom 

mogu vrlo precizno i sigur-

no kretati. Kvalitetu projek-

ta prepoznala je i američka 

tvrtka s kojom je već potpi-

san ugovor te su trenutno u 

tijeku pregovori s jednim od 

najvećih proizvođača logi-

stičke opreme.

Prorektor Šimpraga re-

kao je da se predstavljanjem 

Programa provjere inova-

tivnog koncepta želi pota-

knuti interes znanstveni-

ka i istraživača na traženje 

komercijalnih i tehnoloških 

potencijala istraživačkih re-

zultata i uspješno stvaranje 

novih vrijednosti, istakavši 

kako upravo tehnološki ra-

zvoj ima važnu ulogu u tom 

procesu.

Živimo u vrijeme 
četvrte industrijske 
revolucije u kojoj se 
znanje, tehnologija 
i gospodarstvo 
eksponencijalno 
mijenjaju
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R
epublika Hrvatska 

konačno je potpisa-

la Sporazum o surad-

nji s Europskom sve-

mirskom agencijom, čime se 

naša zemlja priključila svim 

drugim članicama EU-a u 

ovoj instituciji. Tim spora-

zumom Hrvatska i ESA će 

napraviti okvir za intenziv-

niju i konkretniju suradnju 

na programima i aktivnosti-

ma Agencije.

Sporazum su potpisali 

ministrica znanosti i obra-

zovanja Blaženka Divjak i 

Frédéric Nordlund, šef odje-

la za vanjske odnose u ime 

direktora ESA.

Iz Agencije posebno isti-

ču činjenicu da su ovim pot-

pisom u aktivnosti ESA-e 

uključene sve zemlje člani-

ce EU-a koje nisu istodobno 

i članice Agencije.

Kopernikanski obrat
K a ko je  pr iop ć eno i z 

MZO-a, Sporazum će ubrza-

ti umrežavanje hrvatskih 

znanstvenika i gospodar-

stva u Europi, razvoj pod-

ručja od meteorologije i za-

štite okoliša do satelitske 

navigacije i robotike, a mi-

nistrica Divjak je izrazila 

nadu da će sporazum potpi-

san na dan rođenja Nikole 

Kopernika donijeti “koper-

nikanski obrat u odnosu 

znanosti i gospodarstva”. 

Ona je kazala da je Spora-

zum bio dugo “na čekanju”, i 

značit će podršku STEM po-

dručju koje je u fokusu inte-

resa Ministarstva.

Predstavnica Gospodar-

ske komore Tajana Kesić 

Šapić istaknula je da je spo-

razum prilika za snažniji 

razvoj na tom području jer 

ESA 90 posto ugovora ostva-

ruje s europskim tvrtkama, 

Hrvatska je posljednja članica EU-a koja će ovim sporazumom 
biti uključena u programe ESA-e, a od koje će koristi imati brojne 
znanstvene institucije, znanstvenici, ali i tvrtke

Hrvatska s Europom ‘leti’ u svemir
POTPISAN SPORAZUM S EUROPSKOM SVEMIRSKOM AGENCIJOM

M
inistarstvo znano-

sti i obrazovanja 

poduprijet će sa se-

dam milijuna kuna 

prijave hrvatskih znanstveni-

ka na kompetitivni program 

“Obzor 2020.”, kako bismo bi-

li uspješniji u tome programu, 

gdje smo sada tek na 20. mje-

stu u Europskoj uniji, najavi-

la je ministrica znanosti i ob-

razovanja Blaženka Divjak.

– Riječ je o još jednoj važ-

noj mjeri kojom želimo pota-

knuti izvrsnost u znanosti i 

primijenjenoj znanosti, pove-

zivanje znanosti i gospodar-

stva, te pridonijeti tomu da 

mladi i uspješni znanstveni-

ci ostaju u Hrvatskoj – ista-

knula je ministrica Divjak 

na predstavljanju inicijative 

u Ministarstvu znanosti i ob-

razovanja (MZO).

Divjak je izjavila da je u dr-

žavnom proračunu osigurano 

sedam milijuna kuna kako bi 

se hrvatskim znanstvenicima 

i onima koji se bave primije-

U državnom 
proračunu 
osigurano je sedam 
milijuna kuna kako 
bi se hrvatskim 
znanstvenicima i 
onima koji se bave 
primijenjenom 
znanošću 
omogućilo 
unaprjeđivanje 
prijava na ‘Obzor 
2020.’

Ministrica Blaženka Divjak i Frederic Nordlund razmjenjuju potpisani sporazum
  BruNo KoNjević/HaNza MeDia

Prijave na ‘Obzor 2020.’ 
dobivaju 7 milijuna kuna

POTPORA MINISTARSTVA ZNANOSTI I OBRAZOVANJA 
ZA NAJVAŽNIJI EUROPSKI SUSTAV PROJEKATA
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u lancu je 550 dobavljača iz 

24 zemlje, a interes za surad-

njom pokazale su brojne hr-

vatske tvrtke.

Nordlund je izrazio zado-

voljstvo potpisivanjem ugo-

vora kazavši kako je Hrvat-

ska već članica europske 

svemirske obitelji jer je su-

djelovala u donošenju odlu-

ka u projektima kao što su 

Galileo i Kopernik, a ovim 

sporazumom ostvaruje ja-

ču suradnju s članicama 

ESA-e.

Tri stupa suradnje
ESA je međunarodna or-

ganizacija s 22 države čla-

nice: Austrija, Belgija, Češ-

ka, Danska, Estonija, Fin-

ska, Francuska, Njemačka, 

Grčka, Mađarska, Irska, 

Italija, Luksemburg, Nizo-

zemska, Norveška, Poljska, 

Portugal, Rumunjska, Špa-

njolska, Švicarska i Ujedi-

njeno Kraljevstvo. Slovenija 

je pridruženi član. Kanada 

sudjeluje u nekim projekti-

ma u okviru sporazuma o 

suradnji. Bugarska, Cipar, 

Malta, Latvija, Litva, Slo -

vačka i Hrvatska imaju spo-

razume o suradnji s ESA. Za 

ESA radi oko 2200 djelatnika 

iz svih država članica, uklju-

čuju znanstvenike, inženje-

re, stručnjake informacijske 

tehnologije i administrativ-

no osoblje. ESA-in proračun 

za 2017. godinu iznosio je 5,75 

milijardi eura. ESA ulaže u 

svaku državu članicu kroz 

industrijske ugovore za sve-

mirske programe, a njihov 

iznos je manje ili više ekvi-

valentan doprinosu svake 

zemlje, ističe se na mrežnoj 

stranici ESA.

Na svečanosti potpisivanja 

ministrica Divjak nije skriva-

la oduševljenje pristupom Hr-

vatske ESA-inim programi-

ma, rekavši čak da bi uskoro 

možda i Rimac Automobili 

mogli lansirati svoj automo-

bil u svemir, aludirajući na ne-

davni pothvat vlasnika kom-

panije Tesla Elona Muska.

Čak i ovakav sporazum, 

bez ulaska u članstvo u 

ESA hrvatskim znanstve -

nicima i inženjerima omo-

gućuje brojne koristi poput 

stipendija za dodatno obra-

zovanje i usavršavanje, raz-

mjenu stručnjaka, održa-

vanje simpozija i konferen-

cija, promociju proizvoda i 

usluga razvijenih u sklopu 

programa Agencije, promi-

canje obrazovnih aktivno-

sti iz znanosti i tehnologije 

svemira i pomoć u upravlja-

nju svemirskim projektima. 

Suradnja s ESA-om ostva-

ruje se kroz tri stupa, a ovaj 

Sporazum otvara put pr-

vostupnoj suradnji. Njime 

se omogućava razmjena in-

formacija između Hrvatske 

i ESA-e putem sastanaka, 

radionica, programa obuke 

i primjenom specifičnih po-

dataka, kao i korištenje po-

moći Europske svemirske 

agencije pri sastavljanju na-

cionalne svemirske strategi-

je. U prvom razdoblju države 

potpisnice nisu dužne plaća-

ti financijski doprinos ESA-

i. Iz same agencije ističu da 

su u svemirska istraživanja 

već uključene brojne hrvat-

ske institucije i organizacije: 

Institut Ruđer Bošković, Dr-

žavni hidrometeorološki za-

vod, Državna uprava za za-

štitu i spašavanje, HAZU, te 

više fakulteta s nekoliko hr-

vatskih sveučilišta, najviše 

sa Sveučilišta u Zagrebu. Na 

istom području radi i više hr-

vatskih tvrtki, posebno u ra-

zvoju softvera za satelite.  R.I.

njenom znanošću, a sudjelu-

ju u najkompetitivnijem eu-

ropskom sustavu projekata – 

“Obzor 2020.”, omogućilo da, 

na temelju dodatnih finan-

cijskih sredstava, unaprijede 

prijave i konzorcije te time bu-

du uspješniji.

Napomenula je kako “na-

žalost za Hrvatsku situacija 

trenutačno nije dobra jer su 

naši znanstvenici, ako gle-

damo na veličinu sustava u 

Hrvatskoj i s obzirom na to 

koliko sudjelujemo u prija-

vama za “Obzor 2020.”, oko 

20. mjesta u Europskoj uni-

ji, što znači da nismo do -

bri”. Dodala je kako je po-

seban problem u tomu što je 

uspješnost hrvatskih prija-

va na “Obzor 2020.” oko de-

set posto, ali i istaknula da 

je riječ o vrlo kompetitivnim 

projektima, a to znači i da i 

one zemlje koje su uspješne 

imaju prolaznost od 15 do 20 

posto. Ministrica je objasni-

la da je svrha ove potpore da 

se unaprijede konzorciji ka-

ko bi mogli raditi više i bolje, 

da znanstvenici mogu sudje-

lovati na različitim trenin-

zima kako bi, kada se slje-

deći put jave na pozive, bili 

uspješniji.

Podsjetila je kako je mi-

nistarstvo, zahvaljujući ra-

zličitim programima, osi-

guralo da se oko tri stotine 

mladih znanstvenika za-

posli tijekom ove godine, te 

istaknula da ćemo pak, zbog 

mjere koju predstavljamo, 

dobiti više europskih proje-

kata, a time i zaposliti više 

mladih visoko obrazovanih 

ljudi i tako ih zadržati u Hr-

vatskoj. Napomenula je ka-

ko će Ministarstvo u idućim 

mjesecima predstaviti još ne-

ke mjere koje će omogućiti da 

stvarno potičemo izvrsnost i 

suradnju s gospodarstvom te 

da budemo kompetitivniji na 

međunarodnoj, a posebno na 

europskoj sceni.

Državni tajnik u Ministar-

stvu znanosti i obrazovanja 

Tome Antičić rekao je da to 

ministarstvo poduzima broj-

ne mjere kako bi se potaknu-

la vrhunska znanost i njezi-

na suradnja s gospodarstvom 

jer “samo izvrsnost u znano-

sti i suradnja s gospodar-

stvom jamče Hrvatskoj bu-

dućnost”.

Objasnio je kako je važan 

pokazatelj izvrsnosti uspješ-

nost u programu “Obzor 

2020.”, gdje je Hrvatska pri 

začelju, a u nekim aspektima 

i na začelju Europske unije, 

što je i uzrok, kako je rekao, 

“strahovitog odljeva mozgo-

va iz Hrvatske”. Kao jedan od 

razloga za to naveo je činjeni-

cu da nema poticaja za prija-

ve na “Obzor 2020.”, a uspješ-

nost prijava je između jedan i 

deset posto, pa je to, ustvrdio 

je, i razlog što smo donijeli po-

ticajne mjere. Kako je rekao, 

poticaje će dobiti oni prijavi-

telji koji su bili “jako blizu” 

da im se odobri financiranje 

projekta u “Obzoru 2020.”, a 

onima koji su dobili projekt, 

Hrvatska će financirati edu-

kaciju kako bi uspješno vodi-

li projekte i dobili nove pro-

jekte kojima se, uvjeren je 

Antičić, “stvara ekosustav 

izvrsnosti”.

Gošća na predstavljanju 

bila je astrofizičarka Verne-

sa Smolčić, profesorica na Fi-

zičkom odsjeku Prirodoslov-

no-matematičkog fakulteta 

(PMF) zagrebačkoga Sveu-

čilišta i prva hrvatska znan-

stvenica koja je uspjela dobiti 

milijun i pol eura za projekt 

“Istraživanje rasta zvjezda-

ne mase i mase supermasiv-

nih crnih rupa u galaksija-

ma kroz kozmičko vrijeme: 

Utiranje puta za sljedeću ge-

neraciju pregleda neba”. Ta-

kvi projekti poznati su i kao 

“znanstveni Oscari”, a Smol-

čić je podsjetila kako ga je do-

bila prije četiri godine da ga 

izvede na Fizičkom odsjeku 

PMF-a u Zagrebu.  MZO.hR
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D
ruga studentska ra-

dionica u Novoj Gra-

diški uz sudjelovanje 

studenata Fakulteta 

građevinarstva, arhitekture i 

geodezije (FGAG) Sveučilišta u 

Splitu i Arhitektonskog fakul-

teta (AF) Sveučilišta u Zagre-

bu, u organizaciji Grada Nova 

Gradiška, na inicijativu Vinka 

Grgića, gradonačelnika Nove 

Gradiške, dovršena je 3. velja-

če dodjelom nagrada najboljim 

studentskim projektima.

Suradnjom fakulteta i lo-

kalne uprave studenti testiraju 

stečeno znanje na realnim za-

dacima. Na taj način mogu us-

porediti svoja znanja, osnovne 

premise dviju škola, proširiti ili 

stvoriti vlastitu profesionalnu 

mrežu, a u konačnici radioni-

ce su zamišljene da se projekti 

provode u cijelosti - izradom do-

kumentacije, pa sve do realiza-

cije odnosno izgradnje.

Dvorana Gimnazije
Studenti Diplomskog sve-

učilišnog studija arhitekture 

Fakulteta građevinarstva, ar-

hitekture i geodezije Sveučili-

šta u Splitu planirali su Nastav-

no-sportsku dvodijelnu dvora-

nu Gimnazije Nova Gradiška 

koja je jedina srednja škola u 

Slavoniji i Baranji koja nema 

svoju sportsku dvoranu. Nova 

dvorana koncipirana je na povr-

šini zapuštenih vanjskih sport-

skih terena u južnom dvorištu 

Gimnazije od približno 4000 

metara četvornih i kapaciti-

rana za okvirnu brojku od 350 

učenika i 300 gledatelja. Kako 

škola radi u jednoj smjeni, uče-

nici bi dvoranu koristili u jutar-

njim satima, dok bi se preostali 

dio dana dvorana mogla koristi-

ti u komercijalne svrhe za iznaj-

mljivanje termina sportskim 

klubovima i rekreativcima. Po-

red toga, dvorana bi imala poli-

valentnu namjenu pa bi se u njoj 

pored sportskih mogla održava-

ti i značajnija kulturno-umjet-

nička i društvena događanja. 

Cilj projekta bio je iznalaženje 

oblikovnog, funkcionalnog, 

održivog i ekonomičnog rješe-

Studenti su u Novoj 
Gradišci pod paskom 
mentora i lokalne uprave 
testirali stečeno znanje 
na realnim zadacima 
- dvorani gimnazije i 
doma umirovljenika 
Zlatni grad

Studenti projektirali dvoranu 
gimnazije i dom umirovljenika

Studenti 
arhitekture 
i njihovi 
mentori 
iz Splita i 
Zagreba na 
radionici 
u Novoj 
Gradišci

Prvona- 
građeni 
rad za dom 
umiro- 
vljenika 
Zlatni grad 
Antonije 
Dajak i Eme 
Gregurić

STUDENTSKA RADIONICA ZAGREBAČKOG I SPLITSKOG FAKULTETA ARHITEKTURE U NOVOJ GRADIŠCI

nja sukladno važećoj prostor-

no-planskoj dokumentaciji koje 

će zadovoljiti sve uvjete nesme-

tanog funkcioniranja izvođe-

nja nastave i podmiriti potrebe 

korisnika. Taj zadatak se poka-

zao kao posebno izazovan, jer je 

osim projektiranja nove dvodi-

jelne sportske dvorane u skla-

du sa svim propisima i stan-

dardima, trebalo razmišljati i 

o kontekstu, o položaju novog 

objekta unutar samog mjesta, 

o ekonomičnosti rješenja, ali 

i o odnosu prema postojećoj 

zgradi Gimnazije. Svojom jed-

nostavnošću, minimalizmom 

i ekonomičnošću Ana Šegrt 

i Magdalena Bodrožić (1. na-

grada) pružile su učenicima i 

široj zajednici novi dnevni bo-

ravak, Laura Ibrahić i Marin 

Petković (2. nagrada) svojom 

reinterpretacijom slavonske 

tipologije zidova, kuća i stakle-

nika stvorili su intimno i boga-

to školsko dvorište, a Frane De-

dić i Robert Sokač (3. nagrada) 

podigli su zajednički parter na 

višu razinu i naglasili dvoranu 

velikim krovom čija pojavnost 

naslućuje korištenje novog 

multifunkcionalnog prostora 

kao potencijalnog muzeja.

Radionica je bila organi-

zirana u formatu arhitekton-

skog natječaja u sklopu pred-

meta Diplomski studio 1, koji 

je počeo formiranjem zadatka 

i obilaskom lokacije. Potom je 

30 studenata u 15 grupa kroz 

15 tjedana semestra koncipi-

ralo vlastita rješenja pod men-

torskim vodstvom prof. Hrvo-

ja Njirića, prof. Nene Kezića, 

asistenta Davora Bušnje i asi-

stentice Brune Kovačević na 

Fakulteutu građevinarstva, 

arhitekture i geodezije, te ih 

javno prezantiralo građani-

ma i stručnom žiriju u Novoj 

Gradiški. Ocjenjivački sud su 

činili stručnjaci i istaknuti po-

jedinci. Ove godine stručni ži-

ri je bio u sastavu: književnik 

Miro Gavran, dekan AF prof. 

Krunoslav Šmit, prof. Helena 

Paver-Njirić, pročelnica Kon-

zervatorskog odjela u Slavon-

skom Brodu Željka Perković, 

umirovljeni general Mladen 

Mikolčević i gradonačelnik No-

ve Gradiške Vinko Grgić.

Zlatni Grad
Studenti Arhitektonskog 

fakulteta Sveučilišta u Zagre-

bu planirali su “Zlatni grad” 

- stambeno naselje za osobe 

treće životne dobi na prostoru 

bivše vojarne u Novoj Gradiški. 

Novo naselje koncipirano je na 

površini od približno 30.000 me-

tara kvadratnih i kapacitirano 

za okvirnu brojku od tristo ko-

risnika. Ispitan je potencijal 

prostora kao novog urbanog 

katalizatora, a posebna pozor-

nost posvećena je integralnom 

promatranju cijelog sklopa kao 

novog grada unutar postojeće 

urbane strukture uz kreativ-

nu interpretaciju programa te 

promišljanje van okvira usta-

ljenih tipoloških rješenja. In-

tencija nije bila projektiranje 

klasičnog staračkog doma, 

već stambenog naselja nagla-

šene društvenosti. Smještaj-

ni kapaciteti “Zlatnog grada” 

obogaćeni dodatnim javnim i 

polujavnim sadržajima stva-

raju novu programski otvore-

nu arhitekturu. Poseban nagla-

sak stavljen je na promišljanje 

mjerila arhitektonskog sklopa 

te posljedično, odnosu javnog 

i privatnog prostora. Dom kao 

životna zajednica tematiziran 

je kroz tri osnovna mjerila. Mje-

rilo vlastite kuće propitivale su 

Antonia Dajak i Ema Gregurić 

(1. nagrada), strukture velikog 

mjerila promišljali su Dora Ba-

rović i Ivan Mimica (2. nagra-

da) te grupe Bosnić/Karamatić 

i Jelić/Stipeč, a mjerilo klastera 

smještajnih jedinica vidljivo je 

u rješenjima Dunje Knežević 

i Virne Šonje (3. nagrada) te u 

grupama Korejzl/Omičević i 

Pavković/Pečenković. Svako 

rješenje potencira racionalnost 

i ekonomičnost izvođenja, kao 

jedan od važnijih kriterija.

Radionica je bila organi-

zirana u formatu arhitekton-

skog natječaja koji je počeo for-

miranjem zadatka i obilaskom 

lokacije. Potom su studentni 

kroz 6 tjedana koncipirali vla-

stita rješenja pod mentorskim 

vodstvom prof. Helene Paver 

Njirić i tutora Iana Kruezia, 

na Arhitektonskom fakultetu, 

te ih javno prezentirali građa-

nima i stručnom žiriju u Novoj 

Gradiški. Ocjenjivački sud su 

činili stručnjaci i istaknuti po-

jedinci. Ove godine stručni ži-

ri je bio u sastavu: književnik 

Miro Gavran, dekan AF prof. 

Krunoslav Šmit, prof. Hrvoje 

Njirić, prof. Neno Kezić, pro-

čelnica Konzervatorskog odje-

la u Slavonskom Brodu Željka 

Perković, te umirovljeni gene-

ral Mladen Mikolčević.

- Sjajno je objaviti vrhunske 

znanstvene radove u vrhun-

skim časopisima, ali ako oni 

nemaju neku refleksiju pre-

ma našem gospodarstvu on-

da je izostala korist, pogotovo 

zajednici koja sve to financira. 

Konačni je cilj umjetničkog ra-

da, osim obrazovanja, korist 

društvenoj zajednici, rekao je 

dekan FGAG-a Boris Trogrlić.  
 � Bruna�Kovačević
 � ian�Kruezi
 � Helena�Paver-njirić

Prvonagrađeni rad 
gimnazijske sportske dvorane 

Ane Šegrt i Magdalene Bodrožić
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U 
auli Sveučilišta u Za-

grebu, u organizaci-

ji Saveza bivših stu-

denata Sveučilišta u 

Zagrebu – ALUMNI UNIZG, 

održano je predavanje pod na-

zivom “Kako pronaći i privući 

bivše studente u alumni orga-

nizacije - Uloga digitalizacije 

fakultetskih arhiva u unapre-

đenju funkcioniranja udruga 

bivših studenata”. Predava-

nje je započelo akademskom 

himnom Gaudeamus Igitur te 

pozdravom predsjednika Sa-

veza prof. Marija Šafrana ko-

ji je zahvalio prisutnima na 

odazivu te posebno rektoru 

prof. Damiru Borasu na sve-

srdnoj podršci u radu i djelo-

vanju Saveza.

Izgubljeni kontakti
Skupu se uvodno obratio 

rektor Boras koji je istaknuo 

važnost okupljanja alumna 

u svrhu promicanja vrijed-

nosti i ugleda Sveučilišta u 

Zagrebu, kao i pomoći u nje-

govu cjelokupnom razvoju. 

Pohvalio je rad Saveza te po-

sebno zahvalio prof. emer. 

Heleni Jasni Mencer koja je 

kao bivša rektorica i done-

davna predsjednica Saveza 

uložila mnogo truda i ener-

gije u uspješan rad Saveza. 

Podsjetio je kako se tijekom 

godina brojnim završenim 

studentima izgubio trag te je 

pitanje kako ih pronaći i po-

taknuti na suradnju. Nagla-

sio je da kao aktualni rektor 

iznimno podržava cjeloku-

pnu alumni filozofiju, a u su-

radnji s alumnima vidi mno-

go potencijala te se nada da 

Da bi alumni organizacije mogle u punoj mjeri ostvarivati  
svoju funkciju nužno je pronaći bivše studente i privući ih 
na rad, a to je teško napraviti bez sustavno razvijenih arhiva 
visokoškolskih ustanova

Kako pronaći i privući alumne?
PREDAVANJE u oRgANizAciJi SAVEzA BiVŠiH STuDENATA SVEuČiLiŠTA u zAgREBu

će veze s alumnima postati 

sve jače i uspješnije. Smatra 

da bi alumni udruge trebale 

biti tijela koja će Sveučilištu 

pomoći ostvariti suradnju s 

raznim institucijama gdje su 

zaposleni njegovi alumni na 

korist Sveučilišta, ali i da bi 

Sveučilište kroz praćenje ka-

rijera svojih bivših studenata 

uvidjelo u kojim područjima 

treba ojačati i poboljšati svo-

je djelovanje. Istaknuo je 

kako je i ranije osobno su-

rađivao na projektima koji 

su bili povezani s okuplja-

njem alumna, a donedavno 

je bio i predsjednik Udruge 

bivših studenata Filozof-

skoga fakulteta Sveučili-

šta u Zagrebu.

Predavanje je održao izv. 

prof. Davor Lauc, profesor 

Filozofskoga fakulteta i taj-

nik Udruge bivših studenata 

Filozofskoga fakulteta Sveu-

čilišta u Zagrebu. Predava-

njem je obuhvatio četiri cjeli-

ne koje su se odnosile na pro-

blem pronalaženja članova, 

digitalizaciju fakultetskih 

arhiva, uporabu arhivskoga 

sadržaja za pronalaženje biv-

ših studenata te mogući dalj-

nji razvoj. Posebno je nagla-

sio kako ustanove hrvatsko-

ga visokoškolskoga sustava 

uglavnom nemaju tradiciju 

i procedure kontinuiranoga 

održavanja kontakata s biv-

šim studentima te je jedan od 

glavnih izazova udruga biv-

ših studenata pronaći njiho-

ve kontakte u svrhu upozna-

vanja s aktivnostima alumni 

organizacija i motivirati ih 

na suradnju na obostranu ko-

rist. Jedno od mogućih rješe-

nja za prevladavanje tih iza-

zova nalazi se u konceptu 

uporabe neiskorištenoga bo-

gatstva arhivske građe viso-

koškolskih ustanova pri če-

mu je prvi korak digitaliza-

cija arhiva uz strukturiranje 

podataka o bivšim studenti-

ma. To je vrijedan i potreban 

korak koji čuva od uništenja 

arhivske dokumente i omo-

gućuje bolje i brže funkcio-

niranje relevantnih zadaća 

ustanove.

Nakon što dobijemo kvali-

tetno strukturirane podatke 

o bivšim studentima, potreb-

no je pronaći i njihove podat-

ke za kontakt. Tu se javljaju 

barem tri izazova: prvi je što 

fakulteti uglavnom nemaju 

podatke o svojim bivšim stu-

dentima u digitaliziranom i 

strukturiranom obliku, dru-

gi je što nemaju aktualne 

kontakte bivših studenata, a 

treći je zakonska regulativa 

elektroničkih komunikacija. 

Kako bismo prevladali te pro-

bleme alternativa je na mrež-

nim stranicama objavljivati 

atraktivne sadržaje koji će 

privući bivše studente. Tako 

se, na primjer, može na mrež-

nom prostoru javno objaviti 

dio dokumentacije u skladu 

sa zakonima o arhivskoj gra-

đi i zaštiti osobnih podataka, 

uz potrebnu registraciju po-

sjetitelja te tim putem priku-

piti njihove kontakte i sugla-

snosti i u konačnici ih pozvati 

u alumni udruge bez dodat-

nih naknada.

Izgradnja arhiva
Kao jedan od primjera pri-

kazao je koncept okupljanja 

bivših studenata u sklopu 

projekta Acta Croatica u koji 

su se do sada, uz potporu Sve-

učilišta u Zagrebu, priključili 

Udruga bivših studenata Fi-

lozofskoga fakulteta i Fakul-

tet elektrotehnike i računar-

stva. Prof. Lauc je zaključno 

rekao kako je u smislu budu-

ćega daljnjega razvoja, udru-

živanjem više visokoškolskih 

ustanova u navedenim aktiv-

nostima moguće ostvariti si-

nergijski učinak, a sve zbog 

povećanja opsega arhivske 

građe koja će privući bivše 

studente. Također, važno je 

da sveučilište i sve sastavni-

ce krenu prema potpunijoj di-

gitalizaciji arhiva te razvoju 

sveučilišne, a u konačnici i 

nacionalne društvene mreže.

Kako ostati u kontaktu sa 

svojim alumnima nakon što 

dođemo do njihova kontak-

ta, ukratko je obrazložio prof. 

Mario Šafran informacijom 

o projektu uspostave e-adre-

se s jedinstvenom domenom 

za alumne Sveučilišta u Za-

grebu. Naime, radi se o pro-

jektu Saveza koji je započeo 

još 2012. s ciljem da se svim 

zainteresiranim bivšim stu-

dentima dodjeljuje tzv. alias 

e-adresa (ime.prezime@alu-

mni.unizg.hr) te se sva po-

šta poslana na tu adresu pre-

usmjerava na adresu koju je 

korisnik naveo kao onu na 

koju inače prima elektro -

ničku poštu. Pristup adresi 

je za sada omogućen samo 

fakultetima uključenim u 

projekt, jer se adresa dodje-

ljuje tek nakon što sastavni-

ca provjeri radi li se doista o 

bivšem studentu Sveučilišta 

u Zagrebu. Prof. Šafran je po-

zvao sve fakultete koji se žele 

uključiti u projekt da kontak-

tiraju Savez.  UNIZG.hr
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Uspješna hrvatsko-bavarska suradnja
DELEGACIJA SVEUČILIŠTA U COBURGU U POSJETU SVEUČILIŠTU U SPLITU

U 
Sveučilišnoj galeriji 

“Vasko Lipovac” sve-

čano je otkrivena bi-

sta Johannesa Gute-

nberga, izumitelja tiskarskog 

stroja i nakladnika prve tiska-

ne publikacije, u povodu 550. 

obljetnice njegove smrti. Bi-

sta je rad akademskog kipara 

Tomislava Šalova, a splitskoj 

Sveučilišnoj knjižnici daro-

valo ju je Hrvatsko-njemačko 

društvo.

Uz “domaćicu”, ravnatelji-

cu Sveučilišne knjižnice Mir-

tu Matošić, na svečanosti su 

bili i rektor Sveučilišta u Spli-

tu prof. Šimun Anđelinović, 

prorektor za kvalitetu, kultu-

ru i umjetnost prof. Branko 

Matulić, splitsko-dalmatin-

ski župan Blaženko Boban, 

zamjenica gradonačelnika 

Splita Jelena Hrgović, autor 

Spomenik Gutenbergu 
u Sveučilišnoj knjižnici

U SPLITU OTKRIVENA BISTA OCA TISKARSKOG STROJA

S
večana promocija pete 

generacije doktora den-

talne medicine održa-

na je 9. veljače na Me-

dicinskom fakultetu. Uz pro-

motore prof. Zorana Đogaša, 

dekana Medicinskog fakulte-

ta, izv. prof. Renatu Pecotić, 

prodekanicu za studij Den-

talne medicine te prodekane 

prof. Antu Tonkića, prof. Mir-

nu Saragu Babić, prof. Zora-

na Valića, izv. prof. Antu Pun-

du, promociji je nazočio i prof. 

Šimun Anđelinović, rektor 

Sveučilišta u Splitu.

U svojoj čestitki diploman-

tima i njihovim obiteljima de-

kan Đogaš je istaknuo kako 

na tržištu rada nema nezapo-

slenih doktora dentalne me-

dicine. Kazao je kako je diplo-

ma Medicinskog fakulteta u 

Splitu priznata u čitavoj Eu-

ropskoj uniji.

- Najbolji među vama po-

zvani su da ostanu na Fakul-

tetu kao znanstvenici. Zavr-

šili ste vrlo zahtjevan studij 

te uz želje za profesionalnim 

uspjehom, želim vam sreću u  �Vl
a

d
im
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Peta generacija doktora 
dentalne medicine

SVEČANOST NA SPLITSKOM MEDICINSKOM FAKULTETU

D
elegacija Sveučili-

šta u Coburgu, u sa-

stavu prof. Christia-

ne Fritze, rektorica, 

prof. Friedemann Zeitler, 

dekan Odjela za dizajn s 

prodekanom prof. Marijom 

Tvrtkovicem , prof. Wol-

fram Haupt, dekan Odjela 

za primijenjenu znanost, 

prof. Bernd Hüttl, prodekan 

Odjela za informacijske teh-

nologije i elektroniku, prof. 

Hartmut Gnuschke, pred-

stavnik Odjela za strojar-

stvo i automobilsku tehnolo-

giju te prof. Stefan Kalkhof, 

voditelj diplomskog progra-

ma Bioanalitika na Odjelu 

za primijenjenu znanost, 

krajem siječnja je posjetila 

Sveučilište u Splitu.

Tom prigodom, u zgra-

di Rektorata primio ih je 

prof. Šimun Anđelinović, 

rektor Sveučilišta u Splitu 

s prorektorima prof. Mar-

kom Rosićem, prof. Ale-

nom Soldom i prof. Bran-

kom Matulićem te prof. Bo-

risom Trogrlićem, dekanom 

Fakulteta građevinarstva, 

arhitekture i geodezije, te 

Ivanom Akrapom, pročel-

ostvarivanju snova - poručio 

je dekan Đogaš.

- Ovim događajem zatva-

rate veliko poglavlje u svom 

životu i ulazite u novo, s još 

većim htijenjima i ciljevima 

koji su pred vama. Male od-

luke donosite glavom, a one 

velike srcem - kazala je svo-

jim studentima prodekanica 

Pecotić, poželjevši im puno 

uspjeha u daljnjem radu, kao 

i da uvijek budu u potrazi za 

novim znanjima.

Rektor Anđelinović česti-

tao je promoviranim studen-

tima u ime Sveučilišta, re-

kavši im kako ovim danom 

kreću u novo razdoblje svog 

života te kako postaju alu-

mni Sveučilišta u Splitu. Po-

zvao ih je da kroz svoje aktiv-

nosti budu od pomoći razvo-

ju Sveučilišta, koje je prema 

svjetskim rang-ljestvicama 

postalo najbolje sveučilište 

u regiji. Izrazio je nadu da će 

se i među ovom generacijom 

promovenata naći oni koji će 

odabrati put da postanu na-

stavnici na Sveučilištu te ih 

pozvao na daljnje usavršava-

nje u struci, što će pridonije-

ti razvoju našega grada, žu-

panije, ali i cijele domovine.

- Budite i nadalje ponos va-

ših profesora, Sveučilišta, ali 

i obitelji - zaključio je rektor 

Anđelinović.

Promovirani studenti 

dentalne medicine su: Ka-

tarina Artuković, Anto -

nela Beljan, Marija Bilić, 

Vilma Brko, Dino Caktaš, 

Ante Dundić, Tanja Gović, 

Kristina Hittner, Ivana Jur-

ković, Krešimir Kilić, Do-

magoj Kunčić, Marina Ku-

rilj, Vladimir Ledenko, Ju-

re Ljubičić, Ina Mihanović, 

Stipe Mustapić, Iva Norac 

Kevo, Kruno Pavić, Tomi-

slav Radić, Magdalena Ro-

guljić, Petra Stazić, Alen 

Štrbac, Danijela Šundov, 

Nikolina Vranić, Tomislav 

Župić.

U umjetničkom progra-

mu nastupila je studentica 

Umjetničke akademije Ana 

Malovan, uz klavirsku prat-

nju Zorana Velića.  UNIST.hr

kipa Tomislav Šalov, voditelj 

projekta prof. Milan Pelc, te 

predsjednik Hrvatsko-nje-

mačkog društva prof. Zoran 

Ribarović. On je ujedno, s 

Vesnom Imbrišimović, i au-

tor publikacije “Gutenbergo-

va revolucija”, koja je također 

ovom prilikom predstavljena 

publici.

Rektor Anđelinović je 

izrazio zadovoljstvo i čast 

što je Sveučilište u Splitu do-

bilo na čuvanje ovu vrijednu 

skulpturu te se posebno za-

hvalio prof. Pelcu i prof. Ri-

baroviću na oplemenjivanju 

Sveučilišta darivanjem biste. 

Istaknuo je da važnost Sveu-

čilišta, osim u čuvanju knji-

ga, počiva i u stvaranju novih 

znanja koja se prenose u pi-

sanu riječ, da bi tako bila do-

stupna pojedincu i društvu i 

omogućila usvajanje starih i 

novih informacija, znanja te 

intelektualni napredak i rast 

u svakom pogledu. Izrazio je 

uvjerenje da je to put ključ-

nih društvenih promjena ko-

je vode stvaranju novog, na-

prednijeg, svjesnijeg i sretni-

jeg društva.

Ribarović je istaknuo ka-

ko danas postoji svega pet 

spomenika u Europi Gute-

nbergu u čast, te da je po-

sljednji podignut u Beču pri-

je više od stotinu godina.

– Gutenbergov spomenik 

u Splitu prvi je u Hrvatskoj, 

kazao je, među ostalim, Ri-

barović.

U glazbenom dijelu pro-

grama sudjelovao je Aka-

demski pjevački zbor “Silvije 

Bombardelli” pod ravnanjem 

Anamarije Tadin.  UNIST.hr

nikom Sveučilišnog odjela 

za stručne studije. Podsje-

timo, u travnju 2016. godi-

ne između dvaju sveučili-

šta potpisan je ugovor o su-

radnji, kao temelj za njihovu 

suradnju u području znan-

stvenih i stručnih projekata 

te razmjenu studenata i na-

stavnog osoblja.

Na sastanku u Rektora-

tu se govorilo o proširivanju 

postojeće suradnje, a rekto-

rica Fritze je predstavila ra-

zvoj Sveučilišta u Coburgu 

s posebnim naglaskom na 

nekoliko istraživačkih pro-

jekata, istaknuvši 6,5 mili-

juna eura vrijedan projekt 

“Excellence Initiative” u 

trajanju od pet godina. Sve-

učilište u Coburgu orijenti-

rano je na praktičnu eduka-

ciju studenata kroz obrazov-

ne, ali i istraživačke metode. 

Obrazovna filozofija Sveuči-

lišta usmjerena je na primje-

nu stečenih teoretskih zna-

nja na rješavanje specifič-

nih problema u praksi.

Stoga je rektor Anđeli-

nović njemačkoj delegaci-

ji predstavio projekte split-

skog Sveučilišta – “Razvoj 

poduzetničkog inkubatora 

za visoke tehnologije Sve-

učilišta u Splitu”, kojim će 

biti u funkciji prvi inkuba-

tor takve vrste u našoj re-

giji, te tri infrastrukturna 

projekta koji predstavljaju 

kapitalna infrastrukturna 

ulaganja, a pripremljena su 

s ciljem jačanja kapaciteta 

za istraživanje, razvoj i ino-

vacije radi poboljšanja kva-

litete, opsega i relevantno-

sti istraživačkih aktivnosti. 

Rektor je istaknuo kako se 

realizacijom projekata oče-

kuje jačanje znanstveno-

istraživačke pozicije Sveuči-

lišta u Splitu kako bi postao 

zamašnjak razvoja, ne samo 

grada Splita i jadranske re-

gije već i Hrvatske u cjelini. 

Također je bilo riječi i o pro-

jektima nastavnih baza, po-

stakademskog zapošljava-

nja te o projektu STIM REI 

Znanstvenog centra za izvr-

snost te centrima kompeten-

cija, usmjerenih na jačanje 

suradnje s gospodarstvom. 

U sklopu posjeta delegaci-

ja iz Coburga je obišla i vi-

še Sveučilišnih sastavnica.

  UNIST.hr

Nakon sporazuma 
o suradnji iz 
travnja 2016., dva 
sveučilišta planiraju 
širenje partnerstva
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S
veučilišni računski cen-

tar Sveučilišta u Zagre-

bu (Srce), u suradnji s 

Predstavništvom Europ-

ske komisije u Hrvatskoj, orga-

nizirao je tribinu “Priznavanje 

neformalnog obrazovanja kao 

katalizatora cjeloživotnog uče-

nja i obrazovanja odraslih”, s na-

mjerom iskoraka prema većem 

sudjelovanju stanovništva Hr-

vatske u cjeloživotnom obrazo-

vanju. Neformalno se obrazova-

nje odvija izvan institucijskoga 

konteksta, ali je strukturirano 

i planirano te pokazuje odre-

đene rezultate. Takvo se uče-

nje ostvaruje pohađanjem ra-

zličitih obrazovnih programa, 

tečajeva, seminara, radionica i 

studijskih posjeta usmjerenih 

na pojedinca, te mu omogućuju 

stjecanje specifičnih vještina.

Ravnatelj Agencije za stru-

kovno obrazovanje i obrazova-

nje odraslih (ASOO) Mile Živčić 

osvrnuo se na dokument “Pre-

gled obrazovanja i osposoblja-

vanja za Hrvatsku u 2017.”, ko-

ji je izdala Europska komisija. 

Rekao je da je, prema istraživa-

nju, stopa sudjelovanja hrvat-

skog stanovništva u obrazova-

nju odraslih među najnižima u 

Europi – prosječno mjesečno su-

djelovanje odraslih u obrazova-

nju u 2016. godini bilo je svega 

tri posto, što je znatno ispod eu-

ropskoga prosjeka od 10,8 posto.

Izgraditi sustav vrednovanja
Jedan od razloga nezainte-

resiranosti može biti i činjenica 

da programi neformalnog ob-

razovanja u Hrvatskoj nisu for-

malno priznati i njihovo je pri-

znavanje tek u začetku. To bi se 

trebalo riješiti Hrvatskim kva-

lifikacijskim okvirom (HKO) 

“kao reformskim instrumen-

tom kojim se uređuje cjeloku-

pni sustav kvalifikacija na svim 

obrazovnim razinama”, a koji je 

zamišljen i kao okvir za prizna-

vanje neformalnog i informal-

nog učenja, pa se u idućem raz-

doblju očekuje pokretanje odgo-

varajućega sustava priznavanja 

i vrednovanja prethodnog uče-

nja, kako je istaknula predsjed-

nica Nacionalnog vijeća za ra-

zvoj ljudskih potencijala Ružica 

Beljo-Lučić. Također, objasnila 

je da osnovni cilj cjeloživotnog 

učenja nije samo stjecanje kva-

lifikacije već i shvaćanje važno-

sti neprestanog učenja. “Sustav 

zapravo želi omogućiti vredno-

vanje kompetencija stečenih na 

formalan ili neformalan način, 

pri čemu mora postojati i sna-

žan sustav osiguranja kvalite-

te”, kazala je Beljo-Lučić.

Ulaganje u obrazovanje
Razvoj metoda verifikacije 

neformalnog obrazovanja cilj 

je Erasmus+ projekta ReOPEN 

(Recognition of Valid and Open 

Learning) koji je počeo u stude-

nome 2016. i trajat će do listopa-

da 2018. godine. Projektom se 

dodatno želi postići da obrazov-

ne ustanove i poslodavci tran-

sparentno priznaju vještine 

kvalifikacija i kompetencija, 

a Srce kao partner sudjeluje u 

glavnim aktivnostima – uspo-

stavi platforme, izradi obrazov-

nih materijala i razmjeni isku-

stava. ReOPEN je predstavila 

pomoćnica ravnatelja Srca za 

obrazovanje i podršku korisni-

cima Sandra Kučina-Softić, 

koja je kazala da je očekivani 

rezultat projekta i edukacija 

nastavnog osoblja i voditelja 

obrazovnih aktivnosti u orga-

nizacijama koje provode edu-

kaciju u sustavu visokog obra-

zovanja i obrazovanja odraslih, 

kako bi uspješno izradili kuri-

kulume za otvorene programe 

obrazovanja koje je moguće ve-

rificirati.

U Hrvatskoj je 
obrazovanje odraslih 
‘nedoraslo’ Europi

Europska komisija 
je u dokumentu 
‘Pregled obrazovanja 
i osposobljavanja 
za Hrvatsku’ 
ustvrdila kako je 
stopa sudjelovanja 
stanovništva 
u obrazovanju 
odraslih u nas među 
najnižima u Europi, 
što je potvrđeno i na 
zagrebačkoj tribini 
organiziranoj kao 
poticaj cjeloživotnom 
obrazovanju

TRIBINA O NEFORMALNOM UČENJU U ZAGREBAČKOM ‘SRCU’

– Današnje tržište zahtijeva 

stalne promjene i prilagodbe, te 

upravo neformalno i informal-

no učenje može potaknuti zna-

čajnije promjene smjera karije-

re pojedinca – rekla je na tribini 

Nataša Novaković, predstavni-

ca Hrvatske udruge poslodava-

ca, i istaknula važnost ulaga-

nja u ljude kao najznačajniji re-

surs svake tvrtke. Pojasnila je 

da velike tvrtke pitanje uprav-

ljanja ljudskim potencijalima 

rješavaju puno sustavnije od 

malih i srednjih, koje najčešće 

nemaju podršku potrebnu za 

bolji pristup.

Kao primjer uspješnog 

upravljanja ljudskim resursi-

ma istaknuta je tvrtka “Erics-

son Nikola Tesla”. “Ericsson” 

je razradio sustav integriranog 

upravljanja talentima, pri čemu 

se polazi od pretpostavke da je 

svaki zaposlenik talentiran i da 

mu se pristupa individualno. Za 

uspješnost se kombiniraju men-

torstvo, kontinuirano stručno 

usavršavanje i poticanje redo-

vitoga “dijeljenja znanja” me-

đu zaposlenicima, kazao je pred-

stavnik “Ericssona” Željko An-

tolić i dodao da je održano čak 

20 tisuća treninga za zaposleni-

ke te da je u prošloj godini sva-

ki zaposlenik bio na barem jed-

nom tečaju usavršavanja.

Rasprava je na koncu poka-

zala da postoji niz izazova koje 

je potrebno sustavno rješava-

ti kako bi pojedinci, obrazovni 

sustav i poslodavci imali više 

koristi od sustava priznava-

nja i vrednovanja neformal-

noga znanja.

Piše Ines sabalIć

EdUca

Akademski 
Schengen
B

udućnost Europe, na-

ziv je dokumenta Eu-

ropske komisije koji 

cirkulira još od proš-

le godine u vladama, medi-

jima i akademskoj zajednici 

Unije. Po zemljama članica-

ma od siječnja počele su javne 

debate (u formatu “Ja građa-

nin” održavat će se po cijeloj 

Hrvatskoj), a u Europskom 

parlamentu predsjednici dr-

žava i vlada pozvani su da, 

jedan za drugim, izlože vizi-

je društva koje predstavljaju.

Pet glavnih scenarija vrte 

se oko jačine europskih inte-

gracija, geopolitike, karak-

tera i uloge institucija i de-

mokratske participacije. No, 

kako god, u kojem god obliku, 

kao ono što je bitno za sam 

opstanak napredne Europe, 

učeni i ugledni autori ista-

knuli su - obrazovanje.

Slijedeći taj white paper 

o budućnosti, Europska ko-

misija predstavila je Europ-

ski prostor za obrazovanje, s 

idejom da sve zemlje članice 

imaju zajednički interes da 

razviju obrazovanje i kultu-

ru do punog potencijala. Cilj 

je da tako razvijeno obrazo-

vanje bude motor za stvara-

nje radnih mjesta, ekonom-

ski rast te - socijalnu pravdu. 

Sve što je u domeni obrazo-

vanja i kulture u Bruxellesu 

i ubraja se, baš kao i zahtjevi 

oko socijalnih prava, u dome-

nu tzv. socijalne Europe.

Hoće li se to moći postići, 

vidjet ćemo u toj budućnosti 

Europe, tko je doživi.

Udružimo glave
Povjerenik Jyrki Kaita-

nen, Finac, bivši premijer, 

koji nastupa s kredibilitetom 

svoje zemlje u domeni obra-

zovanja, poručuje da je nuž-

no zajednički uprijeti, udru-

žiti glave i snage, ako želimo, 

i kao unija, i kao zemlje koje je 

čine zadržati mjesto koje Eu-

ropa sada drži u svijetu. Jed-

na od glavnih prepreka jest, 

prema Kaitanenu, barijera 

na koju nailazi akademska 

zajednica. Namjera Europ-

skog obrazovnog prostora 

jest ne samo da se taj fluidni, 

fini protok omogući studen-

tima, nego da ne smije biti 

nikakvih prepreka u radu i 

istraživanjima.

Uzmimo primjer među-

sobnog priznavanja diplo-

ma.

Bolonjski proces, koji se 

temelji na dogovoru između 

vlada, a nije pod kišobranom 

Europske komisije, iako ga 

ona omogućuje, jako je olak-

šao, ali ne i posve osigurao, 

međusobno priznavanje di-

ploma visokoškolskog obra-

zovanja.

Kroz Europski kvalifi-

kacijski okvir (iz 2008. godi-

ne), uspoređuju se kvalifi-

kacije prolazeći ljestvicom 

od osam stupnjeva, i tako 

olakšava proces priznava-

nja diplome. Pristupanje 

Europskom kvalifikacij-

skom okviru je dobrovoljno 

i ne obvezuje visokoškolsku 

instituciju. Naglašavamo, 

važi samo za visoko obrazo-

vanje, tj. za diplomski stu-

dij, za master i za doktorske 

studije.

Samim tim što postoji i 

djeluje, Europski kvalifika-

cijski okvir jako je pomogao 

mobilnosti studenata, ali i 

sveučilištima. Usporedba iz-

među visokoškolskih usta-

nova širom Unije postala je 

znatno transparentnija. Sad 

je jasnije kakva je razina ob-

razovanja aplikanta, što stu-

dent iz pojedine zemlje člani-

ce Unije zna, razumije i što 

može primijeniti. 

Isto tako, sad se može us-

porediti razlika između op-

ćih, stručnih i teorijskih zna-

nja na pojedinim fakultetima 

na sveučilištima u Europi, a 

ubuduće, i to je novost, to će 

se moći i za srednje škole.

Sorbonski proces
Na stranu gimnazije, još 

je veće pitanje stručne sred-

nje škole. Nivo onoga što se 

zna, razumije i može primi-

jeniti jako se razlikuje pa je 

upis na fakultet mlade osobe 

sa svjedodžbom stručne ško-

le iz druge članice ostavljen 

diskreciji sveučilišta. Ubu-

duće bi, usporedbom koja je 

slična kao danas za fakulte-

te, kroz Europski kvalifika-

cijski program, taj postupak 

bio transparentniji, provjer-

ljiviji i jako bi olakšao. Dakle, 

popravlja se i nadograđuje 

postupak za visoko školstvo 

i uvodi za srednje.

Ovako razmahan, ojačani 

postupak zvat će se Sorbon-

ski proces. Ministri obrazo-

vanja zemalja članica razgo-

varat će o ovome u svibnju u 

Parizu. Treba se ne samo sve 

dogovoriti, nego i osigurati 

da se posvuda uspostavi do-

voljno dobar i siguran elek-

tronički sistem za pohranu i 

za pregled svjedodžbi i diplo-

ma kad to zatreba.

Povjerenik Kaitanen će 

na pariškom sastanku izići 

s konkretnim prijedlogom o 

Sorbonskom procesu, a ta no-

votarija, kao i neke druge mo-

gle bi, a sigurno negdje i hoće, 

zaživjeti za dvije godine.

Uz ovo, student europ-

skih sveučilišta imat će i svo-

ju elektroničku akademsku 

osobnu iskaznicu. To je lo-

gično, jer ipak je dosad devet 

milijuna Europljana prošlo 

kroz Erasmus, a do 2020. go-

dine očekuje ih se još dva 

milijuna. Preko e-iskazni-

ce student će biti identifici-

ran, a zainteresirani će vi-

djeti podatke iz nacionalne 

studentske evidencije, aka-

demske titule, stipendije, te 

imati pristup uslugama po-

put materijala za tečajeve, 

pristupa bibliotekama i slič-

nog. Sve procedure unutar 

EU-a bit će za europske gra-

đane dodatno pojednostav-

ljene.

Podsjeća na akademski 

europski Schengen, zar ne?

Piše TaTjana KlarIć

Peta generacija doktora 
dentalne medicine
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U 
organizaciji Centra za 

integrativnu bioetiku 

Filozofskog fakulteta 

Sveučilišta u Splitu, 

Pravnog fakulteta Sveučilišta 

u Splitu, Znanstvenog centra 

izvrsnosti za integrativnu bio-

etiku i Hrvatskog bioetičkog 

društva, u Splitu je 23. i 24. ve-

ljače održan simpozij “Nikola 

Visković: pravo - politika - bio-

etika”, povodom osamdesetog 

rođendana professora emeritu-

sa Nikole Viskovića, pravnika, 

kulturologa, političkog aktivi-

sta, intelektualca i jednog od pi-

onira bioetike u Hrvatskoj.

Na simpoziju u Sveučiliš-

noj knjižnici u Splitu izlaganja 

o različitim aspektima Visko-

vićeva rada održali su Miomir 

Matulović (Rijeka), Tomislav 

Nedić (Osijek), Anita Lunić 

(Split), Damir Pilić (Split), An-

te Kuštre (Split), Hrvoje Jurić 

(Zagreb), Josip Guć (Split), To-

mislav Krznar (Zagreb), Suza-

na Marjanić (Zagreb) i Orhan 

Jašić (Sarajevo), dok je drugi 

dan simpozija bio rezerviran 

za bioetički izlet sudionika i 

sudionica simpozija u Kaštela.

Cjelokupna simpozijska pu-

blikacija dostupna je na web 

adresi www.bioetika.hr/wp-

content/uploads/2018/02/Sim-

pozij-VISKOVIC-2018.pdf, a 

Universitas donosi najvažnije 

izvatke iz programa i izlaganja 

sudionika.

Kako je u uvodu publikacije 

napisao predsjednik Organiza-

cijskog odbora Josip Guć, ma-

lo je ljudi ostavilo tako dubok i 

značajan trag u hrvatskoj zna-

nosti i kulturi kakav je u njih 

utisnuo (i nastavlja utiskivati) 

Nikola Visković.

Od teorije do akcije
Nikola Visković rođen je u 

Splitu 6. ožujka 1938. godine. 

Školovao se u Splitu i Santia-

gu. Pravo je studirao u Zagre-

bu i Strasbourgu, specijalizirao 

usporedno pravo u Strasbour-

gu i Helsinkiju, a teoriju pra-

va u Rimu. Godine 1967. dok-

torirao je na Pravnom fakul-

tetu Univerziteta u Beogradu 

tezom “Integralna teorija pra-

va”. Zaposlio se 1961. na Prav-

nom fakultetu Sveučilišta u 

Splitu, gdje je 1985. stekao zva-

nje redovitog profesora, a 2009. 

postaje professor emeritus Sve-

učilišta u Splitu.

Pored mnogih znanstve-

nih tekstova objavljuje i knjige 

iz područja prava (Pojam pra-

va, 1976; Osnove prava, 1986; Je-

zik prava, 1989; Pravo kao kul-

tura Egokološka teorija prava 

Carlosa Cossija, 1990; Država 

i pravo, 1995; Argumentacija 

i pravo, 1997; Teorija države i 

prava, 2001). Njegovi članci i 

knjige uvodili su u našu prav-

nu teoriju nove probleme i od-

govore iz metodologije, aksio-

logije, jezika, argumentacije 

i bioetike u pravu. Iz Viskovi-

ćevog interesa za međuodnos 

ljudskih i neljudskih živih bića 

proizašla su dva djela enciklo-

pedijskih razmjera (Životinja 

i čovjek. Prilog kulturnoj zoo-

logiji, 1996; Stablo i čovjek. Pri-

log kulturnoj botanici, 2001), 

kojima se etablirao kao pionir 

ovakvih pristupa u Hrvatskoj. 

Nikola Visković: 
pravo-politika-bioetika

Prof. emeritus Nikola Visković  Vojko Bašić/HaNza Media

SIMPOZIJ POVODOM 80. OBLJETNICE ROĐENJA SPLITSKOG PROfESORA, ZNANSTVENIKA I AKTIVISTA

Osim toga, pokazao je izrazit 

angažman u konkretnom dje-

lovanju na razrješavanju eko-

loških problema, ponajprije u 

okviru Zelene akcije Split. Vi-

sković je kao jedini iz njenih 

redova obnašao dužnost zastu-

pnika (Zelene akcije i SDP-a) u 

prvom višestranačkom Saboru 

Republike Hrvatske, od 1990. 

do 1992. Visković je od šezdese-

tih godina 20. stoljeća pripad-

nik kritičke ljevice, a aktivan je 

ostao do dana današnjeg, tako 

da se 2016. uključio u Radnič-

ku frontu. Njegov aktivistički 

angažman očitovao se i u borbi 

za ljudska prava, bio je jedan od 

osnivača Dalmatinskog odbo-

ra solidarnosti, a između 2001. 

i 2009. bio je član Hrvatskog hel-

sinškog odbora.

Objavljivao je mnoge član-

ke o politološkim temama i po-

litičkoj situaciji u Hrvatskoj, 

odnosno Jugoslaviji, koji su di-

jelom pretočeni u dvije knjige, 

a našoj kulturi doprinio je i pri-

jevodima Pabla Nerude, Com-

tea de Lautréamonta i Migue-

la de Unamuna. Najnoviji pro-

jekt kojega se poduhvatio bavi 

se toposima erotike, a njego-

ve je dijelove već objavljivao u 

različitim publikacijama. Do-

nirao je Pravnom fakultetu u 

Splitu svoju bogatu hemerote-

ku od preko 700 fascikala i sto-

tinjak tisuća jedinica, koja se 

danas nalazi u prostoru Cen-

tra za integrativnu bioetiku 

Filozofskog fakulteta Sveuči-

lišta u Splitu. 

Kulturna biologija
Viskovićev polihistorski 

rad prepoznat je u vidu neko-

liko nagrada (Nagrada grada 

Splita za znanost, 1976; Nagra-

da Slobodne Dalmacije za zna-

nost “Cvito Fisković”, 2002; 

Nagrada Slobodne Dalmacije 

za životno djelo, 2010; Priznanje 

Srpskog narodnog vijeća “Goj-

ko Nikoliš” za afirmaciju anti-

fašističkih vrijednosti, 2011).

Skup je otvoren pozdrav-

nim riječima Josipa Guća, 

predsjednika Organizacijskog 

odbora simpozija, dekanice Fi-

lozofskog fakulteta u Splitu 

Glorije Vickov, dekana Prav-

nog fakulteta Željka Radića, 

voditelja Centra za integrativ-

nu bioetiku Filozofskog fakul-

teta u Splitu Bruna Ćurka, Hr-

voja Jurića, predsjednika Hr-

vatskog bioetičkog društva i 

glavnog tajnika Znanstvenog 

centra izvrsnosti za integra-

tivnu bioetiku, Joze Čizmića, 

ravnatelja Centra za medicin-

sko pravo Pravnog fakulteta u 

Splitu, te Rosande Mulić, pro-

rektorice Sveučilišta u Splitu.

U svom izlaganju “Suput-

ništvo kulturne biologije i in-

tegrativne bioetike” Josip Guć 

navodi da kulturna biologija, 

kako na jednom mjestu Niko-

la Visković naziva svoje kon-

cepte kulturne zoologije i kul-

turne botanike, predstavlja 

cjelovit uvid u ono što živa bi-

ća jesu, načine na koje im čo-

vjek nanosi štetu te moguć-

nosti moralnog i pravnog ob-

zira spram njih. Integrirajući 

tako različite teme i pristupe 

u jedinstven kulturnobiološ-

ki pogled, Visković izgrađuje 

metodologiju koja je u mnogo-

čemu sukladna onoj integra-

tivne bioetike.

Orhan Jašić s Fakulteta 

islamskih nauka u Sarajevu 

govorio je o religiološkoj re-

fleksiji kulturne zoologije Ni-

kole Viskovića. Viskovićev 

metodološki način je, između 

ostaloga, i religiološki, što je 

osobito primjetno u njegovom 

razviđanju animalnog svijeta, i 

to kroz prizmu abrahamovskih 

religijskih tradicija. U zaključ-

cima je istaknuto da je profesor 

Nikola Visković među prvima 

na našemu jeziku, ako ne i pr-

vi, reflektirao religijsku tema-

tiku kulturne animalistike iz 

rakursa religiologije.

Hrvoje Jurić sa zagrebač-

kog Filozofskog fakulteta poza-

bavio se Viskovićevim refleksi-

jama o kulturnoj botanici i fi-

toetici. U sferi bioetike Nikola 

Visković bavio se etičkim as-

pektima ljudskog odnosa pre-

ma životinjskom i biljnom svi-

jetu. Čak bi se moglo reći da je 

sama Viskovićeva motivacija 

za rad u navedenim poljima bi-

la etičke naravi. U izlaganju se 

fokusirao na Viskovićevu kul-

turnu botaniku, odnosno nje-

govu knjigu “Stablo i čovjek”.

Tomislav Krznar sa zagre-

bačkog Učiteljskog fakulteta 

bavi se temom lova u misli Ni-

kole Viskovića. U mnoštvu tek-

stova koji dotiču područje bio-

etike posebno mjesto zauzima 

kapitalna publikacija “Životi-

nja i čovjek” (Split, 1996). Tri 

su problema izdvojena iz spo-

menutog korpusa: (1) da je lov 

kao kulturni konstrukt u bit-

nome tehnički, proizvodno, so-

cijalno i senzitivno prevladano 

događanje i da mu nema mje-

sta u suvremenom društvu; 

(2) Viskovićev osvrt na filozo-

fiju Ortege y Gasseta, posebno 

na njegov spis Meditacije o lo-

vu; (3) problem čovjekove uda-

ljenosti od prirode, ili života u 

cjelini, te čovjekovo problema-

tično uranjanje u tehnificirano 

življenje.

Prava žena
Splitski umjetnik Ante Ku-

štre raspravljao je o povezano-

sti Viskovićeve Zelene akcije i 

vlastitoga projekta Zeleni Pe-

ristil, koji je bio inspiriran ak-

tivnostima ZA. Anita Lunić sa 

splitskog Filozofskog fakulte-

ta, pak, izložila je doprinos Ni-

kole Viskovića pravnoj zaštiti 

prirode. U njegovu bogatom, 

polihistorskom djelu, problem 

zaštite prirode zauzima jedno 

od ključnih mjesta, a upravo je 

on ogledan primjer neodvojivo-

sti navedenih pristupa. Visko-

vić je kao pravni teoretičar me-

đu prvima kod nas detektirao 

ovaj problem i pružio vrijedne 

teorijske doprinose njegovu sa-

gledavanju. Njegov angažman 

za zaštitu prirode nije ostao u 

granicama teorije jer je sama 

teorija ukazivala na potrebu 

aktivističke ili političke borbe, 

ovisno o mogućnostima.

Suzana Marjanić s Institu-

ta za etnologiju i folkloristiku 

iz Zagreba govorila je o Visko-

vićevoj kulturnoj animalistici 

i zoologiji koje je uveo u našu 

znanstvenu i kulturnu zajedni-

cu. Istaknula je i Viskovićevu 

ulogu oko poticanja ekofemi-

nizma u našem kulturokrugu 

s obzirom na poglavlje “Žene su 

s vama” njegove zooetičke knji-

ge “Životinja i čovjek” (1996), u 

kojemu ističe kako povezanost 

ženskog i životinjskog pitanja 

nije slučajna te stoga dosljedno 

postavljeno pitanje ravnoprav-

nosti žena povlači svakako za 

sobom i postavljanje pitanja o 

pravima životinja. No, unatoč 

tome, i 21 godinu nakon toga, 

neki mentaliteti (kao iznikli iz 

Krležina romana “Na rubu pa-

meti”) ne žele ratificirati Ista-

nbulsku konvenciju.

Miomir Matulović s Prav-

nog fakulteta Sveučilišta u Ri-

jeci izlagao je o Viskovićevoj 

integralnoj teoriji prava. Ona 

je određena Viskovićevim od-

govorima na četiri osnovna pi-

tanja teorije prava, koja on po-

stavlja u “Pojmu prava”: 1) Što 

znači definirati pravo?; 2) Ka-

kav je predmet pravo i kojim 

se metodama može spoznati?; 

3) Koja su značajna obilježja 

predmeta koji označavamo 

izrazom ‘pravo’?; 4) Na osnovi 

kojih kriterija razlikujemo pra-

vo od drugih društvenih poja-

va kao što su bonton, moral, 

običaj, religija itd?

Tomislav Nedić, doktorand 

osječkog Pravnog fakulteta go-

vorio je o pravu životinja kao 

pravnoj grani kojoj je Visko-

vić udario temelje. Povijesno-

pravni pregled položaja živo-

tinje u pravu, bioetički aspekt 

zaštite života, zdravlja i dobro-

biti životinje te teorijsko-prav-

no pitanje pravnog objektivi-

teta, odnosno subjektiviteta i 

subjektivnih prava životinja, 

zasigurno su glavna pitanja ko-

ja spadaju u domenu proučava-

nja prava životinja kao pravne 

grane. Odgovori na pitanja iz 

područja prava životinja, kao 

objektivnog prava, vode k iz-

gradnji sustava ljudske solidar-

nosti prema životinjama u vidu 

mirnog i neometanog suživota 

čovjeka i životinje.

Novinar i psiholog Damir 

Pilić osvrnuo se na djelovanje 

Nikole Viskovića kao “potpor-

nog stupa splitske ljevice”, ko-

ji je svoj najveći doprinos lije-

vom aktivizmu dao u vrijeme 

kad su mnogi dotadašnji čla-

novi Saveza komunista odu-

stali od javnog zastupanja li-

jeve političke misli. Još od 

ranih devedesetih, kada je u 

Saboru Republike Hrvatske 

javno istupao protiv naciona-

lističkog mainstreama i ma-

sovnih kršenja ljudskih prava 

pa sve do aktualnog političkog 

angažmana u antikapitalistič-

koj stranci Radnička fronta, 

javni angažman profesora Vi-

skovića duboko je prožet ide-

jama suvremene političke lje

-

vice. Oplemenio je i proširio 

hrvatsku lijevu misao na vi-

še dimenzija, od uvođenja ele-

menata ekološke i zelene ljevi-

ce do osvješćivanja javnosti u 

pogledu važnosti zalaganja za 

prava LGBT zajednice i drugih 

manjinskih skupina.   R.I.

Više govornika rasvijetlilo je iz brojnih kutova vrijedno djelovanje 
profesora emeritusa splitskog sveučilišta Nikole Viskovića, 
pravnika, političkog aktivista, intelektualca i pionira bioetike
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U čemu je pravi značaj odluke Se-
nata da odobri studij Medicine 
u Splitu na engleskom? Je li to 
veliki dan u životu Medicinskog 

fakulteta u Splitu, ili, kao što neki hoće, da-
tum od kojeg će se ubuduće brojiti početak 
Nove ere u povijesti Sveučilišta u Splitu? 
No, ako bi tim putem trebali i drugi, jer 
bez nastave na engleskom ni fakulteti, ni 
profesori, ni studenti ne spadaju u elitni 
akademski klub, što je s ostalim svjetskim 
jezicima? A što s materinskim, hrvatskim? 

Značaj studija medicine na 
engleskome
Posve je nesporno kakve sve izvanredne 
učinke može imati splitski studij Medicine 
na engleskom, u rasponu od  otvaranja Sve-
učilišta stranim studentima, do zatvaranja 
proračunskih rupa na Medicini, i to - što ni-
je najmanje važno - časno zarađenim i pra-
vedno podijeljenim novcem. No legitimna 
su i pitanja drugačije valne dužine: hoćemo 
li na engleske studije medicine u Hrvatsku 
od stranaca dobiti samo one drugorazred-
ne koji se kod kuće nisu upisali jer im fali 
znanja i/ili novca? A od domaćih samo one 
prvorazredne kojima je studij od 7000 eura 
dostupan? Pitanja nije malo, ali visoki kri-
teriji kvalitete i akademsko poštenje čuvat 
će nas od svakoga zla. A na pitanje treba li 
u Split strane studente privlačiti engleskim 
ili hrvatskim, odgovor je lako dati: da bi za-
voljeli hrvatski, privucimo ih engleskim…
No meni se kudikamo najvažnijim čini to 

što je ovaj svjetski iskorak splitske Medi-
cine nepobitan dokaz da je bar u nečemu 
stasala nacionalna akademska elita koja se 
više ne boji uspoređivati sa svijetom. A taj 
je uspjeh zarazan: ako može onaj lajavi vlaj 
Matko Marušić…

Koliko ima svjetskih jezika?  
No, u ovako svečanoj prilici za 
Sveučilište, smijemo se odvažiti i za neka 
sudbonosnija pitanja. Jedno je od takvih 
- što na Hrvatskom znači pojam  svjetskog 
jezika?  Isto ono što taj pojam znači u 
jezicima svih malih naroda: svjetski jezik 
je jezik svjetskih sila. A svjetskih sila danas 
ima mnogo, više nego ikad: od polovine 
prošloga vijeka kad su se najmoćniji 
sastali u klubu G 7, klub je narastao na 
G 20. No to je problem samo najvećima, 
nama je malima to i šansa i obaveza. A 
u ovom kontekstu obaveza se sastoji u 
tome da kao mali narod moramo naučiti 
sve svjetske jezike. Kineski, jer je Kina ta 
koja će diktirati razvojem u radnom vijeku 
današnjih studenata. Ruski, jer će Rusija 
zbog svojih resursa biti sve moćnija i sve 
bogatija. Portugalski i španjolski zbog 
Brazila i Meksika, te zbog danas najbrže 
rastućih privreda – onih u subsaharskoj 
Africi. Indiju, od čijeg duha i pameti 
umnogome ovisi budućnost Zemlje, ne 
može se ni shvatiti ni prihvatiti preko 
engleskog. Za svjetsko nadmetanje 
nemamo ni dovoljno kapitala. Na prvi 
pogled ni dovoljno ljudi. Ali: quot linguas 
calles, tot homines vales: koliko jezika znaš, 
toliko ljudi vrijediš.

Kakva je sudbina hrvatskoga?

Riječju, ako se zadovolji promicanjem en-
gleskog, hrvatska znanstvena reprezentaci-
ja neće se plasirati više ni na jedno svjetsko 
prvenstvo. Ne treba nam odmah katedra 
kineskog na Filozofskom, ali studentima 
odmah moramo osigurati uvjeti za sustav-
no, kvalitetno i jeftino upoznavanje svih 
svjetskih jezika na Kampusu. Na Kampusu 
će već od jeseni stalno kampirati više od 10 
tisuća studenata, pa će sve to biti i isplati-
vo. Imamo sve – željne znanja okupljene 
na Kampusu, one koji znaju okupljene na 
birou za nezaposlene, prostora i tehnike 
dovoljno za desetljeće. Da li nam išta nedo-
staje? Da, znanje hrvatskog. Misliti se može 
samo na jednom, jedinom, vlastitom jeziku; 
a tko nije svladao svoj mali materinski hr-
vatski jezik pristojno, neće naučiti nijedan 
svjetski. No lijeka ima: Odsjek kroatistike 
našeg Filozofskog fakulteta u stanju je or-
ganizirati kvalitetnu nastavu hrvatskoga 
za sve studente, na svim članicama našeg 
Sveučilišta. Ako treba i protiv njihove au-
tonomne volje, preglasavanjem na Senatu. 
Tu bi mogao puno pomoći gorespomenuti 
dekan Medicine prof. dr. sc. Matko Marušić, 
domoljub koji se svijeta ne boji.

 
*  *

Kad se sve zbroji, odgovor na naslovno pi-
tanje  „učiti engleski, kineski ili hrvatski jezik?“  
vrlo je jednostavan, i glasi: „da“.

Duško Čizmić Marović

Učiti engleski, kineski ili hrvatski jezik?

Iskorak Ekonomskog fakulteta u Splitu: 2010. doktoriralo 14 asistenata
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U funkciji razvoja 
Rektor Ivan Pavić 

Naše Sveučilište napreduje na sva tri pravca bitna za nje�
gove dugoročne perspektive: zaokružujemo se programski, 
pokrećemo i podupiremo procese funkcionalne integracije, in�
tenzivno se otvaramo prema svijetu i njegovim kriterijima.  

Obljetnica splitske Humanistike
Prošlog se tjedna navršilo deset godina od jednog značajnogčajnog 

datuma u povijesti Sveučilišta u Splitu. �ana ��. ožujka ����.�ana ��. ožujka ����. 
Senat je donio odluku o utemeljenju Odjela za humanističke 
znanosti, za čijeg je pročelnika imenovan prof. dr. Joško Bo�
žanić. �a je odluka sretno koincidirala s velikim jubilejem�a je odluka sretno koincidirala s velikim jubilejem 
hrvatske književnosti, s pola tisućljeća od �arulićeve Judi�ćljeća od �arulićeve Judi�
te, prve knjige na hrvatskom jeziku. �� proteklih deset godina�� proteklih deset godina 
splitska je humanistika prerasla u Filozofski fakultet koji da�
nas broji preko dvije i pol tisućestudenatai��0nastavnikas��će studenata i ��� nastavnika s �� 
studijske grupe. Slobodno možemo reći da grad Split s tisuća�Slobodno možemo reći da grad Split s tisuća� možemo reći da grad Split s tisuća�
ma studenata i stotinjak doktora znanosti Filozofskog fakul�
teta više nije isti kao Split pred deset godina. A ovih je dana, 
takorećikaoro�endanskipoklon,Filozofskifakultetodgradaakoreći kao ro�endanski poklon, Filozofski fakultet od grada 
Splita napokon dobio i ključeveodavnododijeljenogreprezen�čeve odavno dodijeljenog reprezen�
tativnog prostora u srcu carske Palače, na samom Peristilu, 
gdje će Centar za mediteranska istraživanja, Centar za hrvat�
ski jezik i Centar za istraživanje obrazovanja moći dostojan�
stveno predstavljati naše Sveučilište.  

Novi sveučilišni studiji
Na prvom mjestu valja istaći prerastanje stručnih zdravst�

venih studija u sveučilišne, tj organiziranje fakultetske nao�
brazbe za medicinske sestre, primalje, dijagnostičare, fiziotera�
peute i radiologe, čime odgovaramo na narasle potrebe zdravst�
venih ustanova, dajemo poticaj poduzetništvu u zdravstvu, 
primjerno se uskla�ujemo s europskim kriterijima obrazovan�
ja, te na programima od najšireg društvenog značaja dobija�
mo novu obrazovnu vertikalu od preddiplomskih do doktor�
skih studija.

Novim studijem nutricionizma pod kapom Prirodoslovno 
matematskog fakulteta, koji u cilju brige za ljudsko zdravlje 
povezuje sve temeljne prirodne znanosti, uz postojeće smo 
studije o tehnologiji proizvodnje i prerade, te one o izvorima 
hrane,  zaokružili studijsku ponudu o hrani. Na sličnu tragu 
brige o zdravlju nacije je i integriranje kineziološkog studija  u 
jedinstveni petogodišnji program, uz istovremeno osnivanje 
stručnih studija prvenstveno namijenjenih sportašima koji u 
sportu žele i ostati.  

Hrvatski za sve studente 
�� dogovoru sa Odsjekom za kroatistiku našeg Filozofskog 

fakulteta pokrećemo modul �rvatskog jezika, umjetnosti ri�ćemo modul �rvatskog jezika, umjetnosti ri�
ječi i kulture za studente svih sastavnica Sveučilišta u Splitu. 
�� situaciji smo sve snažnije dominacije malog broja svjetskih 
jezika, te tehnološkog pritiska na ‘sms generaciju’ da se jezič�
no bogatstvo svede na elementarno sporazumijevanje. �u smo 
situaciju dočekali kao mali narod koji se u nerazvijenoj zemlji 
dugo borio za samostalnost vlastita jezika, i čija je opća razina 
pismenosti alarmantna, pa i ondje gdje je najviša, u akadem�
skoj zajednici. �� tim okolnostima, već na desetu godišnjicu 
naše humanistike,  prvi u zemlji pokrećemo učenje hrvatskog 
koji bi u perspektivi trebao prerasti u obavezu svih studenata. 
Pod vodstvom naše Kroatistike prvi će  korak biti programsko 
oblikovanje i organiziranje �rvatskog kao izbornog predmeta 
za sve studente na zajedničkoj, sveučilišnoj razini. �rugi ko�
rak je stvaranje uvjeta da se taj program organizira na svakoj 
sastavnici, pri čemu će posebna programska pažnja biti usmje�
rena na sve nastavničke studije.    

Funkcionalna integracija akademske zajednice 
Integralni plan informatizacije sveučilišta,  razrješenje 

problema kulumulativnih radnih odnosa u medicini polazeći 
od neraskidive veze  �edicinskog fakulteta i KBC�a i pravedne 
valorizacije znanstveno nastavnog rada,  dovršenje dvaju 
ključnih objekata na Kampusu, medicinski studij na en�
gleskome… to je tek dio prevažnih, vrlo raznorodnih i na�
oko nepovezanih koraka koji od našeg Sveučilišta umjes�
to labave interesne zajednice stvaraju snažan organizam u 
kome autonomno fukcioniranje dijelova nije u suprotnosti za 
zajedničkim obavezama i razvojnim ciljevima.  

Fakultetsko obrazovanje 
medicinskih sestara,
primalja, laboratorijskih dijagnostičara, 
radioloških tehnologa i fizioterapeuta
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Postignuća Prava u 
temeljima Sveučilišta 

Ivan Pavić, rektor
Pravni fakultet, čiju smo 50-u obljetnicu proslavili prošle 

srijede, nije samo jedan od najstarijih fakulteta, nego i po 
mnogo čemu i najutjecajnija članica našega Sveučilišta. Naše 
gradske i regionalne institucije nemoguće je zamisliti bez pet-
naestak tisuća stručnjaka koji su diplomirali na Pravnom 
fakultetu. Najistaknutiji njegovi pojedinci dali su nemjerljiv 
doprinos društvenim znanostima u rasponu od fundamen-
talne pravne teorije preko posebnih pravnih grana - osobito 
pomorskog prava i me�unarodnog prava mora – do pravne 
povijesti, sociologije i politologije.

Pedagoškom, znanstvenom i publicističkom djelatnošću, 
vo�enjem kulturnih institucija i projekata, te obnašanjem 
važnih funkcija u gradskoj, regionalnoj i nacionalnoj politi-
ci, profesori Prava prednjačili su u Splitu druge polovine XX 
stoljeća. �ri veleposlanika, dva ministra, četiri zastupnika, 
dva gradonačelnika, rektor i pet prorektora – tako nečim ne 
može se pohvaliti niti jedna sastavnica našega Sveučilišta. 
Stoga je logično da je po nepodijeljenom sudu javnosti Pravni 
fakultet desetljećima bio i intelektualno žarište, i svjetovno 
središte duhovnog života Grada i njegov politički najutjecajni-
ji  politički punkt. 

Doktorski studij kao potvrda znanstvene zrelosti
Sveučilišnu ulogu Pravnog fakulteta osnažit će dogledno 

preseljenje na Kampus, a osobito osnivanje njegova doktor-
skog studija kojem se u najskorije vrijeme nadamo. Ne radi 
se tu o želji za pukim povećanjem broja doktora znanosti koji 
izlaze s našeg Sveučilišta, nego o potrebi da ovako ugledan 
fakultet vlastitim doktorskim studijem potakne napredovan-
je mnogih pravnih stručnjaka afirmiranih na tolikim važnim 
izvansveučilišnim poslovima i dužnostima.

Nažalost, 90 posto hrvatskih doktora znanosti još uvi-
jek ostaje na sveučilištu. �� takvim nam je okolnostima bilo 
važnije da naši asistenti doktoriraju u Zagrebu ili u svijetu 
nego kod nas, pa i onda kada bi doktorat na našem Sveučilištu 
mogli steći i brže i jeftinije, a i statistika bi sigurno bila ljepša. 
Jer ako u nekim zemljama nije moguće dobiti prvi posao na 
sveučilištu na kojem je stečen doktorat, koliko je to tek važno 
u maloj Hrvatskoj?!? I to na jednom vrlo mladom, još do jučer i 
u hrvatskim razmjerima malom, provincijalnom Sveučilištu? 
�ako bi trebalo biti i ubuduće, bez obzira što sada imamo širok 
repertoar doktorskih studija.

Zapošljavanje znanstvenih novaka
�� taj problemski krug spada i pitanje perspektive naših 

znanstvenih novaka koji bi baš nakon doktorata mogli ostati 
bez posla. Naime, projekt znanstvenih novaka prije nekoliko 
godina nije pokrenut da bi svi oni ostali na sveučilištu, nego da 
bi mladima, koji se žele baviti znanošću, država pomogla steći 
doktorat po najpovoljnijim uvjetima. No sada bi oni mogli osta-
ti bez posla, što bi bila ne samo njihova osobna nesreća, nego bi 
država mogla izgubiti uloženi novac, a društvo ostati bez koris-
ti od znanja koje su novaci stekli. �o se ne bi smjelo dopustiti ne 
samo zbog tih gubitaka, nego i zbog narasle potrebe hrvatskih 
sveučilišta za novim kadrovima. 

Naime, paralelno s projektom znanstvenih novaka koji je 
imao ambiciju da poveća broj doktora u privredi, na sveučilištu 
je značajno povećan broj studenata, uz istovremenu implemen-
taciju Bolonje koja sama po sebi traži veći broj nastavnika. �ok 
se time potreba za novim kadrom dramatično povećala, kriza je 
srezala sredstva prijeteći zaustaviti svako zapošljavanje. Zbog 
svega toga smo vitalno zainteresirani da većina mladih nakon 
doktorata ostanu na Sveučilištu. ��pravo zato naša nastojanja, 
jednako kao i resornog Ministarstva, trebaju biti usmjerena na 
zapošljavanje svih novaka koji su svoje obaveze uspješno izvršili 
i žele ostati na Sveučilištu. Jer svima nama koji smo prihvatili 
odgovornost za vo�enje Sveučilišta kristalno je jasno kako je po-
dizanje kvalitete znanstvenog i nastavnog rada ne samo uvjet 
razvoja nego i temelj opstanka Sveučilišta u Splitu.
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Senat - autonomija 
- demokracija
Duško Čizmić Marović
Posljednja, 58.  sjednica Senata Sveučilišta u Splitu spada među 
njegove najznačajnije. No bojim se da javnost, pa ni akadem-
ska, to nije prepoznala. Ne samo zbog medijskih reakcija koje 
su izostale, nego i zbog okolnosti: rasprava koja bitno ovisi 
od ozbiljnih strateških promišljanja i jasnih opredjeljenja vrlo 
je hendikepirana nervozom elita zbog nedefiniranih datuma 
pregovora s EU i parlamentarnih izbora, neprestanim aferama 
i dugotrajnom recesijom. No pokušaj promjene uhodanih aka-
demskih običaja i u idealnim bi prilikama izazvao otpor. 

Odgovornosti autonomije
Naša akademska zajednica, naime, živi bitno bolje od ostatka 
društva po sva tri bitna kriterija: po sigurnosti, po standardu i po 
slobodi – tj autonomiji, hrvatski samozakonitosti. A nikad se i 
nigdje privilegije nisu napuštale, i  utvrđeni odnosi moći mijen-
jali bez otpora. Dobro je kad otpor dolazi od onih koji sigurnost, 
standard i slobodu akademske zajednice brane u funkciji svoje 
znanstvene predanosti i pedagoške zauzetosti. Ali što kad se 
autonomija koristi kao pravo da se izbjegne tuđa ocjena vlastita 
rada? U razvijenim je zemljama fakultetska autonomija davno 
stavljena u drugi plan za račun nezavisnosti profesora kao po-
jedinca s jedne, i autonomije univerziteta kao naravne zajednice 
studenata, profesora i istraživača s druge strane. Pomaci u tom 
smjeru ovise od zajedničke odlučnosti cijele naše akademske 
zajednice da se pravno i financijski zaštiti i od voluntarizma 
vlasti i od gramzivosti korporacija, istovremeno se obavezujući 
na kriterije svjetskog tržišta pameti i kapitala, te na podložnost 
demokratskoj kontroli države i društva. No za pravac i za tempo 
promjena najveća je odgovornost na Osijeku, Rijeci i, posebno, 
Splitu: vodstvo ovdje ne može imati Zagreb gdje su fakulteti 
jači od sveučilišta, a uzori ne mogu biti Pula, Zadar i Dubrovnik 
koji fakulteta nemaju. Utoliko je značajnije sjednica Splitskog 
Senata: snimku sam preslušao dvaput i zaslužuje da ju prvom 
prilikom cijelu objavimo.

Izazovi demokratizma
Ovdje samo dva osnovna akcenta iz rasprave. Prvi: trebamo 
ozbiljnu analizu stvarnog stanja, na njoj utemeljenu strategiju, 
a iz ove izvedene zakone. Fali i prvo i drugo, a imamo snage, 
iskustva i argumenata da u cjelini odbijemo nametanje trećeg 
(dekani Branko Grčić, Boris Bulijaš, Marko Trogrlić…). 
Hrvatska je po studijskom uspjehu, citiranosti i privlačenju 
novca s međunarodnih natječaja na dnu: glavni je razlog sustav 
upravljanja, i prijedlozi su na dobru putu (dekani Alen Harapin, 
Matko Marušić…). Oba su stava i nesporna i ranjiva: tko će 
donijeti strategiju: HDZ koji još nema svjetonazora, ili SDP koji 
ga nema više? Na koje se slobodarstvo osloniti: ono iz tradicije 
otpora tuđinu i totalitarizmu, ili na ono demokratskog dogovora 
koje tek stječemo? 
Uz drugo: izvrsnost jest kriterij, no ne ovisi li svaka zajednica, 
pa i akademska, od sigurnosti srednje klase? Za demokratizam 
rasprave bio je najvažniji pokušaj zajedničkog zaključka na 
crti rektorova stava kako je Split već pokazao čemu se treba 
prikloniti: procesu dogovaranja radi unutarnjeg integriranja i 
veće otvorenosti društvu, tržištu i državi, uz čuvanje autonomije 
i njeno jačanje novim sadržajima. Za takav je kompromis 
nedostajalo svježine, a za obavezujući zaključak većine.  Ali 
demokracija nije sloboda govora + zaključak većine + obaveza 
manjine. To je demokratski centralizam, tj boljševizam, tj. 
“organizirano nepovjerenje rukovodstva prema članstvu” (D. 
Lalović).  Demokratska je avantura pravo da se vlastit stav 
javno brani i dalje, ali da se doprinosi provedbi  zajednički 
dogovorenoga. 

Zrelost Senata 
Najveći značaj sjednice Senata je u tome da su se svi založili i 
za promjene i za autonomiju, da su svi izrazili nezadovoljstvo 
predloženim rješenjima, a što je pomoglo da se, makar i neod-
lukom, izbjegne cijepanje Senata po najmanje važnoj, da ne 
kažem najbudalastijoj crti – po crti odnosa prema Ministarstvu. 
Time je Senat uistinu potvrdio i svoju autonomiju i autonomiju 
Sveučilišta u Splitu. A za to je zaslužan upravo onaj ‘apsurdan’ 
sastav Senata koji ne čine samo dekani nego i studenti, i pro-
fesori etike, i ekonomski znalci… a po kojem on i jest najviše 
tijelo Sveučilišta a ne fakultativne Zajednice fakulteta.
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Katolički bogoslovni fakultet 
19. je svibnja svečano proslavio svoj Dan

Zbor KBF-a pod ravnanjem maestra Šime Marovića

Dekan Katoličko bogoslovnog fakulteta 
prof. dr. sc. Nedjeljko Ante Ančić

Veliki Kancelar KBF-a, nadbiskup 
splitsko-makarski mons Marin Barišić

Prof. dr. sc. u mirovini fra Špiro Marasović
Gini Šparadi preklani je 

uručena i Rektorova nagrada

natječaj za upis studenata 2010./2011. god. STR. 9 -14

Todorić i Tedeschi 
na Ekonomskom 
fakultetu

U lipanjskom broju

♦ Promocije na Filozofskom, Prirodnoslovno-matematičkom i Kemijsko-tehnološkom fakultetu  
♦  Razgovor s prof. dr. sc. Anči Leburić : Značaj, service learninga ♦ 10. Godina alumnija Ekonomskog fakulteta 
u Splitu ♦ Zajednica fakulteta,visokih i viših škola 1964. -1974. god. ♦ Ispitne kazališne predstave na 
Umjetničkoj akademiji u Splitu ♦ razgovor: što je i tko je Akademska solidarnost ♦
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Piše:
Ivan Pavić, rektor

Započinjući u prošlom broju Univer-
sitasa pisati o visokim obljetnicama 
na Sveučilištu u Splitu, najavili smo 
i proslavu pola stoljeća Fakulteta 

elektrotehnike, strojarstva i brodogradnje. 
Danas, kada obilježavamo i slavimo njego-
vih prvih pedeset, prigoda je prisjetiti se 
početaka, zašto je i kako sve počelo te svih 
zaslužnih. Onih, kako pjesnik reče, koji su 
kopali bunar iz kojega danas vodu pijemo.  

Složit ćemo se kako je za osnivanje FE-
SB-a – kako ga svi prisno zovemo - ključan 
bio proces sveopće industrijalizacije s kra-
ja pedesetih i početkom šezdesetih godina 
prošloga stoljeća.. To je bilo vrijeme kada 
se u ovom dijelu Hrvatske pokreću mnoge 
industrije, poput procesne i metaloprerađi-
vačke, elektroenergetike, telekomunikacija 
i brodogradnje. Ove industrije vremenom 
postaju nosećim stupovima gospodarske 
strukture, a Fakultet njihovim osloncem 
jer je ponudom svojih studijskih programa 
odgovarao na sve veće i šire potrebe za struč-
njacima obrazovanih na FESB-u.

FESB- tehnološki predvodnik
No FESB je postao važnim čimbenikom ra-
zvoja i djelovanja i mnogih drugih industrija, 
jer su vrlo rijetke industrije koje ne trebaju 
stručnjake koje obrazuje FESB. Kao rektor, 
ali i kao znanstvenik, oduvijek sam posebno 
cijenio konstantnu usmjerenost i nastojanje 

FESB-a da bude tehnološki predvodnik na 
strateškom pravcu znanstvenog djelovanja. 
Nije slučajno da je upravo na FESB-u daleke 
1966. godine instalirano prvo računalo na 
nekoj fakultetskoj instituciji u Hrvatskoj, kao 
što nisu slučajne ni kasnije kolaboracije s 
uglednim i prestižnim znanstvenim centri-
ma, CERN-om na primjer. Ne smijemo smet-
nuti s uma da je FESB, nastojeći biti među 
prvima u praćenju najnovijih potreba tržišta 
rada, svojedobno pokrenuo studij računar-
stva, a odnedavno, u suradnji s Ekonomskim 
fakultetom, izvodi i studij industrijskog in-
ženjerstva. Međunarodna konferencija Sof-
tCOM, cijenjena diljem znanstvenoga svije-
ta, postala je zaštitni znak Fakulteta.

Znanstvena i obrazovna misija
FESB je, dakle, dugi niz godina imao značaj-
nu ulogu i kao obrazovna i kao znanstvena 
institucija, ali i kao sastavnica koja je prido-
nosila rastu i razvoju Sveučilišta u Splitu. 
Početkom 90-tih godina prošlog stoljeća, 
prestankom rada mnogih industrijskih po-
duzeća te preorijentacijom na djelatnosti 
neproizvodnog karaktera, interes za studij, 
na žalost, počeo je opadati. No to nije po-
kolebalo upravu i zaposlenike Fakulteta, 
naprotiv, još su zdušnije nastavili svojom 
znanstvenom i obrazovnom misijom, tako 
tražeći i pružajući odgovore na probleme 
hrvatskog gospodarstva, uvjereni da se 
gospodarska struktura Hrvatske ne može 
svesti samo na turizam i trgovinu. Stoga 
nije slučajno da posljednjih nekoliko godi-
na interes za studije na FESB-u stalno raste. 

Još uvijek mi je pred očima slika s nedav-
nog otvaranja prve godine studija kada je u 
dvorani Fakulteta sjedilo preko 400 brucoša. 
Oni su garancija da će Hrvatska biti u stanju 
odgovoriti na gospodarsku krizu orijentaci-
jom na proizvodnju, jer naši problemi nisu 
toliko u rashodnoj koliko u prihodnoj strani 
proračunskih potreba.

Prvi među jednakima
A tko je bunar kopao? Za dugi niz posti-

gnuća koja su dio FESB-ove prošlosti, ali i 
zalog budućnosti ove prevažne znanstvene 
i obrazovne institucije zaslužni su mnogi. 
Bio bih nepravedan ako ne bih spomenuo 
barem neka imena. Nepravedno je prešutjeti 
mnoge, ali još je nepravednije prešutjeti sve. 
Stoga znam da mi neće biti zamjereno ako 
istaknem u prvom redu one koji su Fakultet 
stvarali, dakle prvog dekana prof. Hranka 
Smodlaku i njegova prodekana prof. Antu-
na Hruša, zatim one koji su se posebno ista-
knuli u kasnijem djelovanju, poput  Antona 
Afrića, Milojka Ćišića i professora emeritusa 
Petra Slapničara, a koji su na našem Sveuči-
lištu obnašali i rektorsku funkciju. Iznimno 
cijeneći graditeljsku strast, posebno se di-
vim i zahvaljujem prof. dr. sc. Anti Maletiću 
na angažmanu oko izgradnje prvog Fakul-
teta na Kampusu, jer je upravo preseljenje 
u novu zgradu dalo snažan impuls njegovu 
razvoju, kojim se ovaj naš slavljenik uzdigao 
do razine ponajbolje sastavnice Sveučilišta 
u Splitu. Potencijali FESB-a bili su i bit će 
važan i nezaobilazan čimbenik razvoja Sveu-
čilišta, ali i gospodarskog razvoja ovog dijela 
Hrvatske.

50 godina FEsB-a - neiscrpni bunar znanja
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Ivan Pavić, rektor

Ovogodišnja, 36. obljetnica osnutka 
Sveučilišta u Splitu nije okrugla 
brojka, i ne doima se značajnom. 
No činjenica da su ovu akademsku 

godinu obilježile polustoljetne obljetnice 
naših ponajvažnijih fakulteta, onih na koji-
ma je naše Sveučilište stasalo, te činjenica da 
se nalazimo u godini u kojoj po svim bitnim 
pokazateljima zaokružujemo dosad najinten-
zivniju etapu rasta našeg Sveučilišta, upravo 
ovoj, 2010./11. akademskoj godini, daju izni-
mnu važnost. 

Od Više pedagoške do danas
Koncept razvoja visokog obrazovanja u Hr-
vatskoj prvih je desetljeća poslije Drugoga 
svjetskog rata karakterizirala centralizacija. 
U Splitu je u to vrijeme djelovala jedino Viša 
pedagoška škola. Premda jedina visokoobra-
zovna ustanova, Viša je pedagoška škola bila 
dragulj jer je bila nositelj obrazovanja nastav-
ničkog kadra koji je u obrazovno zapostav-
ljenoj i ratom opustošenoj državi bio prijeko 
potreban. Stoga Viša pedagoška zaslužuje da 
se njena povijest i uloga napokon ozbiljno 
istraže i prikažu.  

Krajem pedesetih, odnosno početkom šez-
desetih, radom započinju Viša stomatološka, 
Viša ekonomska i Viša pomorska škola te kre-
će osnivanje KTF-a, FESB-a, Prava i  Student-
skog centra. 

No o važnosti znanja i njegovoj ulozi u 
razvoju društva te o potrebi ravnomjernijeg 

razvoja svih dijelova države, otvorenije se po-
činje govoriti tek koncem šezdesetih. U jeku 
toga vrlo obećavajućeg ozračja, u Splitu 1971. 
godine počinju s radom Ekonomski i Građe-
vinski fakultet, da bi se već 1974. osnovalo 
i samo Sveučilište čime je stvoren okvir za 
bitan doprinos visokoškolstva snaženju uku-
pnog života, duhovnog i kulturnog, ali i poli-
tičkog i ekonomskog. Tijekom ovih 36 godina 
Sveučilište je izraslo u snažnu znanstvenu i 
obrazovnu visokoškolsku instituciju koja da-
nas u svome sastavu ima 13 fakulteta i četiri 
sveučilišna studijska centra; na kojima je di-
plomiralo preko 40 tisuća studenata, gotovo 
400 njih na poslijediplomskim studijima, dok 
je svoje doktorske titule steklo 350 kandidata.

Današnja snaga Sveučilišta u 
Splitu
Danas, 2010. godine, Sveučilište u Splitu po 
većini je najvažnijih kvantitativnih pokazate-
lja došlo do ruba gornjih granice svoga rasta 
- brojem i vrstom studija, brojem studenata 
i nastavnika te prostorom kojim raspolaže-
mo. Na Kampusu će uskoro prvi put zajedno 
studirati najveći dio od  25 tisuća splitskih 
stude nata. Tako je, pedeset godina nakon 
prvih fakulteta u Splitu te na kon desetljeća 
ekspanzivnog rasta, naše Sveučilište ušlo u 
novi razvojni ciklus kojim će dominirati pi-
tanje kvalitete.

Pri tom je ključno pita nje međunarodna 
suradnja – od regionalne, preko jadranske, 
europske i mediteranske do svjetske. Uruče-
nje počasnog doktorata  profesoru Henryju 
Leeju govori da smo toga itekako svjesni. Po-
časni doktorat, vezan uz studij forenzike koji 

uz domaće stručnjake i znanstvenike okuplja 
brojne ugledne znanstvenike iz svijeta,  do-
dijelili smo osobi koja se znanstveno afirmi-
rala u SAD-u, najrazvijenijoj zemlji svijeta, a 
koja po svom duhovnom naslijeđu i rođenju 
pripada Kini, najstarijoj, najmnogoljudnijoj i 
najperspektivnijoj državi na svijetu. Naravno, 
međunarodna suradnja nije izlika da zanema-
rimo našu ulogu u Gradu i Županiji, od kojih 
očekujemo i podršku i pomoć, ne manju od 
dosadašnje, nego veću. 

Studenti i Kampus
Na samom Sveučilištu poseban ćemo napor 
uložiti kako bismo potakli kreativna okuplja-
nja studenata i njihovo samoorganiziranje 
nadajući se da će svoj doprinos i Sveučilištu 
i Gradu oni dati ne tek sutra, kao diplomira-
ni stručnjaci, nego već danas, kao brojčano 
najveća interesna grupa splitskih građana. 
Skoro dovršenje novog Studentskog centra, 
već uhodana Sveučilišna knjižnica, te nova 
zgrada ‘tri fakulteta’ uz Kampus će svakod-
nevno vezati golemu većinu od 25 tisuća na-
ših studenata, sa sinergijskim učinkom koji 
ne može izostati.  

Držim da je Sveučilište u Splitu već daleko 
odmaklo u ambiciji da zauzme ravnopravno 
mjesto u europskom znanstvenom i obra-
zovnom prostoru te tako uz pomoć ostalih 
hrvatskih sveučilišta značajno pridonese da 
Hrvatska postane društvo sve većeg ukupnog 
znanja i njegove kvalitete, društvo u kome 
će se povećavati ne samo broj upisanih nego 
i diplomiranih studenata, društvo u kome 
cjeloživotno obrazovanje postaje i pravo i 
obveza. 

Sveučilište u Splitu pred novom etapom razvoja
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Budućnost sveučilišta zahtijeva novi prostor
Piše:
Željko Domazet, prorektor za kapitalne 
investicije

Sveučilište u Splitu, kao i ostala hrvatska sveučilišta, 
posljednjih 10-ak godina doživilo je značajan uzlet, 
kako po broju studenata i nastavnika, tako i infrastruk-
turno. Dotadašnji nedovoljni i neadekvatni prostori, 

najčešće u objektima građenim za druge namjene, uvelike 
su već zamijenjeni novoizgrađenim suvremenim zgradama 
koje su omogućile normalan nastavni i istraživački rad. Ta-
ko su izgrađeni Ekonomski fakultet, FESB, GAF, Medicinski 
fakultet i Sveučilišna knjižnica, a pri kraju su i zgrade Stu-
dentskog doma i Studentskog centra te zgrada triju fakulteta 
– Prirodoslovno-matematičkog, Kemijsko-tehnološkog i Po-
morskog fakulteta. Projektirane su ili se projektiraju i zgrade 
Filozofskog i Pravnog fakulteta te Umjetničke akademije.

I Visoka pretijesna

No broj studenata i djelatnika,  kao i broj studijskih programa 
koji se izvode na Sveučilištu u Splitu, u međuvremenu se gotovo 
udvostručio. Sastavnice poput Filozofskog fakulteta ili Umjet-
ničke akademije trenutno izvode nastavu i na osam lokacija u 
gradu. Potrebe za smještajem studenata idu preko 2000 leža-
jeva - sada ih imamo oko 600, a još je 600 u izgradnji. Pritom 
je uvođenje bolonjskog procesa podiglo sve kriterije standarda 
studiranja pa tako i onaj  prostorni. Sve je to prostor u kampusu 
Visoka već sada učinilo nedovoljnim, a taj će problem sljedećih 
godina postajati sve izraženiji. Sveučilište u Splitu došlo je do 
značajnih infrastrukturnih objekata prvenstveno ustupanjem 
zemljišta na Visokoj od strane Grada Splita i Republike Hrvat-
ske. Kao i kod većine hrvatskih sveučilišta, radilo se o zemljištu 
bivših vojarni.  Na žalost, površina zemljišta na Visokoj sa svo-

jih 100.000 m²  - od čega je gotovo pola već bilo u vlasništvu 
Sveučilišta ili je Sveučilište otkupilo - ne omogućuje izgradnju 
mnogo toga što je Sveučilištu potrebno. Ne samo zgrada, ne-
go i garaža, parkirališta, zelenih površina, da i ne spominjemo 
sportske objekte i igrališta za sveučilište u najsportskijem gradu, 
kulturne, kongresne i multimedijalne centre... Usporedbe radi, 
Trsat u Rijeci ima oko 400.000 m², a vojarna  Borongaj u Zagrebu 
gotovo 1.000.000 m².

Lora, Dračevac, Karepovac, Vučevica…?
Zbog svega navedenog već je sada potrebno ne samo planirati, 
nego i osigurati nove, kvalitetne prostore za daljnju izgrad-
nju objekata u funkciji Sveučilišta u Splitu. Taj ‘Kampus 2’ 
nije obaveza samo Sveučilišta, nego i Grada Splita, Županije 
splitsko-dalmatinske te Republike Hrvatske. Baš zato što grad 
na poluotoku, pritiješnjen susjednim gradovima, ne pruža ve-
like mogućnosti u ovom pravcu, svakako bi trebalo poraditi 
na prostoru ili dijelu prostora vojarne Lora te bivše vojarne u 
Dračevcu, kao i na području Karepovca nakon sanacije deponija 
otpada. O razvojnim mogućnostima na prostoru Karepovca, te 
o realnim mogućnostima njegove skore sanacije, na posljed-
njoj sjednici sveučilišnog Senata zapaženo izlaganje imao je 
uvaženi stručnjak, bivši gradonačelnik i sveučilišni profesor 
u mirovini Jakša Miličić. Daljnje mogućnosti budućeg neop-
hodnog širenja Sveučilišta vide se i na području Vučevice gdje 
Županija planira izgradnju Tehnološkog parka, a župan Ante 
Sanader već je isticao da bi blizina Sveučilišta za Tehnološki 
park bila od ne manje važnosti od auto-ceste i budućeg tunela 
kroz Kozjak. Sve ove okolnosti potaknule su Senat Sveučilišta 
u Splitu da podrži ne samo ideje nego i konkretne korake u  
iznalaženju novih lokacija za ‘Kampus 2’ u suradnji s Gradom 
i Županijom.

Prof. dr. sc. Herwig Roggemann:
Međunarodna suradnja ključna je za 
podizanje kvalitete naše akademske 
prakse  
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Naš je fakultet dovoljno snažan da ga se već 
usuđujemo objektivno ocjenjivati
Uobičajeno je da na proslavi Dana fakul-

teta dekan održi govor u kojemu hvali 
fakultet koji vodi, a časno je da se pri po-
hvali doista drži činjenica. Danas, 27. ožuj-
ka 2010., na Dan našega fakulteta, slaveći  
naših 13 sretnih godina, uistinu imamo 
nemalih razloga za hvalu. Što više, naš se 
fakultet uobičajilo ocjenjivati najuspješni-
jom sastavnicom  Sveučilišta u Splitu. 

Temelji i zasluge
Do takva ugleda nije se došlo preko noći: 
rast i stabiliziranje svake akademske in-
stitucije zasniva se na ljubavi, radu i pri-
vrženosti brojenih vrijednih i plemenitih 
ljudi koji su decenijama radili nesebično 
i samozatajno. Naš je fakultet oduvijek 
imao nepodijeljenu podršku Kliničke bol-
nice u Splitu, te Grada i Županije. Tri prva 
dekana, vrlo različita po vrlinama i svjeto-
nazorima, donijela su Fakultetu, svaki na 
svoj način, upravo ono što mu je u danim 
vremenima trebalo: Zvonimir Rumboldt 
autoritet i ugled prvoga dekana koji je 
uvijek na vjetrometini sumnji i kritika, 
Mladen Boban je Fakultet izvukao iz rata i 
postavio njegove organizacijske osnove, a 
Stipan Janković,  kojemu danas dodjeljuje-
mo Plaketu za izniman doprinos razvoju i 
promi¬canju ugleda našega fakulteta,  dao 
mu je odlučnost i polet, napose u kadrov-

skoj politici i prostornom proširenju. No 
golem posao obavili su nastavnici koji su 
svoju energiju izvan uobičejenih radnih 
obveza uložili u ustrojavanje naše složene 
i osjetljive ustanove: D. Sapunar jačanjem 
plana i programa i informatičke podrš-
ke, Z. Đogaš modernizacijom nastavnog 
procesa, Ž. Dujić organizacijom poslije-
diplomskih studija, I. Rudan i A. Maru-
šić velikim brojem vrijednih publikacija, 
međunarodnom suradnjom i ugledom. 
Školovanje brojnih nastavnika u inozem-
stvu donijelo je znanstvenoistraživačke 
kapacitete i žar istraživanja, a suradnja s 
američkim prijateljima profesorima Želj-
kom Bošnjakom i Ivanom Damjanovim 
nužnu širinu i priključak međunarodnim 
trendovima. 

Uspjesi i postignuća
Ne trudeći se nabrojiti sva postignuća, 
dekan ipak s neskrivenim zadovoljstvom 
i ponosom mora nabrojiti da smo u šest 
mjeseci mandata napravili neke vrlo važ-
ne pomake: možda je najvažnije usustav-
ljenje režima studija prema bolonjskim 
preporukama i konstrukcija novoga na-
stavnoga plana i programa također točno 
prema bolonjskim preporukama, i to za 
studije Medicina i Dentalna medicina u 
kojima su zahvati u programe bili veliki i 

osjetljivi, a postigla se ravnoteža između 
naših mogućnosti i tradicije i zahtjeva su-
vremene medicinske izobrazbe. Petnaest 
mlađih istraživača-kliničara uključeno u 
četiri međunarodna znanstvena projekta, 
napisana su četiri nova međunarodna 
projekta, dobivena je organizacija jedne 
EMBO radionice, osnovana je Zaklada 
Željko J. Bošnjak za znanstveno školova-
nje studenata i dobivena je organizacija 
Ljetne škole znanstvene komunikacije od 
Nacionalne zaklade za znanost. Otvorene 
su nove mrežne stranice Fakulteta, s no-
vim izgledom i sadržajem na engleskom 
jeziku, bitno je ojačan rad Cochrane ureda 
školovanjem novih kadrova u Kanadi, na 
poslijediplomskim studijima stvoreni su 
uvjeti za osnivanje Doktorske škole, pod-
nesen je prijedlog za još jedan novi dok-
torski program i moderniziran je sustav 
recenziranja i ocjenjivanja prijava tema, 
uspostavljen je registar kliničkih ispiti-
vanja na hrvatskom jeziku – RegPok.hr, 
organiziran je sastanak radne skupine o 
istraživanjima istraživačke čestitosti u 
okviru Foruma za znanstvenoistraživač-
ku čestitost Europske znanstvene zakla-
de, organiziran je međunarodni simpozij 
Znanstveni pristup medicinskoj izobrazbi 
u prilici 100. obljetnice ključne publika-
cije američkog istraživača medicinske 
izobrazbe A. Flexnera... 

umas, konzervacIja – 
restauracija:
Mladi studij velikog iskustva i 
ambicije
str. 17

19. do 25. travnja    Izađimo u grad na Festival znanosti!     str. 12-13

Uz 13. obljetnicu samostalnosti Medicinskog fakulteta u Splitu

Matko Marušić, dekan:

nastavak na str 14

ICAST
Nova sastavnica 
Sveučilišta  

 str. 2

UMAS
Mateo 
Perasović 
 

 str. 20

FESB
Skupna nagrada 
Grada Splita za 
životno djelo 

 str. 3

Filozofija
prof.dr.sc.  
Pavo Barišić

 
 str. 14

universitas
list studenata i profesora Sveučilišta u Splitu

god. II.
broj 9.
19. svibnja
A.D. 2010.
www.unist.hr

Prva dekanska 
konFerencija 
FiloZoFskih Fakulteta 
u hrvatskoj
str. 3

zajednIčka IzložBa 
nastavnIka umas-a:
„Participacija, a ne simulacija“
str. 21

najjača Imena hrvatskog 
prava 22. svIBnja u splItu
str. 8

Kako efikasnije upravljati znanstvenom 
i akademskom zajednicom

Tek što su predizborni 
prijepori oko zakoni-
tosti treće rektorske 
kandidature prof . 

Pavića okončani,  problem 
upravljanja našim znanstveno 
nastavnim zajednicama izni-
mnom je žestinom buknuo u 
MedILS-u, i to bez prevelikih 
izgleda da se uskoro okonča 
na akademskoj razini i u opću 
korist... I drugdje je obaveza 
efikasnog upravljanja znan-
stvenim i obrazovnim institu-
cijama jedan od ključnih pro-
blema suvremene znanosti, 
no u Hrvatskoj je iz nekoliko 
razloga osobito zaoštren. Pr-
vo, zbog otpora što ih kod nas 
izaziva svaki zahtjev za efika-
snijim upravljanjem: većina 
vlast doživljava tek kao sred-
stvo pljačke, pa veću vlast vidi 
kao veću opasnost. A manjina 
- u iskrenom strahu za demo-
kratska prava - radije koči ne-
go ubrzava promjene. Drugo, 
jer se akademska zajednica 
od efikasnije uprave krije iza 
paravana one iste autonomije 

koja je sveučilište decenijima 
štitila od brutalnih nasrtaja 
politike… Napokon, efikasniju 
je upravu urgentnom učinio 
rast sveučilišta koji je posljed-
njih godina umnogostručio 
potrebe što ih država ni u bo-
ljim vremenima ne bi mogla 
– ni trebala – sama rješavati. 

Hrvatska moralna laž
Nažalost, i raspra o rektor-
skim mandatima i analiza 
odnosa u MedILS-u klonila 
se ozbiljnijih tema. Jeftino 
psihologiziranje o ego tripu 
poznatih znanstvenika na 
stranu, no o opasnosti od mo-
raliziranja ipak nekoliko riječi. 
Profesoru Đikiću se zamjera 
‘karijerizam’, prof. Pavić bio je 
pozivan da se povuče iz ‘etič-
kih’ razloga. Naše akademske 
prilike iz prijateljske blizine 
pratim već više od četrdeset 
godina i osjećam se pozvanim 
preporučiti malo više opreza 
u moralnim prosudbama. 
Pored toliko kolosalnih mo-

ralnih laži, hoću reći. Npr, za 
neupitnu moralnu vertika-
lu važi Ivan Supek, premda 
je svoju oreolu izgradio na 
znanstvenim mistifikacijama 
(‘Heinsenbergov učenik’), po-
litičkim poluistinama (‘otpor 
atomskoj bombi Aleksandra 
Rankovića’)  moralnim po-
srtanjima (izdaja uhapšenih 
studenata 1972) i političkim 
manipulacijama najvišeg reda 
(1972. predložio da Tito  dobi-
je Nobela za mir)… Đikić je u 
znanosti napravio neuspopre-
divo više od Supeka, Pavić je 
tri puta više napravio za split-
sko nego Supek za zagrebačko 
sveučilište, pri tome ne dijele 
ni jedan od njegovih veličan-
stvenih ‘propusta’, a u ovoj 
moralnoj provinciji oni važe 
za karijeriste, a on za moralnu 
vertikalu… 

Poziv na raspravu
No Supek je osnovao Ruđe-
ra i dubrovački IUC, četiri je 
godine bio zagrebački rektor 

a šest predsjednik HAZU (i to 
nakon izgubljenih izbora) pa 
ako ga, bez obzira na tomo-
ve loše literature i političke 
nebuloze o ‘etičkom nestra-
načkom Saboru’ s pravom 
slavimo, onda je to zato što 
je uz Kršnjavog bio ponajbolji 
menadžer hrvatske znanosti 
kojeg smo imali. I ne bismo 
li se danas morali utoliko oz-
biljnije pozabaviti pitanjem 
efikasnijeg znanstvenog me-
nadžmenta? Zašto, npr, rad-
na verzija novog Zakona o 
Sveučilištu uopće ne ograni-
čava rektorski mandat! Radi 
efikasnijeg upravljanja! No 
zašto tog prevažnog rektora 
želi birati ministar? Jer je 
autonomija prevladana kao i 
samoupravljanje? …Universi-
tas će otvoriti svoje stranice 
svima koji imaju tri čiste da o 
problemu upravljanja Sveuči-
lištem progovore bez zadrške 
– što ne valja i kako bi trebalo 
- i bez pogubne moralne nad-
menosti. 

duško čizmić marović
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Besplatan ulaz na studij

Prosvjednicima koji od 
lani traže ‘besplatno 
školovanje’ dogodilo se 
najgore što im se moglo 

dogoditi: bit njihova zahtjeva je 
prihvaćena, i studij će za većinu 
sada biti puno - skuplji… Jer na-
ša su se sveučilišta opredijelila 
da svim novoupisanim ukinu 
školarine, da taj iznos država 
nadoknadi iz proračuna, a da 
sve ostalo ovisi o osobnim stu-
dijskim rezultatima. Tako bi do 
kraja besplatno studirali samo 
oni koji svake godine sakupe 
svih 60 propisanih ECTS bodo-
va. Svaki bod koji bi mu na kra-
ju godine nedostajao, student 
bi naredne godine morao plati-
ti. No to važi samo za one koji 
su prešli prag od 42 ostvarena  
boda, jer bi s manje od 42 ostva-
rena boda plaćali puni iznos go-
dišnje školarine. Ovo je izazvalo 
ogorčenje lanjskih prosvjednika 
koji sada tvrde da je „model koji 
uključuje novčano kažnjavanje 
studenata posve suprotan ideji 
besplatnog i svima dostupnog 

obrazovanja, te na kraju dovo-
di do toga da većina studenata 
mora plaćati svoj studij“, a ne 
vide da su do tog modela doveli 
njihovi zahtjevi... 

Za akademsku 
meritokraciju                                                                
Umjesto da se protiv komer-
cijalizacije obrazovanja bore 
zahtjevom da se više novca 
osigura znanosti i obrazovanju, 
te da se zaustave  oni elementi 
Bolonje koji razaraju ionako 
prenisku kvalitetu obrazova-
nja, studenti su se dali navući 
na sindikalizam najgore vrste 
zahtijevajući da se ukinu nji-
hovi osobni studijski troškovi. 
Izvršna direktorica najugledni-
jeg fakulteta za menadžment 
na svijetu – Harvard Business 
School – Janice McCormick, na 
pitanje o zahtjevima za ‘bespla-
tan studij’ u Hrvatskoj, odgo-
vorila je: „Na sveučilištu treba  
vladati meritokracija i pravilo 
da ako si dobar student i imaš 

novca, plaćaj studij, a ako si do-
bar, ali siromašan student, mi 
ćemo ti platiti. Tako treba biti 
i tako radimo na našem, ali i 
na većini američkih sveučili-
šta…. Studenti moraju pokaza-
ti odgovornost, a ako su dobri 
u izvršavanju svojih obaveza, 
imaju pravo očekivati da im se 
pomogne“.  Tko misli da tako 
govore samo plaćenici kapi-
talizma, neka otvori bilo koju 
našu novinu i pročita što o ‘be-
splatnu studiranju’ kaže tako 
zadrti ljevičar kao što je prof. 
Žarko Puhovski. Ili Dag Strpić, 
profesor političke ekonomije 
zagrebačkog Fakulteta politič-
kih znanosti kojeg se pokušava 
prokazati kao ‘marksista’: “Naj-
boljim studentima trebalo bi 
plaćati što studiraju. Vrlo dobri 
bi trebali studirati besplatno uz 
stanovite tehničke pogodnosti. 
Dobri bi morali studirati jefti-
no. A dovoljnaši i slabi bi treba-
li plaćati studij izvrsnima i vrlo 
dobrima. Svakom je društvu 
potreban svaki njegov čovjek. 

Ali ne na svakom mjestu i ne 
za svaku cijenu. U strukama i 
u znanostima nužni su nam na-
dasve najbolji, potrebni su nam 
dobri, a slabima su potrebne 
diplome. ‘Za osobne potrebe’, 
kako se to danas birokratski 
popularno ali zapravo točno, 
iako sasvim nedosljedno kaže“.

*  *  *

Ne dvojim da će akademska 
zajednica, prije ili kasnije, doći 
do uravnoteženih rješenja. Ali 
nakon lanjskih prosvjeda ni-
kada više ništa neće biti isto: 
besplatan će biti samo ulaz na 
studij, sve će ostalo poskupjeti. 
Prosvjednicima neće preostati 
ništa drugo nego da najbolji dio 
svoje energije ulože u studij, i 
da time osnaženo ogorčenje 
okrenu protiv onih normi i 
onih pojedinaca koji ruše kva-
litetu studija i tako im oduzi-
maju perspektivu.

duško čizmić marović
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Izazovi naraslog Sveučilišta

Sveučilište u Splitu 
pred svojom je najoz-
biljnijom akademskom 
godinom. Ne govorim 

o iskušenju recesije i sporog 
opravka cijele Hrvatske. Ne 
mislim na potencijalno naj-
veći problem cijele hrvatske 
akademske zajednice – na 
sukob protivnika komercija-
lizacije obrazovanja s onima 
koji povećanje školarina vide 
jedinom branom urušavanju 
sustava javnog visokoškolstva.

Dosezi
Ustvari, uopće ne mislim na 
poteškoće, nego na postignu-
ća. Sveučilište u Splitu po 
svim je bitnim kvantitativnim 
pokazateljima na rubu gornjih 
granice rasta. I brojem studija, 
i brojem studenata, i brojem 
nastavnika, i prostorom kojim 
Sveučilište raspolaže. Dovrše-
njem zgrade ‘triju fakulteta’ 
i novog zdanja Studentskog 
centra na kampusu će prvi put 
zajedno studirati najveći dio od 

skoro 25 tisuća splitskih stude-
nata. Programski, Sveučilište 
se raširilo na sve strane. Od 
astrofizike s jedne, preko fa-
kulteta zdravstvenih studija 
s druge, toliko potrebne geo-
dezije s treće, do psihologije 
s četvrte i novinarstva s pete 
strane svijeta. Tako, pedeset 
godina nakon prvih fakulteta 
u Splitu- Pravo i FESB – te na-
kon desetljeća ekspanzivnog 
rasta, Sveučilište u Splitu ula-
zi u novi razvojni ciklus kojim 
će dominirati pitanje kvalitete.

Kvaliteta
Da je Sveučilište toga svjesno 
svjedoči što je prva tematska 
sjednica Senata u novom rek-
torskom mandatu bila posve-
ćena uspješnosti studiranja. 
Time se, naravno, sveobu-
hvatno pitanje kvalitete tek 
načinje. Novi studiji koji će 
se po prirodi stvari suočiti s 
dječjim bolestima, i to u bes-
parici, tek se trebaju afirmirati 
na hrvatskom i regionalnom 

tržištu obrazovne ponude. 
Znanstveno nastavni kadar 
tek se počinje privikavati na 
javno vrednovanje pojedinaca 
i institucija. Studenti se tek 
moraju subjektivirati u cjelini 
znanstveno-istraživačkog i od-
gojno obrazovnog procesa. I ne 
na zadnjem mjestu, još se ni ne 
naslućuje sinergija sa Gradom 
koji,  kao i njegovo Sveučilište, 
po svim brojčanim pokazatelji-
ma dosiže gornje granice urba-
ne ekspanzije, uz istovremeno 
dramatično suočavanje s kvali-
tetom urbanog života na svim 
razinama i u svim sektorima.   

Svakodnevica
Kad se tome doda glavno pita-
nje, međunarodna, bezgranič-
na suradnja uzduž i poprijeko 
planete, te traženje odgovara-
jućeg mjesta Splita u regional-
noj ‘zajednici’ jadranskih sve-
učilišta, dobiva se grubi obris 
‘ozbiljnosti’ akademske godi-
ne koja nastupa i onih koje joj 
slijede. No ta velika strateška 

pitanja imaju i svoju vrlo pre-
poznatljivu dnevno-praktičnu 
dimenziju: kako probiti put iz-
među grada i kampusa kako bi 
Splićani počeli hodočastiti na 
kampus i shvatili koliko je Sve-
učilište izraslo u krilu Veloga 
mista?  Kakve tribine i koja 
sve kulturna okupljanja treba 
organizirati u Sveučilišnoj 
knjižnici kako bi ju Splićani po-
čeli obilaziti nedjeljama? Kako 
potaknuti samoorganiziranje 
studenata koji bi kao kudika-
mo najdominantnija interesna 
grupa građana svome gradu 
dali univerzitetski štih…?

* *  *

Universitas je preživio svoju 
prvu, eksperimentalnu godi-
nu. O perspektivi Universitasa 
odlučivat će se u godini koja 
započinje. Šansi ima samo ako 
budemo dovoljno blizu samog 
središta ovdje ocrtanih moguć-
nosti, i to ne kao puki kroničari. 
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trošak studIranja
str. 8

U 
nekom ozbiljnom kontekstu razgovara-
ti o odnosu Sveučilišta prema Torcidi 
još jučer bi izazvalo sablazan. Istina, na 
utakmici su se svi smjeli ponašati kao 

Torcida. Ali izvan utakmica Torcida je u finijim 
familijama oduvijek izazivala roditeljski strah, a u 
intelektualnijim se okupljanjima nadmenost pre-
ma 'primitivnom i besposlenom navijačkom nasil-
ništvu' podrazumijevala. A akademska zajednica 
jednog malog, provincijskog  sveučilišta, prebivala 
je u dubinama ravnodušnosti prema cijelom svom 
okruženju, ne samo prema navijačima Hajduka. 
Po tim je dijagnozama bilo očekivati da će 'navi-
jačke primitivce' kriza gurnuti prema kriminalu, 
žicanju i nasilju. Posve suprotno! Tvrdo jezgro 
današnje Torcide čine osobe veoma obrazovane, 
ne samo zaposlene, nego i društveno uspješne, 
najveći broj članova tog pokreta istupa u ime naj-
viših društvenih vrijednosti ('KODEKS!'), organi-
zira performanse koje se dosada moglo očekivati 
samo od najkreativnijeg i najnezavisnijeg dijela 
umjetničkog undergrounda, a sve za svoje pare, 
odbijajući sve klupske financijske mamce kojima 
se druge navijačke skupine izdašno korise. Riječju, 
'ale-aleština' ustupa pred subverzijom. Tako je Tor-
cida za svoj, europski elaboriran prijedlog pretvor-
be Hajduka zatražila podršku Crkve, IV. brigade 
i Sveučilišta. No Crkva još od starog socijalizma 
nikako da nađe novu socijalnu dušu. Branitelji - 
njima je previše i njihove muke. Ali bitno naraslo 
splitsko Sveučilište vitalno je zainteresirano za 
svoje okruženje, i nije trebalo mnogo da prepozna 
značaj novih procesa u Torcidi: ne samo mogući 
impuls što bi ga ona mogla dati aktivizmu stu-
denata, neusporedivo najvećoj interesnoj skupini 
splitske mladeži, nego i  razvoju novih studijskih 
programa - poput sportskog menadžmenta što ga 
u Torcidi već godinama izučavaju i pripremaju - te 
istraživačkom erosu pojedinih katedri i pojedinaca 
zainteresiranih za magisterije i doktorate o živo-
tu 'urbanih plemena'. Za uzvrat, u akademskoj bi 
klimi 'ale-aleština' mogla spasti na samu marginu 
Torcide. O svemu tome razgovarat će se u kampu-
su, na sveučilišnoj Tribini. 

duško čizmić-marović

Torcida na Sveučilištu

D E K L A R A C I J A    S K U P Š T I N E    S I M P O Z I J A 
1. Republika Hrvatska nema djelatnosti koja može nadomjestiti brodograđevnu djelat-

nost (brodogradilišta i prateće djelatnosti).
2. Pouzdana analiza podataka pokazuje da brodogradnja ni sada ne živi na račun pore-

znih obveznika, tj. veća je korist društvu s brodogradnjom nego bez nje. 
3. Nije vrijeme za prodaju brodogradilišta već je vrijeme za ulaganje u proizvodnju  i 

povećanje intelektualnog kapitala u pripremi za sljedeći val konjunkture. 
4. Privatizacija i restrukturiranje nisu povezani.  Bez obzira na strukturu vlasništva od-

govornost za restrukturiranje brodogradi-
lišta ostaje na Vladi.

TORCIDA NA SVEUČILIŠNOM KAMPUSU str. 24

alen harapIn, novI 
dekan gaF-a
str. 7

I.J.Knez: Korčulanski  borac - brodograditelj, 
Lumbarda, 1959.

5. Potrebno je staviti naglasak na integra-
ciju znanstvenih institucija, brodogra-
đevne i prateće industrije.

6. Odgovornost za sadašnje teško stanje 
u brodograđevnoj djelatnosti snose  sve 
dosadašnje vlade, uprave brodogradili-
šta i nadzorni odbori brodogradilišta.  

7. Znanstvenici i stručnjaci okupljeni na 
Simpoziju raspolažu znanjem da u krat-
kom roku daju rješenja za opstanak i 
održivi razvoj brodograđevne djelatnosti 
u RH. 

8. S obzirom da komunikacija struke s 
predstavnicima Vlade RH od 1992. god. 
do danas nije urodila nikakvim rezulta-
tom, zajedno sa sindikatima formulirat  
ćemo plan daljnjih aktivnosti za opsta-
nak brodograđevne djelatnosti  u RH.

9. Dat ćemo stručnu pomoć sindikatima da 
u izravnom kontaktu s EU doprinesu rje-
šavanju opstanka  brodograđevne dje-
latnosti u RH u primjerenom vremenu.

nastavak na str. 16
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Piše:
Ivan Pavić, rektor

Obljetnice visokoškol-
skih institucija, pose-
bice one visoke i okru-
gle, zaslužuju punu 

pozornost ne samo jer su pri-
goda sjetiti se početaka i svega 
što se otada događalo, nego jer 
nas obavezuju da se ‘sjetimo’ i 
njihove budućnosti kako bismo 
promislili njihove perspektive. 
Sveučilište u Splitu, odnosno 
neke današnje njegove sastav-
nice, zašle su već u zrelu dob, 
tako da gotovo svaka godina do-
nese poneku obljetnicu. No ove 
je godine obljetnica više nego 
ikada, počevši od nedavno pro-
slavljenih 80 godina Instituta 
za oceanografiju i ribarstvo, 50 
godina Kemijsko-tehnološkog 
fakulteta, preko predstojeće 50-
te obljetnice Studentskog cen-
tra i Fakulteta elektrotehnike, 
strojarstva i brodogradnje, do 
polustoljetne proslave Pravnog 
fakulteta u proljeće.

Institut za 
oceanografiju i 
ribarstvo

Institut za oceanografiju i ri-
barstvo ustanovljen je prije 80 
godina. Tijekom toga dugog 

niza godina uloga Instituta u 
promišljenju korištenja i zaštiti 
resursa i prirodnih ljepota ko-
jima obiluje ovo podneblje bila 
je od velike važnosti. Po svojem 
djelovanju i rezultatima koje po-
lučuje, Institut je postao svjetski 
priznata znanstvena institucija. 
Pritom se Institut nije bavio sa-
mo znanstvenim istraživanji-
ma, nego i obrazovnim radom. 
Bez Instituta i njegovih znan-
stvenika najvjerojatnije ne bi ni 
bilo studija ribarstva i biologije 
i ekologije mora na Sveučilištu 
u Splitu. Takvim angažmanom 
Institut je osiguravao vlasti-
ti znanstveni podmladak, ali 
prenosio znanja i na veliki broj 
mladih, dostojnih nasljednika 
svojih predaka koji su stoljeći-
ma uspješno gospodarili drago-
cjenim bogatstvom kojega našoj 
zemlji nudi more.

Kemijsko tehnološki 
fakultet
Kemijsko-tehnološki fakultet 
osniva se prije 50 godina ka-
ko bi se kemijskoj industriji 
osigurali sve potrebniji struč-
ni kadrovi. Na znanstvenom i 
stručnom potencijalu, ali još 
više na znanju onih koji su za-
služili diplome toga fakulteta, 
nastala je i razvila se vrlo moć-
na kemijska industrija. Njen dio 

bila su mnoga značajna poduze-
ća koja su djelovala na području 
ovog dijela Hrvatske, poput ne-
kadašnjeg Jugovinila, Jugopla-
stike, Cetinke ili Vinilplastike. 
Tadašnja gospodarska struktu-
ra i visoke stope gospodarskog 
rasta bile bi nezamislive bez 
proizvodnje koju su ostvariva-
la upravo ta poduzeća. Naža-
lost, početkom 90-tih godina 
prošlog stoljeća, hrvatsko gos-
podarstvo u cjelini, a posebice 
kemijska industrija proživljava 
svoju duboku krizu, da bi mno-
ga naša poduzeća iz tog sektora, 
što zbog našeg nesnalaženja u 
novom vremenu, uključuju-
ći  i nesnalaženje pretvorbeno 
privatizacijskog karaktera, što 
zbog navale jeftinih proizvo-
da iz istočnog svijeta, već kra-
jem 90-tih prestala s radom. 
Kemijsko-tehnološki fakultet 
danas svoje djelovanje sve više 
usmjerava prema prehrambe-
noj tehnologiji i preradi hrane 
te farmaciji i znanjima koja bi 
pokrenula razvoj farmaceutske 
industrije na temelju prirodnih 
resursa kojima obiluje naše 
podneblje.

Studentski centar
Sveučilište nije moguće zami-
sliti bez njegovih infrastruk-
turnih ustanova. Među njima 

je ključan Studentski centar 
koji je osnovan daleke 1960. 
godine. Pružajući usluge pre-
hrane i smještaja, Student-
ski centar je na Sveučilište 
u Splitu privukao mnoge iz 
bliže ili dalje okolice koji bi 
otišli studirati na neko drugo 
sveučilište ili koji se nikada 
ne bi domogli indeksa i fa-
kultetske diplome. Teško je 
uopće zamisliti koliko bi bilo 
neotkrivenih talenata, koliko 
bi bilo manje stručnjaka ra-
zličitih profila koji su bili ili 
su još uvijek oslonac mnogim 
poduzećima i ustanovama na 
području ovog dijela Hrvat-
ske. Novi studentski dom na 
kampusu s mnogim novim 
sadržajima i naraslom  kvali-
tetom svih usluga utoliko će 
jače privlačiti nove generacije 
studenata iz zemlje i iz svijeta.

* * *

Na spomen velikih sveuči-
lišnih obljetnica u Splitu bilo 
bi slijepo i nepravedno previ-
djeti 300-tu godišnjicu Kla-
sične gimnazije u Splitu. Ova 
je gimnazija neraskidivo pove-
zana sa Sveučilištem, takoreći 
stoljećima ga pripremajući, da 
bi evo već pedeset godina dala 
toliko naših ponajboljih stude-
nata, od kojih su brojni radili ili 
još uvijek rade kao naši vrijed-
ni sveučilišni profesori.

Godina velikih obljetnica

KTF-a stranica 5- 8 i 17 - 20

Studentskog centra stranica 9 - 16
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u prvu godinu sveučilišnih
preddiplomskih i integriranih
studija te stručnih studija u
akademskoj godini  2009./2010.  

Ivan Đikić: Kako
uspjeti u znanosti 

Tema: jadranska 
razgraničenja

Autoritet pripada riječi
Piše Duško Čizmić-marović

Kad smo pokretaliUniversitas, na-
dao sam se da ću se u miru baviti 
lijepim, dosadnim temama koje ne 

zanimaju prevelik broj ljudi - poput novih 
knjiga, sveučilišnih projekata za opismen-
javanje studenata i nastavnika,  zasnivanja 
studentskog kulturnog centra Sveučilišta u 
Splitu… No zatekle su nas dramatičnije teme.   
    Ipak smo uspjeli primjerenu pažnju pos-
vetiti suatavno zanemarenoj prezentaciji 
prirodnih znanosti. U aktualnim trvenjima 
sa Slovenijom željeli smo pokazati kako je 
ozbiljnim, višedecenijskim radom, hrvats-
ka akademska zajednica - u kojoj splitski 
profesori međunarodnog prava i splitski 
Pravni fakultet igraju jednu od najvažnijih 
uloga – osigurala osnovu za principijelne 
odluke državnoga vodstva. Započeli smo i 
predstavljanje najboljih hrvatskih časopisa, 
pozvali smo kompetentne da se odazovu 
na poticaj Jakše Miličića koji se još nada 
da bi Sveučilište moglo napraviti mnogo 
za dugoročno osmišljavanje razvojnih ko-
raka splitskog urbaniteta. Vijesti smo ure-
dili više zaslugom weba kolegice Žaje, nego 
suradničkom mrežom koju tek pletemo.

Studenatima je trebalo dati svu zasluženu 
pažnju.  Ocrtati, ponajprije, osnovne 
činjenice (kronologija s nekoliko glavnih 
dokumenata na str 6./7.). Prikazati, potom, 
barem grube konture alternativne nastave 
(str 7./8.) koju su studenti organizirali sami. 
Na samo pet stranica (10. – 14.)  morali smo 
zbiti sve tekstove – u rasponu od apolo-
getskih preko kritičkih do osporavajućih - 
koji zavrjeđuju pažnju a kojih na Mreži već 
ima za nekoliko tomova velikog formata. Ni 
u jednoj od ovih nakana nismo uspjeli biti 
dovoljno reprezentativni, no držim da smo 
neke orijentacijske točke, i to ne samo za 
neupućene, ipak označili. U tu svrhu dugu-
jem objašnjenje o uređivačkim kriterijima 
kojima smo se u prikazu studentskog pokre-
ta otpora rukovodili. 

Oslobađajuća snaga nenasilja

Nijednog trenutka nisam dvojio treba li 
pozdraviti studentsku pobunu. Zbog čega? 
Jer je od početka do kraja bila nenasilna. 
A značaj nenasilja u ovakvoj civilizaciji 
poput naše, napose u zemlji poput Hrvatske, 
naprosto nije moguće precijeniti. Čovjek će 
se — da bi opstao — jednom morati odreći 
svakog nasilja. Jer ako nam je jedinima da-
no da se raširimo svom Zemljom, pripada 
nam, jedinima, i briga “da sva bića sretna 
budu”. 

No to se doima tako nesagledivo dalekim 
da se puno vjerojatnijim čini kako ćemo se 
prije zaratiti sa vanzemaljcima nego se 
odreći nasilja na Zemlji. Pri takvu stanju 
stvari još je značajnije  kad se i jedan jedini 
čovjek odrekne jedne jedine nasilničke geste. 
A kad to napravi cijela jedna generacija? U 
tom je smislu posve nevažno za što su se naši 
studenti ‘borili’. Više od mjesec dana držati 
pod ‘okupacijom’ vlastiti fakultet, više od 
mjesec dana biti u neprestanu sukobu ne 

samo s političkim establišmentom, ne samo 
s većinom profesora od kojih ovise njihove 
karijere, već biti u sukobu i sa šutljivom 
većinom vlastite generacije, a sve to izdržati 
bez i jednog jedinog nasilničkog ispada, to 
ulijeva nadu u generaciju kojoj se do jučer 
spočitavalo da nema prevelikih obzira ni 
prema zajednici ni prema budućnosti. Nije 
slučajno da se iz krila tog nenasilja rodila 
silna energija alternativne ‘nastave’ . No 
bilo bi nepošteno s analizom ovdje stati. 
Bilo bi nepošteno slaviti kulturu nenasilja 
a odmahnuti rukom nad svim onim do čega 
je tim mladim ljudima stalo.

Prava narav ‘zahtijevanja’ 

Polazeći od toga da ‘znanje nije roba’, stu-
denti od Vlade zahtijevaju besplatno obrazo-
vanje za svih. Ostavimo trenutak po strani što 
se zahtijeva i od koga se zahtjeva, i zadržimo 
se na čas na ‘zahtijevanju’ samom. Nekako 
ispada da je u svim studentskim pobunama 
centralno mjesto imalo upravo ‘zahtijevanje’. 
„Budimo realni, tražimo nemoguće“ legen-
darna je parola pariškog Svibnja ‘68. Netko 
dovoljno ciničan ovoga je svibnja tu parolu 
izvrnuo naopako, valjda po mjeri današnje 
nemoći mladih: „Budimo nerealni, tražimo 
moguće“

… Ali nigdje nisam pročitao da je ijedan 
od učitelja kome su hrvatski studenti povje-
reni, ščepao za revere nekoga od tih mladih 
ljudi i mućnuo mu glavom objašnjavajući 
kako svaki zahtjev upućen nositeljima moći, 
tu moć samo jača, a na račun najbolje snage 
prosvjednika. Te da je ono najgore što bi se 
našoj djeci moglo dogoditi jeste upravo to da 
im te zahtjeve neki lukavi ministar ispuni. 
Što preostaje? ‘Budimo realni, stvarajmo 
nemoguće’ – ta se parola meni i nekolicini 
mojih prijatelja iz razdoblja između ‘68 i ‘71 i 
onda i danas činila jedinim dostojnim i efikas-
nim odgovorom na neosviješteno ropsku 
svijest zahtjevačke politike.  

Pozicija Vlade i ministara

O pravoj naravi zahtjeva mnogo se može 
naučiti i iz toga kome su upućeni. Ni pravno 
politički, ni ekonomsko financijski, ni moral-
no pedagoški Vlada nije prava adresa za stu-
dentske zahtjeve. Pravno politički bi to trebao 
biti Sabor. A hoće li znanstveno nastavni 
pogon biti dostupan svima, te, što je podjed-
nako važno, hoće li promicati najviše kriterije 
kvalitete, to puno više ovisi o unutarnjoj orga-
nizaciji akademske zajednice nego o dobroj 
volji Vlade da poveća proračunsku stavku 
za iznos školarina. Imamo izvrstan primjer 
u nedavnoj povijesti našeg visokoškolstva. 
Anzulovićevo Veleučilište nije palo zbog nje-
gove legendarne bahatosti, nego je njegova 
‘bahatost’ bila neposredan rezultat svijesti 
da je VEST za sličan studijski standard trošio 
manje novca po glavi studenta. 

Ma kako to bilo nepopularno reći, Sanader 
i Primorac imali su pravo kad su na početku 
prosvjeda odgovornost pokušali prebaciti na 
‘fakultete’... Napokon, moralno pedagoški je 
potpuno nekritički tvrditi kako je politička el-
ita po svojoj brizi za opće dobro za glavu niža od 

političke elite. Nijedno istraživanje, tvrdim, tu 
tezu ne bi dokazalo. Rukovođen tom ocjenom, 
iz tekstova koji slijede pažljivo sam iščeprkao 
sve osobne invektive ,  u ovoj stvari zaslužene 
i nezaslužene, na političke dužnosnike. Ne 
branim njih, branim uredničko pravo da 
novinu sačuvam za ozbiljne argumente. 
Savršeno mi je svejedno odakle će sve stići 
optužbe za oportunizam.

‘Znanje nije roba’?

Stranice koje slijede pune su tekstova u 
kojima se slavi jedna višestruko besmislena 
parola koja je zahvaljujući kategorijalnom 
neredu i pedagoškom nepoštenju naše filozo-
fijske elite postala slobodarskom egidom koja 
se koči sa zvonika Sv Duje. Naime, znanje jest 
roba. Možda još ne kod nas, ali u manje pro-
vincijaliziranim sredinama u kojima položaj 
akademske elite nije feudalno nedodirljiv kao 
kod nas, svakako jest roba.

Znanje nije roba kada se ne razmjenjuje, 
ili kada ga saopćava prosvetljeni guru koji 
pritom ne mora napustiti ‘dubine vlastite 
ravnodušnosti’. Ali da najtraženiji sofist 
današnjice, Slavoj Žižek,  drži predavanja 
o tome kako ‘znanje nije roba’, ta vrsta ma-
nipulacije mladim ljudima prevršila je svaku 
mjeru dobrog akademskog ukusa.  U čemu 
je tu manipulacija? U tome što geslo ‘znanje 
nije roba’ svjedoči o potrebi mladih da pogled 
uprave onkraj obzora građanske epohe u kojoj 
je tržište - pa i tržište znanja – još uvijek nepre-
vladani horizont slobode.  Međutim, u tako 
iskrivljenu položaju nitko ne može predugo 
držati glavu… 

Pa bi umjesto nekritičke podrške jednoj pa-
roli lišenoj svakog smisla osim samomanipula-
tivnog,  naši nastavnici trebali pomoći svojim 
studentima da slutnju jednoga boljeg svijeta 
izoštre na nečemu što se ne može demantirati 
pozivom na leksikone političke ekonomije. 
Ovdje dotičemo jedan širi problem, pismenost 
naime. Misao postoji samo kao izražena. ‘Sred-
stvo’ misaonog izraza je riječ, izgovorena ili 
napisana. Tvrdnja da je nevažno upotrebljava 
li studentski pokret otpora parole u njihovu 
uobičajenom ili pomaknutom značenju, bila bi 
krajnje opasna i u seljačkoj, a ne u akademskoj 
buni. Što reći o parolama koje ne žele značiti 
ono što kažu – poput ‘besplatnog obrazovanja’, 
ili parole ‘znanje nije roba’ ? Jer svi ti izvodi u 
kojima se tvrdi kako ‘znanje nije roba’ ne znači 
da ‘nije’, nego da ‘ne treba biti’, da ‘besplatno’ 
ne znači ‘besplatno’ i td., i tome slično, mogu 
se svesti na tvrdnju: nije važno kako se nešto 
kaže, nego što stvarno znači. 

Ili kraće: riječi nisu važne. A ta je tvrdnja 
silno opasna. Prvo, onome kome nisu važne 
‘riječi’, nije važno ni mišljenje. Zašto se takvi 
guraju na funkcije u ‘carstvu znanja’? A drugo, 
ako je posve jasno da se pun opseg smisla i 
snage jedne parole ne svodi na zbir analitički 
dokučivih značenja, jasno je i to da ono, što na-
kon racionalne analize preostaje, ima, istina, 
silnu snagu, ali da je tom snagom  ne samo 
moguće, nego i nužno manipulirati kako bi 
imala pun učinak. A narav učinka ovisi o on-
ome tko manipulira…

 Rječju: Universitas će poštovati autoritet 
Riječi.  To je ključni urednički kriterij.
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Sveučilišni kampus Visoka uskoro će postati arhitektonska cje-
lina koja će svojim sadržajima biti temelj naše ravnopravnosti 
unutar hrvatskog i europskog obrazovnog prostora i najveća 
garancija da će se i nama otvoriti šanse koje u ovom modernom 
vremenu i globaliziranome svijetu mogu pružiti samo znanost 
i obrazovanje

Piše
Ivan Pavić, rektor Sveučilišta u Splitu

O kampusu Splitskog sveučilišta na 
predjelu Visoka, odnosno Grad-
skog kotara Split 3, moguće je go-
voriti s različitih aspekata, od ideje 

kampusnog organiziranja sveučilišta preko 
sadržaja koje treba obuhvatiti do njihova ži-
votvornog povezivanja zgradama, ulicama i 
trgovima. Sve bi to trebalo da bismo proni-
knuli u veličinu i ozbiljnost te ideje i nasuš-
ne potrebe za takvim projektom koju sve ove 
godine osjećamo, a posebice das kada znanje 
postaje glavni pokretač razvoja društva i je-
dino što nas može održati u kakvoj takvoj 
utrci sa svijetom. 

Projekt Sveučilišnog kampusa bio je za-
mišljen još pred četrdeset godina, dakle pri-
je nego su se počele graditi prve stambene 

zgrade u Splitu 3. Zamišljen je na prostoru 
kojega omeđuju današnja Vukovarska, Vele-
bitska, ulica Bruna Bušića i Matice hrvatske. 
Bila je to velika i vizionarska ideja tadaš-
njih gradskih čelnika i urbanista, koji su tada 
sveučilište zamišljali modernije nego što ga 
mnogi danas vide. 

Kao asistent sam zajedno sa studentima 
i ostalim kolegama neprestano sanjao o 
boljem prostoru od onog u kojem je tada 

djelovao moj Ekonomski fakultet. Bila je to 
skučena zgrada u Radovanovoj ulici, koja je 
vrlo brzo postala pretijesna za narasli broj 
studenata i nastavnika te ambiciozne pla-
nove daljnjeg jačanja Fakulteta i njegova 
povezivanja sa svijetom. Trebalo je potražiti 
novi prostor, a logičan izbor je bio Sveuči-
lišni kampus. Napravljen je projekt i 2000. 
godine započela je gradnja nove zgrade od 
osam tisuća kvadratnih metara, što bilo go-
tovo pet puta više od prostora kojim smo do 
tada raspolagali.

Izgradnja nove zgrade Ekonomskog fakul-
teta bila je prekretnica u gledanjima na Sve-
učilišni kampus kao na mjesto na kojemu 
bi se trebale naći sve sastavnice Splitskog 
sveučilišta. Naime, dotada je u kampusu - 
ponajprije velikim marom profesora Ante 
Maletića - bila podignuta zgrada Fakulteta 
elektrotehnike, strojarstva i brodogradnje te 
zgrada Građevinsko-arhitektonskog fakulte-
ta, rezultat velikog građevinskog entuzijaste 
profesora Jakše Miličića. Kako se u prostoru 
rezerviranom za kampus nakon što su iz-
građene ove zgrade dugo nije gradilo ništa, 
rubni su dijelovi počeli su dobivati drugu 
namjenu. Na sreću, dovršetkom zgrade 
Ekonomskog fakulteta Sveučilišni kampus 
postaje nezaobilazna činjenica. 

Svi smo znali, i oni koji su vodili Sveučili-
šte, i oni koji su bili na čelu Grada i Županije, 
da je Sveučilišni kampus bitan za uključiva-
nje Splitskog sveučilišta u zajednicu europ-
skih sveučilišta. Bilo je jasno da bez kampu-
sa nema novih studijskih programa, većeg 
broja studenata i efikasnijeg studiranja. Da 
bi se takvi ciljevi mogli dostići bili su nam 
nužni novi fakultetski prostori i bitno veći 
broj nastavnika, jer su mali prostorni i ka-
drovski kapaciteti takvu razvojnu ekspanziju 
onemogućavali. 

Prvi objekti koji su se potom počeli graditi 
i a danas su već dovršeni jesu druga faza 
FESB-a, aneksi Građevinsko-arhitektonskog 
i Ekonomskog fakulteta, nadogradnja Medi-
cinskog fakulteta te  nova zgrada Sveučilišne 
knjižnice, koja je već sada postala središnji 
infrastrukturni objekt Kampusu, prepoznat-
ljiva arhitektonska vizura Grada, objekt koji 
neće samo uljepšati ovaj dio Splita, već će 

‣ nastavak na stranici 13
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I najdobronamjerniji se mršte: „previše 
je teksta…“ Na upozorenje da je ovo sve-
učilišni list, odgovaraju da ako mora 
biti sveučilišni, ne znači da mora biti 

dosadan. Svrha je novine da bude čitana, 
podučavaju. Molim?!? Razumio bih da 
se kaže kako je svrha novine da bude ku-
povana. Čak više ni to. Jer zaradu više ne 
donose kupci ‘čitatelji’ , nego oglašivači, 
iznajmljivači javnog (oglasnog) prostora. 
Dakle, više nije najvažnije ni da novina 
bude čitana, ni da bude kupovana. Ključno 
je da dođe u ruke što većeg broja ljudi jer 
će oglašivači to najviše cijeniti. Na toj se 
logici i temelje besplatne novine, odnosno 
smanjivanje cijene kako bi se povećao pro-
fit… Ali kakve to veze više ima s čitanjem? 
Kakvog bi smisla imalo reći da su 24 sata 
naša ‘najčitanija novina’ kada 24 sata ne či-
ta nitko? Kada se te novine kupuju da se ne 
bi moralo nešto čitati. Da prelistava, gleda, 
najbrže se informira, najjeftinije dolazi do 
križaljki – to da. Ali 24 sata i jesu dostigli 
tako veliku tiražu jer ih nitko ne čita… Kako 
onda razumjeti opaske da bi Universitas 
bio više čitan da ima manje teksta? Univer-
sitas se ne može nositi s ‘konkurencijom’ 
tako da količinu teksta smanjuje, nego da 
ju poveća. Povećati kvalitetu, uvjerljivost, 
opremu tekstova, to da… Ali to je posve 
drugi pravac i druga vrsta napora od onog 
koji nam se savjetuje. 

Uvjeren sam da ‘ozbiljne novine’ imaju 
svoju publiku. I da će ju imati sve više. Pr-
vo, stoga što pokušaj tiskovina tipa 24 sata 
da se utrkuju s novim medijima unaprijed 
osuđen na neuspjeh. Premda će uvijek biti 
iznimno sposobnih urednika, poput ovih u 
24 sata,  koji će medijsku pitu znati neodo-
ljivo složiti od jednog reda slika i jednog 
reda naslova, pa drugog reda slika i i dru-
gog reda naslova… (Ne može biti slučajno 
da najisprazniji događaj u novijoj hrvatskoj 
povijesti, ovu gužvu oko takozvane ostav-
ke Ive Sanadera, nitko nije ni upola tako 
dobro pratio kao 24 sata.)  Drugi, važniji 
razlog zbog kojeg je budućnost na strani 
teksta i čitatelja leži u naravi same stvari. 
Kultura čitanja u temelju je kulture komu-
niciranja homo sapiensa. Čitanje je jedina 
djelotvorna vježba slušanja sugovornika. 
A bez iskustva slušanja  duhovna komuni-
kacija – neusporedivo moćnija i plodnija 

od svih drugih vrsta dodira – naprosto nije 
moguća. Ne radi se dakle ni samo, ni pr-
venstveno o ‘znanju’ što ga čitanjem stje-
čemo. Da mnogoznalost ne uči pamet znao 
je već Heraklit. Ali tek je s Googleom taj 
Heraklitov stav dobio puni značaj. Čitanje 
i kultura čitanja amalgam je ljudske za-
jednice. A Sveučilište je ključno mjesto na 
kojem bi mladi ljudi morali izvježbati mo-
gućnost duhovne komunikacije, dakle raz-
govora, dakle slušanja, dakle čitanja. Stoga 
će svi uređivački napori u Universitasu biti 
usmjereni na takvo uobličenje (novinskog) 
teksta koje bi ga moralo učiniti neodolji-
vim. Nadati se je da će netom osnovano 
Medijsko sveučilište toj vrsti zadaće dati 
nemali doprinos. U sadašnjem rasporedu 
snaga, na prevažnoj zadaći oblikovanja 
novine, Universitas se pokušava snaći u 
dogovor s Umjetničkom akademijom koju 
smo zamolili da grafičko oblikovanje sveu-
čilišne novine postane dio redovnog studij-
sko, teorijskog i praktičnog rada, s tim što 
bismo uspjela studentska rješenja direktno 
koristili u oblikovanju pojedinih dijelova 
ovoga lista. Naravno da se pravo za takvu 

vrstu sudjelovanja u oblikovanju Universi-
tasa ne ograničava na studente UMAS-a. A 
proces u kome će studenti i mlađi sveuči-
lišni nastavnici zauzeti primjereno mjesto 
u oblikovanju duhovne javnosti akademske 
zajednice sigurno nije ni kratak ni lagan. I 
nemamo iluziju da Universitasu u svemu 
tome pripada neka odlučujuća uloga. No 
svoj dio posla trudit ćemo se odraditi na 
razini načela.

Pred izazovnom 
akademskom godinom
Piše
rektor Ivan Pavić

Na pragu smo trideset i pete aka-
demske godine od osnutka Split-
skog sveučilišta. Ove godine 
upisujemo drugu generaciju stu-

denata koja, sukladno bolonjskom procesu, 
nakon završenog preddiplomskog započinje 
diplomske studije. I njima i njihovim stari-
jim kolegama, srdačan rektorski pozdrav i 
topla dobrodošlica na naše Sveučilište!

U novu akademsku godinu ulazimo s 
većim ambicijama i planovima nego prije. 
Pred nama je dovršenje nekoliko značajnih 
projekata. Ponajprije početak rada knjiž-
nice u velebnoj zgradi našega kampusa. 
Knjižnica, koja je svojom prepoznatljivom 
arhitekturom već postala zaštitnim znakom 
kampusa, postat će prostorno i obrazovno 
središte sveučilišnog života.

S jednakom radošću očekujemo dovršenje 
zgrade triju fakulteta, Prirodoslovno-mate-
matičkog, Kemijsko-tehnološkog i Pomor-
skog. Preseljenjem u novi prostor studenti 
i profesori nakon tolikih će godina konačno 
dobiti radne uvjete koje zaslužuju, a nova 
će zgrada omogućiti da se broj studenata 
značajno poveća. I da krene nekoliko novih 
studijskih programa sve tri razine – preddi-
plomskoj, diplomskoj i poslijediplomskoj. 
Nadamo se studiju farmacije, kojega već 
dugo pokušavamo zaputiti, te studijima 
prehrambene tehnologije i nutricionizma.

Najavljivati novosti u akademskoj 
2009/10. godini nije moguće a da se ne za-
ustavimo na možda ponajvećem događaju 
- izgradnji novog studentskog doma u kam-
pusu. Ne radi se samo o prvim smještajnim 
kapacitetima u prostoru kampusa. Radi se o 
čak 600 novih ležaja  u komfornim dvokre-
vetnim sobama, prilagođenima i studentima 
s posebnim potrebama i gostujućim profe-
sorima, radi se o restoranu, polivalentnoj 
športskoj dvorani, ambulanti i nizu sadr-
žaja koji će pružati visoki standard našim 
studentima. Netko reče – o hotelu s četiri 
zvjezdice! 

Važni su uvjeti studiranja i stanovanja, 
osobito za studente, ali svih nas, a studen-
te osobito zanimaju i mnoga druga pitanja, 
prvenstveno ona koja su njihove starije kole-

ge postavljali na proljetošnjem prosvjedu, u 
prvom redu pitanja troškova studija i škola-
rina. Zahtijevalo se besplatno školovanje, a 
hrvatska sveučilišta i resorno ministarstvo 
opredijelili su se da od sljedeće godine za 
uspješne studente  školarina više ne bude, 
što ćemo tijekom nastupajuće godine treba-
ti urediti zakonom. U dosadašnjoj raspravi 
posebno prijepornim pokazalo se pitanje de-
finicije ‘uspješnog studenta’. Jedni misle da 
je to student koji postigne određeni prosjek 
ocjena, drugi da je to potrebno riješiti bro-
jem godina koje se mogu ponavljati. 

Osobno smatram drugi pristup prihvatlji-
vijim, što znači da bi trebalo dogovoriti koli-
ko bi se moglo studirati bez plaćanja škola-
rine. Na primjeru preddiplomskih od tri go-
dine iznosili su se prijedlozi da bi uspješan 
student bio onaj koji studij završi najdulje 
za četiri, dok neki predlažu pet. Držim da bi 
dogovor o tome, kao i o nizu drugih pitanja, 
trebalo tražiti zajedno sa studentima jer će 
upravo studenti biti najviše zainteresirani 
da se dovoljno ozbiljno razluče rad i nerad, i 
povuku pravedne granice između rada koje-
ga treba nagraditi besplatnim školovanjem 
i (ne)rada kojega treba penalizirati određe-
nim iznosom školarine.

Ove nas godine očekuje i rasprava o na-
javljenom Zakonu o sveučilištima kojim 
treba regulirati mnoga pitanja života i rada 
sveučilišta, na prvom mjestu njegov ustroj. 
Osnovno pitanje nije hoće li biti fakulteta i 
njihovih žiro računa. Važnije je kako urediti 
sveučilište da bi se postojeći resursi kori-
stili tako da se podigne kvaliteta nastave, 
uspješnost studiranja i trajanje studija te 
da se studijska ponuda poveća i prilagodi 
potrebama tržišta rada ovog dijela Hrvatske.

Tu je i potreba kritičke analize uspješnosti 
dosadašnje implementacije bolonjskog pro-
cesa kao i niz drugih, nespomenutih pitanja. 
No i na temelju spomenutih posve je jasno 
da je pred čitavom našom akademskom za-
jednicom vrlo dinamično razdoblje u kome 
nitko ne bi trebao ostati po strani ili ravno-
dušnim. Mudrošću i razboritošću u prilici 
smo Sveučilište urediti tako da primjereno 
odgovori na izazove vremena i procesa koji 
su nezaustavljivi. U tom smislu cijeloj aka-
demskoj zajednici, a posebno našim novim 
studentima, želim uspješnu novu akadem-
sku godinu.
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16 Studentski vodič: Na što paziti 
pri odabiru stana ili sobe?

21 zablude društva znanja

etički      

Televizija vrti već treću epizodu 
afere Indeks. Visoki akademski 
dužnosnik saziva konferenciju 
za tisak na kojoj ne odgovara na 

medijske prozivke za džeparenje nego 
traži zaštitu od međunarodne zavjere-
ničke grupe koja namjerava privatizi-
rati HEP… Sir Iain Chalmers pismeno 
upozorava Ollia Rehna o akademskoj 
korupciji u Hrvatskoj… Na zagrebačkom 
sveučilištu jedino je rektor Bjeliš (sa-
mo)kritički prozborio o akademskoj ko-
rupciji… Zar je onda čudno da me jedan, 
po poštenju znamenit akademski ugled-
nik iz Splita, osmjehom ispratio kad mu 
rekoh kako je usvajanje Etičkog kodeksa 
na srpanjskoj sjednici sveučilišnog Se-
nata značajan događaj. Nemam iluzija 
o prevratničkoj snagzi jednog akta koji 
ne može imati ni biblijsku svetost ni 
dovoljnu pravnu strogost. No usvaja-
nje Etičkog kodeksa samo je jedan u nizu 
događaja koji upućuju da i na razini dr-
žavne vlasti i na razini akademske za-
jednice svijest o problemu raste. Prvo, u 
zadnju je godinu dana nizom zakonskih 
i institucionalnih rješenja na državnoj 
razini, te na sveučilištima i njihovim 
sastavnicama osnažen sustav akadem-
ske autonomije što je prvi preduvjet da 
se sama akademska zajednica uhvati u 
koštac s korupcijom. Drugo, studenti 
su svojim prosvjedima, kako temama 
koje su pokrenuli tako metodama koje 
su mladima na čast, cijelu akademsku 
zajednicu trgnuli iz drijemeža. Treće, 
i najvažnije, mnogi fakulteti na našim 
regionalnim sveučilištima stekli su ne-
mali autoritet u znanstveno-nastavnoj 
zajednici, ne samo u Hrvatskoj. A naj-
važniji preduvjet borbe protiv korupcije 
je podizanje kvaliteta: dok su se naša 
mlada sveučilišta borila za minimum 
kadrovskih i prostornih preduvjeta, o 
izgradnji nekih ozbiljnijih kriterija ni-
je moglo biti govora. A pomažući rast 
mladih sveučilišta i Zagrebačko je iscr-
pilo mnoge svoje snage... Sveučilište u 
Splitu sa svojim brzorastućim kampu-
som i nekolicinom institucija koje su 
među najboljima u nas, svjedoči da se 
trend snižavanja kriterija, tako logičan 
u doba ekstenzivnog rasta, preokreće. 
Stoga i usvajanje Etičkog kodeksa držim 
velikim simboličkim korakom.

duško čizmić-marović
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Sveučilište u Splitu  
i hrvatski jezik

Kad mi je akademik Tonko Maroević u Semafora donio 
tekst o Petoknjižju Fjamengovih soneta iskoristio 
sam priliku zamoliti ga za sudjelovanje na skorom 
Okruglom stolu Universitasa o položaju hrvatskog je-

zika na Sveučilištu u Splitu. „Da – rekao je Tonko, vrijeme je da 
GÖetheovu sentencu kako samo onaj tko zna neki strani jezik 
može naučiti i vlastiti, okrenemo u samo onaj tko zna vlastiti 
jezik, može naučiti i tuđi.  A Mate Maras koji je na hrvatski 
preveo cjelokupnog Shakespearea, ne propusti ni jedan javni 
nastup a da ne istakne kako uza sve jezike na kojima govori 
i piše, samo na jednome misli. Uistinu, u mjeri u kojoj jesmo 
duhovna bića, duh nam je od jezika tako neodvojiv da bismo 
izraz ‘materinski’ jezik trebali tumačiti ne kao vjernost jeziku 
majke koja nas je rodila, nego kao vjernost jeziku-majci koji 
nas je rodio. 

No nije li tema položaj hrvatskoga jezika na Sveučilištu u 
Splitu patetična natega? Po čemu bi to položaj hrvatskoga 
jezika na Sveučilištu u Splitu bio specifičan? I kojom bi to 
svojom osobitošću Sveučilište u Splitu moglo utjecati na 
sudbinu hrvatskoga jezika? 

Prvo, ako je značajan broj hrvatskih studenata notorno ne-
pismeno, u svakom mogućem smislu, a ako je Split hrvatski 
grad s najvećim postotkom studenata, hrvatskom je jeziku 
na Sveučilištu u Splitu na neki način teže nego drugdje. Tim 
više što je od 25 tisuća studenata skoro 10 na stručnim stu-
dijima koji su u ponečemu dodatno jezično hendikepirani. A 
splitsko sveučilište ne može s razvojem čekati, i već kreće u 
programe na engleskom... 

Drugo, Sveučilište u Splitu po mnogo čemu u Hrvatskoj 
i pozitivno prednjači: ne samo količinom betona po glavi 
studenta, nego i brojem novih studijskih programa i novih 
sastavnica, na čelu s Filozofskim. A neke ‘stare’ članice i same 
su se posljednjoih godina strelovito probijale u vrhove nasta-
ve, znanosti i struke, poput toliko puta spominjane Medicine. 
Dakle, Sveučilište u Splitu godinama već ima i ciljeve, i zna 
naći sredstva. A entuzijazam je zarazan, a privlači i najbolje. 

Treće, dvije tisuće godina splitske urbane kulture iznjedrile 
su plejade ponajboljih pisaca i publicista, što uz vrsne znan-
stvenike s Filozofskog obećava da bi više hrvatskoga na Sve-
učilištu koristilo svima – od polupismenih studenata, preko, 
za nastavu nepripravnih nastavnika, do onih najpismenijih 
akademaca koji bi preko prakse vlastita jezika mogli razviti i 
svoje novinarske, i šire spisateljske talente. Na ruku nam idu 
i zakonske promjene koje su omogućile da se o splitskim sve-
učilišnim programima odlučuje u Splitu. Ni činjenica da je 
Sveučilište u Splitu prvo u Hrvatskoj pokrenulo sveučilišnu 
novinu, nije zanemariva. A što Split još nema novinarskog 
studija, dodatni je motiv... Tako pritisnuto ne samo neprili-
kama nego i uspjesima, Sveučilište u Splitu od sebe napro-
sto mora očekivati ozbiljan kvalitativni iskorak - pa i u tako 
važnoj i delikatnoj stvari kao što je briga za hrvatski jezik.

duško čizmić marović

Veslačice i veslači FESB-a gdje god 
dođu prvi u svim disciplinama
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rektor Ivan Pavić:

Koncept razvoja visokog obrazova-
nja u Hrvatskoj prvih je desetljeća 
poslije Drugog svjetskog rata ka-
rakterizirala centralizacija, da bi 

trk potom započela decentralizacija. Tako 
je sve do početka šezdesetih godina proš-
loga stoljeća golema većina fakultetskih 
institucija u Hrvatskoj bila smještena u 
Zagrebu. Split je u to vrijeme imao samo 
Višu pedagošku školu, koja je počela djelo-
vati odmah po završetku drugog svjetskog 
rata. Premda jedina visokoobrazovna usta-
nova u Splitu, Viša pedagoška škola bila 
je dragulj jer je bila nositelj obrazovanja 
nastavničkog kadra koji je u ratom opusto-
šenoj  obrazovno zapostavljenoj državi bio 
prijeko potreban. Tadašnja povijest i uloga 
Više pedagoške zaslužuje da se napokon 
ozbiljno istraži i prikaže.  

Sljedećih petnaest godina u Splitu nije 
osnovana ni jedna fakultetska ustanova, 
da bi krajem pedesetih, odnosno početkom 
šezdesetih, radom započele Viša stomato-
loška škola, koja je u međuvremenu pre-
stala postojati, Viša ekonomska, kasnije 
pripojena Ekonomskom fakultetu, i Viša 
pomorska škola iz koje je nastao Pomorski 
fakultet.  U to razdoblje pada i početak rada 

današnjeg Fakulteta elektrotehnike, stro-
jarstva i brodogradnje, Kemijsko tehnološ-
kog i Pravnog fakulteta. Na njihovo osni-
vanje uvelike su utjecali zahtjevi usmje-
reni osiguravanju stručnjaka za tadašnju 
gospodarsku strukturu Dalmacije, u kojoj 
su značajnu ulogu imali brodograđevna, 
kemijska te elektrotehnička i strojarska in-
dustrija, stručnjaka koji bi modernizirali 
navedene postojeće industrije, ali jednako 
tako pomogli u osnivanju i vođenju indu-
strija i poduzeća koja su u tom vremenu 
‘sveopće industrijalizacije’ tek nastajala. 
Baš u tom razdoblju započela su radom, ili 
se počela ubrzano razvijati, mnoga od onih 
poduzeća kojih nažalost više nema a kojih 
se u nedostaku radnih mjesta s velikom 
nostalgijom sjećamo.

Nakon desetogodišnjeg zatišja, koncem 
šesdetih prošlog stoljeća sve otvorenije se 
govori ne samo o povećanoj ulozi znanje i 
njegovu ulogu u razvoju društva, nego i o 
potrebi za ravnomjernijim razvojem svih 
dijelova države. U takvoj se klimi, politič-
ki sve demokratskijoj, sve slobodnije po-
stavljaju pitanja postojeće visokoškolske 
strukture i njenog razmještaja. U jeku toga 
vrlo pozitivnog ozračja, a značajan je sva-
kako bio vrlo pozitivan stava akademika 
Ivana Supeka, u Splitu počinju s radom 
Ekonomski i Građevinski fakultet. Za samo 

nekoliko godina, već 1974. godine, osnova-
no je i samo Sveučilište. U sastav novoga 
Sveučilišta ulaze sve visokoškolske insti-
tucije koje su tada djelovale na području 
Dalmacije. Osnivanjem Sveučilišta Split 
će – uz to što je bio  administrativni centar 
ovog dijela Hrvatske – postati i kulturno, 
znanstveno i gospodarsko središte Dal-
macije. Upravo kadrovima koji su se ško-
lovali na splitskom Sveučilištu - a dosad 
ih je diplomiralo preko 40 tisuća - Split 
i Dalmacija u velikoj mjeri mogu zahva-
liti svoju poziciju i vitalnost u ovim vrlo 
uzburkanim vremenima. Na ovom mjestu 
treba nedvosmisleno istaci golemu ulogu 
koju je za akademski život Splita imalo 
Sveučilište u Zagrebu – i prije osnivanja 
našeg Sveučilišta, i pri osnivanju i u nje-
govu rastu.

Premda tijekom osamdesetih godina 
nije povećalo dostignuti broj svojih sa-
stavnica, Sveučilište u Splitu je snažilo u 
svim drugim aspektima, u prvom redu ka-
drovski i materijalno. Zapošljavaju se novi 
nastavnici tako da je potreba za vanjskom 
ispomoći sve manja, a dovršavaju se i nove 
zgrade Fakulteta elektrotehnike, strojar-
stva i brodogradnje te Građevinskog fa-
kulteta u prostoru Sveučilišnog kampusa. 

nastavak na stranici 4.

godina
35
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K
ad mi je rektor Ivan Pa-

vić predložio da se pri-

hvatim osnivanja Uni-

versitasa - prvih sveuči-

lišnih novina u demokratskoj 

Hrvatskoj – uvodnik 1. broja iz 

travnja 2009. započeo sam dile-

mom: “Što je važnije: zaintere-

sirati širu javnost za specifične 

probleme akademskog života, 

ili cijeli akademski pogon, od 

brucoša pa do emeritusa, uči-

niti odgovornijim za život izvan 

zidina sveučilišta? Jer ta su se 

dva svijeta u zadnjih 200 hrvat-

skih godina približila manje ne-

go se čini”.

Uz 50 broj, siječnja 2014., 

objašnjavali smo da je u doba 

kada se srce Splita selilo na 

Kampus, javnosti trebalo po-

kazati što sve Sveučilište ima, 

što se na njemu događa i kamo 

stremi. “U dobroj mjeri zahva-

ljujući Universitasu, Sve učilište 

je - nakon što je po svojim obra-

zovnim i znan stvenim dose-

zima postalo poznato i visoko 

rangira no u svijetu - konačno 

postalo poznato i u Splitu”.

Iste te godine novoizabrane 

su uprave zagrebačkog i split-

skog sveučilišta, na čelu s rekto-

rima Šimunom Anđelinovićem 

i Damirom Borasom, neposred-

no po inauguraciji dogovorile 

Zajednički medijski pro jekt ko-

jim je Universitas postao glasni-

kom dvaju najvećih hrvatskih 

sveučilišta. “Zadaća ovoga 

pro jekta nije sa mo da se sveu-

čilišta i njihov go lem društveni 

značaj učine vidljivijim građa-

nima Hr vatske, nego i da se po-

digne samo svijest akademske 

zajedni ce o važnosti njene vla-

stite uloge u hrvatskoj državi”.

A uz ovaj jubilarni, 100. broj 

treba istaći da je napokon sa-

zrela svijest kako je i hrvatskoj 

akademskoj zajednici nužno 

potrebna vlastita medijska in-

frastruktura. Jer ni u Hrvat-

skoj se ne radi samo o tome da 

se najširoj javnosti približi ideja 

društva znanja te da se osnaži 

samosvijest sveučilišta o vlasti-

toj civilizacijskoj ulozi, nego i o 

tome da se izbjegnu korporativ-

ni i stranački medijski diktati i 

monopoli i prokažu grupni in-

teresi koji organizirano ugroža-

vaju vrijednosti i društvotvor-

nu ulogu akademske zajednice.

Piše Duško Čizmić-marović

Ukloniti zidine
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Dragi maturanti,   
Poštovani roditelji,
Budući naši brucoši!

REKTOR ŠIMUN ANĐELINOVIĆ

STUDIRATI U SPLITU

Dragi maturanti,
U jednom ste od najvažnijih 
trenutaka cijeloga svoga života. 
Ne samo da će se vaš život vrlo 
brzo stubokom promijeniti, 
nego će se i svijet u kome želite 
živjeti mijenjati tako brzo da 
nikad nije bila istinitija ona riječ 
našeg pjesnika Pupačića: ‘Evo 
me svijete na raskršću mome 
i tvome’. Da li studirati, što 
studirati, gdje studirati?
Na prvi se pogled čini da prave 
dileme nema: bez neke diplome 
teško ćete do ikakva posla, pa 
se čini da izbora ni nemate - 
školovanje morate nastaviti. 
Ali premda znanje nikad nije 
bilo važnije, sigurnost koju 
bilo kakva, pa i najatraktivnija 
diploma donosi, nikad nije bila 
manja.
Ne samo što diploma sama 
po sebi već dugo ne garantira 
posao. Posao više ne garantira 
ni opredjeljenje za još do jučer 
‘najvažnija’ zanimanja, ni odlazak 
na tradicionalno najuglednija 
sveučilišta u zemlji i svijetu. 
Ako i da, to važi za tako mali 
broj mladih da je konkurencija 
naprosto ubitačna. Kako onda 
donijeti najbolju odluku?

Poštovani roditelji!
Pomozite svojoj djeci da se s 
povjerenjem u sebe same oslone 
na vlastite afinitete i talente, 
jer jedino tako će dati najbolje 
rezultate. Jedina prava sigurnost 
sastoji se u tome da vaše dijete 
odabere ono u čemu će biti 
iznad prosjeka. A svima nama 
na sveučilištu, i nastavnicima i 

Upravi, studenti su najvažniji. 
Nova Uprava Sveučilištu u 
Splitu cijelu se godinu priprema 
za dolazak vaše djece na naše 
fakultete. Funkcionalno smo 
objedinili opremu i prostor 
naših sastavnica. Pokrenuli 
smo poseban program 
samozapošljavanja za sve 
one koji imaju poduzetničkih 
afiniteta i sposobnosti: ne 
samo da besplatno mogu 
dobiti pravna i ekonomska 
znanja te razviti upravljačke 
vještine, nego smo s bankama 
dogovorili da ih na njihovim 
prvim poduzetničkim koracima 
prate jeftinim novcem. Potpisali 
smo ugovore ne samo s Gradom 
Splitom i Županijom nego s 
velikim brojem najprestižnijih 
tvrtki, privatnih i državnih, čiji 
će stručnjaci od početka studija 
vašoj djeci prenositi svoja 
praktična iskustva. Sve te akcije 
vodimo zajedno sa Sveučilištem u 
Zagrebu. A u razmjeni studenata 
s europskim sveučilištima na 
prvom smo mjestu u Hrvatskoj 
što znači da će svi koji upišu 
naše Sveučilište dobiti šansu da 
dio studija provedu u Europi, uz 
pristojnu financijsku potporu.

Budući naši brucoši!
Mi smo svjesni da se studij ne 
smije svesti na stjecanje uske 
specijalizacije. Kao što reče 
Einstein – ‘Bitno je učeniku 
usaditi razumijevanje i živi 
osjećaj za vrijednosti kojima je 
dostojno težiti. On mora usvojiti 
smisao za lijepo i za moralno 
dobro jer samo sa specijaliziranim 
znanjem više smo nalik dobro 

treniranu psu negoli skladno 
razvijenu ljudskom biću’. U tom 
cilju brinemo ne samo za smještaj 
i hranu već i za duhovno i fizičko 
zdravlje, za psihološku, pravnu, 
karijernu pomoć, za dostupnost 
kulturnih i umjetničkih 
priredbi, za humanitarni, javni i 
publicistički angažman… a sve te 
potrebe možete zadovoljiti usred 
Splita, u krugu od samo nekoliko 
stotina metara našega Kampusa.
Dakle, gdje studirati? I Grad Split 
i Sveučilište u Splitu dovoljno su 
veliki da svatko može naći svoj 
interes, a broj je ljudi još dovoljno 
malen da se pojedinac u njemu 
ne izgubi i da svaki onaj koji je 
iznad prosjeka lakše dođe do 
izražaja. Prema broju stanovnika 
Split je postao najstudentskiji 
hrvatski grad pa stihovi našeg 
Mravinčanina Tonča Petrasova 
Marovića: „Ne treba nikamo 
ići/nigdje drugdje tražiti/što 
jest i tu je“ koji su uklesani na 
postamentu gradske zastave na 
Pjaci, odavne nikome ne zvuče 
kao zagovor provincijalizma 
nego kao ufanje u duhovnu širinu 
i dubinu naše dvomilenijske 
urbane baštine.

impressum ♦ universitas ♦ hrvatske sveučilišne novine ♦ urednički kolegij ♦ Franka Babić ♦ Petar Bačić  ♦ Aleksandra 
Banić ♦ Tomislav Čizmić-Marović ♦ Irena Drmić-Hofman ♦  Suzana Kačić - Bartulović ♦  Snježana Knezić ♦ Jelena Matešić 
♦  Sandro Nižetić ♦ Ivan Perkov (Zagreb) ♦ Marija Plazonić Šolić ♦ Leida Rizvan Sikimić ♦  Petra Šimundić ♦ Sagita Mirjam 
Sunara ♦ Ivana Vuka ♦ fotografije ♦ cropix ♦ art direktor ♦ Žarko Tičinović ♦ glavni urednik Duško Čizmić Marović ♦ 
izdavač ♦ Sveučilište u Splitu ♦ za izdavača ♦ prof. dr. sc. Šimun Anđelinović, rektor ♦ adresa redakcije ♦ Livanjska 5/IV. ♦ 
tel. 021/558 262 ♦ universitas@unist.hr ♦ www.unist.hr/universitas

hrvatske sveučilišne novine

Split: 10 godina 
Filozofskog 
fakulteta

Totalitarizam -  
napad na državu  
i na političko

STR.17

Kopernikanski  
obrat u hrvatskom 
novčarstvu

STR. 20 - 21 STR. 23 - 24

god VII.
broj 73.
11. prosinca
A.D. 2015.
www.unist.hr

STR. 6 - 10

STR. 2 - 32. SJEDNICA REKTORSKOG ZBORA ODRŽANA U SPLITU

   Ustavna 
tužba protiv 
Zakona o 
Sveučilištu u 
Slavonskom 
Brodu
   Treba li 
sveučilištu 
SRCE?

Dies Academicus u Zagrebu

Jubilarna 
smotra 
Zagrebačkog 
sveučilišta

Nagrađeni  
profesori i  
studenti 
Sveučilišta  
u Zagrebu

   Kako do 
Zakona o 
kvaliteti

SpliT Splitske smjernice za razvojne koeficijente
Uz prvu sjednicu Strateškog vijeća Sveučilišta u Splitu

STR. 12 - 13

STR. 8 - 9 - 10

STR. 4 - 5

hrvatske sveučilišne novine

Istraživanje o 
istraživanjima

Ekološka 
enciklika

STR.7

Nova rektorica 
Sveučilišta u 
Zadru 

STR. 20 - 21  STR. 10

god VII.
broj 71.
28. listopada
A.D. 2015.
www.unist.hr

REKTOR DAMIR BORAS PREUZEO PREDSJEDANJE REKTORSKIM ZBOROM

doktora znanosti292
STR.16 -17

Protiv stihijskog osnivanja novih sveučilišta

Preuzeta Zgrada 
triju fakulteta

Kulturni incident na 
Splitskom sveučilištu

Delegacija Penn State 
University u Splitu

Odgovori 
političkih 
stranaka 
Studentskom 
zboru

Poduzetnički 
kamp 2015. Solin

STR.30-31

STR. 4 - 5

STR. 3

STR. 3

STR. 14-15

Istraživanje 
STUDENTI 
I POLITIKA

STR. 26

STR. 28-29

Dodijeljene državne 
nagrade za znanost

STR. 32

Počasni 
doktor 

Kao glavni direktor CERN-a profesor Car-
lo Rubbia imao je presudnu ulogu u predla-
ganju i odobravanju projekta Velikog Su-
darača Hadrona (LHC), prvog uistinu glo-
balnog eksperimenta u povijesti znanosti. 

Ovo razdoblje njegovog života duboko je 
povezano s našom sredinom. Vrlo važan 

član tima prof. Rubbiae, još na otkrići-
ma koja su mu donijela Nobela, bio je 
i prof. dr. sc. Daniel Denegri. Uključi-
vanjem grupe fizičara sa PMF-a i FE-
SB-a Sveučilišta u Splitu u CMS kola-
boraciju 1994. te grupe znanstvenika 

iz područja računarstva u ALICE kola-
boraciju 2003, splitski znanstvenici su 

u proteklih 20-tak godina objavili više od 
300 znanstvenih radova u prestižnim svjet-

skim časopisima, te stavili Sveučilište u Splitu 
na mapu svjetskih priznatih institucija iz po-
dručja fizike visokih energija. 

Profesor Carlo Rubbia nije zaslužan samo za 
hrvatsku znanost, nego je u vrijeme Domovin-
skog rata sudjelovao u apelu nobelovaca ko-
ji su svojom peticijom tražili prekid oružanih 
sukoba.  

Fakultet elektrotehnike, strojarstva i brodo-
gradnje u Splitu, Medicinski fakultet u Splitu 
i Prirodoslovno-matematički fakultet u Splitu 
podnijeli su prijedlog da se prof. dr. sc. Carlu 
Rubbiji, dodijeli počasni doktorat Sveučilišta u 
Splitu. Radi davanja mišljenja o tome prijedlogu 
Senat je listopada 2012. formirao Stručno po-
vjerenstvo u sastavu  prof. dr. sc Ivica Puljak., 
prof. dr. sc. Miroslav Furić i prof. dr. sc. Mile 
Dželalija je predložilo da se inicijativa nave-
denih sastavnica Sveučilišta u Splitu prihvati, 
te da se prof. dr. sc. Carlu Rubbiji, jednom od 
najvećih  svjetske znanstvenika i intelektual-
ca, zbog njegove uloge u svjetskoj znanosti, 
te njegova doprinosa afirmaciji znanstvenika i 
cijelog Sveučilišta u Splitu, kao i zbog njegova 
cjelokupnog društveno angažiranog rada, oso-
bito onoga na dobrobit Hrvatske, dodijeli po-
časni doktorat Sveučilišta u Splitu.

Carlo 
Rubbia 
nagrađen 

je zbog znanstvenog 
doprinosa svijetu, 
Hrvatskoj i 
Splitu te njegova 
cjelokupnog 
društvenog 
angažmana

Sveučilišta  
u Splitu
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Studirati u svijetu,
a živjeti u Splitu
Piše Duško Čizmić-Marović

Kad mi je kći navršila 18 rekao sam joj da mora u Za-
greb pa makar studirala. Činilo mi se važnijim da otvo-
ri novi krug (duhovnih) iskustava, nego što će – i hoće li 
uopće! – studirati. Ni sada nisam daleko od takva stava. 
No, prilike su se toliko promijenile da više nije neophodno 
otići iz Splita da bi se došlo k sebi. Ne mislim pritom na vi-
dike koje otvara Internet, iako je on promijenio život čak i 
mojoj generaciji, o onome kamo će odvesti današnju djecu 
da ne govorim. Mislim  na nešto mnogo jednostavnije, na 
činjenicu da svaki student koji upiše nešto na Sveučilištu 
u Splitu, i pritom svoje studijske obaveze obavlja korek-
tno – ne mnogo više od korektnog! – dobiva šansu da dio 
svoga studija provede ne u Zagrebu, nego na jednom od 
sveučilišta u svijetu. 

Erazmo Roterdamski
Sjetite se: razlika između Splita i Zagreba smanjila se 

mnogo više nego ona između Zagreba i Londona… A ove se 
godine upravo navršilo četvrt stoljeća programa Erasmus, 
programa međunarodne sveučilišne razmjene. Ime nije slu-
čajno uzeto po Erasmu Roterdamskom (1465.-1536.) nizozem-
skom humanistu, književniku, filologu i filozofu koji spada 
u najvažnije europske kritičare moći, najpronicljivije ironi-
čare ludosti, i najžešće borce protiv lijenosti. U tim njegovim 
osobnim značajkama dadu se očitati i misija, i svrha, i krite-
riji ovog programa međunarodne sveučilišne razmjene. 

25-godišnjica se slavi pod sloganom Erasmus: changing 
lives, opening minds for 25 years! (doslovno: mijenja živote 
i otvara umove već 25 godina!) O čemu je, konkretno, riječ? 
Pratite Erasmus natječaje na stranicama Sveučilišta koji se 
objavljuju u nekoliko navrata tijekom akademske godine, i 
vidjet ćete kako dio svoga studija - najkraće tri, najduže 12 
mjeseci - možete provesti na inozemnom sveučilištu, sluša-
jući relevantne kolegije, pripremajući diplomski ili diserta-
ciju, obavljajući stručnu praksu... 

Postani ERAZMUS student
Preciznije o programu pročitajte na stranici 13. ovoga 

broja koji se doima vrlo dosadnim jer je pola stranica po-
svećeno natječajima. Međutim, riječ je o natječajima za 
upis na diplomske studije, i na slobodna mjesta preosta-
la nakon prvog upisnog roka. Preporučam da prelistate, 
barem ovlaš, i te stranice kako biste se još jednom uvjeri-
li u bogatstvo ponude studijskih programa Sveučilišta u 
Splitu. Ne pokušavam jeftino reklamirati splitsku sveu-
čilišnu ponudu. Samo želim još jednom podcrtati značaj 
izbora odluke o mjestu studiranja. Na postolje gradskog 
štandarca na Pjaci urezani su stihovi moga Mravinčani-
na Tonča Petrasova Marovića koji glase „Ne treba nika-
mo ići / nigdje drugdje tražiti / što jest i tu je“. Do jučer se 
činilo da treba izabrati: ili ove stihove shvatiti u njihovoj 
heraklitovskoj dubini ili se namrštiti pred tako očitim 
pokušajem opravdavanja najcrnjeg provincijalizma. No, 
naša djeca, čini se, neće više morati birati unutar te alter-
native, nego će moći prihvatiti obje mogućnosti. Dakle, i 
ostati u vlastitu gradu gdje se možda sporije, ali mnogo si-
gurnije raste, i studirati u svijetu bez kojega nije moguće 
sagledati ni gdje se mi nalazimo ni što nam je činiti. 

Na sve četiri strane svijeta
Pritom treba stalno podsjećati da nije riječ samo o za-

padnim zemljama. Već je dosta vremena kako smo se počeli 
navikavati da Zapadna civilizacija više nije jedina koja za-
služuje poštovanje. U doba moje mladosti činilo mi se da je 
u odgovoru na pitanje „Što mislite o zapadnoj civilizaciji“ 
Gandhi dao previše oduška gnjevu porobljenih kad je rekao: 
„Zapadna civilizacija? To je dobra ideja.“ No, danas se indij-
ska i kineska civilizacija vraćaju na mjesto koje im oduvi-
jek pripada, u Latinskoj Americi, pa čak i Africi budućnost 
raste neusporedivo brže nego kod nas, pa su, - uz, naravno, 
vječnu Rusiju – možda upravo to najpoželjnije adrese za po-
vremene odlaske iz Splita. Međunarodna suradnja našeg 
Sveučilišta prepoznaje te trendove. 

Skup na
PMF-u: Fizika
i filozofija
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Državne nagrade za znanost
Ivoni Mladineo, Željki Fuchs  i Dinu Lovriću STR. 2
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Splitska grandeca s pokrićem

Piše: Duško Čizmić-Marović 

S vremena na vrijeme čovjeku se učini da ono što radi mož-
da ipak ima nekakvoga smisla. Takvo svečano raspoloženje 
obuzelo me u pripremi ovog, 33. broja Universitasa. Ove smo 
akademske godine s prvim brojem požurili, pa ga je valjalo 
pripremati u gluho ljetno doba koje nije stavljalo u izgled neke 
velike atrakcije. No kad smo se osvrnuli oko sebe, ispostavilo 
se da nam je baš taj manjak događaja omogućio pažljiviju pre-
zentaciju nekih uistinu važnih tema. Krenimo redom.

Splićani standardnog modela
Iz sintagme ‘Standardni model’ ispuštam navodnike i ve-

liko slovo „S“ kako bi se bolje vidjela očaravajuća dvosmislica 
najvećeg naslova naše današnje naslovnice.  ‘Standardni mo-
del Splićana’ dosada se uglavnom doživljavao i opisivao kroz 
grandecu bez pokrića. Bez pokrića? Da, bez pokrića. Split jest 
Grad koji je nastao carskom voljom,  jest Grad koji je dao  više 
vrhunskih sportaša nego i jedna urbana sredina približne ve-
ličine na svijetu… Ali Split je grad nad kojim je, koliko do ju-
čer, pokojni akademik Živko Jeličić zdvajao kao nad gradom 
koji umjesto kulture ima Hajduka i Smoju. Split je grad koji se 
od polovine prošloga stoljeća  učetverostručio, i pri tolikom 
mehaničkom priraštaju staru je dušu morao izgubiti,  a novu 
još nije mogao steći. Split je grad koji je u Domovinskom ratu 
privredno razoren u vukovarskim razmjerima. A sada, Split 
je grad Željka Keruma. Sve to ima se na umu kad se misli / go-
vori / piše o „Splićanima standardnog modela“.  Ali vidi vraga: 
najprije je Palača dobila prvi zahod – tj. kolektor – pa gradska 
luka više ne smrdi. Potom je Split postao treća mediteranska 
putnička luka. Pa je skinut štekat s Peristila. Onda je grad s 
najvećom stopom turističkog rasta postao - Split. Pa su ove go-
dine dva vodeća svjetska lista kao mjesto najugodnije za život 
na cijelom svijetu izabrala - Split?!? I onda, ovoga ljeta se poka-
zalo da su Splićani Standardnog Modela – vidi desno – postali 
prepoznatljivi na znanstvenoj karti cijeloga svijeta.

Kolosijeci prema izvrsnosti
A sada otvorite stranicu 4.: još jedna osoba prepoznatljiva 

na karti svjetske znanosti: Ana Marušić. Kao bivša uredni-
ca Crotian Medical Journala vinula se u sam vrh uredničke 
elite znanstvenih časopisa. (Ne mogu sad objašnjavati što u 
globaliziranom i umreženom svijetu znače znanstveni ča-
sopisi.)  Elem, s tog vrha svijeta ona stalno nekoga dovede i 
u Split. A u Splitu predlaže da se na Sveučilištu organizira 
Centar za proučavanje znanosti po kojemu bi Split mogao 
postati središte izvrsnosti u znanstvenom izdavaštvu.… Pa 
strana 5 po kojoj se vidi da sveučilišni Split ima perspekti-
vu, jer ju grade studenti toga Sveučilišta koji su prepoznali 
potrebu da vezu između sastavnica Sveučilišta uspostave  
sami kad se već profesori skanjuju… Kvaliteta studentskog 
života ovisi upravo o tim vezama. Ali o tim vezama ovisi i 
kvaliteta znanstveno istraživačkog i nastavnog rada. Spli-
ćani “Standardnog modela” rasli su na FESB-u; Ana Maru-
šić dio je ponajboljeg splitskog fakulteta – Medicine. Ivana 
Čapeta Rakić studira na fakultetu najbrže rastućeg značaja 
– Filozofskom. Ali održivi razvoj više ne mogu nositi pojedi-
ni fakulteti: nosilac mora postati Sveučilište. 

Suradnja dvaju carskih gradova
Očito, cijelo vrijeme govorim o rastu Sveučilišta u Spli-

tu,  po mnogo čemu danas možda ‘najsveučilišnijem’ gradu 
u Hrvatskoj. No to godinama nije vidio nitko osim Jurice 
Pavičića. U međuvremenu, Sveučilište u Splitu povezalo se 
s elitnim sveučilištima po cijelome svijetu. U nizu slučaje-
va te su veze za sada samo  obećavajuće. Utoliko više veseli 
što je Sporazum s Univerzitetom Sankt Peterburga - str. 6-7 
– od početka krenuo s vrlo konkretnim projektima. Split je 
prvi hrvatski grad koji je sklopio Sporazum s nekim iz Ru-
ske federacije. I to odmah sa Sankt Peterburgom! Kojeg je, 
kao i Split, zasnovao najveći car svoga vremena. Ni u ovom 
slučaju nije riječ o staroj splitskoj grandeci, nego o novoj 
splitskoj pameti… Nakon  svih tih tekstova, kako ne biti 
raspoložen svečano! 

Znanstveno 
izdavaštvo u 
digitalnom dobu
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Značaj 700 obljetnice
Splitskog statuta 

Ivan Pavić, rektor
Sedam stoljeća Statuta grada Splita jedna je od onih obljetni-

ca u kojima se zrcale svekolika nastojanja generacija i generacija 
da na našim prostorima izgradimo zajednicu ljudi odgovornih 
za svoju slobodu. Sedam stotina godina od prve pravne kodifi-
kacije svih javnih i privatnih odnosa u našemu Gradu izvanre-
dan su poticaj da se obnove istraživanja izvora, da se dosegnu 
nove znanstvene sinteze, i da se u najširoj javnosti osvijesti istin-
ski značaj pravne povijesti za naš grad i za našu državu.

Aktualnost splitskog Statuta
Od svojeg postanka najvažnija je uloga gradova bila i os-

tala zaštita svojih stanovnika i civiliziranje vlastite okoline. 
No gradovi nisu bili samo utočišta pred vanjskom opasnošću, 
nesigurnošću i oskudicom. Zbog neusporedivog intenziteta ljud-
skih veza koju sa sobom donosi urbanitet, gradovi su bili i os-
tali izvori i pozornica najviših ljudskih pregnuća za slobodom, 
pravdom i ljepotom. U toj temeljnoj značajci i obavezi današnji 
se Split bitno ne razlikuje od Splita od prije 700 godina. U tom 
smislu upoznavanje sa najvažnijim datumima i dostignućima 
vlastite prošlosti današnjim Splićanima itekako može pomoći 
u promišljanju budućnosti Grada.  

Komunalna autonomija, kao što argumentirano pokazuju 
istraživanja ondašnjega života, imala je puno šire značenje od 
današnje lokalne samouprave. Splitski je Statut regulirao sva 
područja života, koja su danas određena zakonodavnom, suds-
kom i izvršnom vlašću države. U doba nastanka i važenja Stat-
uta tako je bilo i moralo biti jer država u današnjem smislu nije 
postojala. No danas se situacija uvelike obrće: civilizacijski do-
sezi i obaveze razvoja danas nalažu širenje lokalne autonomije 
u mnogim pravcima o kojima nas splitski Statut itekako može 
potaknuti i poučiti.  Dakle, bilježenje ovog povijesnog datuma 
nije privatna proslava  nekolicine specijalista, nego stvar od 
najšireg javnog interesa. Zato je odluka našeg Pravnog i Filo-
zofskog fakulteta da se u obilježavanju ove obljetnice povežu 
sa Književnim krugom, jednom od najvažnijih i najzaslužnijih 
gradskih institucija, više nego plodna. 

Nacionalni značaj obljetnice
No širina značaja ove obljetnice nipošto se ne može smjesti-

ti u gradske zidine. Nacionalni značaj komunalne tradicije na 
istočnoj obali Jadrana u današnje vrijeme postaje sve očitiji. Dal-
matinske komune nastaju na istočnom Jadranu a ne na konti-
nentalnom dijelu hrvatskoga prostora jer je doticaj slavenski i 
hrvatskih tradicija s kasnom antikom, rimskim pravom, med-
iteranskim kulturama i komunikacijama… bio moguć samo 
u gradovima na dalmatinskoj obali koji su imali neprekinutu 
vezu s antikom. Srednjevjekovni život raste na tim temeljima 
i širi se u obalno zaleđe, u kolijevku hrvatske države relativno 
brzo kako to pokazuje, primjerice, Poljički statut. 

U tom smislu nema nikakve sumnje da su statuti dalmatin-
skih gradova ‘jedan od temeljaca’ hrvatske pravne povijesti i 
kulture.  Danas je to značajno ne samo zbog spomenute potrebe 
za unutarhrvatskom decentralizacijom, nego stoga što ulaskom 
u Europu, i premještanjem naših težišta s Balkana prema Za-
padu i Mediteranu, nastavljamo istu onu tradiciju u kojoj su nas-
tali i statuti istočnojadranskih gradova. Toj ranoj pripadnosti 
europskoj pravnoj kulturi vraćamo se, dakle, kada jadranski 
prostor ponovno dobiva osobitu ulogu u našim eurointegracija-
ma, kao što je to bilo i u doba kojega se sjećamo u ovoj obljetnici. 
Tada je bio ključan položaj jadranskih gradova između zaleđa, 
koje je im je osiguravalo opstanak i ekonomski i demografski, 
i mediteranskih komunikacija koje su osiguravale duhovne, 
ekonomske i kulturne veze s najrazvijenijim europskim pros-
torima. A ono najvrjednije s čime ulazimo u Europu i danas je 
obalni prostor.

Sveučilište u Splitu je preko Pravnog i Filozofskog fakulte-
ta, zajedno s Književnim krugom, s pravom i s razlogom preu-
zelo glavnu ulogu u obilježavanju ove prevažne obljetnice. U 
toj prilici još smo se jednom dužni prisjetiti profesora Antuna 
Cvitanića, prvog profesora emeritusa našega Sveučilišta, koji je  
najzaslužniji za promociju značenja Splitskog statuta. Našoj no-
voj akademskoj generaciji, čiji je glavni zadatak podići kvalite-
tu znanstvenog i pedagoškog rada, baš Antun Cvitanić ostaje 
znanstvenim, pedagoškim i ljudskim uzorom.
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Postignuća 
Književnog kruga
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Akademska autonomija 
i korupcija 

Piše: Duško Čizmić Marović
O elitama se može govoriti po mnogo kriterija. Ako kre-

nemo od jednog od logičnijih  - podjeli elita po njihovoj druš-
tvenoj ulozi – u pojednostavljenoj verziji dobit ćemo duhov-
nu, političku, poslovnu i akademsku elitu. (U našoj zemlji 
vojnu elitu možemo, barem trenutačno, zanemariti.)  U se-
kularnoj državi samo politička elita u strogom smislu slu-
ži općem interesu. Zato su samo rezultati rada pripadnika 
političke elite podložni ozakonjenoj demokratskoj provjeri 
– izborima. Za ocjenu uspješnosti članova svih ostalih eli-
ta, strogo uzevši, vrijede isključivo interna pravila, dakle 
ona koja su propisali sami sebi. To pravo slijedi iz važnosti 
društvene uloge pojedine elite, te kompleksnih procedura 
po kojima se postaje njihovim pripadnikom i po kojima se 
održava njihova unutarnja organizacija. Uobičajeni izraz 
za ponašanje po vlastitim pravilima je autonomija, što na 
hrvatskome znači ‘samozakonitost’.

Elite i korupcija 
S jedne strane, autonomija donosi slobodu. Malo je reći 

‘donosi’: autonomija i sloboda po mnogo čemu su jedno te 
isto. No autonomija donosi i korupciju. Malo je reći ‘donosi’: 
po mnogo čemu autonomija nije moguća bez korupcije. Jer, 
u svojoj biti korupcija nije drugo do ispomaganje dvojice na 
račun trećega: utoliko gore ako nije riječ samo o dvojici, nego 
o svim članovima elite koji se međusobno ‘potpomažu’. Elite 
su, dakle, po definiciji izvorišta neiskorjenjive korupcije. To 
ne može biti drugačije u društvenoj grupi kojoj je vlastiti, 
posebni interes, najvažniji. Ritualna zaklinjanja koja su pro-
pisana pri ulasku u pojedinu elitu tu ne mijenjaju ništa na 
stvari. Bez obzira da li je riječ o svetom sakramentu kojega 
prima mladomisnik, o hipokratovoj zakletvi doktora medi-
cine  ili o prisezi novoizabranoga Predsjednika Republike, 
svi će se oni morati povinovati pravilima vlastite elite, a po 
općeljudskim pravilima. Dapače, kada se i po unutarnjim 
pravilima pojedinac ogluši o općeljudske vrijednosti, pri-
rodna je reakcija elite da to pokuša sakriti od ostatka svi-
jeta. Zato u svakoj eliti vlada svojevrsna ‘kultura tajnosti’. 
Bez toga bi bilo posve nerazumljivo i crkveno zataškavanje 
pedofilije i akademsko zataškavanje korupcije.

Sveučilišna ili fakultetska autonomija
No ako se ne čudimo Crkvi koja traži da se njena društve-

na uloga ne ocjenjuje po grijehu pedofilije, zašto se čudimo 
Akademskoj Zajednici koja se mršti na sve medijske proziv-
ke za korupciju? Ako se nitko ne čudi zašto Linićevi inspek-
tori ne smiju u sakristiji brojiti  lemonzinu, zašto se čudimo 
kad se i najpošteniji pripadnici akademske zajednice ruka-
ma i nogama bore protiv ukidanja i najbeznačajnije norme 
o autonomiji? No ako se ne treba čuditi, ne treba ni žmiriti 
na činjenicu da akademska zajednica, čini se, nije mnogo 
naučila od afere Indeks, da o propalom pokušaju iz 1988. ne 
govorimo. Još više se treba zabrinuti da je među uhapšeni-
ma jedan student šeste godine, i jedan asistent medicine. Što 
nam to govori? Da znanstvenici-lopovi više brinu o svom lo-
povskom, nego o svom znanstvenom podmlatku. I da je su-
stav korupcije toliko uhodan, da i najsposobniji mladi ljudi 
kojima se smiješe ne samo najisplativije, nego i najsigurnije, 
doživotne karijere, radije kradu nego ne kradu. A od svega 
najviše brine da se i najviđeniji akademski autoriteti nerijet-
ko radije solidariziraju s interesima znanstveno nastavnog 
ološa, nego s prijedlozima za bolju organizaciju i efikasniju 
javnu kontrolu znanstveno-nastavnog pogona.

* * *
Sve u svemu, očito je da se obećana reforma uza sve osta-

le ciljeve ne smije oglušiti ni o obavezu iskorjenjivanja ko-
rupcije s naših fakulteta. No kako to izvesti ako se reforma 
ne smije zasnovati na smanjenu autonomije, a autonomiju 
nužno prati korupcija? Konceptualno, danas i u nas, to je 
puno jednostavnije nego se čini na prvi pogled: učvrstiti 
autonomiju sveučilišta, povećati autonomiju znanstvenih 
radnika, skresati autonomiju fakulteta. 
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prof. dr. sc. Slavko Kovačić: ‘Licej otvoren 1810. g. u 
splitskome Nadbiskupskom sjemeništu može se s pravom 
smatrati začetkom modernoga splitskog sveučilišta’ STR. �4
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Istraživanje o diskriminaciji

i korupciji na sveučilištu 

Piše: Duško Čizmić Marović

Medijsku pažnju privukli su rezultati ankete o diskrimi-

naciji i korupciji na Zagrebačkom sveučilištu. Anketa je dio 

europskog IPA projekta 2008 “Unapređenje pravnog okvira za 

suzbijanje pojava diskriminacije i korupcije s ciljem jačanja 

akademskog integriteta”. Anonimna i provedena preko in-

terneta, obuhvatila je više od 10.000 studenata i zaposlenika 

pa je relevantna za cijelu Hrvatsku. 

Izvrsne istraživačke metode
Na što upućuju metode, sadržaj i rezultati istraživanja, te ja-

vne reakcije na njih? Čini se kako se, s nevelikom mogućnošću 

greške, već sada može ocijeniti da su istraživačke metode iz-

vrsne, sadržaji osrednji, a reakcije u javnosti očekivano 

nezadovoljavajuće. Kad visoko ocjenjujem istraživačke metode, 

ne oslanjam se ni samo na činjenicu da je projekt dobio europ-

ska sredstva, što znači da su njegove znanstvene metode bile 

podvrgnute rigoroznim EU recenzijama, a ni na činjenicu da 

istraživački tim pripada vrhu naše znanosti. Na umu imam u 

prvom redu anonimnost, internet i veličinu uzorka. Baš ono 

što je izazvalo najviše akademskih kritika: navodno, anonim-

nost rezultate čini nevjerodostojnima, on-line anketiranje ne 

pruža stroge istraživačke uvjete, a internet ne dopušta da se sa 

sigurnošću utvrdi čak ni broj anketiranih. Ali bez anonimnos-

ti nijedna anketa o negativnim pojavama ne bi bila moguća. 

A samo internet omogućuje da se u razumnom vremenu po 

niskoj cijeni dođe do golemog broja ispitanika, što ovu vrstu 

anketiranja čini bitno nadmoćnijim od svakog “terenskog” 

rada. Pogotovo kad je riječ o miniranom terenu.

Sadržaj i rezultati osrednji
Ocjena rezultata istraživanja proizlazi iz ocjena njegova 

sadržaja. Rezultati se doimaju užasnima: 40 posto anketi-

ranih izloženo je seksualnom zlostavljanju i uznemiravan-

ju, trećina zaposlenika zna za slučajeve plagijata, većina 

studenata prepisuje ili tolerira prepisivanje, devet posto za-

poslenih tvrdi da im je mito nuđeno, tri posto studenata se 

tuži da su mito tražili profesori, 20 posto njih morali su kupo-

vati knjige ispitivača… No ja sam predugo po sveučilištima 

a da bih se dao navući. Naime, ovakva slika je predobra da 

bi bila istinita. Ne govorim o visini postotaka, nego o vrsti 

problema. Magle “seksualnog uznemiravanja” izvrsno kriju 

prave probleme. Plagijati su bili problem dok nisu smišljeni 

programi pretraživanja. Prepisivanje sadrži značajnu 

stavku solidarnosti. Kad bi glavni problem bio prodavan-

je ispita, riješila bi ga policija. Ali o pravim problemima se 

šuti. To su: sustav običajnog prava znanstveno nastavnog 

napredovanja, razmjena usluga unutar akademske zajed-

nice i u interakciji s politikom i biznisom, niska kvaliteta 

prosjeka znanstveno-nastavne produkcije i položaj znanst-

veno-nastavne zajednice u društvu. Ovo istraživanje stoga 

se sadržajno ne doima dovoljno ozbiljnim. A oni akademski 

autoriteti koji, protivno zdravom razumu, i dalje bezobrazno 

tvrde da su pravi problemi plagijati i prodaja ispita, prave 

probleme skrivaju, prebacujući odgovornost na pravno dvo-

jbena etička povjerenstva i na USKOK.

Kultura tajnosti protiv čestitosti
Je li korupcija u akademskoj zajednici viša ili niža od 

društvenog prosjeka? Naravno, viša. Ali to NIJE problem. 

Prvo, jer u jednoj tako zatvorenoj društvenoj grupi drugači-

je ne može ni biti. Drugo, jer je u akademskoj eliti i čestitost 

viša od društveno prosječne. Najveći problem nije što o be-

sprizornima u akademskoj zajednici znamo malo. Najveći 

problem je što javnost o natprosječno čestitom dijelu naše 

akademske elite ne zna ništa. Razlog je kultura tajnosti 

koju akademska zajednica njeguje vrlo pažljivo. U temelju 

te kulture je – da se poslužim izvrsnom sintagmom Matka 

Marušića – “ravnoteža niske vrijednosti”. Kultura tajno-

sti je za čestite bič, za senzacionalističke medije poslovni 

partner, a za lopovsku manjinu “sigurna kuća”.

Razgovor:
Jozo Čizmić, dekan 
Pravnog fakulteta 
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Svečana promocija doktora medicine održana je u srijedu 17. listopada 2012. u velikoj 
predavaonici nove zgrade Medicinskog fakulteta u Splitu. Promotori su bili prof. dr. 
sc. Dragan Ljutić, dekan, prof. dr. sc. Zoran Đogaš, prodekan za nastavu i studentska 
pitanja, te prof. dr. sc. Dolores Biočina Lukenda, prodekanica za dentalnu medicinu.

PROMOVIRANI Su: Antonela Bagarić, Željana Matutinović, Karolina Balajić, Nina 
Medić, Tina Bečić, Antonio Meštrović, Katija Bešić, Barbara Mikulandra Jerković, Ines 
Bilokapić, Ivan Mizdrak, Viktor Blaslov, Marija Odak, Ivana Bogdan, Zdravko Odak, 
Ivona Božić, Ivna Olić, Vera Bulajić, Željka Pandža, Maria Bulaš, Tihana Parat, Ana 
Buljan, Ana Pelivan, Danijela Ćavar, Maja Rožić, Silvana Dilber, Jelena Rubić, Svjetlana 
Došenović, Branka Runtić, Zrinka Džaja, Edita Runjić, Anđela Gašpar, Anita Šalov, 
Andrea Grga, Darija-Marija Šarčević, Dino Ilak, Lenko Šarić, Zdravka Iličić, Ana Šarić, 
Antonia Jeličić, Helena Šušnjar, Milka Jerić, Emanuel Tatković, Ivan Jerković, Ivo 
Visković, Kristian Jerković, Marica Vladilo, Ante Jurčević, Ivana Vlastelica, Svjetlana 
Karabuva, Pavle Vrebalov Cindro, Arno Kirn, Ivona Vrkić, Mišo Krstičević, Antonija 
Zindović, Kristina Malvić, Ivan Žaja, Iris Mašković, Maja Ževrnja.
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Split više nije

sveučilišna provincija

Ivan Pavić, rektor
Prije desetak godina, kad se sve glasnije počelo govori-

ti o važnosti znanja u globaliziranom svijetu, na vidjelo je 

izišlo da je Hrvatska sa desetak posto građana s fakultetskom 

diplomom na europskom začelju. To je bio signal mnogima da 

konačno počnu ozbiljnije shvaćati upozorenja hrvatske aka-

demske zajednice da je zaokret u proračunskom tretmanu 

znanosti i visokog obrazovanja nužan. Tih godina uistinu 

započinju pozitivni trendovi, vidljivi na različite načine. 

Dovoljno je spomenuti one najvažnije, poput projekta razvo-

jnih radnih mjesta, koji je imao za cilj značajnije povećati broj 

znanstvenika na sveučilištima. U takvom ozračju započinje 

gradnja kampusa u svim sveučilišnim centrima, čime mnogi 

fakulteti prvi put dolaze do primjerenog prostora. 

Zapošljavanje novaka i poziv znanstvenoj dijaspori da se 

vrati u Hrvatsku, dio su istog zaokreta koji je u kratkom vre-

menu imao značajne učincima. Neka su sveučilišta, poput 

našeg, utrostručila broj studenata. Tako je rastao i broj diplo-

miranih građana, kojih je već oko dvadeset posto.

Smotra Sveučilišta kao sajam znanja
Pomaci su značajni, utoliko više što su postignuti u rela-

tivno kratkom vremenu. Međutim, još uvijek smo u primjet-

nom zaostatku za Europom. Da bi je sustigli potrebno je više 

završenih srednjoškolaca upisivati na sveučilišta, jednako 

kao što je potrebno povećati uspješnost studiranja, odnosno 

skratiti trajanje studija. Smotra Sveučilišta je bila prilika po-

kazati što se sve i uz kakve uvjete može studirati, te prilika 

za promociju sve veće važnosti znanja. 

Stoga na smotru Sveučilišta treba gledati upravo kao 

na sajam znanja. Naši fakulteti, sveučilišni centri i druge 

sveučilišne institucije predstavljaju sebe, svoj rad, svoje re-

zultate, svoje programe i sve bitne informacije nužne mladi-

ma za odluku o životnom izboru i time opredjeljenju za vlastiti 

životni put, koji određuje njihovu budućnost.

Na ovogodišnjoj Smotri ponudili smo pet tisuća upisnih 

mjesta na više od 100 studijskih programa iz područja priro-

doslovlja,  tehnike i medicine te društvenih i humanističkih 

znanosti. Uz tradicionalne studije poput prava, ekonomije 

ili medicine ponosni smo na one koji se na ovom Sveučilištu 

izvode odnedavno poput hrvatskog jezika, arhitekture, geo-

dezije, stomatologije, agronomije, farmacije... 

Od prošle godine nudimo i studije sestrinstva, primaljst-

va, fizioterapije, medicinske radiologije i laboratorijske 

tehnologije, kao sveučilišne, i to na sve tri razine: preddiplom-

skoj, diplomskoj i poslijediplomskoj. Inicijativa za pokretan-

je ovih studija došla je iz EU, a Sveučilište u Splitu je prvo u 

Hrvatskoj reagiralo na tu inicijativu.

Split -  svijet - Hrvatska 
Dakle, uvjereni smo da pružamo izbor koji ispunjava 

očekivanja svih koji odluče studirati u Splitu, jer su naši 

fakulteti osposobljeni za kvalitetno obrazovanje a neki već 

danas predstavljaju centre izvrsnosti čije se diplome cijene ne 

samo u Hrvatskoj već i na svjetskim tržištima rada.

Nadam se da su ovo uvjerljivi argumenti za prihvaćanje 

našeg poziv da se studira na Sveučilištu u Splitu, biseru med-

iteranskog podneblja i kulture, u zajednici koja broji više od 

20 tisuća studenata i više od tisuću profesora.

Pri tom je ključno da sva naša sveučilišta najboljima nude 

mogućnost da dio studija provedu na nekome od svjetskih 

sveučilišta! Stoga izbor Splita kao mjesta studiranja više ni 

na jedan način ne znači zatvaranje u provincijske horizonte. 

A sveučilište će, kako reče jedan naš znanstvenik svjetskog 

ugleda, pokazati da je bilo i ostalo plodna majka znanja koja 

je čovječanstvu davala i koja će davati znanje - i temelj i jedan 

od najljepših plodova civilizacije. I na ma kojem od hrvatskih 

sveučilišta studirali, najvažnije je da naši mladi nastavkom 

školovanja postanu nova znanstvena i stručna energija koja 

će ubrzati razvitak hrvatskog društva. Da bi se to dogodilo, 

dakako, potrebni su i društveni uvjeti - ali te uvjete mladi 

moraju stvarati i sami, svojim entuzijazmom, svojim znanjem 

i svojom voljom da u vlastitoj zemlji uspiju i opstanu. 
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zdravstveni sustav
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Svijete, evo me na
raskršću mome i tvome

Duško Čizmić Marović 
Čim završe novogodišnji praznici tisuće naše djece, naših 

maturanata, naći će se pred možda najvažnijom životnom od-
lukom – koji studij odabrati? U donošenju te odluke imaju malo 
koga tko im može pomoći. Roditelji imaju vlastite snove, a ako su 
pametni i brižni ostavit će dijete da odluči samo. Rijetki su ima-
li sreću sresti profesora ili dušebrižnika koji je znao prepoznati 
njihove prave mogućnosti. To nije slučajno: djecu je najteže vol-
jeti. Barem u onom najstrože smislu riječi ‘voljeti’ koji je izrazio 
neusporedivi Dostojevski: „Ljubiti  nekoga, to znači vidjeti ga 
onako kako ga je Bog zamislio“.

 

Kako izabrati vlastiti život
Na prvi se pogled čini kao da se pred ozbiljnom odlukom na-

laze samo kandidati za teologiju koji sa svojih 18 moraju doni-
jeti odluku o celibatu. Ali zar je odluka o studiju filozofije jed-
nostavnija? Zar je sa 18 uopće moguće donijeti odluku da će se 
živjeti ‘misaonim životom’?  Ni tzv praktična zanimanja ne kr-
iju manje zamki: student slikarstva ne mora postati Pikaso da 
bi živio dostojnim  životom. Ali inženjer koji prekasno otkrije 
da je birao krivo, teško će naći dobro rješenje… No mladi imaju 
pravo na svoja iskušenja. 

‘Abiturineti’ – oni koji moraju otići
A pitanje nije samo što, nego i gdje studirati. Na sreću, danas 

s izborom mjesta studija stoji lakše jer ne treba bježati iz Splita. 
Dijelom zato što Sveučilište u Splitu nudi skoro sve mogućnosti, 
dijelom jer se razlika kvalitete studija  između Zagreba i Splita 
smanjila, dijelom azto zato što se razlika u kvaliteti između Za-
greba i Beča (…Budimpešte… Milana… Pariza…) povećala… Ali 
najvažnije je što danas i Split nudi mogućnost da svaki redovan 
student dio studija provede na jednome od svjetskih sveučilišta… 
Jedino što za naše „abituriente“ (latinski naziv za maturirane) 
možemo napraviti jest da im pomognemo osvijestiti značaj od-
luke o izboru studija. A to nas je navelo na odluku da za njih 
raspišemo Nagradni natječaj na temu stiha Josipa Pupačića.

Novi programi 
cjeloživotnog obrazovanja 
za hrvatska sveučilišta

Svečano 
obilježena 51. 
godišnjica KTF-a
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Ivica Puljak: Rezultati potrage
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FP7: najvažniji program Europske unije na SuS-u

Ivo Babić:
Treba li 
Trogir kip na 
Cimatoriju? 

STR. 4

Sveučilište u Splitu
sa Slobodnom Dalmacijom kao suorganizatorom
u suradnji sa Društvom profesora hrvatskog jezika

uz sponzorsku potporu Croatia Osiguranja

raspisuje  godišnji
Nagradni  natječaj  za  najbolji 

maturantski  literarni  rad

na temu 
‘evo me svijete na raskršću mome i tvome’

1. Pravo sudjelovanja na Natječaju imaju svi maturanti Županije 
splitsko dalmatinske
2. Svrha je Natječaja trojaka:
potaknuti maturante da kao pojedinci osvijeste značaj odluke 
o izboru vlastita životnoga puta, 
uspostaviti i učvrstiti veze akademske zajednice sa srednješkol-
skim profesorima i učenicima –  budućim studentima te
upoznati cijelu javnost, a posebno obitelji maturanata, s mo-
gućnostima i perspektivama studija na Sveučilištu u Splitu.  
3. Radove vrednuje Povjerenstvo od pet članova: dva člana iz 
redova sveučilišnih nastavnika, jedan član iz redova srednjoš-
kolskih profesora, jedan član uredništva Slobodne Dalmacije i 
jedan član uredništva Universitasa 
4. Radovi se predaju do 15. ožujka, a nagrađeni radovi bit će 
odabrani do 15. ožujka 2012.
5. Dodjeljuju se tri nagrade: prva u iznosu od 1500, druga od 
1000 i treća od 700 kuna. Uz tri nagrađena, još će šest radova bi-
ti objavljeno na stranicama Slobodne Dalmacije ili Universitasa 
6. Pobjednici će biti proglašeni i nagrade dodijeljene u okviru 
Festivala znanosti
7. Natječaj se provodi u organizaciji Universitasa, lista Sveučilišta 
u Splitu, adresa Livanjska 5, tel 558-63, fax 558-22, mail
universitas@unist.hr
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Studiji na engleskom - jedna od 
najvažnijih nacionalnih obaveza

Ivan Pavić, rektor

Na pitanje kako ćemo u Europu, najduhovitije je odgovo-
rio Vlado Gotovac: „Jedan po jedan!“ Ovo „jedan“ ne odno-
si se samo na osobe, nego i na institucije i na pojedine seg-
mente hrvatskog društva, među kojima akademska zajedni-
ca nije najmanje važan. Postavlja se pitanje – kada će i kako 
naša akademska zajednica, u prvom redu mislim na naše 
Sveučilište u Splitu, ‘ući’ u Europu?  

Europski prostor visokog obrazovanja
Mobilnost i razmjena studenata i profesora jedan je od 

temelja na kojemu bi se zasnivalo jedinstveno europsko 
tržište rada. Razgovori o povezivanju hrvatskog i europskog 
prostora visokog obrazovanja započeli su prije nekoliko go-
dina pokretanjem bolonjskog procesa, kao i sve ozbiljnijim 
očekivanjem prijema Hrvatske u članstvo Europske unije. 
Dio takvih nastojanja bilo je pitanje mobilnosti studenata i 
profesora, odnosno mogućnost da strani studenti svoj obra-
zovni ciklus, dijelom ili u cijelosti, završe u Hrvatskoj, jedna-
ko kao i hrvatski studenti na nekom od europskih sveučilišta. 
Na sličan način trebalo je osmisliti i razmjenu nastavnog 
kadra. 

Zbog jezičnih razlika između članica EU-a, pitanje mobil-
nosti studenata i profesora nije nimalo jednostavno, posebice 
za manje zemlje kao što je Hrvatska. U primjeru naše zemlje 
odlazna mobilnost možda i nije tako problematična, jer većina 
naših studenata i profesora dobro govori neki od svjetskih jezi-
ka, poput engleskog, njemačkog, francuskog ili talijanskog. 
Međutim, da bismo udovoljili europskim zahtjevima u po-
gledu mobilnosti, naša sveučilišta moraju biti u stanju prih-
vatiti strane studente i profesore. Kako nije realno očekivati 
da bi dovoljan broj njih mogao kvalitetno ovladati hrvatskim 
jezikom, to postaje vrlo problematično pitanje, kao i hrvatsko 
uključivanje u jedinstveni obrazovni prostor Europe.

Studij splitske Medicine na engleskom
Stoga je Sveučilište u Splitu još prije nekoliko godina 

započelo s izvođenjem nastave iz pojedinih kolegija na en-
gleskom jeziku. Na temeljima takvog iskustva prošle je go-
dine donesena odluka da se jedan od naših studija u cijelosti 
organizira na engleskom jeziku. Analizirajući naš potencijal, 
kao i interes stranih studenata, odlučeno je da to bude studij 
medicine. Nakon opsežnih i temeljitih priprema, na raspisani 
natječaj prijavljen je neočekivano velik broj kandidata, a na-
kon pomnog selekcijskog postupka, njih dvadeset će u ponedjel-
jak 3. listopada odslušati svoja prva predavanja. 

Za mnoge važne događaje u životu našega sveučilišta često 
smo znali kazati da su povijesnog karaktera. Tako smo znali 
kazati da je takvog karaktera osnivanje Filozofskog fakulte-
ta, pokretanje studija stomatologije, upis prvih studenata na 
arhitekturu. Sve su to, bez sumnje, značajni događaji, ali prvi 
cjeloviti studij na engleskom jeziku bit će zapisan i spominjat 
će se rame uz rame s onim najznačajnijim datumima. Povijes-
tan bi trebao biti ne samo zato što je prvi, nego zato što otvara 
mogućnost realizacije zahtjeva EU-a kojemu smo dužni udo-
voljiti, ali još više što Split postaje kozmopolitski grad, koji će 
se i na ovaj način čvršće povezivati s vanjskim svijetom.

Perspektiva je u tehničkim studijima
Sa studijem medicine na engleskom započinjemo jed-

nu novu eru u razvoju našega sveučilišta. Međutim, to je 
tek početak željene orijentacije prema privlačenju stranih 
studenata na naše, Splitsko sveučilište. Zato bismo ono što 
započinjemo s medicinom trebali postupno širiti i na ostale 
studije koji se izvode na Splitskom sveučilištu. Vrlo je logično 
očekivati da će prvi sljedeći studiji na engleskom jeziku biti 
organizirani u prvom redu na sastavnicama koje raspolažu 
nastavničkim potencijalom za nastavu na engleskom, ali je-
dan od bitnih kriterija bit će, naravno, i interes stranih stude-
nata za pojedinu vrstu studija. Zbog toga je pretpostaviti da 
će to vjerojatno biti neki od tehničkih studija.

list Sveučilišta u Splitu

Nekoliko pravih i 
nekoliko pogrešnih pitanja

Piše: Duško Čizmić Marović

Ugledni Financial Times u tekstu pod nazivom “Hrvat-
ska: suđenje za korupciju zasjenilo ulazak u EU” ističe da 
bi umjesto stalnog naglašavanja antikorupcijske kampanje, 
Hrvatska jednostavno trebala atmosferu koja će poslovanje 
učiniti boljim...   Isti se glasovi mogu čuti i u zemlji među su-
dionicima izborne utrke koji se žale da su afere u stranci na 
vlasti tako zagušile javni prostor da je svaki ozbiljniji raz-
govor o budućnosti postao potpuno nemoguć.  

Društvena odgovornost akademske zajednice
Da li je realno očekivati da u tim dramatičnim okolnosti-

ma akademska zajednica pritekne u pomoć ostatku društva 
preuzimajući na sebe dio uloge posrnulih političkih elita? Po-
lazeeći od njene specifične znanstvene odgovornosti prema 
istini i pedagoške odgovornosti za buduće naraštaje, imaju-
ći na umu znanja kojima raspolaže te privelegije autonomije 
i sigurnosti što ih obilato uživa,  od akademske bi zajednice 
- ili bar od istaknutijih pojedinaca - uistinu trebalo očekivati 
da se u ovakvoj dezorjentiranosti iskaže postavljanjem ba-
rem nekoliko glavnih putokaza. No stanje u samoj akadem-
skoj zajednici ne daje nade u neko njeno duhovnije vodstvo. 
Naprotiv: cijela je akademska zajednica u nemuštom a du-
gotrajom sporu s državom o pravcu, vrsti i tempu promjena 
bez kojih će naša sveučilišta, pa samim tim i naše društvo i 
naša država sve više zaostajati; u većem dijelu akademskog 
kruga i ove se jeseni biju bitke oko studentskih participacija 
(školarina) pri namirivanju tržišne cijene obrazovanja,  a na 
našem se Sveučilištu kao glavno pitanje pokušava nametnuti 
sukob oko tumačenja prava na rektorsku funkciju.  

Samoodgovornost akademske zajednice
Svako od tih pitanja ima svoju svoju posebnu važnost i mo-

guću poticajnu snagu, no lišena smislenoga konteksta sva ona 
zajedno samo konzerviraju uistinu nezadovoljavajuće stanje 
stvari u hrvatskom znanstveno – nastavnom pogonu. I narav-
no, nemilice troše onaj višak energije koji je u sveučilišnim silo-
sima akumuliran zaslugom svih građana Republike Hrvatske, 
i koji bi u ovim godinama kad nam fali ne toliko kruha koliko 
pameti, tim istim građanima itekako dobro došao. Dovoljno se 
sjetiti da je u cijeloj ovoj hrvatskoj trazicijskoj drami jedino na 
našim sveučilištima bilo dovoljno sigurnosti i dovoljno slobo-
de. Dobro, možda tu treba ubrojitio i Crkvu o kojoj smo skoro 
zaboravlili misliti kao o dijelu hrvatskoga društva. Istini za vo-
lju, nakon što se dva decenija više manje samo durila što joj se 
presporo vraća oteto blago, u Crkvi se pred ove izbore stidljivo 
počinje pomaljati duh obzirnosti prema stvarnim poteškoća-
ma u kojima grca hrvatska katolička većina. 

Za ozbiljnu raspravu o odbačenim zakonima
To znači da su glavni zadaci kako ih ovo uredništvo vidi: 

prvo, upoznavati građanstvo sa splitskom akademskom za-
jednicu te akademsku zajednicu samu sa  sobom; drugo, ri-
ječju i slikom prezentirati uspjehe Sveučilišta i promovirati 
celebrytije drugačije vrste od one na koju smo navikli. A tre-
će, svoju nezaobilaznu kritičku funkciju Universitas će po-
svećivati isključivo najozbiljnijim razvojnim temama. Zbog 
toga smo - neposredno nakon propasti Fuchsova pokušaja da 
sistemskim zakonima akademskoj zajednici u unutrašnjim 
i vanjskim odnosima nametne nova nova pravila ponašanja 
– otvorili stranice upravo toj temi. Započinjemo izvrsnim re-
zimeom I. Beškera, i odmah nastavljamo tekstom R. Mata-
sovića izloženom na iznenađujuće ozbiljnom znanstvenom 
skupu Akademske solidarnosti održanom na zagrebačkom 
Filozofskom fakultetu paraleno s prosvjedima.

***
Od Matasovića posuđujemo i naslov uvodnika kojim želi-

mo ponoviti da će se Universitas, sirenskom zovu svih vrsta 
afera usprkos, bezobrazno tvrdoglavo držati akademske, da-
kle najkonzervativnije moguće uredničke politike.

Kakve ‘najbolje 
studente’ 
želimo? 

Boris Ljubičić
u Sveučilišnoj
knjižnici u Splitu 
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Reforma visokog školstva
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Na javnu raspravu 
- štrajkom
Duško Čizmić Marović

Stvari se odvijaju više nego očekivano: nakon što je Vlada svoje 
nacrte triju zakona o reformi visokog obrazovanja i znanosti uputila 
u saborsku proceduru, najradikalniji dio akademske zajednice u 
proceduru je uputio svoj štrajk. Jedino zajedničko je, čini se, strah 
od ozbiljnije javne rasprave. Vlada se boji da bi ozbiljnija javna 
rasprava reformu odgodila. Akademska se zajednica boji da se ne 
otkrije kako vlastitih rješenja nema, a time još jače potvrdi da su 
promjene neodgodive. Ti su strahovi opravdani.

Što Vlada hoće, a što može
I ova se Vlada, izgleda, poskliznula na entuzijazam koji klija na 
kraju mandata kad se spas traži samo u najkrupnijim, povijesnim 
gestama. Reklo bi se, ova se Vlada ponijela vrlo hrabro: u borbu 
za promjenu upustila se s onom interesnom zajednicom koja je na 
promjene najotpornija -  s akademskom zajednicom. Istina, ovaj 
se problem bez velike opasnosti nije mogao još dugo ignorirati: 
sve tanji budžet za sve širu akademsku mrežu već duže vrijeme 
napore akademske zajednice od općih interesa preusmjerava na 
preživljavanje. Tanka manjina pritom je bila tako uspješna da je 
stvoren privid posvemašnje komercijalizacije. To je s druge  strane 
povećalo politički pritisak da država svima osigura ‘besplatno’ 
visoko obrazovanje. Kao izlaz iz tog zatvorenog kruga Vlada 
nudi – u skladu s ekspertizom OECD-a -  prebacivanje tereta na 
korporativno ‘tržište’, u kombinaciji s većom državnom kontrolom 
i s (ovog puta još stidljivom) deregulacijom akademskog radnog 
zakonodavstva. I najcrnji srebroljupci na našim sveučilištima – da 
provincijalne proroke propasti neoliberalizma ni ne spominjem 
– to su iskoristili da za uho zataknu oreolu mučenika za slobodu 
i pravdu... Sve u svemu, u politički ovako podijeljenu društvu, na 
kraju mandata, Vlada u ovom podhvatu nema šansi većih nego ih 
ima štrajk. 

Što akademska zajednica neće, a što ne može
Akademska zajednica neće ni da čuje da bi joj ikakva vlast mogla 
uzeti mjeru. Tko ljubazno  pozdravi ministra proglase ga korumpi-
ranim. Lekcije iz ustavnog prava Saboru dijele asistenti lingvistike. 
Pravosuđe je optuženo da ga plaćaju mediji. Skoro kao u Crkvi: 
i  plati i šuti - svaka je kritika bogohulna. Ukratko, prihvatljiva 
je samo ona promjena koja bi učvrstila već stečena prava. Tako 
čitamo da je Zagrebačko sveučilište bilo protiv isisavanja novca 
u prazne prostore, protiv prevelikih kapaciteta gdje nisu potrebni, 
protiv usitnjavanja akademske snage  na obali. A razlika u kvaliteti 
sveučilišnog Splita i Zagreba manja je od razlike između Zagreba i 
Budimpešte... No ono što akademska zajednica najodlučnije neće, 
jest da ju se ne pita za mišljenje. Ali kad ju se pita?!? Pogledajte 
Uzelca na str 3. koji tvrdi da će Vlada raspravu voditi dok bude 
trebalo. Kako akademska solidarnost reagira? Svečano se kune 
da će svoje pravo na šutnju o dobrim rješenjima izboriti štrajkom! 
Zašto pobogu? Jer se osim u otporu promjenama ni o čemu ne 
može složiti? Ako ne može ni o dijagnozi ni o definiciji zdravlja,  
kako bi mogla i htjela o terapiji? Odbiti raspravu koju Vlada nema 
snage prekinuti?!? 

Retrogradna samomanipulacija 
A ako Vlada nastavi pričati, slijedi štrajk... Za to se može navesti 
samo jedan dobar razlog – rušenje Vlade. To jest legitimno pravo 
svakog građanina, pa i akademskog. Ali za razliku od neukih, 
akademska bi solidarnost  morala moći i nešto više: predložiti, npr, 
ciljeve, sadržaj, oblike i snage promjena. Umjesto zahtjeva prvo 
želimo znati strategiju, strategiju sama ponuditi. Umjesto otpora 
vanjskoj kontroli, sama predložiti njene kriterije i oblike. Ako bi 
ju itko u tome sprječavao štrajk je najmanje za što bismo se morali 
založiti! Ali da se pokret otpora organizira protiv vlasti kojoj je 
istekao mandat?!? Da se direktnom demokracijom prikriva nebriga 
za sve što nije trenutačno rušenje neoliberalizma?!? Da se u štrajk 
ide protiv rješenja koja bi se, ako budu predložena, mogla odbiti 
na redovnoj sjednici fakultetskog vijeća?!? U odnosu na ovu de-
mokratski retrogradnu samomanipulaciju sve su prozivke Jutarnjeg 
čisto udvaranje akademskoj zajednici…Koliko sutra, zlata će vri-
jediti odbijanje Senata našeg Sveučilišta da se povinuje nametanju 
lažne alternative i podrži jedno od dvaju krivih rješenja. 
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Splita i Hrvatske

natječaj za upis studenata u prvu studijsku godinu  str. 6.

Zborsko natjecanje World Choir Championships, jedno od najvažnijih na svijetu, ovog je 
srpnja u Grazu okupilo više od 10 tisuća pjevača u zborovima iz 40 zemalja. Već u svojem 
prvom ogledanju s vrhunskim svjetskim ansamblima Vox animae je zaslužio čak dvije 
srebrene medalje – za sakralnu glazbu i za mlađe mješovite zborove. Iskreno čestitamo!
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Čini se da će splitski studij novinarstva ipak krenuti još ove, 
2011. godine, i to u akademskoj 2011/12 kao izvanredni, a od na-
redne godine i kao redovni diplomski studij organiziran na sve-
učilišnoj razini. Formalni temelj su rektorski program i senat-
ski plan programskog razvoja Sveučilišta. Stvarna osnova su 
velike mogućnosti današnjeg Sveučilišta u Splitu da s oslon-
cem na vlastite snage, a u sinergiji sa splitskom publicističkom 
tradicijom, najvažnijim splitskim medijima, najsposobnijim 
stručnjacima iz prakse i najboljim novinarima zasnuje uisti-
nu kvalitetan novinarski studij, vapijuće potreban današnjoj 
Hrvatskoj. 

Za ravnotežu teorije, medijske struke i novinarske prakse
Osnovni je preduvjet kvalitete novinarskog studija ravnote-

ža između temeljnih teorijskih uvida, usvojenih stručnih znanja 
i stečenih vještina. Temeljni teorijski uvidi moraju obuhvatiti 
sve relevantne društvene znanosti, etički zasnovane i umjet-
nički regulirane. Praktične vještine mogu se steći samo drilom 
(samo)opismenjavanja, praktičnim upoznavanjem s tehnološ-
kim dosezima i trendovima te ekonomskim ‘prosvjetljenjem’ za 
tržišnu medijsku praksu. To traži programski konzistentan i 
– zbog startnih obrazovnih razlika studenata - fleksibilan studij-
ski kurikulum,  te modularni studijski ustroj bez kojeg je nemo-
guće osigurati 70-tak posto stručnog i praktičnog rada. Slijedi 
da teorijski dio moraju ponijeti najbolji sveučilišni profesori ve-
lika znanja, još veće širine interesa i osvjedočenih mentorskih 
kompetencija. No ključnu ulogu ipak će odigrati tzv ‘stručnja-
ci iz prakse’ bez kojih je možda moguć studij o novinarstvu, ali 
novinarski studij ni u kojem slučaju. 

Akademske vrijednosti i etička praksa
Kad govorim o ‘stručnjacima iz prakse’ ne mislim samo na 

medijsku, nego i na etičku praksu. Dakle, na tzv civilno druš-
tvo, i istaknute aktiviste društvenih pokreta u rasponu od eko-
loških preko nenasilnih i feminističkih do zagovaratelja raznih 
oblika direktne demokracije bez kojih je konstitucija kritičke 
javnosti nemoguća. Temeljne akademske vrijednosti, koje se 
odnose na slobodu istraživanja, privrženost istini i podjedna-
ku dostupnost budućnosti svima, danas nije moguće zagovara-
ti bez aktivne potpore civilnoga sektora koji je jedini dovoljno 
otporan na korporacijsku opresiju. Naravno, ne radi se o tome 
da bi civilni aktivisti u studijskom programu novinarstva tre-
bali izigravati alternativne medijske dušobrižnike objašnjava-
jući studentima razliku između dobra i zla. Riječ je o tome da je 
temelj novinarske profesije istančani senzibilitet za društvene 
probleme, isti onaj kritički senzibilitet koji je u temelju svih ‘ci-
vilnih’ angažmana.  

Novinarske nastavne baze kao klinički odjeli
Stoga će splitski studij novinarstva veliki značaj pridati tzv 

service learningu, studijskoj praksi kojoj teži splitski Odsjek 
sociologije, čiji je cilj ne samo senzibilizirati studente za prak-
tične društvene probleme, nego i praktične društvene probleme 
uvrstiti u studijske programe, a civilne aktiviste suočiti s novim 
teorijskim uvidima.  Da bi zadovoljio sve te kriterije novinarski 
diplomski studij sadržavat će 30 posto teorijske i 30 posto struč-
ne nastave te 40 posto praktičnih vježbi koje će se oslanjati na 
vrhunske novinare, najiskusnije urednike i medijske menadže-
re, te javnosti prepoznatljive civilne aktiviste. Nastavne baze 
– u gornjoj usporedbi s medicinom klinički odjeli na kojima se 
odvija praktična nastava – Sveučilište mora zasnovati u svim 
vrstama medija: u prvome redu u Slobodnoj Dalmaciji, ali i na 
odabranim TV i radijskim postajama, te, naravno, u medijima 
na samom Sveučilištu - od fakultetskih listova i časopisa, preko 
studentskog radija do online i tiskanog izdanja Universitasa. 

*  * *
Tri dosadašnja pokušaja ustanovljenja medijskih studija 

u splitu (iznimno seriozan projekt Visoke škole komunikacija  
prof Marije Kandido Rožman, programatski najšira ambicija 
Medijskog sveučilišta EPH i atraktivni projekt TV akademije 
pri TV Jadranu) za sada su ostali bez vidljivih rezultata. U me-
đuvremenu se povećala medijska izolacija Dalmacije, smanjena 
je vidljivost niza relevantnih civilističkih angažmana, otupljuje 
senzibilitet za problem pismenosti… Sve sami zadaci za osniva-
če, nositelje i studente splitskog Novinarstva! 

Splitski studij 
novinarstva
Piše: Duško Čizmić Marović
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Lanac prijenosa znanja

Iz inauguralnoga govora rektora �imuna Anđelinovića

U trenutku preuzimanja funkcije rektora i tereta lanca 

znanja koje iz godine u godinu moramo prenositi novim 

generacijama, postavljam brojna pitanja. Koja je sudbi-

na splitskog Sveučilišta ? �to smo do sada učinili? Kojim 

putem krenuti? Kakva je moja uloga i mojih suradnika? 

Hoćemo li uspjeti? Prošlo stoljeće i današnje vrijeme je 

vrijeme afirmacije mnogih struka i znanstvenih disci-

plina, stoljeće specijalizacije u kojem su se kilometrima 

odvojile pojedine znanosti. Razvile su vlastite jezike, ter-

mine i samozadovoljno uživaju u svojim carstvima. Može se 

govoriti o tolikoj duhovnoj udaljenosti da se radi o pravim 

duhovnim feudima koji se brane propisima, komorama, 

certifikatima i na kraju brendovima. 

Na mjestu dodira vode se bitke za prevlast, a interdis-

ciplinarnost teško zaživljava u praksi. Društvo je duboko 

podijeljeno, s jedne strane je kultura, s druge znanost, s 

treće strane gospodarstvo, a iznad svih je politika. Dijalog 

znanosti i društva je prekinut. 

Politika nedovoljno primjenjuje znanstvena dostignuća 

i sporo ih koristi za razvoj društva. Stari �rci, duhovni pre-

ci zapadne civilizacije, nisu težili praksu prilagoditi teo-

riji, nego naprotiv, teoriju shvatiti kao najviše ostvarenje 

prave prakse.

Osloboditi kreativnu energiju studenata
Taj početak znanosti je put u budućnost i nalog da ponov-

no dosegnemo harmoniju znanosti i duhovnog bića našeg 

društva. Duhovni svijet jednog naroda nije puki zbroj kul-

turnih dobara, znanja i znanstvenih radova, već je to koli-

jevka u kojoj se odgajaju najbolje vrline, najbolji ljudi. Ta-

kav duhovni svijet daje snagu, daje polet društvu da se bez 

straha suoči s izazovima vremena u kojem živimo. U ovom 

svjetlu treba shvatiti borbu Sveučilišta za autonomijom, au-

tonomijom koja ne smije značiti bijeg od obaveza, već borbu 

za znanost, za jednostavnost, za skromnost, za bližnjega i 

za budućnost. 

Za vodstvo Sveučilišta i za sve dekane to je obaveza da 

istupe hrabro i snažno, da povedu svoje suradnike i studen-

te na put bez kompromisa, na put odricanja i rada. Vodstvo 

sveučilišta treba osloboditi kreativnu energiju svojih stude-

nata i iznalaziti načine za odabir najboljih. Studenti i profe-

sori svojim primjerom trebaju marširati na čelu znajući da 

su neporaženi samo oni koji se nikad nisu borili. 

Sveučilište mora kao pastir brinuti o razvoju znanosti, ali 

i o sudbini svog naroda koji treba pomagati i snažiti. Znanost 

kroz sveučilište treba postati oblikujuća snaga društva, a ne 

zatvorena u laboratorijima i kampusima. Pri tome se treba 

osloboditi iluzije da će se ovo dogoditi lako ili igrom slučaja.

Nedjeljivost nastavne, znan stvene i umjetničke kreaci je
Često se pitamo koliko volimo ovaj grad, županiju, 

Sveučilište u Splitu, našu domovinu. Odgovor je dao Pas-

cal “Kad ne volite previše, ne volite dovoljno”. Upravo 

ta iskrena ljubav pokreće mene i moje suradnike da uz 

vašu podršku i pomoć izvršimo temeljite promjene. Prom-

jene koje će Sveučilištu dati ulogu lidera u inovacijama u 

društvenom i znanstvenom svijetu. 

Promjene koje će najnovije spoznaje dovesti u praksu 

i tako otvoriti prostor mladima, njihovu zapošljavanju u 

kreativnim tehnologijama. 

Moj pogled u budućnost Sveučilišta počiva na isku stvu 

nedjeljivosti nastavne, znan stvene i umjetničke kreaci-

je uobličene u ideal homo u niverzalisa koji je iznjedrio 

najvažnije civilizacijske do sege čovječanstva na koji ma 

se temelji cijelo suvre meno društvo. Stoga je Sveučilište, 

u čijem se krilu znanost, umjetnost i prenošenje zna nja 

stvaralački prožima ju, takoreći oplemenitelj druš tva ko-

ji svoju snagu crpi iz kompetentnosti svojih djelat nika i 

nadolazeće snage studenata. 

Moj osnovni pokretački motiv, kao intelektualca, 

domoljuba, građanina, profesora i rektora jest da se 

Sveučilište u Splitu duboko integrira s lokal nom zajed-

nicom i postane perjanicom razvoja južne Hrvatske, pre-

poznatljivom u europskim okvirima.
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HNK u Splitu 
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14.10.2014.
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EUROPSKO SVEUČILIŠNO 
PRVENSTVO U KOŠARCI

SPLIT, 21.-28. srpnja 2013.
12.

Petar Skansi
pomoćnik ministra za znanost, obrazovanje i sport 

Dragi gosti, studenti, košarkaši...

Iznimna mi je čast ukazana zahtjevom da Vam zaželim dobrodošlicu na Europsko 

sveučilišno prvenstvo u košarci,  u ime Ministarstva znanosti , obrazovanja i sporta , a uz 

to i kao domaćin u gradu Splitu, gradu mladosti, ljepote i sporta.

 Žarko želim da naslutite silnu energiju kojom zrači, veselje koje pruža, svježinu , kojom 

obiluje, bezbrižnost , kojom osvaja, prijateljstvo, koje će Vam pružiti, budućnost, koju ćete 

mu svojim posjetom uljepšati, uspomenu , koju ćete pri odlasku ponijeti.

 Ljepotu je ovog krajolika prepoznao i neizbrisivo ovjekovječio pred dvije tisuće godina 

rimski car Dioklecijan i ona je postala znak  ovog grada . U njemu sam  proveo najljepše 

dane mladosti, igrao košarku i otkrio ljubav i životni poziv.

 Sport je zdravlje tijela i duha, sport je odricanje i natjecanje, sport je  uspjeh i nagrada, 

ali i neuspjeh ili poraz,  sport je nadasve  druženje, podjela radosti i ponosa, sport su lovor-

ike i nagrade, ali je prije svega način života, odgojan i obrazovni, koristan i zabavan, sport 

je nacionalno veselje i put u bolje sutra.

 Youth, beauty & sport, lozinka pod kojom  Vas dočekujemo, je slika  naravi ovog grada, 

a košarka je jedan od njegovih najvećih atributa. Uistinu, sada već dio povijesti, ali nikad 

prežaljeni dio, i upravo stoga sa čežnjom smo dočekali ovo sveučilišno prvenstvo sa nadom 

da će  ponovo pokrenuti košarkaški  zamašnjak i vratiti veselje zaljubljenima u ovaj 

prekrasan sport .

 Otvorite Vaše srce i dozvolite nam da ga  ispunimo svojom gostoljubivošću, kao što je 

naše prepuno radosti zbog Vašeg dolaska.

 Organizatorima, Hrvatskom akademskom sportskom savezu, Sveučilištu u Splitu 

i njegovom sportskom savezu iskrene čestitke na postignutom i željama da privedu 

uspješno kraju  ovaj projekt, koji će ostati utkan u dugu kolajnu uspješnih organizacija 

grada Splita.

NATJEČAJ ZA UPIS NA DIPLOMSKE STUDIJE
NATJEČAJ ZA SMJEŠTAJ U STUDENTSKI DOM

STR. 9-12 i  21-25

STR. 13-20
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Uprava Sveučilišta u Splitu
 

objavljuje da su sastavnice Sveučilišta u Splitu u skladu sa 
člankom 77. Zakona o znanstvenoj djelatnosti i visokom 

obrazovanju raspisale

 NATJEČAJ ZA UPIS STUDENATA U  
I. GODINU DIPLOMSKIH SVEUČILIŠNIH I 

SPECIJALISTIČKIH DIPLOMSKIH STRUČNIH 
STUDIJA U  AKADEMSKOJ GODINI 

2015./2016.
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Sociološki portret hrvatskih studenata 
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Strategija obrazovanja, 
znanosti i tehnologije 2013.
Senat Sveučilišta u Splitu tematskom se sjednicom od 6. stu-
denog pridružio javnoj raspravi o Strategiji. Donosimo uvod-
no izlaganje Nevena Budaka i glavne akcente rasprave.

Piše: Neven Budak
Strategija je pošla od temeljnih principa oko kojih smo 

morali u Hrvatskoj postići konsenzus: prvo, da se obrazovan-
je i znanost od posebnog javnog interesa, tj. da država mo-
ra biti jamac kvalitete sustava. Drugi temeljni princip je 
koncept cjeloživotnog učenja, jer rijetko tko danas može 
računati da će cijeli radni vijek provesti na jednom radnom 
mjestu i jednoj profesiji. Treći je princip fleksibilnost i prila-
godljivost znanstveno-obrazovnog sustava pa dakle, i ove 
Strategije. Četvrto je afirmacija autonomije i odgovornosti 
ustanova cijeloga sustava i svakog pojedinca u sustavu, što 
omogućuje kreativnost svih koji u sustavu rade, ali i povlači 
njihovu odgovornost. 

Dva glavna cilja Strategije odnose se na obrazovanje i na 
znanost. Prvi cilj glasi da kvalitetno obrazovanje mora biti 
dostupno svima pod jednakim uvjetima. A cilj znanosti je 
da ne treba unaprjeđivati samo ukupni svjetski fond znan-
ja, nego da znanost mora pridonositi i boljitku hrvatskog 
društva. 

Priznavanje neformalnog i informalnog obrazovanja
Prvo poglavlje odnosi se na koncept cjeloživotnog učenja 

pri čemu je prvi cilj da se politike cjeloživotnog učenja integ-
riraju sa svim ostalim politikama. Drugi je cilj izgraditi i raz-
vijati sustav za cjeloživotno osobno i profesionalno usmjera-
vanje, što znači da već od viših razreda osnovne škole učenike 
treba savjetovati u kojem smjeru trebaju nastaviti svoje ob-
razovanje. Treći je cilj cjeloživotnog učenja razviti procesni 
sustav priznavanja formalnog, neformalnog i informalno 
stečenih znanja i vještina. Sada imamo formalno obrazovan-
je, neformalno su razni oblici tečajeva koji ljudi obično sami 
financiraju, a informalno se obrazovanje odnosi na znanje i 
vještine koji se stječu organizirano, tj. iskustveno kroz rad ili 
stjecanjem informacija. Priznavanje neformalnog i informal-
nog obrazovanja potpuna je novost ne samo za Hrvatsku, nego 
i za većinu europskih zemalja. Četvrto je poticati primjenu 
informacijsko-komunikacijskih tehnologija, a peto izgraditi 
cjelovit sustav upravljanja kvalitetom i kontrole kvalitete. 

Učitelji (svi koji rade u sustavu obrazovanja) moraju bi-
ti bolje plaćeni, ali i bolje osposobljeni za rad, tj. moraju se 
uključiti u proces cjeloživotnog učenja kroz licence koje bi 
se obnavljale svake četiri godine. Unapređenje kvalitete 
rukovođenja znači da i ravnateljske funkcije trebaju biti pro-
fesionalizirane odnosno licencirane. 

Redefinirati ‘bolonju’
Optimalni uvjeti rada svih odgojno-obrazovnih ustanova 

znači osiguranje zajedničkih standarda na najvišoj mogućoj 
razini. Bolonja se načelno ne dovodi u pitanje, ali budući da 
ciljevi te reforme nisu postignuti, da nije skraćeno trajanje 
studija, da nisu prepoznate kvalifikacije ni bakalaura, ni diplo-
miranih, da ne postoji suštinska razlika između diplomskog i 
magistarskog, da se u programima najčešće ne vodi računa o 
izlaznim kompetencijama potrebno je provesti redefiniranje 
bolonjske reforme.

Potrebno je ustrojiti kvalitetan binarni sustav usklađen s 
nacionalnim potrebama tako da se stručni  i ostali studiji ra-
zlikuju u ishodima učenja. Važno je ne samo da na stručnim 
kolegijima sveučilišnih studija predaju ljudi u nastavnim 
zvanjima, nego i da na veleučilištu predaju nosioci znanst-
veno-nastavnih zvanja kad god je riječ o pretežno teorijskim 
sadržajima. Bitno je dokinuti formalne prepreke i razviti me-
hanizam provjere kompetencija koji studij žele nastaviti na 
višoj razini, što znači da bi trebalo organizirati prijemne ispite 
na svakoj pojedinoj razini.

Menadžerske kompetencije upravljača 
Učinkovitost upravljanja visokim učilištima nužno je 

povećati, što znači da rektori i prorektori, dekani i prodekani 
trebaju proći  određene pripreme prije preuzimanja tih funkci-
ja, a u cilju povećanja njihovih menadžerskih kompetencija.

I S�lit treba 
sveu�ilišnu 
nakladu

Sinjski 
Festival 
znanosti

STR.21

�islav Radi�� 
�ovezuje S�lit 
i �erlin 
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Centar Svjetske banke za inovacije i 
tehnologije Za�adnog �alkana u S�litu

STR. 3

Nastavak na str. 4.
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Za odgovornu autonomiju

 

Šimun Anđelinović, rektor
Prvi su dani nove sveučilišne uprave iza nas, inauguralne 

su svečanosti iza nas, čak su i zajedljivi komentari o tim sve-

čanostima iza nas. A pred nama velike, sve veće obaveze koje 

proizlaze ne toliko iz krizne svakodnevice koliko iz programa i 

planova koji su na naš prijedlog prihvaćeni. Od najveće je važ-

nosti pritom naše opredjeljenje za javnost rada koje ne prozlazi 

iz proceduralnog formalizma već iz dubokog uvjerenja da za-

datke koje smo pred sebe postavili možemo svladati samo za-

jedničkim snagama.

Razmjenjivati iskustva i resurse
Prvi je naš korak obići sve sastavnice radi upoznavanja nji-

hovih problema i prijedloga rješenja, njihova viđenja sveučiliš-

nih prioriteta te dogovora o zajedničkim akcijama u rasponu 

od onih dnevnih, najkonkretnijih, do rada na strategiji razvoja 

našeg sveučilišta i našoj znanstvenoj strategiji. Nastojimo da 

preko dekanskog kolegija i tematskih prodekanskih okuplja-

nja usuglasimo zajedničke prioritete i način rješavanja otvo-

renih pitanja kako nam se energija ne bi rasipala na nespora-

zume. Istoj vrsti truda pripadaju i pripreme za prilagođavanje 

Statuta novim zadaćama Sveučilišta. Istovremeno intenzivno 

komuniciramo s drugim sveučilištima - i pojedinačno i preko 

Rektorskog zbora - s osnovnom porukom da treba razmjenjiva-

ti ne samo iskustva, nego i resurse na nacionalnom planu, jer 

ni jedno sveučilište, pa ni ono najveće, ne može samo. Naravno 

da se kao mediteransko Sveučilište ne namjeravamo zatvarati 

ni u nacionalne ni u regionalne, pa ni samo u europske granice.

Priprema za lidersko pozicioniranje
U tom kontekstu pozdravljamo priznanja što ih je naše sve-

učilište dobilo izborom Znanstvenog centra izvrsnosti STIM 

voditeljice Vlaste Bonačić-Koutecký, institucionalnim i surad-

ničkim sudjelovanjem našeg Ekonomskog i Filozofskog fakul-

teta u daljnja dva ZCI-a, te činjenicom da su u konkurenciji bi-

la još dva projekta naših znanstvenika – Frane Barbira i Jano-

ša Terzića. Od ne manjeg značenja su dva centra kompetencija 

koji bi u nacionalnoj mreži trebali pripasti nama – CEKOM za 

pametnu proizvodnju i CEKOM za kulturne industrije. No svi ti 

razvojni oslonci ovisit će od ukupne snage našega Sveučilišta 

da se plodno poveže sa lokalnom i županijskom zajednicom s 

jedne, i međunarodnom akademskom zajednicom s druge stra-

ne. Na temelju već potpisanih sporazuma i načelno dogovore-

nih akcija - poput sporazuma sa Županijom i sveučilištem Penn 

State - pripremamo vrlo konkretne korake za lidersko pozicio-

niranje Sveučilišta u razvojnom zamahu lokalne sredine, gos-

podarstva i kulture.

Transparentnije s vlastitim sredstvima
Sveučilište, njegove sastavnice, djelatnici, studenti i najbolje 

naše akademske ambicije već tradicionalno su ukliještene izme-

đu prijekih odluka vlasti, nerijetko rukovođenih kratkoročnim 

ciljevima s jedne, i vladajuće akademske ideologije - ideologije 

imobilizma - s druge strane. Da ni danas nije drugačije vidljivo je 

iz novog, potencijalno opasnog spora koji je u povodu državnog 

proračuna za 2015. nastao između Vlade i akademske zajednice 

zbog smanjenih izdvajanja za visoko obrazovanje i mogućnosti 

da se i ta smanjena sredstva alociraju (ili ipak samo evidentira-

ju?) u državnu riznicu. Nadajmo se će akademska zajednica zna-

ti obraniti svoja autonomna prava, i to argumentima vlastite od-

govornosti. A nadajmo se i da ćemo i mi na sveučilištima shvatiti 

kako i raspolaganje našim vlastitim sredstvima treba postati 

mnogo transparentnije, u skladu s naboljom praksom Europ-

ske unije. Poduzet ćemo što god budemo mogli da Sveučilište u 

Splitu u oba ova pravca dade svoj puni doprinos. Jer osnovno je 

da dragocjeno vrijeme opet ne izgubimo u neplodnim sukobima 

kao što se to proteklih godina već uobičajilo.

 Studenti i budućnost
Zaključno želim istaknuti samo dvije stvari. Prvo, sve naše 

akcije rukovođene su željom dogovorne i dobrovoljne funkcio-

nalne integracije sveučilišnih resursa, uz puno očuvanje au-

tonomije sastavnica. Drugo, paralelno sa svim navedenim, sa 

studentima radimo kao s ključnim dionikom akademske zajed-

nice, takoreći našom najvažnijom ‘sastavnicom’. Od studenata 

očekujemo ne samo nove ideje i pomoć u njihovu ostvarenju već i 

stvaranje atmosfere poleta i odgovornosti za budućnost bez čega 

se ni uz najbolje namjere i teški rad nećemo maknuti s mjesta.

Kardiovaskuarne
bolesti 
i depresija

Najbolji
učitelji u 
Hrvatskoj
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14 milijuna eu kuna 

Sveučilištu u Splitu 
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Šimunović 
1933.-2014.
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2014.
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VISOKI RANG 
SVEUČILIŠTA 
U SPLITU

Univerzijada u Rotterdamu
STR.7-10

STR.5

Natječaj za upis studenata u I. godinu 
preddiplomskog sveučilišnog, integriranog 
preddiplomskog i diplomskog sveučilišnog, 
preddiplomskog stručnog te kratkog stručnog 
studija u jesenskom upisnom roku za 
akademsku godinu 2014./2015. STR.12-16

Piše: RektoR Ivan PavIć

Praksa rangiranja kojom se ocjenjuje 

mjesto pojedinog sveučilišta u svjetskoj 

akademskoj zajednici, počela je već 80-ih 

godina prošloga stoljeća. Potreba za uspo-

rednim listama logično je rasla s golemim 

povećanjem broja sveučilišta, da bi u ne-

preglednom moru visokoškolskih institu-

cija u svijetu danas postala nezaobilazan 

orijentir.

Značaj i uloga rangiranja
Osnovni su razlozi sve brojnijih sveuči-

lišta nova uloga znanja u gospodarstvu, in-

formatička revolucija, privatna inicijativa 

u visokom obrazovanju bivših socijalistič-

kih zemalja i, možda najvažnije, visoke sto-

pe rasta niza zemalja bivšeg “trećeg svije-

ta”, a osobito onih najmnogoljudnijih, po-

put Kine i Indije. To je definitivno dokinulo 

višestoljetnu samoizolaciju sveučilišta, ka-

ko u odnosu na sredinu u kojoj djeluju, ta-

ko i onu međusobnu, i nametnulo praksu 

rangiranja čiji je osnovni smisao poredbe-

no orijentacijski. Orijentacija je važna i pri 

odabiru i pri nastavku studija, dakle i ro-

diteljima i mladim ljudima, ali, naravno, 

i znanstvenicima, i gospodarstvu, i držav-

noj administraciji. Nema sumnje da osnov-

ni smisao ovih rang-lista nije vrijednosna 

ocjena pojedinog sveučilišta, pa time to ni-

su natjecateljske nego orijentacijske liste. 

No svijest o značaju i ulozi toga rangiranja 

u Hrvatskoj, kao i mnogo što drugo, kasni. 

I u akademskoj i u šire društvenoj zajedni-

ci, a rekao bih, u našim medijima osobito. 

Ne samo da kasni, nego je ta svijest najče-

šće iskrivljena, pa se rang-liste sveučilišta 

komentiraju ili navijački, kao rang-liste te-

nisača, ili kao neoliberalna zavjera protiv 

autonomije znanosti, ili kao komercijalna 

zloupotreba podataka koju treba ignorirati.

„Slučaj“ Sveučilišta u Splitu
Sve to, osobito u malim i nejakim zemlja-

ma poput Hrvatske, samo pothranjuje pro-

vincijalni mazohizam koji stupa ruku pod 

ruku s megalomanijom dok takt udara me-

dijski senzacionalizam. Naravno da svaka 

kvantifikacija podliježe ne samo vanjskim 

iskrivljavanjima nego ima i velika, u ne-

kim slučajevima i nepremostiva ograniče-

nja koja najviše pogađaju mala i nova sve-

učilišta, rad u pojedinim društvenim i hu-

manističkim znanostima, te pedagošku 

dimenziju visokoškolstva. Zato, kao što to 

za Universitas reče pok. prof. Ante �rao-

vac, sve kvantifikacije treba uzimati sa zr-

nom soli, „ali brojke će od nas tražiti, htjeli 

mi to ili ne“. Stjecajem okolnosti, i značaj i 

ograničenja rang-lista došla su do osobitog 

izraza u slučaju Sveučilišta u Splitu. Na-

ime, u samo dvije godine razlike – 2012. i 

2014. – Sveučilište u Splitu je na osnovi dva-

ju svjetski relevantnih postupaka rangi-

ranja, ocijenjeno drastično različito: 2012. 

kao jedno od vodećih u regiji i kao najbolje 

u Hrvatskoj, da bi 2014. bilo rangirano iza 

mnogih manjih sveučilišta u regiji, a u Hr-

vatskoj iza Zagrebačkog, Riječkog i Osječ-

kog. Budući da je nerazumno pretpostaviti 

da je u samo dvije godine moglo doći do ta-

ko velikih promjena, i to nagore, kvaka 22 

mora biti u samim rang-listama.

2011. najbolje u Hrvatskoj
Prema izvještaju SCImago Institutions 

Rankingsa (SIR), najbolje hrvatsko sveu-

čilište na listi znanstvene produktivnosti 

i izvrsnosti za 2011. godinu bilo je Sveuči-

lište u Splitu. SIR je jedna od mnogih EU i 

svjetskih institucija koja provodi rangira-

nja po znanstvenoj djelatnosti. SIR je, ina-

če, znanstveno istraživačka platforma za 

vrednovanje i rangiranje sveučilišta, istra-

živačkih instituta, bolnica i vladinih agen-

cija diljem svijeta, a u izvješću za prošlu go-

dinu obrađene su 3042 institucije u 104 dr-

žave. Navedene rang-liste sastavljene su na 

temelju broja i znanstvenog utjecaja objav-

ljenih znanstvenih radova, broja radova

Nastavak na strani 4.

Na „virtualnom referendumu“ Webometrixa, Sveučilište u Splitu je 
svojim 2937. mjestom između 21.000 rangiranih ušlo u 15% najbolje 
plasiranih visokih učilišta u svijetu. U hrvatskim bi okolnostima 
to trebao biti razlog za zadovoljstvo. Ali kada znamo da ćemo se 
skorašnjom odlukom Senata o jedinstvenoj sveučilišnoj domeni 
automatski popeti među 5 posto najviše rangiranih na svijetu - jer 
tamo objektivno već jesmo - imamo razloga i za ponos, brzopletim 
ili pak površnim prikazima usprkos
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Monika Kezić

Mihael Tutić

Katarina Mlinarević

Iva Tojčić

Grgo Lasić

 Ivo Šunjić

Mara Bilobrk

Lucija Šimundić Bendić

Goran Sikimić 

Nikola Konjušak

Magdalena Sabljić

Mia Pavlinović

Ante Bošnjak

STR. 6
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Draganu
Poljaku 
nagrada 
“Nikola Tesla”

Marini Alujević-
Marasović 
nagrada “Marko 
Marulić”

Igoru Jerkoviću  
nagrada 
“Ruđer 
Bošković”

god IV.
broj 49.
23. prosinca
A.D. 2013.
www.unist.hr

  Ivona Buzov, 
Pravo

Livia Pajić, 
Forenzika

Đurđica Vukić, 
Pomorski

Marina Tomaš, 
Studij mora

Jelena Gotovac, 
Stručni studiji

Nada Pleić, 
Stručni studiji

  Kristina Ivanišević, 
Zdravstveni studiji

Ante Antunović, 
UMAS

Ana Marija Tadin, 
UMAS

Duje Ukić, 
Pomorski

Toni Šćulac, 
PMF

Matea Kalinić, 
PMF

  Azra Đulović, 
KTF

Petra Brzović, 
KTF

Zvonimir Kunosić, 
Medicina

Martina Milat, 
Medicina

Tanja Miličević, 
Medicina

Josip Tadić, 
Med. poljoprivreda

  Lukša Popović, 
PMF

Kristina Prce, 
FESB

Ante Perić, 
FESB

Anamarija Rađa, 
FESB

Anka Ban, 
FGAG

Zvonimir Parać, 
FF

  Vlatka Ivančević, 
FF

Katarina Kružičević, 
FF

  Doris Podrug, 
Ekonomija

Danko Kovačević, 
KBF

Ivana Osibov, 
Kineziologija

Ivan Banović, 
FGAG

Ivan Jerkić, 
Ekonomija

Mihaela Norac Kevo, 
Pravo

  Mirela Žanetić, 
Ekonomija

Najbolji studenti Sveučilišta 
u Splitu, dobitnici rektorove 
nagrade akademske godine 

2012./2013.
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PMF
STR. 8

CEKOM:  
suradnjom do 
konkurentnosti
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Intervju: 
Jasmina 
Havranek

Za autonomiju,
fleksibilnost, 
racionalnost, 
povjerenje i 
superviziju

Koje su osobine 
biznismena 
pobjednika?

 STR. 14

STR. 12-13

Split ugostio vodeće 
fuzijske znanstvenike

 STR. 16

Novi  
asistenti  
i stručni 
suradnici 
na FESB-u

 STR. 9

Delegacija iz Bocvane 
posjetila splitsko Sveučilište

 STR. 22

PRIOPĆENJE  REKTORSKOG  ZBORA

Rektorski zbor održao je 17. prosinca 2014. drugu sjednicu 

u ak. god. 2014./2015. pod predsjedanjem rektora Sveučilišta 

u Rijeci prof. Pere Lučina na kojoj se raspravljalo i o zakons-

koj regulativi u području osiguravanja kvalitete te akredit-

acijskom sustavu u visokom obrazovanju.

Pet načela
Ističući kako je prošlo pet godina od donošenja Zakona 

o osiguravanju kvalitete u visokom obrazovanju i znanos-

ti, rektori su raspravljali i o ostalim zakonskim podaktima 

i procedurama vezanima uz ovo područje te zaključili da 

postojeća regulativa dijelom ne uključuje postupke koji su 

potrebni, a djelomično sadrži odredbe koje onemogućuju 

fleksibilnost i primjereno reagiranje na društvene prom-

jene. Rektori su tijekom rasprave istaknuli pet osnovnih 

načela koja bi zakonodavac trebao poštovati pri donošenju 

regulative u znanosti i visokom obrazovanju, a koja se tre-

nutno u praksi narušavaju. Riječ je o načelima autonomi-

je, fleksibilnosti i dinamičnosti, racionalnosti, povjerenja 

i supervizije.

Za europske standarde
Mišljenje je Rektorskog zbora da se u autonomiju 

sveučilišta koja je zajamčena Ustavom Republike Hrvatske 

pokušava zadirati pojedinim zakonskim aktima i podak-

tima. Također, zakonska regulativa sveučilištima mo-

ra omogućiti lakšu prilagodbu potrebama tržišta rada i 

fleksibilnije stvaranje akademskih profila kako bi završeni 

studenti bili konkurentni na tržištu rada. Nadalje, u 

postojećem zakonskom okviru nemoguće je u punom smis-

lu razvijati programe cjeloživotnog obrazovanja te dalje raz-

vijati studijske programe na diplomskoj i poslijediplomskoj 

razini u skladu s europskim standardima.

Resurse koristiti racionalno
Rektori su zaključili da u skladu s trenutnim zakonskim 

rješenjima sveučilišta ne mogu autonomno i racionalno ko-

ristiti svoje resurse, zbog čega je gotovo nemoguće osigurati 

unutarnju mobilnost studenata i nastavnika te uspostaviti 

kvalitetne interdisciplinarne studijske programe. Zakono-

davac bi propise trebao više temeljiti na načelu povjerenja i 

osloboditi sveučilišta od administrativne kontrole kojom se 

na njih pokušava vršiti politički pritisak te zadirati u njih-

ovu autonomiju. Zaključno, mišljenje je rektora da instituci-

ja koja provodi akreditaciju mora biti neovisna i da njezina 

uloga nije kontrola nego supervizija sveučilišnih procedu-

ra i standarda, što treba realizirati kroz partnerski odnos.

Dograditi regulativu kvalitete
Rektorski zbor svoj će prijedlog izmjena i dopuna 

postojeće zakonske regulative u području osiguravan-

ja kvalitete te akreditacijskom sustavu u visokom obra-

zovanju dostaviti Ministarstvu znanosti, obrazovanja i 

sporta. Također, u okviru rasprave o zabrani zapošljavanja 

službenika i namještenika u javnim službama, članovi Rek-

torskog zbora zaključili su da će resornom Ministarstvu upu-

titi prijedlog za izuzeće sveučilišta iz sporne odluke. Takav 

je zaključak donesen iz razloga što je ovakva odluka funk-

cionalno i ekonomski neopravdana te narušava autonom-

iju sveučilišta.

virtualni đir
Dodijeljene zadnje nagrade za štandove Smotre. 
Od sada je smotra Sveučilišta u Splitu
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Ured za transfer 
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Sveučilišta 

u Splitu
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Škara

23.-24. rujna 
HRvATSKO - 
FRANCUSKI 
UPRAvNI 
DANI

Guillaume
Leyte

str. 6 -7
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Leandra 
Vranješ 
Markič

Nagrada  
HAZU 
2013. str. 16  - 17

Davorka 
Radica

Natječaj
za stručnu praksu

2013. / 2014.
str. 23

str. 22

Marko Bašić - Bačvar

Važnost  
upravnog  
sudovanja

10. obljetnica 
Studija  
Povijesti
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svijeta  
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STR. 17  STR. 24
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29. rujna
A.D. 2014.
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Prof. dr. sc.  
IVAN PAVIĆ

list Sveučilišta u Splitu

rektor Sveučilišta u Splitu  
od 1. 4. 2002. do 1. 10. 2014.
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STR. 17

Osnovan 
Sveučilišni 
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savjetovanje 

studenata

Sveučilište 
priprema 
Strategiju 
urbane 
aglomeracije Split

Razvojni koeficijenti - 
velika razvojna prilika

Uspjesi Instituta 
Ruđer Bošković

Studentski zbor  
pita političke stranke

Hrvatski studentski zbor uputio je politič-

kim strankama 12 pitanja koja smatra ključ-

nima za budućnost obrazovanja. “Smatramo 

da u političkim raspravama nedostaje upra-

vo ove problematike, bez čijeg uspješnog rje-

šavanja neće biti ni gospodarskog oporavka i 

napretka, ni bilo kakvog napretka. Stoga se 

nadamo da će u raspravama političkih stra-

naka i njihovim predizbornim planovima i 

programima konačno početi naglašavati i 

ozbiljno shvaćati obrazovanje”, kaže pred-

sjednik HSZ-a Aleksandar �ušnjar. HSZ se 

odgovorima nada do 15. listopada. Universi-

tas se pridružuje ovim procjenama i akciji, 

i u listopadskom ćemo broju vrlo široko pri-

kazati i komentirati (ne)odgovore političkih 

stranaka. Ostaje nam pretpostaviti da stran-

ke neće previdjeti značenje biračkoga tijela 

od 170 tisuća studenata i 12 tisuća sveučiliš-

nih djelatnika.

Planirate li uskladiti izdvajanja za obrazovanje iz državnog proračuna s prosjekom zemalja 

Europske unije? Ako da, na koji način bi u proračunu bila osigurana ova dodatna sredstva?

Podržavate li zamjenjivanje indirektnih potpora studentima (subvencionirana prehrana, smje-

štaj, prijevoz...) s direktnim potporama (stipendijama)? Ako da, smatrate li da je za direktne pot-

pore potrebno osigurati manje, jednako ili više sredstava nego za indirektne potpore?

Podržavate li povećanje broja javnih sveučilišta u Republici Hrvatskoj? Koliko javnih sveuči-

lišta smatrate da je potrebno Republici Hrvatskoj?

Imate li prijedloge konkretnih mjera za povećanje zapošljivosti i konkurentnosti obrazovnih 

programa hrvatskih obrazovnih institucija, kao i za usklađivanje i povezivanje s tržištem rada? 

Ako da, molimo vas da navedete te mjere.

Imate li prijedloge konkretnih mjera za povećanje međunarodne mobilnosti hrvatskih stude-

nata? Ako da, molimo vas da navedete te mjere.

Smatrate li da treba izmijeniti zakone koji reguliraju studentsko organiziranje? Ako da, na 

koji način?

Smatrate li da pravila koja reguliraju raspolaganje sredstvima od davanja za studentski rad 

treba izmijeniti? Ako da, na koji način?

Smatrate li da bi uvođenje sistema vaučera u obrazovni sustav (obrazovanje subvencionirano od 

države, ali sama ustanova koja provodi obrazovni proces može biti i privatna) bio pozitivan korak?

Koje mjere predviđate za povećanje dostupnosti visokog obrazovanja učenicima i studentima 

iz navedenih skupina smanjenih mogućnosti: osobe s invaliditetom, osobe slabijih materijalnih 

uvjeta i/ili nižega socioekonomskog statusa, osobe koje žive dalje od akademskih centara, pripad-

nici nacionalnih manjina, osobe kojima ni jedan roditelj nije visokoobrazovan?

Smatrate li da obrazovni sustav Republike Hrvatske dovodi do zadovoljavajućih teoretskih i 

praktičnih kompetencija učenika i studenata? Ako ne, koje konkretne mjere biste proveli kako 

bi se stanje poboljšalo?

Smatrate li da u Republici Hrvatskoj dolazi do inflacije visokog obrazovanja, tj. da je omasov-

ljenje visokog obrazovanja dovelo do toga da diplome danas vrijede manje nego u prošlosti? Ako 

da, koje konkretne mjere biste proveli kako bi se stanje poboljšalo?

Smatrate li da su smještajni kapaciteti u sveučilišnim gradovima u Republici Hrvatskoj zado-

voljavajući? Ako ne, na koji način biste poboljšali ovu situaciju?
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Stalni postav 
Galerije  
Vasko Lipovac 
u Sveučilišnoj 
knjižnici 
Sveučilišta  
u Splitu  
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Ericsson -  
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Sveučilišta u Splitu 
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STR. 16 -17

Marasov Shakespeare 
10 godina među Hrvatima

Eduard Vrdoljak: Kako spasiti 
tisuće života godišnje u Hrvatskoj

 STR. 8

STR. 28 -29

Kamen 
istočnog 
Jadrana 

 STR. 3

STR. 12-13

Predizborni stavovi  
HDZ-a i Mosta o  
visokom obrazovanju 

Akcijski plan Sveučilišta u Splitu 

Prigodni intervju s rektorima Zagrebačkog i Splitskog sveučilišta,  
nakladnicima Universitasa, povodom početka istovremene distribucije  
Universitasa u Slobodnoj Dalmaciji i Jutanjem listu  STR. 4-5

Виницие 
Лупис:
  «АРМЕНИЯ
     у меня  
в подсознании»

Виницие Лупис родился 2 февраля 1969 года в Дубровнике. 
Он выпускник философского факультета Задарского универ-
ситета. Сфера профессиональных интересов: история, история 
искусств, археология, архивистика. Автор сотни научных трудов 
и десятков книг, член нескольких научно-культурных обществ, 
в том числе Хорватско-армянского общества в Дубровнике. 
Увлекается поэзией, пишет и публикует стихи. Живет на полу-
острове Пелешац, работает руководителем филиала Института 
общественных наук им. Иво Пилара в Дубровнике. 
Доктор Виницие Лупис вот уже много лет занимается изучением 
и распространением армянской истории и культуры.
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Ukidanje ropstva 1416.  
u Dubrovačkoj republici 
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Vraćanje duga  
Frani Gotovcu 

 STR. 27

ERAZMUS ++ 
Kazalište  
potlačenih
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(Ne)demokratski potencijali 
mladih u Hrvatskoj
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Sveučilišna  
eko  
janjetina 

Detektirani  
gravitacijski 
valovi 

STR.13

In memoriam 
Slobodanu 
Langu

STR. 25 STR. 28-29

god VIII.
broj 76.
29. veljače
A.D. 2016.
www.unist.hr

STR. 16 -17

Hrvatski jezik Radoslava Katičića
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STR. 18 -19

Povući Nacrt zakona o kvaliteti 

Sudbina UTT-ova: Državne 
agencije ili kako ih se riješiti

 STR. 7

Hajdukova murva 
na Sveučilištu 

 STR. 12-13

FILOZOFIJU 
FILOZOFIMA  

 STR. 10

 STR. 22-23

Inovacije – treća misija sveučilišta

Zagrebačko 
sveučilište 
među dva 
posto,
a Splitsko 
sveučilište 
među 
pet posto 
najviše 
rangiranih  
na svijetu

WEBOMETRICS

STR. 3

Sveučilištima vratiti 
vlastita sredstva
Zakon o HKO neustavan?

 STR. 5

Slobodna Dalmacija
tRAvANJ 2016. UNIveRSItAS.1

hrvatske sveučilišne novine

Najbolji doktori 
trebaju u  
gospodarstvo! 

Intervju: Maja 
Fredotović, nova 
dekanica EFST 

STR.25

Ani Marušić ugledna 
nagrada za znanst-
veno uređivanje

STR. 15 STR. 12-13

god VIII.
broj 77.
4. travnja
A.D. 2016.
www.unist.hr

Nacionalni značaj 
splitskih kinoprikazivača

 STR. 14

 STR. 30-31

Sporazum: Budući 
njemački liječnici na 
školovanju u Splitu!

Okrugli stol ‘Uloga 
socijalnog dijaloga 
u sustavu visokog 
obrazovanja  
i znanosti’

 STR. 9

UNIVERSITAS  
raspisuje 

5. po redu Literarni nagradni natječaj za najbolji rad na temu stiha Josipa Pupačića

Evo me, moj svijete, na raskršću tvome i mome
1. Pravo sudjelovanja na Natječaju imaju svi učenici završnih razreda srednjih škola u Republici Hrvatskoj.

2. Natječaj će biti proveden u suradnji s Društvom profesora hrvatskog jezika i uz sponzorsku potporu Croatia osiguranja.
3. Prosudbeno povjerenstvo odabrat će najkvalitetnije radove, a tri najbolja rada nagraditi. Odluke Povjerenstva bit će objavljene u svibanj-

skom broju Universitasa.
4. Odabranim učenicima i njihovim mentorima bit će dodijeljene zahvalnice Sveučilišta u Splitu, a nagrađenim učenicima i tri novčane na-

grade, prva od 1500, druga od 1000 i treća od 750 kuna.
5. Nagrađeni radovi bit će objavljeni na stranicama Universitasa.

6. Do sada neobjavljene radove mentori trebaju poslati preporučenom poštanskom pošiljkom zaključno s  9. svibnja 2016. na adresu: Uni-
versitas, Livanjska 5, 21000 Split. Elektroničke pošiljke moraju biti poslane sa službene adrese škole na adresu universitas@unist.hr.

Rektorski zbor Republike Hrvatske 
objavljuje da su javna sveučilišta u Republici Hrvatskoj, 

u skladu sa člankom 77. 
Zakon o znanstvenoj djelatnosti i visokom obrazovanju

NATJEČAJE ZA UPIS STUDENATA U PRVU GODINU PREDDIPLOMSKIH, INTEGRIRANIH 
PREDDIPLOMSKIH I DIPLOMSKIH  

TE PREDDIPLOMSKIH STRUČNIH STUDIJA 
U AKADEMSKOJ GODINI 2015./2016.

objavila na mrežnim stranicama

Rektorskog zbora Republike Hrvatske  
www.rektorski-zbor.hr 
Sveučilišta u Zagrebu

 www.unizg.hr 
Sveučilišta u Rijeci 

www.uniri.hr 
Sveučilišta u Splitu 

www.unist.hr 
Sveučilišta Josipa Jurja Strossmayera u Osijeku

 www.unios.hr 
Sveučilišta u Zadru 

www.unizd.hr 
Sveučilišta u Dubrovniku

www.unidu.hr 
Sveučilišta Jurja Dobrile u Puli 

www.unipu.hr

Budući da Odluka Vlade RH o uvjetima, kriterijima i načinu subvencioniranja participacije redovitih stu-
denata u troškovima studija i sufinanciranju materijalnih troškova javnim visokim učilištima u Republici 
Hrvatskoj za sljedeću akademsku godinu nije još donesena, participacija će se plaćati na način defini-

ran Odlukom Vlade RH. U slučaju da sveučilišta i Ministarstvo znanosti, obrazovanja i sporta ne potpišu 
ugovor kojim se utvrđuju kriteriji za provedbu Odluke Vlade RH, svako će sveučilište postupiti u skladu 

s odlukom svojega Senata.
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140 godina 
prirodoslovlja  
u Hrvatskoj 

Svakom  
sveučilištu  
treba Srce! 

STR. 12-13

Što zaista čini razliku 
između sveučilišnih  
i stručnih studija?

STR. 14-15 STR. 30-31

god VIII.
broj 78.
2. svibnja
A.D. 2016.
www.unist.hr

novi 
doktori 
znanosti

 STR. 4-5 i 16-17

Kroz 14 godina  
održavanja Festivala  
znanosti - izvrsnog  
globalnog projekta British  
Councila - njegov su odgojni,  
obrazovni i promidžbeni  
značaj prepoznala ne  
samo sva hrvatska  
sveučilišta i golema  
većina fakulteta, nego i  
značajan broj srednjih škola,  
i to ne samo u velikim gradskim  
središtima nego - kako se iz karte  
vidi - i u nizu manjih mjesta u kojima  
je do tada o znanosti razgovaralo 
uglavnom u privatnom krugu najobrazovanijih 

Slobodna Dalmacija
SVIBANJ 2016. UNIVerSItAS.1
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Engleski učiti 
kroz hrvatsku 
kulturu! 

Projekt:  
Ne knjiga,  
nego znanje

STR. 12

Marulićevo djelo  - 
sažetak hrvatskoga
humanizma i renesanse

STR. 10 STR. 16-17

god VIII.
broj 79.
30. svibnja
A.D. 2016.
www.unist.hr

 STR. 30 - 31

Rektorski zbor RH, Dekanska konferencija medicinskih fakulteta RH, 
Senat Sveučilišta u Splitu, Stručno vijeće KBC Split, Fakultetsko vijeće 
splitske Medicine, Splitska podružnica Hrvatskog liječničkog zbora...:

Hrvatska treba sve četiri 
naše sveučilišne bolnice

LOŠINJSKI DANI   
BIOETIKE15

STR. 22 -25

Mjerila razlikovanja sveučilišnih
i stručnih studija (2)

list Sveučilišta u Splitu

Obilježavanje
15 godina 
UMAS-a

Sveučilištu 
milijun eura za 
FP7 projekte

STR.16 -20

Sankt Petersburg 
na splitskom 
Sveučilištu 

STR. 5 STR. 7

god IV.
broj 38.
21. siječnja
A.D. 2013.
www.unist.hr

Pred 
izborom 

studija
STR. 10 -15

list Sveučilišta u Splitu

Županija 
nagradila
29 odlikaša

Natječaj 
Universitasa 
za maturante

STR. 6-7

Počasni doktorat 
SuS-a Aaronu 
Ciechanoveru

STR. 16 STR. 2

god IV.
broj 39.
11. veljače
A.D. 2013.
www.unist.hr

Bolonja i 
budućnost
humanistike

naše teme

str. 8-13  
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Za pravu mjeru promjena

Ivan Pavić, rektor
Petnaestak godina pomno pratim zakonsku regulativu 

znanstvene djelatnosti i visokog obrazovanja i ne sjećam se 
nijednog jedinog pokušaja promjene, ma kako oprezan bio, a 
da nije naišao na oštre reakcije akademske zajednice. 

Usklađivanje s Europom
I oko najnovijih prijedloga mnogo je oštrih riječi i povišenih 

tonova. Što je u osnovi takva odnosa? Jedni drže da takve reak-
cije pokreće osobni interes, drugi da je izvorište te osjetljivosti u 
odgovornosti za javno dobro, treći da je buntovništvo bilo i ostalo 
sastavni dio akademske zajednice. Cijela istina ne pripada ni jed-
nom od tih pristupa: akademski građani zasigurno nisu imuni 
na osobne  , ali gledanje na znanost i obrazovanje kao javno dobro 
te buntovništvo kao način traganja za istinom - ne samo znanst-
venom - pripada samoj biti akademske zajednice. Sve to treba 
imati na umu i pri aktualnim prijeporima oko zakonske regu-
lacije znanstvene djelatnosti i visokog obrazovanja. No za razu-
mijevanje današnje priče bitan je kontekst desetogodišnje prila-
godbe hrvatskog obrazovnog sustava EU praksi, osobito kroz 
tzv. bolonju, bez obzira na njene rezultate. Tijekom deset godina 
koliko je na snazi, Zakon je odigrao značajnu ulogu u tranziciji 
sustava znanosti i visokog obrazovanja i njegovu približavanju 
rješenjima kakva se prakticiraju u članicama EU. 

Popravljanje i/ili strategija
Ali posljednjih se godina mnogi slažu da je vrijeme za nove prila-

godbe hrvatskog sustava znanosti i visokog obrazovanja kvaliteti 
koja treba omogućiti studijsku pokretljivost hrvatskih studenata 
i njihovu zapošljivost na tržištu rada EU. Visoka su učilišta u tom 
smislu svjesna svoje obveze i odgovornosti, ali većina je itekako 
svjesna da bez nove zakonske regulative i pripadajućih mjera ne-
ma harmonizacije s praksom EU, pogotovo kad je riječ o podiza-
nju  kvalitete hrvatskog sustava znanosti i visokog obrazovanja. 
Čini se da je ključna razlika između suprotstavljenih stajališta 
danas ipak (samo) metodološke naravi. Takav sud potkrepljuje 
i posljednja takva rasprava na saborskom Odboru za obrazovan-
je i znanost. Jedni su iznijeli mišljenje kako bi prvo trebalo doni-
jeti strategiju razvoja znanosti i visokog obrazovanja, a potom u 
skladu s ključnim elementima strategije predložiti nove zakonske 
odredbe. Drugi su zastupali stajalište kako je, dok se strategija ne 
izradi, nužno “popraviti” postojeći Zakon, bar u onim dimenzija-
ma kvalitete koje nikakva strategija neće dovesti u pitanje. 

Za veću kvalitetu
No, ne samo zato, nego i zbog same rasprave o strategiji koja 

bi se morala fokusirati na vrijednosna opredjeljenja i dugoročna 
rješenja a ne opterećivati nespornim pitanjima.  Najveću pozor-
nost pobudio je prijedlog da se reizborni period fiksira na pet 
godina. Po dosadašnjem je rješenju iznimno bilo moguće napre-
dovati već nakon tri godine, no iznimka je vremenom postala 
pravilo koje ugrožava kvalitetu, odnosno znanstvenu izvrsnost, 
što se povezivalo s vrlo niskim rejtingom hrvatskih sveučilišta 
na svjetskim ljestvicama.  No osporavatelji su isticali da Zakon 
mora biti u stanju prepoznati i bržim izborom nagraditi najbolje 
znanstvenike. Vrlo žestoke je polemike izazvalo i rješenje o 
umirovljenju s navršenih 65 godina: jedni traže da  se i tako ot-
vori prostor mladima, drugi upozoravaju da su znanosti i ob-
razovanju potrebni i mladi i iskusni. No vjerojatno je moguće 
postići suglasnost s rješenjima koja bi - uz znatno strože kriterije 
i precizniju regulativu - zadržala mogućnost prijevremenog na-
predovanja i produljenja radnog staža nakon 65 godine života.

Napredovanje  uz strožu regulaciju
Međutim, odredba kojom bi se dopustila mogućnost 

zadržavanje dostignutog zvanja, odnosno ukinula obveza na-
predovanja, bila je i ostala prijeporna jer napredovanje pripada 
biti i znanstvenog i pedagoškog poziva. Stoga ovakvu odredbu 
prije izrade nove strategije ne bi bilo razumno unositi kako se ne 
bi napravila nepopravljiva šteta. Dakle, i ovoga se puta zalažem 
za ono čime sam se rukovodio oduvijek – da se nađe prava mjera 
promjena jer jedino tako one mogu uroditi plodom u javnom in-
teresu. 

Josipović
otvorio studij 
probacije 

Toni Milun 
- zvijezda
online nastave

STR.3

Medicinski
katalog znanja
i vještina

STR. 20-21 STR. 16-17

god IV.
broj 40.
11. ožujka
A.D. 2013.
www.unist.hr

na splitskom Kampusu
od 19. do 29. ožujka 2013.

Državno
sveučilište
St Petersburg
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Doba veće odgovornosti
sviju, studenata osobito
Ivan Pavić, rektor

Pred nama je još jedan Natječaj za upis u prvu godinu stu-
dija koji na formalan i obvezujući način definira orijentacije i 
odluke nadležnih tijela i institucija, u prvom redu Sveučilišta 
i njegovih sastavnica, u pogledu prava i pravila upisa u prvu 
godinu studija. Premda formalan, Natječaj u sebi sadrži vrlo 
promišljene strateške odrednice i nastojanja Sveučilišta da na 
adekvatan način odgovori na izazove vremena i stanja u koje-
mu se nalazi naše društvo. 

Država i Sveučilište
U tom se smislu posebno ističu upisne brojke koje u odnosu 

na prethodne godine nisu smanjene, što je vrlo jasna poruka. U 
prvom redu poruka da u vremenu hrvatske krize i sve učesta-
lijih kriza s kojima se suočava suvremeni svijet, kao naš odgo-
vor nudimo znanje, suprotstavljajući se sve češćim pokušajima 
da se i na obrazovanju ‘uštedi’. Danas, kad globalizacija popri-
ma neslućene razmjere, i kada nova radna mjesta otvaraju nove 
tehnologije, znanje će biti sve važniji adut našeg pozicioniranja 
u međunarodnoj podjeli rada. Na sličan način treba razumjeti 
naše prihvaćanje odluke državnih tijela da se svima koji studi-
rati žele i koji na studiju uredno ispunjavaju svoje obveze, omo-
gući besplatno obrazovanje. Samo na takav je način moguće 
iskoristiti potencijal mladosti koja završava srednju školu i či-
ja je perspektiva daljnjeg školovanja ograničena financijskom 
oskudicom. Bez obzira na budžetska ograničenja, država bi ta-
kvu našu spremnost morala podržati shvaćajući da je za takvu 
misiju potrebno više a ne manje novca, te više, a ne manje po-
vjerenja i uvažavanja naših sveučilišta u njihovoj odlučnosti 
da se napokon uredi sustav koji će tim potrebama odgovoriti 
na kvalitetan način.

Maturanti i roditelji
Maturanti i njihovi roditelji nalaze se pred možda najvažni-

jim pitanjem u dosadašnjem životu: nastaviti školovanje ili tra-
žiti posao? A ako se opredijele za školovanje -  što upisati? Ta pita-
nja nisu laka ni u najboljim vremenima,  a pogotovo u krizi koja 
dramatično ograničava mogućnosti zapošljavanja.  No znajući 
da se već danas traže sve veća znanja, a čvrsto vjerujući da je ta-
kav trend nepovratan, držim da je nastavak školovanja daleko 
bolji izbor. Zato je možda veći problem što studirati, za koje se za-
nimanje obrazovati. Afiniteti, a posebice talenti, nešto su čemu 
bi trebalo dati prednost, pa i kada se postavi pitanje mogućnosti 
zaposlenja. Jer samo tako se mogu postići visoki osobni dosezi 
u struci. Zaposlenje ionako dolazi tek nakon niza godina koje u 
pravilu donose velike promjene, u doba krize još i veće. Primjer 
- pred samo deset godina liječnici su tavorili na zavodu za zapo-
šljavanje, a danas liječnika ni za lijeka… No gdje studirati? Re-
gionalna sveučilišta, pa tako i Sveučilište u Splitu, nude širok 
spektar programa i kvalitetu koja se može mjeriti s većim, eta-
bliranim sveučilištima, a nerijetko i veći entuzijazam nastav-
nika. Znajući koliko je jeftinije studirati u mjestu stanovanja, 
držim da je i u ovome pitanju lako donijeti odluku...

Brucoši
Tim prije što odabir našega Sveučilišta nipošto ne znači za-

glibiti u provinciji: u okviru međunarodne razmjene svim bo-
ljim studentima omogućujemo studijske boravke u inozemstvu. 
Sveučilište u Splitu akademska je zajednica više od 20 tisuća stu-
denata i tisuću profesora, zajednica koja je sve prepoznatljivija i 
uvaženija u europskom obrazovnom prostoru. Pa čak i u Splitu! 
Studij u Splitu sve poželjniji je mladima iz cijele Hrvatske, a na 
studije na engleskom jeziku odnedavno nam dolaze i i studenti 
iz svijeta. Posebno se moramo pohvaliti Kampusom, mjestom 
na kome se vrlo praktično i efikasno, cjelodnevno može studira-
ti. I ugodno, jer Kampus nudi visoku razinu studentskog stan-
darda te mogućnost za razvoj niza kreativnih potencijala širih 
od usko stručnih opredjeljenja. No, sve to - osobito kad se ima 
na umu kriza - donosi studentima puno veće obaveze. A sank-
cije više nisu samo slabe ocjene i lošija perspektiva, jer će se, 
kako sada stvari stoje, neizvršavanje obveza plaćati. Želim reći 
da studij danas traži veću odgovornost i od roditelja, i od profe-
sora i od državne administracije, ali ponajprije i ponajviše – od 
studenta! Posebice ako žele da iza njihove fakultetske diplome 
stoji znanje s kojim će biti konkurentni na cijelom tržištu rada 
Europske unije.

god IV.
broj 30.
6. lipnja
A.D. 2012.
www.unist.hr

Što studirati u Splitu
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Sveučilište  u  Splitu

Natječaj za upis studenata
♦ preddiplomske sveučilišne studije ♦  integrirane preddiplomske i diplomske  sveučilišne studije ♦ stručne studije  ♦

akademske godine 2012./2013.
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Sveučilište u Splitu: najbolja i 
najvažnija  tvornica u Dalmaciji 

Piše: Duško Čizmić Marović
Evo što je Ante Žužul, vlasnik Školske knjige - ‘71. jedan od 

studentskih lidera u sjeni – rekao kad je Miloš Žanko ‘64. posje-
tio imotsku Gimnaziju i predložio njeno ukidanje zbog nerent-
abilnosti. „Strašno mi je žao što prvi saborski zastupnik kojega 
vidim u živo, predlaže ukidanje „jedine imotske tvornice“ Tako 
je Žužul je već u svojoj 17. zaslužio pažnju Udbe. Premda sam ja 
imao puno više godina od Ante Žužula kad mi je sinulo da su 
naše najvažnije tvornice naša sveučilišta, to sam ipak shvatio 
još kao student. Ne što bi me resila neka velika socijalna pamet, 
nego što sam dovoljno dugo studirao… 

Gradonačelnik Kerum i rektor Pavić
Zato nisam siguran da razumijem one splitske intelektu-

alce koji su u svojoj brizi za Split  kadri ispisati cijelu biblioteku 
protiv Keruma, a da ih njihova ljubav za rodni Grad ne ponu-
ka ni na jedno jedino slovo o značaju Sveučilišta. Uostalom, što 
je tu toliko dramatično oko Keruma? Željko Kerum, jedan od 
najuspješnijih pučanina u povijesti Splita, na vlast je došao zbog 
svojih osobnih vrlina i zbog tuđih mana, a ne obratno! A što je to 
toliko dramatično oko Sveučilišta u Splitu? Pa to da je Split, dok 
je u demokratskoj Hrvatskoj skoro dva desetljeća upropaštavan 
sistematski, istovremeno uspio sagraditi najvažniju ‘tvorni-
cu’ u cijeloj svojoj dvomilenijskoj povijesti – današnje svoje 
Sveučilište. A taj golemi iskorak iz provincijske udruge manje 
ili više uspješnih fakulteta u jednu od nacionalno i regionalno 
najvažnijih akademskih institucija, na Sveučilištu u Splitu zbio 
za ciglih deset godina, u prvoj dekadi novoga milenija. Bez obzi-
ra tko je sve za taj iskorak zaslužan, tom je preobrazbom ruko-
vodio rektor Ivan Pavić. No kad se na njega svake zime obruši 
nova lavina poluistina, nijedan od zaljubljenika u Split nije po-
slao pismo čitalaca Slobodnoj koje bi započelo sa: „ Ali gospo-
do, čekajte, nije li to onaj isti Pavić koji je na čelu najuspješnije 
splitske firme ikada …?“

Splitsko obrazovno poduzetništvo
Čitav se život, ovako ili onako, baviam problematikom 

sveučilišta u nas, i moram reći da sam od početka dao impresioni-
rati splitskim poduzetništvom u obrazovanju. Na početku 2000-ih 
Anzulovićem i njegovim Veleučilištem, odmah potom i Pavićem 
i ‘njegovim’ Sveučilištem. (Koje je – usput rečeno - omogućilo da 
najbolji dio Anzulovićevih nauma preživi Račana.) Pa kad mi je 
rektor Pavić predložio da se poduhvatim osnivanja Universitasa, 
nisam ga mogao odbiti, premda sam već tada bio u poštovanim 
godinama. A najvažniji zadatak Universitasa najkraće sam opis-
ao nu jednoj zdravici pred članovima Senata 2009: „Čast mi je 
govoriti pred Senatom Sveučilišta u Splitu. ‘Čast mi je’ – to n e 
kažem ni zbog dobrog odgoja ni zbog treme. Čast mi je - jer sma-
tram da je Senat Sveučilišta u Splitu najvažnije tijelo u ovome 
Gradu. Problem je u tome što članovi Senata toga nisu svjesni. 
Zadaća je Universitasa da to shvatite“. No dobro, zašto sam se 
ovako zapjenio baš danas? Zato što je u ovaj broj trebalo natrpati 
tolika priznanja osobama sa Sveučilišta da sam bio u iskušenju 
sve ostalo izbaciti. Pa sam cijelu noć probdio, i umjesto portreta 
51 novog doktora znanosti, umjesto razgovora s trojicom nositelja 
nagrada Slobodne za znanost – profesoricom Bonačić Kouetsky, 
profesorima Juretićem i Godinovićem, te prikaza ostavštine pok 
Lerotića – umjesto razgovora s novim akademicima, kiparima 
Kovačićem i Hrastom, objavljujemo samo njihove gole portrete. 
Ali niti smo smjeli niti htjeli prešutjeti 800 imena diplomiranih 
na PMF-u, Pravu, Filozofskom, Kineziologiji, Pomorskom… A 
KTF ostade za naredni broj. Osobito je lijepo da baš u ovom bro-
ju donosimo i tri prvonagrađena literarna rada maturanata pa 
tako dobismo cijelu vertikalu: od abiturienata (lat: oni koji nam-
jeravaju otići) tj maturanata, do akademika…

* * *
Ante Žužul je svoj dječački san ostvario: ne samo da je postao 

vlasnik najveće hrvatske tvornice knjiga, Školske knjige, ne-
go je pokupovao pola srpskih izdavača i malo je reći da danas 
hrvatsku kulturu izvozi. Ne sumnjam da će i Sveučilište u Spli-
tu ostvariti dječačke snove tolikih koji su u njegov rast ugradili 
svoje najbolje snage. I da će svoje proizvode sa svijetom razm-
jenjivati na ravnoj nozi.
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51 novi doktor znanosti sveučilišta u Splitu

novi akademici s našeg Sveučilišta

nagrade za znanost Slobodne Dalmacije 2012.

‘Dalmatia 
praeromanica’ 
Tomislava Marasovića
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Gdje ću 
na studij ? 

Piše Ivan Perkov
Da li studirati? Što stu-

dirati? Gdje studirati? Prvo 
pitanje za našu je generac-
iju postalo skoro besmisle-
no. Naravno da diploma sa-

ma po sebi ne donosi ni siguran, ni smislen, ni sretan život. 
Ali ako se ne dokopaš bilo kakve diplome, bilo kakve pot-
vrde da si nešto naučio, šanse da ćeš dobiti neku šansu gad-
no se smanjuju. Odgovor na pitanje što studirati  spada u 
najvažnije životne odluke. Ali međuzavisnost svih znanosti, 
isprepletenost svih poslova, te golema brzina promjena dan-
as je relativizirala dramatični značaj pitanja što studirati. Što 
god da izabereš, više nema nikakve garancije da ćeš završit 
baš u toj profesiji, u toj znanosti, u toj vještini… a pogotovo 
ne jednom zauvijek

Split ili Zagreb? 
Tako za većinu današnjih maturanata jedno od 

najvažnijih pitanja postaje ono gdje studirati. To je pitanje 
jednako važno i za one koji nemaju novaca da odu od kuće. 
Jer oni koji moraju ostati u svome gradu često misle da su sa-
mim time hendikepirani unaprijed. Ako to ne misle oni, mis-
le njihovi roditelji. Nije ni čudo: Dalmacija se stoljećima bila 
jedna krasna zemlja iz koje moraš otići ako želiš preživjeti. U 
doba Ruđera Boškovića studirat se moglo samo u Italiji, naši 
pradjedovi morali su u Beč, Prag ili Peštu, a naši roditelji u 
Zagreb. I za većinu nas glavno se pitanje nije puno promije-
nilo: Split ili Zagreb? Jer širina ponude Zadra i Dubrovnika, 
bez obzira na svu privlačnost tih sredina, ipak zadovoljava 
tek manji broj maturanata.  

Maturant iz Knina 
Stavimo se na trenutak u poziciju današnjeg maturanta iz 

Knina. Za manje od pola godine će maturirati i zakoračiti u 
svijet odraslih. On želi nastaviti svoje obrazovanje na nekom 
od hrvatskih fakulteta. Zamišljeno prelistava suhoparne 
brošure koje ih opisuju, a kroz glavu mu prolaze zvonik sv. 
Duje i Trg bana Jelačića. Ako je puno skloniji društvenim i 
humanističkim znanostima, i Sv Donata… U kojem od tih 
gradova i sveučilišta će najlakše postati ono što želi biti?  Sva-
ki od njih ima svoje prednosti i nedostatke. Zagreb - velika 
akademska tradicija, širina kulturne ponude, šušur glav-
noga grada, malo lakše dobiti dom… Zadar, bitno manja, ali 
perspektivna i samosvjesna sredina koja dobrom organizaci-
jom i poletom mladoga Sveučilišta na kome fakulteti ne koče 
promjene  pruža izvrsne uvjete za ozbiljan studij. 

Provincija je u glavi pojedinca
Ili ipak Split ? I Sveučilište i Grad dovoljno su veliki da 

svatko može naći svoj interes, a broj ljudi još dovoljno malen 
da se pojedinac u njemu ne izgubi i da lakše dođe do izražaja 
svaki onaj koji je iznad prosjeka. Split u kome skoro 18 posto 
stanovnika čine studenti? Čiji se sveučilišni Kampus po uv-
jetima studija može mjeriti sa svjetski poznatim sredinama? 
A koji je na dohvat ruke pa su ukupni troškovi studiranja ku-
dikamo manji, a ono što je skuplje lakše je podnijeti zbog bli-
zine kuće. Split, koji pruža silne mogućnosti boravka na stra-
nim sveučilištima još tijekom studija? Ja sam, recimo, prve 
tri godine završio na splitskoj sociologiji, sad sam u Zagrebu, 
a sutra – tko zna?  Jer u našoj internetskoj generaciji provin-
cija nije u našem okruženju nego u glavi pojedinca.
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maturanti biraju
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Filmski doktorski studij Bele 
Tarra na Sveučilištu u Splitua

Ivan Pavić, rektor
Svi su mediji objavili da Bela Tarr, jedan od najutjecajni-

jih filmskih stvaraoca današnjice, pokreće doktorski studij 
na Splitskom sveučilištu. Najbolji znak da smo na pragu  još 
jednog značajnog događaja u splitskoj akademskoj zajednici, 
jest odluka Bele Tarra da sam obavijesti javnost o našim du-
gotrajnim razgovorima, pregovorima i dogovorima. 

Međunarodna afirmacija splitske akademske zajednice 
Od naših motiva na prvo bih mjesto stavio činjenicu da na 

našoj Umjetničkoj akademiji postoji preddiplomski i diplom-
ski studij filma i da ‘sebično’ procjenjujemo kako će Tarrova 
inicijativa najveću razvojnu korist donijeti baš našoj Akademi-
ji. Naravno, ne samo njoj, nego i cijelom našem Sveučilištu, 
Gradu i široj društvenoj zajednici. Bez povezivanja sa svije-
tom i inozemnim sveučilištima, bez razmjene nastavnika i 
studenata kao ključne odrednice međunarodne suradnje, go-
tovo da nije moguća opstojnost današnjeg sveučilišta. Doktor-
ski studij Bele Tarra značit će veliki iskorak u međunarodnoj 
afirmaciji našega Sveučilišta, jer će nam iz velikoga svije-
ta doći ne samo Bela Tarr, te nastavnici  i gosti koje će on 
dovesti - među kojima je mnogo oskarovaca – nego i većina  
studenata! Naravno da će to pridonositi ne samo našoj afir-
maciji u svijetu nego i podizanju kriterija kvalitete kod kuće.  
Ako tome dodamo da Tarrov program  koincidira s našim 
kontinuiranim naporima da na Sveučilištu organiziramo 
i stalno unapređujemo sve studije lijepih umjetnosti, bit će 
jasno koliki je naš motivacijski raspon da učinimo sve što je 
u našoj moći kako bi ovaj projekt krenuo, uspio i opstao na 
duge staze. 

Split zasluženo dolazi na svjetsku filma
Filmska industrija proizvodno integrira sve vrste umjet-

nosti, izaziva najveću moguću medijsku pažnju, donosi golem 
profit i još uvijek bitno utječe na vizualnu kulturu. Na svim 
tim planovima Split može imati neprocjenjivu korist od dok-
torskog filmskog studija Bele Tarra na našem Sveučilištu. A 
Split to i zaslužuje, i sa svoje strane može doprinijeti afirmaciji 
Tarrove stvaralačke ambicije. Split to zaslužuje ne samo na 
temelju dva milenija urbanog kontinuiteta nego napose po 
svojim dosezima u svijetu filma.  Široj javnosti je nedovoljno 
poznato da je hrvatska filmska kultura začeta u Splitu, da 
je Josip Hala, koji je zaslužan za razvoj filma u Zagrebu bio 
šegrt Splićanina Josipa Bepa Karamana. Karaman je prvo 
ugostio pokretno kino,  već 1907 otvorio vlastiti kinemato-
graf i odmah potom i sam počeo snimati filmove! Od tada je 
filmski Split postigao vrhunske rezultate na svim poljima: 
pedagoškom, stvaralačko eksperimentalnom, redateljskom 
i scenarističkom, glumačkom, publicističkom, produkcijs-
kom… da bi u ovom mileniju taj trend na najbolji način bio 
nastavljen na prikazivačko festivalskom te na znanstveno 
istraživačkom i visoko obrazovnom planu. Doktorski studij 
Bele Tarra, kojim će Split i formalno doći na svjetsku mapu 
filmskih centara, treba smatrati krunom stogodišnje po-
vijesti filma u Hrvatskoj u kojoj je Split stalno prednjačio, a 
svi su izgledi da će, uz pomoć cijele države, Zagreba osobito, 
prednjačiti i dalje. 

Razvojni zamah Sveučilišta u Splitu
Split je u svojoj bližoj povijesti imao niz svijetlih točaka i 

događaja, kako kulturnog i obrazovnog, tako gospodarskog 
i političkog karaktera. U najnovijem vremenu , premda će se 
činiti neskromnim, bitna odrednica njegovih pozitivnih po-
maka je razvoj Sveučilišta. Kada se činilo da nenadoknadivo 
zaostajemo za svijetom, osnovani su novi fakulteti, pokrenuti 
atraktivni studijski programi, zaposleni brojni znanstveni-
ci, započeta gradnja Kampusa, utrostručen broj studenta... 
Uvjerenja sam da je upravo razvojni zamah Sveučilišta u Spli-
tu u posljednjih deset godina najzaslužniji i za ovu šansu koja 
se Splitu pruža da se na svjetskoj sceni profilira kao jedan od 
relevantnih centara filmske umjetnosti.
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deklaracija  o znanosti  i visokom obrazovanju

tema broja

Sveučilište će biti ili
međunarodno ili ga neće biti

Piše: Duško Čizmić Marović 
Posjetom Botswani, afričkoj zemlji koja spada u najbrže 

rastuće svjetske ekonomije, Sveučilište u Splitu svoju je 
međunarodnu suradnju raširilo na svih pet kontinenata. No 
međunarodna suradnja se nerijetko podcjenjuje i ironizira 
kao protokolarno-turistički, u svakom slučaju osobnim 
interesom motivirani obilazak svjetskih sveučilišta.

Ča je pusta LondraNa postamentu splitskog gradskog 
barjaka diče su stihovi „Ne treba nikamo ići / nigdje drugdje 
tražiti / što jest, i tu je“. Nesretna odluka da se ovi krasni 
stihovi  moga Mravinčanina Tonča Petrasova Marovića 
uklešu pod gradsku zastavu oduzima im svu njihovu her-
aklitsku dubinu pretvarajući ih u manifest provincijalne 
samodovoljnosti. Taj je lako duh prepoznati : u njegovoj su 
pratnji obavezno obje Muze Provincijalizma – Megalomanija 
i Samopotcjenjivanje. Eto, u takvu gradu raste Sveučilište 
koje je svoju djelatnost raširilo na svih pet kontinenata! I 
koje je moralo otići u afričku Botswanu  – vidi stranu 7 – da 
dogovori osnivanje internacionalnog studija prostornog 
planiranja koji će odgojiti stručnjake bez kojih nećemo 
moći spasiti našu obalu… Što sveučilišna međunarodna 
suradnja uistinu znači za grad Split koji već godinama bilježi 
galopirajuće stope rasta turizma i koji je već sada, i prije 
ulaska u Europu, postao treća luka Mediterana? Najkraće 
rečeno, međunarodna sveučilišna suradnja garantira da ovaj 
Grad u budućnosti neće živjeti samo od lučke prostitucije. 

Nacionalna samodovoljnost  
A što za nacionalnu emancipaciju može i treba značiti 

međunarodna suradnja naših akademskih elita? Naciona-
lni značaj akademske međunarodne suradnje primitivno 
je svoditi na zbroj dobivenih projekata s pripadajućom 
količinom eura. Mi smo mala zemlja s veoma ograničenim 
utjecajem naše Vlade na međunarodne odnose. Više od 
toga: mi smo tako mala zemlja da se ne možemo usuditi 
ni na kakve samostalne vanjskopolitičke inicijative koje 
bi izlazile iz duhovnih i civilizacijskih okvira euroatlan-
skih integracija. Uz to smo slabo razvijena zemlja u jakoj 
ekonomskoj i društvenoj krizi. U obje dimenzije – vanjsko 
političkoj i razvojno ekonomskoj, pojedini znanstvenici, 
timovi i sveučilišne institucije mogu biti korektiv i ostvariti 
ono: svjetske veze koje po svome značaju i potencijalnoj 
koristi za nacionalne interese bitno veće od onih koje su 
nam kao državi dostupne. Da se shvati koliki značaj ima 
međunarodna suradnja dovoljno se sjetiti koju smo niz-
brdicu prošli kad je riječ o načinu vođenja države na ovim 
prostorima: od svjetocentričnog Tita preko etnocentričnog 
Tuđmana do egocentričnog Sanadera…  

Akademske elite i svjetski sukobi
Ponzijeva piramida zapadnog kapitalizma se ruši ne tek 

po logici stalno rastućeg kreditnog zaduženja, nego prven-
stveno početkom dominacije najmnogoljudnijih ekonomija 
Kine i Indije, pa onda Brazila itd… tj gubitkom posljednjih 
prostora za ekspanziju naše zapadne civilizacije. U tim okol-
nostima ksenofobija će u razvijenim zemljama samo rasti, 
a broj sukoba u svijetu zakonito će se povećavati. U situaciji 
kada su svjetske religije još vrlo daleko od toga da postanu 
faktor zbližavanja, kada su mreže građanskog otpora tek 
u začetku,  jedina duhovna elita koja i po svojoj naravi i po 
svojim temeljnim interesima može djelatno promicati vri-
jednosti svjetskoga mira je znanstvena i akademska elita. 
Činjenica jest da većina međunarodne akademske suradnje 
i razmjene direktno ovisi od korporacija i elita koje su zain-
teresirane za dominaciju i sukobe, a ne za mir i suradnju. 
No savjest elitinih znanstvenika nikada nije bez ostatka na 
prodaju… 

Samopreživljavanje
Kome se govor o neprovincijalnom, svjetocentričnom 

i mirotvornom temeljima i ciljevima međunarodne 
sveučilišne suradnje čini patetičan ili idealističan u lošem 
smislu, neka spusti pogled i vidjet će da su perjanice 
Sveučilišta u Splitu oni studiji koji su razvojne poticaje dobi-
li ili ‘kadrovima’ iz svijeta, ili dugoročnom međunarodnom 
suradnjom. Najkraće, jučer se činilo da sveučilište može biti 
međunarodno ili provincijalno. Danas je jasno da (i naše) 
sveučilište mora biti ili međunarodno, ili ga neće biti.
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Poučak Tomislava Lerotića

Piše: Duško Čizmić-Marović
Dvije prerane smrti – Milorada Bibića Mosora i Tomisla-

va Lerotića - u našemu su Gradu i Svijetu dobile vrlo različit 

javni odjek. Mosorov je odlazak izazvao nezapamćenu javnu 

sućut, a odlazak Tomislava Lerotića samo je notornog Ju-

ricu Pavičića natjerala da javno zavapi. Ne uspoređujem ja 

Tomislava i Mosora: žive je ljude uspoređivati teško, mrtve 

nemoguće. Samo podsjećam na razliku u našim reakcijama 

na njihove smrti.  

Akademski, građanski i osobni inegritet
Logični su razmjeri zaprepaštenja svih nas još živih kad 

se ispostavilo da je  i takva ikona vedrine i dobrodušnosti 

kakva je samo Mosor bio, smrtna. Ali zar ne bi bilo logično 

da se javno rasplačemo i kad nas je napustila osoba tako vi-

sokog integriteta kakav je bio Tomislav Lerotić? Dizajner - da-

kle u najmanju ruku činovnik Ljepote. Sveučilišni profesor 

- dakle osoba koja je položila zakletvu da će Istinu ne samo 

istraživati i braniti, nego ju i prenositi mlađima. Civilni ak-

tivist - dakle čovjek koji za Dobrotu i Pravdu ne bori zajedno 

s moćnicima nego s nemoćnima... Sve to zvuči izvrsno, ali 

dizajnera, profesora i aktivista ima nebrojeno, i po čemu se 

to Lerotić Tomislav izdvajao od drugih? Po paradigmatskom 

integritetu, uspješnosti i samozatajnosti. Jasno, ‘integritet’ 

tu nije tek jedna od karakternih crta, nego temelj i rezultat 

sviju osobnih vrlina. A stvarni lik tog integriteta najlakše je 

sagledati kroz Lerotićev civilni, tj građanski aktivizam. 

Akademska zajednica i civilno društvo
No ovo nije jedan od nekrologa Lerotiću. Njih donosimo 

na slijedećoj stranici. Ovo je pokušaj da Lerotićevu smrt 

‘iskoristimo’ kako bismo se podsjetili na neraskidivost ve-

za između akademskih, tj znanstveno nastavnih obaveza s 

jedne, i civilnih, tj građanskih odgovornosti s druge strane. I 

više od toga: uvjerenja smo da je za razvoj hrvatskoga društva 

sustavno povezivanje akademske zajednice s tzv civilnim 

sektorom od strateškog značaja. Uz autonomiju vlastitih 

vrijednosti, sadržaja, procedura i institucija, sveučilišta su 

prirodno upućena na suradnju s lokalnom, nacionalnom i 

međunarodnom zajednicom, s drugim sveučilištima u zem-

lji i svijetu, te, naravno, s korporacijama. No danas su svi judi 

na Zemlji postali povezani ne samo kao djeca božja, nego kao 

susjedi od kojih zavisi naš ovozemaljski život. U takvu svijetu 

sveučilište i svaki pojedinac na njemu naći će se pred izbo-

rom: postati sluga najgoreg korporacijskog i političkog ološa, 

ili se transformirati u duhovnu zajednicu najsvjesnijih. Bez 

civilnog sektora druga mogućnost nije realna. 

Service-learning – učenje služenjem
Naime, bez oslonca na slobodarski eros civilnog sektora, 

akademska se zajednica neće moći uspješno nositi ni s pritis-

kom korporativnih interesa od kojih sve više ovisi, ni s pre-

drasudama civilizacijskih krugova koji nas sve više dijele. 

Pozitivan primjer i prvi praktični korak institucionalnog 

povezivanja naše akademske zajednice s civilnim društvu je 

tzv. „service-learning“, studijska metoda koja se već nekoliko 

godina prakticira na Odsjeku za sociologiju našeg Filozofsk-

og fakulteta. Njena je bitna crta da studenti svoja praktična 

iskustva i istraživački eros stječu kroz neposredni angažman 

u civilnim udrugama, dok se istovremeno studijski kolegiji 

artikuliraju po mjeri problema kojima se građanske udru-

ge bave. Ovakvim pristupom studenti se uče građanskoj od-

govornosti i brizi za druge. Tako se stvaraju stručnjaci sen-

zibilizirani za društveno relevantna i aktualna pitanja čija 

bi rješavanja ili ublažavanja, u što većoj mjeri pomogla što 

većem broju ljudi.

Dani Tomislava Lerotića
Naravno, uza sve institucionalne pomake nezamjenjivim 

ostaju osobni primjeri pojedinaca koje resi paradigmatski stu-

panj integriteta. O tome se i radi kad je o spomenu na Tomislava 

Lerotiča riječ. Kako, dakle, glasi poučak Tomislava Lerotića? 

Ne znam. Ali bi trebalo doći do te formule… U tu će svrhu uz 

prvu godišnjicu smrti, Universitas organizirati nešto poput 

dana Tomilava Lerotića, susret, dakle, sveučilišnih djelatnika 

i građanskih aktivista na kojem bi problemi o kojima je ovdje 

riječ dobili primjeren značaj i poticaj. 
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Pedeset 
mu je brojeva tek! 

Universitas kojeg upravo čitate pedeseti je u nizu, 

dakle jubilarni broj. Kada smo svojedobno odlučili 

krenuti s Universitasom kao vlastitim glasilom koje-

mu će Slobodna Dalmacija pomoći da dođe do najši-

reg kruga čitalaca, bilo smo pripravni na sve moguće 

ishode, pa i na to da će se ideja možda brzo “potroši-

ti”. Nasreću, iz broja u broj ispred sebe smo imali sve 

kvalitetniju novinu, novinu koju ne čita samo aka-

demska zajednica, već, sudeći po reakcijama, i najši-

ra čitateljska publika. O zaslužnima za to, posebice o 

urednicima i suradnicima samoga Universitasa, ne 

bih govorio, jer ni pokretač ni oslonac ovoga projekta 

nije bilo častohleplje. I njima je, kao uostalom i nama 

u sveučilišnom rukovodstvu, važan bio sam projekt i 

njegova misija, potreba da informacije o Sveučilištu 

postanu dostupne Gradu i Svijetu.

Universitas se pojavljuje u trenutku kada je Sveuči-

lište dostizalo gornje granice svojega rasta. Dakle, u 

vrijeme kada su već pokrenuti značajni studijski pro-

grami - poput Arhitekture, Geodezije, Stomatologije i 

Farmacije - u vrijeme kada je već osnovan Filozofski 

fakultet s brojnim studijskim programima, uključu-

jući zamisao o pokretanju studija novinarstva... Poja-

vio se u godinama tijekom kojih su zaposlene stotine 

mladih znanstvenika, u času kad je Kampus posta-

jao sve značajniji gradski kvart, usudio bih se reći: 

intelektualno srce Grada. Sve to je trebalo prenijeti 

javnosti. To je bila naša želja i obveza. Želja da javno-

sti pokažemo što sve Sveučilište ima, što se na njemu 

događa, kako se razvija i kamo stremi, a obveza da 

porezni obveznici znaju u što se troši njihov novac.

Universitas je na neki način bio dopuna javnim gla-

silima koja u oskudici s prostorom, ali i zbog žurnali-

stičkih interesa, nisu uvijek stizali prenijeti sve ono 

što bi moglo zanimati javnost, i akademsku i širu jav-

nost. U dobroj mjeri zahvaljujući Universitasu, Sve-

učilište je, osim što je po svojim obrazovnim i znan-

stvenim dosezima postalo poznato i visoko rangira-

no u svijetu, konačno postalo poznato i u Gradu. Na 

tome od srca zahvaljujem i čestitam ovaj mali veliki 

jubilej i glavnom uredniku i njegovoj ekipi, s čvrstim 

uvjerenjem da će ovakvih jubileja biti i u budućnosti.
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Ivan Pavić, rektor
Lokalni izbori su uvijek prilika da se šira javnost zaintere-

sira i uključi u kritičku raspravu o  stanju i perspektivama svih 
najvažnijih gradskih resursa, pa i Sveučilišta. Kako Sveučilište 
nije samo gradska, nego i regionalna i nacionalna institucija, 
kritička rasprava o Sveučilištu pomaže širem sagledavanju stan-
ja i perspektiva samoga Splita. Za takvu raspravu danas posto-
je sve pretpostavke, tim prije što se u ovim izborima angažirao 
značajan broj vrlo uglednih djelatnika Sveučilišta, što su pitanja 
znanosti i visokog obrazovanja u izbornim programima zauzela 
značajnije mjesto nego ikad. Sad je  to utoliko važnije ukoliko je 
naše Sveučilište pred novom razvojnom etapom budući da se u 
prostorno tehničkom i programskom smislu, te u pogledu bro-
ja studenata ovo Sveučilište približilo granicama svoga rasta.  
Nažalost, ni u izborno vrijeme  mediji nisu dovoljno zainteresir-

ani za važne teme, pogotovo kad su komplicirane poput znanosti i 
visokoškolskog obrazovanja, pa ih ili preskaču, ili što je puno gore, 
‘odrade’ radikalno kritički, ali nedopustivo površno. 

Kampus - nasušna potreba
 Izvrstan primjer takve vrste „kritičnosti“ je izjava koja se 

u Slobodnoj mogla pročitati 16.05. a koja glasi doslovno ovako: 
„Sveučilište nije u funkciji Grada. Kampus ne funkcionira. Na 
krivom je mjestu i bilo bi puno pametnije da se 850 milijuna kuna 
uložilo u ljude i u projekte, a ne u zgrade“. Navodnog autora ove 
izjave ne imenujem, jer ne vjerujem da bi jedna ozbiljna osoba mo-
gla tako što reći. No ta je izjava javna stvar koju se ne usuđujem 
prešutjeti. Istina je da smo u izgradnju kampusa uložili značajan 
novac. To je bio rezultat nužde da se poboljšaju uvjeti rada naših 
fakulteta koji su djelovali u vrlo skučenim i neuvjetnim prostori-

ma. To je bilo neizbježno osobito zbog toga što je tijekom posljedn-
jih deset godina više nego utrostručen broj studenata. Osim toga, 
bez novih zgrada ne bi bilo ni novih fakulteta poput Filozofskog, 
ni novih studija poput Stomatologije, Farmacije, Arhitekture, 
Geodezije...

Broj nastavnika udvostručen
Osobito je opasna višekratna isticana tvrdnja, ponovljena 

i ovdje, kako se nije ulagalo u ljude. To je apsolutno netočno: 
Sveučilište u Splitu u posljednjih je deset godina više nego 
udvostručilo broj znanstveno-nastavnog osoblja i u tu je svrhu 
izdvojeno više od milijardu kuna. Stoga treba reći da ovako 
paušalne kritike nisu samo u sukobu sa istinom, nego i da vrlo oz-
biljno ugrožavaju traženje rješenja za probleme koje nova razvoj-
na etapa Sveučilišta donosi – a čije je težište na borbi za kvalitetu 
znanstvenog i nastavnog rada, efikasniji studij, međunarodnu 
prepoznatljivost Sveučilišta i ozbiljniji odnos lokalne samou-
prave prema Sveučilištu koje je uz kulturnu baštinu i prirodne 
ljepote najvažniji razvojni resurs Grada i regije. 

Ulaganja i u zgrade i u programe, ali najviše u ljude

Cambridge
Split

oxford

Sveučilište u Splitu

NATJEČAJ zA upis sTudENATA
u i. godinu preddiplomskog sveučilišnog, integriranog preddiplomskog i diplomskog 

sveučilišnog te stručnog studija u akademskoj godini 2013./2014.
stranice 10 -15
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 STR. 5,6-7

40Sveučilišta u Splitu
godina

Sažeci programa dvojice kandidata za rektora

Samo desetak godina nakon rasprava o 

projektu AFCO koji je svim građanima Spli-

ta ponudio da se zaposle kao konobari, više 

od 12 posto splitskog stanovništva čine stu-

denti. U jednom je jedinom danu promovira-

no 110 vlastitih doktora znanosti. Sveučilište 

u Splitu rangirano je kao najbolje u regiji... 

Što se to s ovim vražjim otokom zbiva? Uoči 

40. obljetnice osnivanja Sveučilišta u Splitu, 

koja će svečano biti obilježena 5. lipnja, bilo 

bi dobro barem raščistiti jesu li te promjene 

s božje, ili s vražje strane!

Temelji
No ma s koje da strane te promjene stižu, 

nisu bez temelja. Za Grad koji je nastao osob-

nom voljom jednog od najmoćnijih careva, i 

nije neko čudo da se, bez obzira na većinski 

jadne prilike, oduvijek osjećao pozvanim za 

ono najviše. Splićanin Marko Marulić bio 

je jedan od moralnih čelnika Europe… Pr-

vu akademsku instituciju u Splitu zasnovao 

je još pred 200 godina Napoleonov maršal... 

Ne treba zaboraviti da je Split grad u kome 

je otvorena prva visokoškolska institucija u 

oslobođenoj Europi – Pedagoška akademija 

iz ožujka 1945. U međuvremenu, Sveučilište 

u Splitu po svim je bitnim pokazateljima sti-

glo do ruba gornjih granica svoga kvantita-

tivnog rasta: i brojem studija, i brojem stude-

nata, i brojem nastavnika, i prostorom kojim 

raspolaže. Tako se, 40. godina nakon osniva-

nja, Sveučilište u Splitu nalazi pred novim 

razvojnim ciklusom kojim će dominirati pi-

tanje kvalitete.

Pavićevih 12
Nije slučajno da je javnu odbijenicu onom 

AFCO-u s početka teksta uputio upravo je-

dan od sveučilišnih profesora-gradonačelni-

ka, Slobodan Beroš sa FESB-a, fakulteta po 

mnogo čemu najvažnijeg u dosadašnjoj po-

vijesti Sveučilišta u Splitu. No činjenica da 

je Sveučilište u Splitu postalo najvažnijom, 

najvrjednijom i najperspektivnijom split-

skom tvornicom, ostat će neraskidivo veza-

na uz ime profesora s Ekonomskog fakulteta, 

Ivana Pavića. Pod njegovim je dvanaestogo-

dišnjim vodstvom Sveučilište u Splitu dobi-

lo jasne prostorne, programske, kadrovske i 

funkcionalne konture. Izgradnja Kampusa 

građevinarski je usporediva samo s objekti-

ma Mediteranskih igara. A programsko ši-

renje studijske ponude u Pavićevo doba vi-

šestruko nadmašuje značaj ne samo prošlih 

Mediteranskih, nego bilo kojih budućih iga-

ra u Splitu. Kao argument dovoljno je nave-

sti Filozofski fakultet. Sveučilišna knjižnica 

i Studentski dom pak, okosnice su funkcio-

nalne cjelovitosti Sveučilišta. A tisuću novih 

djelatnika, u golemoj većini mladih, zalog su 

budućnosti. Da je lavovski dio tog posla obav-

ljen upravo u Pavićevih 12 rektorskih godina, 

to bi u ovoj prilici bilo nepristojno prešutjeti. 

Utoliko prije ukoliko se glavna crta rektor-

skog Pavićeva vodstva sastojala upravo u to-

me što je svakome ostavljao mogućnost da 

misli - ‘za ovo sam zaslužan ja, a ne Pavić’…

Perspektive
Dakle, ‘s božje ili s vražje’? Ako je jedan 

vodio tako da se vidi kako su zaslužni mno-

gi, teško da je tu o nekoj nečistoj sili riječ. U 

toj se stvari valja nadati kontinuitetu i na-

kon izbora novog rektora. Olako podliježe-

mo nevjerici. No tko god se udubi u pažlji-

vije čitanje shvatit će da oba kandidata žele 

Split gurnuti među svjetske vrhove. Ovako 

visoko postavljeni ciljevi do jučer bi crno-

humorno zvučali, poput one inicijative da 

se Split kandidira za Olimpijadu… Hoću re-

ći: bez obzira što novi ljudi uvijek kreću s 

uvjerenjem da su najvažniji zadaci tek pred 

nama, ne samo Kampus, programi, ljudi… 

nego već sam način na koji se danas gleda 

na budućnost, govori kolike su se promjene 

na Sveučilištu i u Gradu već dogodile.   

  duško čizmić-marović

Rođendanska zdravica
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Rektorski zbor  
Republike Hrvatske

objavljuje da su javna sveučilišta u Republici Hrvatskoj,  
u skladu sa člankom 77. Zakona o znanstvenoj djelatnosti  

i visokom obrazovanju objavila
 

NATJEČAJE ZA UPIS STUDENATA  
U PRVU GODINU PREDDIPLOMSKIH,

INTEGRIRANIH PREDDIPLOMSKIH  
I DIPLOMSKIH TE  

PREDDIPLOMSKIH STRUČNIH STUDIJA
U AKADEMSKOJ GODINI  

2015./2016.
 

na mrežnim stranicama:
 

Rektorskog zbora  
Republike Hrvatske:  

www.rektorski-zbor.hr

Sveučilišta u Zagrebu: 
www.unizg.hr

Sveučilišta u Rijeci: 
www.uniri.hr

Sveučilišta u Splitu: 
www.unist.hr

Sveučilišta Josipa Jurja  
Strossmayera u Osijeku: 

www.unios.hr

Sveučilišta u Zadru: 
www.unizd.hr

Sveučilišta u Dubrovniku: 
www.unidu.hr

Sveučilišta Jurja Dobrile u Puli: 
www.unipu.hr

Počasni doktorat Sveučilišta u Splitu 

Josephu Stiglitzu
Joseph E. Stiglitz je jedan od utemeljitelja 

nove znanstvene discipline u polju ekonomije, 
tzv. ekonomike informacija (Economics 

of Information), zasnovane na novim 
konceptima negativne selekcije (adverse 

selection) i moralnog rizika (moral 
hazard). Posebno je poznat brojnim 

studentima ekonomije po svojim 
izvrsnim udžbenicima, kao i 

znanstvenoj i stručnoj javnosti 
po brojnim knjigama. Član 

je niza drugih svjetski 
priznatih institucija, te 

nositelj preko 40 počasnih 
doktorata sveučilišta 

iz svih dijelova svijeta. 
Dobitnik je Nobelove 

nagrade za ekonomiju 
2001. godine, koju dijeli 
zajedno s M. Spenceom 

i G. Akerloffom, a 
koju je zaslužio je 

prvenstveno svojim 
istraživanjima 

usmjerenim na 
proučavanje 
asimetričnih 
informacija i 

njihova utjecaja 
na gospodarstvo i 

razvoj.
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milijardi eura 
programu 
Europske unije
Obzor 2020
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hrvatske sveučilišne novine

Za pozitivnu diskriminaciju  

regionalnih sveučilišta 

Šimun Anđelinović, rektor

Moj nedvosmisleni zahtjev da Sveučilište u Splitu dobije veći 

dio proračunskog novca nego do sada, u upućenijim je krugo-

vima naišao na uvažavanje, ali široj javnosti, u kroničnom ne-

dostatku pravih informacija, kao javni dužnosnik nesumnjivo 

dugujem dodatno objašnjenje.

Odgovornost za razvoj 
Kao i uvijek, ključan je kontekst. A kontekst je ovdje razvoj 

regije, odnosno obveza Sveučilišta u Splitu da za taj razvoj pre-

uzme svoj dio odgovornosti. Današnje okolnosti bitno povećane 

moći znanja traže da Sveučilište preuzme lidersku ulogu. Na-

ravno, ne radi se samo o Sveučilištu u Splitu. Što bi danas bilo 

od Kvarnera, a što od Slavonije da nije Riječkog i Osječkog sve-

učilišta? Politika decentralizacije visokog obrazovanja najbolje 

je što se Hrvatskoj u posljednjih pedeset godina dogodilo. Više 

su ova tri regionalna Sveučilišta učinila za očuvanje hrvatske 

periferije, nego sve druge javne politike zajedno.Taj proces de-

centralizacije najvišeg obrazovanja mora se nastaviti jer se bez 

toga ne može nastaviti proces razvojnog ujednačavanja hrvat-

skog centra i periferije. A ako se taj razvoj ne ujednači, Hrvatska 

će doći u puno veću pogibelj nego u Domovinskom ratu. Ako je 

ikada bilo opasno zaboraviti na to, to je opasno danas, u krizi čiji 

se kraj još ne da sagledati. Zato zahtjev za više sredstava Sveu-

čilištu u Splitu nije ni sebična nenavidnost prema većima i/ili 

uspješnijima, ni štrajkaška ucjena uprave koja ne zna što raditi.

Otvaranje Sveučilišta u Splitu
Da je tome tako pokazujemo poduzimanjem odlučnih kora-

ka da se Sveučilište u Splitu otvori i prema vani i prema unu-

tra. Prema vani na dva načina. S jedne strane prema lokalnoj 

i regionalnoj sredini i prema gospodarstvu, a radi sinergije ra-

zvojnih potreba i razvojne pameti, kulture i turizma, stručno-

praktičnog iskustva gospodarstvenika i znanstveno-pedagoš-

kih obaveza sveučilišta. S druge se strane Sveučilište u Splitu 

otvara svim drugim hrvatskim sveučilištima, osobito Zagre-

bačkom, i to ne protokolarno, nego radno, zajedničkim projek-

tima okrenutim vrlo praktičnim zadacima danas, i urgentnim 

pitanjima budućnosti. Sve se to jasno vidi i na stranicama ovoga 

broja Universitasa. A prema unutra se otvaramo zajedničkom 

korištenju svih potencijala naših sastavnica, pravnoj regula-

ciji novih odnosa s okruženjem, i što je vjerojatno najvažnije, 

najviše se otvaramo prema vlastitim studentima. Prema oni-

ma koji su nam povjereni na brigu otvaramo se na način koji 

je najvažniji i za njih, i za roditelje, i za društvo – sustavno ih 

osposobljavajući da nakon diplome posao ne čekaju nego da ga 

stvaraju. U tom kontekstu je očito da zahtjev za više državnoga 

novca, prvo nije izraz nesnalaženja, i drugo, da će veći novac 

višestruko biti vraćen društvu i državi.

Na ljutu ranu…
Danas 95% proračunskih sredstava u visokom obrazovanju 

odlazi na plaće. A od sredstava što ih država daje po glavi stu-

denta, najviše profitiraju fakulteti s velikim brojem studenata 

na malom broju studijskih usmjerenja jer je trošak nastave nji-

ma puno manji nego drugima. Dakle, po obje stavke profitiraju 

najveći. Programski ugovori dobro su zamišljeni jer tendencij-

ski više sredstava osiguravaju onima s manje nastavnoga ka-

dra. U normalnoj bi situaciji to bio dovoljan lijek za prevladava-

nje relativnog zaostajanja “perifernih” sveučilišta. No situacija 

je daleko od normalne, i instrumenti koje nude programski ugo-

vori to će relativno zaostajanje samo povećati. Naravno da nitko 

pametan ne pledira za smanjenje sredstava bilo kome, posebno 

ne Zagrebačkom sveučilištu čije bi nas urušavanje sve povu-

klo u ponor. Ali manjim sveučilištima država mora dati ruku!

Zahtjev Vladi 
No za pozitivnu diskriminaciju nas manjih nije dovoljno ra-

zumijevanje našeg Ministarstva i ministra koje ni u ovoj stvari 

nije izostalo. Nije slučajno da je Rektorski zbor od premijera tra-

žio da Vlada izuzme sveučilišta od zabrane zapošljavanja. Niti je 

obrazovanje potrošnja, niti sveučilišta broj svojih radnika mogu 

usklađivati sa svojom dobiti i politikom štednje. Sveučilišta mo-

raju povećati vlastite prihode, ali Split za to treba više a ne manje 

državnog novca – koji mu i po objektivnim kriterijima pripada.

Boris Jokić o 
kurikularnoj 
reformi

Ivo Družić: visoko 
obrazovanje i 
razvojne potrebe
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Split - Zagreb: Projekt 
postakademskog 
samozapošljavanja 
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Zvonko Kusić, predsjednik HAZU:

 

“Strossmayer se vodio tezom da će Hrva-

ti samo znanošću, obrazovanjem i kulturom 

postići ravnopravan status s ostalim narodi-

ma. Osnivanjem Akademije, modernog Sve-

učilišta u Zagrebu i Strossmayerove galerije 

starih majstora Strossmayer je vizionarski 

pomaknuo Hrvatsku prema Europi”

uz 200. godišnjicu Strossmayererova rođenja
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Novi studentski
dom

dan kad je na Kampusu otvoren novi Studentski dom,  28. svib-
nja, značajan je datum u povijesti Splitskog sveučilišta. Zdan-
je teško 140 milijuna kuna ne sadrži samo 615 novih kreveta za 
splitske studente, nego i novu sportsku dvoranu, brojne učionice, 
restoran, kuhinju te sve prostore potrebne za uspješan rad Stu-
dentskog centra. Premda 615 novih postelja ne može zadovoljiti 
smještajne potrebe 25.000 splitskih studenata, novi Dom bitno 
poboljšava standard studiranja u Splitu. Od osobita je značaja 
50 soba namijenjenih gostujućim nastavnicima što našem 
Sveučilištu omogućuje širu i intenzivniju međunarodnu surad-
nju. Prepoznavajući značaj ovog događaja, Dom je otvorio mini-
star Željko Jovanović. 
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na Kampusu
28. svibnja

2013.
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40
…U ovih je 40 godina naše Sveučilište prešlo 

put od svojevrsne pomoćne službe za industrijal-

izaciju Splita i Dalmacije do visokoškolske insti-

tucije osposobljene da postane pokretač i nositelj 

gospodarskog i društvenog razvoja.

Povijesni put
Iz Dalmacije su stoljećima iseljavali ne sa-

mo oni gladni kruha, nego i oni gladni znan-

ja. A to kontinuirano iseljavanje najsposobni-

jih jako je usporavalo svaki razvoj. Zato i jest 

toliko važna uloga splitske Pedagoške aka-

demije, prve visokoškolske institucije u drugoj 

Jugoslaviji. No, potrebe za industrijalizaci-

jom i decentralizacijom već početkom 60-ih 

vode osnivanju fakulteta na kojima će stasati 

cijelo naše Sveučilište - Kemijsko-tehnološkog, 

FESB-a, Prava i Ekonomije. Da se radilo o 

promišljenom razvoju govori i činjenica da je 

već 1960. osnovan i Studentski centar. U jeku 

toga obećavajućeg razvojnog ozračja 1974. go-

dine je osnovano i samo Sveučilište. Tijekom 

80-ih Sveučilište nije povećavalo broj sastavni-

ca, ali je snažilo i kadrovski i materijalno i pro-

storno. U 90-im će, usprkos vrlo nepovoljnim 

društvenim prilikama, naše Sveučilište započeti 

svoj najintenzivniji razvojni ciklus. Najava ras-

ta bilo je osamostaljenje splitskog Medicinskog 

fakulteta 1997. godine te integriranje KBF-a u 

Sveučilište u Splitu 1999. godine. Toj akademski 

organiziranoj brizi za zdravlje tijela i duše 2005. 

godine pridružuje se Filozofski fakultet pozvan 

brinuti se za zdravlje i slobodu uma.

Novi Kampus, novi programi i novi ljudi
Preuzimajući rektorsku dužnost 2002., os-

novna ideja kojom sam se rukovodio i ishodište 

svih mojih procjena i odluka bilo je uvjerenje 

da istovremeno treba razvijati sve tri temeljne 

pretpostavke sveučilišnog života: prostore 

za znanstveni i nastavni rad, studijske pro-

grame, i znanstveno-nastavni kadar. Najveći 

projekt Sveučilišta u Splitu bio je, i još će neko 

vrijeme biti, izgradnja sveučilišnog Kampu-

sa. Uz zgrade pojedinih fakulteta od osobita je 

značaja bilo dovršiti Sveučilišnu knjižnicu i 

Studentski dom kao zalog unaprjeđenja studi-

jskog standarda i širenja međunarodne razm-

jene studenata i nastavnika. No ništa manje 

upravljačke energije nismo odvojili za pokretan-

je novih studijskih programa - od arhitekture, 

stomatologije, farmacije i geodezije do toliko spo-

minjanog Filozofskog fakulteta. A ono u što je 

uloženo najviše energije i novca - zapošljavanje 

i osposobljavanje novog znanstveno-nastavnog 

kadra - u javnosti je prošlo gotovo nezapaženo. 

Skoro 1000 novoprimljenih temelj su kvalitete 

obrazovanja i znanstvenog istraživanja i osno-

va kadrovske obnove, jer je realno očekivati da 

svaki od njih odgoji poneko novo lice od kojih 

će vjerojatno mnogi nadmašiti i svoje mentore. 

Tako je Sveučilište u Splitu tijekom ovih 40 go-

dina izraslo u snažnu znanstvenu i obrazovnu 

visokoškolsku instituciju koja danas u svome 

sastavu ima 12 fakulteta i četiri sveučilišna 

studijska odjela; na kojoj je diplomiralo više od 

40 tisuća studenata, a doktorat znanosti steklo 

670 kandidata.

Nikad više provincija
Dakle, dobro smo znali i kamo idemo i što 

radimo. Stoga smo i uspjeli približiti naše 

Sveučilište gornjim granicama njegova kvan-

titativnog rasta po prostoru, po širini studi-

jskih programa i po broju djelatnika i studena-

ta. No u tome su nam pomogli mnogi. Počevši 

od gradonačelnika prof. Ivana Škarića, koji je 

postavio kamen temeljac zgrade Ekonomsk-

og fakulteta, zgrade s kojom se počeo događati 

Kampus. Sa Slobodanom Berošem uređivali 

smo odnose oko zemljišta, Miroslav Buličić po-

mogao je da naši mladi znanstveni novaci i asis-

tenti dođu do prvih stanova. Plodna suradnja se 

nastavila s pok. Zvonimirom Puljićem, Ivanom 

Kuretom i Željkom Kerumom, a s aktualnim bi 

gradonačelnikom, Ivom Baldasarom, suradnja 

na korist Sveučilišta i Grada mogla dobiti novi 

zamah. Ne manje intenzivno od početka moga 

mandata surađivao sam sa županom splitsko-

dalmatinskim, Antom Sanaderom, te s aktual-

nim županom Zlatkom Ževrnjom. Zahvaljujem 

svoj četvorici ministara od Hrvoja Kraljevića 

preko Gvozdena Flege, Dragana Primorca do 

Željka Jovanovića.

Bez pomoći i razumijevanja svih naših vla-

da, koje su bile itekako svjesne uloge i značenja 

Sveučilišta u Splitu za nacionalnu politiku, 

teško bismo postigli ove rezultate. Na pose-

ban način želim zahvaliti dvojici predsjedni-

ka Republike, gospodinu Stjepanu Mesiću i Ivi 

Josipoviću. Veliko hvala i medijima, posebno 

našem Universitasu i Slobodnoj Dalmaciji, koji 

su širili glas da naša djeca danas mogu studirati 

u vlastitu gradu gdje se sigurnije raste, a da ne 

zaglibe u provinciji. Tako su stihovi Tonča Pe-

trasova Marovića, uklesani pod zastavu našega 

Grada, ‘ne treba nikamo ići, nigdje drugdje 

tražiti, što jest i tu je’, dobili novi smisao.
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hrvatski sveučilišni list

Značaj usvojenih promjena 

Statuta Sveučilišta u Splitu

Piše: Duško Čizmić-Marović
Statut jednoga sveučilišta nije pretjerano uspoređivati 

s Ustavom jedne države. Naprotiv, čini se da je suvremenim 

sveučilištima preostalo više autonomije nego većini država 

suvereniteta, pa bi ta poredba mogla skliznuti u korist Statuta. 

Naravno, time se nameće i usporedba između proceduralnih 

komplikacija koje podjednako prate i ustavne i sveučilišno-

statutarne promjene.

Otvaranje prema vani i unutra

Zato Sveučilištu u Splitu služi na čast da je vrlo sadržajne 

promjene svoga Statuta provelo u vrlo kratkom vremenu u vrlo 

demokratskom ozračju. No do zadnjeg se časa neupućenima 

činilo ne samo da ćemo se promjena načekati, nego i da bi ra-

zlike u stavovima o tome koje su promjene uopće poželjne, 

mogle prerasti u blokirajuće sukobe. S jedne se strane novoj 

Upravi Sveučilišta žurilo da predloži promjene bez kojih ni-

je moguća provedba Programa na kojem je nova Uprava i iz-

abrana. Sadržajno, radilo se o potrebi da se Sveučilište otvori 

i prema vani, i prema unutra. Prema vani, kako bi u krug svo-

jih aktivnosti uvuklo dionike važne za preuzimanje liderske 

uloge u razvoju vlastitoga okruženja. A prema unutra kako bi 

se praktičnim mjerama funkcionalne integracije – ni na koji 

način ne dovodeći u pitanje fakultetsku autonomiju! – optimal-

no koristili svi resursi što u ovako kriznim okolnostima postaje 

pitanje golog preživljavanja.

Potreba reprezentativnijeg sastava Senata

S druge je strane bio interes i onih najvećih, i onih najs-

tarijih sastavnica – poput Ekonomije, FESB-a, PMF-a, FF-a… 

– da se njihov utjecaj u Senatu uskladi s njihovom veličinom 

i značajem, kako radi mogućnosti njihova utjecaja na razvo-

jne odluke, tako i zbog privrženosti načelima demokratskog 

odlučivanja. Takvi, posve legitimni interesi, na stol su stavili 

potrebu promjene strukture Senata. I ne prvi put jer je ta tema 

u doba rektora Pavića ne jednom načeta. A kud bolje prilike da 

se to stavi na dnevni red u trenutku prvih ozbiljnih promjena 

Statuta nakon dužega vremena. No koliko je lakše te zahtjeve 

razumjeti nego provesti! Jer samo su dva načina: povećati Sen-

at kako bi veći dobili veći broj ‘zastupnika’, ili ga smanjiti tako 

da manji – i sa stajališta uže sveučilišnih interesa najmanje 

važni, poput Studentskog centra, Sveučilišne knjižnice ili Stu-

dentskog zbora - dobiju manje svojih predstavnika. No već je na 

prvi pogled vidljivo da bi i jedna i druga solucija mogle uroditi 

opasnim posljedicama, poput obespravljivanja nekih ili bloki-

ranja svih, beskrajnim raspravama, itd.

Potreba konsenzusa o optimalnim promjenama 

Čini se da se do konsenzualnih rješenja došlo upravo sto-

ga što su razlike o prioritetima, o konkretnim solucijama i o 

procedurama, i na fakultetskim vijećima, i na sveučilišnim 

radnim tijelima, i na Senatu iznošene bez zazora, i u pravilu 

vrlo argumentirano. Tako je Senat samo nekoliko mjeseci na-

kon izbora nove Uprave, usvojio i statutarne promjene koje no-

voj Upravi omogućuju provedbu vlastitog programa i na taj ju 

način čine odgovornom za izvršenje obećanoga. Spomenimo 

ovdje samo ključne novousvojene promjene koje omogućuju i 

stvaranje nastavnih baza i praktične korake funkcionalne in-

tegracije. Istovremeno je u Statut unesen jedan novi institut od 

dalekosežnog značaja – Vijeće za strateško planiranje. Vijeće je 

savjetodavno tijelo koje “čine svi redoviti profesori i profesori 

visoke škole koji su u radnom odnosu na Sveučilištu, a razma-

tra važna strateška pitanja iz nadležnosti Senata” Dakle, Vijeće 

će pridonijeti bitno većem angažmanu redovnih profesora, da-

kle upravo onih koji imaju najviše znanja i iskustva, a kojima 

se sada stavlja u zadaću raspravljati o svim bitnim pitanjima 

života i rada Sveučilišta u Splitu.

Zrelost fakulteta i Senata 

Nema sumnje da će takvo tijelo svojim prijedlozima bitno 

pomoći u pronalaženju i provedbi optimalne funkcije Senata, 

a posljedično i u pronalaženju svima poželjne njegove struk-

ture. Tako su Senat i Uprava Sveučilišta u Splitu pokazali, 

ne prvi put, svoju zrelost.

Heri Bezić o 
akademskom 
poduzetništvu
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Ministar znanosti, obrazovanja i sporta prof. dr. sc. Vedran Mornar posjetio je Sveučilište u Splitu gdje ga je primio rektor prof. 
dr. sc. Šimun Anđelinović, s prorektorima prof. dr. sc. Rosandom Mulić, prof. dr. sc. Markom Rosićem i prof. dr. sc. Alenom 
Soldom. Tom prigodom razgovarali su o gorućim problemima na Sveučilištu u Splitu: o zgradi triju fakulteta, kadrovskim i 
prostornim problemima kao i budućim zajedničkim projektima.

U sklopu studentskog doma Dr. Franje Tuđmana 
u sveučilišnom Kampusu Studentski centar Split 
svojim je studentima 12. ožujka otvorio vrata 
SCSTORE-a –’našeg malog dućana’, trgovine 
prilagođene studentskim potrebama. Više 
od 600 studenata smještenih u studentskom 
domu splitskog sveučilišnog Kampusa te svi 
studenti koji pohađaju fakultete u sklopu 
Kampusa, na dohvat ruke sada imaju trgovinu 
opremljenu prehrambenim artiklima, higijenskim 
potrepštinama i osnovnim školskim priborom. 
U SCSTORE-u studentima je na usluzi osoblje 
Studentskog centra, a cijena proizvoda je 
prilagođena ograničenim studentskim budžetima. 
SCSTORE je otvoren od ponedjeljka do subote i 
to u radnom vremenu od 7 do 21 sati. Otvaranjem 
SCSTORE-a zaokružena je cjelokupna ponuda 
prilagođena studentima te je dodatno poboljšana 
kvaliteta studentskog života u Kampusu.

Studenti Sveučilišta u Splitu od srijede imaju 
novo mjesto za druženje - kafić „Tinel“, koji je 
otvoren u okviru Studentskog doma dr. Franje 
Tuđmana u sveučilišnom kampusu. Riječ je o 
investiciji Studentskog centra vrijednoj milijun i 
dvjesto tisuća kuna. Studentski kafić su svečano 
otvorili prof. dr. sc. Ružica Beljo-Lučić, pomoćnica 
ministra znanosti, obrazovanja i sporta, prof. 
dr. sc. Šimun Anđelinović, rektor Sveučilišta u 
Splitu, i Gordana Raos, ravnateljica Studentskog 
centra u Splitu. Ravnateljica Raos je u prigodi 
otvaranja „Tinela“ kazala kako će ovaj prostor 
do otvaranja menze u studentskom domu služiti 
kao mjesto okupljanja i okrepe studenata te 
kako je u potpunosti financiran sredstvima 
Studentskog centra. Pomoćnica ministra Beljo-
Lučić je iskazala zadovoljstvo što je Studentski 
centar u Splitu pokazao veliku brigu prema 
svojim studentima, naročito onima koji žive u 
kampusu u domu. Rektor Anđelinović je pohvalio 
zalaganje Studentskog centra koji kontinuirano 
radi na podizanju studentskog standarda te je 
izrazio nadu da će se uz pomoć Ministarstva i 
nekih udruženja uspjeti naći rješenje za otvaranje 
studentske menze. 
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L
ist čiji stoti broj držite u 

rukama od svojih poče-

taka želi biti glasnik aka-

demske zajednice, izvući 

“na svjetlo dana” djelatnosti ko-

je najviše definiraju ulogu sve-

učilišta u društvu – nastavnu i 

znanstvenu. Preuzevši prije ne-

što više od godinu dana uređi-

vanje lista, cilj mi je bio takvu 

težnju još ojačati, jer naša sveu-

čilišta – kao našim nakladnici-

ma ipak najviše pažnje posveću-

jemo onima u Splitu i Zagrebu 

– zavrjeđuju veću pažnju nego 

je u javnosti uživaju. Želja nam 

je da u sljedećih stotinu brojeva, 

a nadamo se i puno više, njihov 

glas u Universitasu bude još gla-

sniji i jasniji. Da njime progovori 

svaki student, svaki nastavnik, 

svaki znanstvenik koji studira 

i radi na nekom od sveučilišta. 

Cilj nam je promovirati svaki 

znanstveni iskorak, razvojni 

projekt, doprinos sveučilišne 

pameti zajednici, svako pribli-

žavanje sveučilišta svijetu i svi-

jeta sveučilištima. Nadam se da 

smo u tome dosad bar djelomič-

no uspjeli, a jamčim da ćemo u 

budućnosti učiniti sve da izbri-

šemo riječ “djelomično”.

Ponekad se činilo da je taj 

naš glas previše instituciona-

lan, da se više govori o upravlja-

nju nego o kreiranju. No svako 

uspješno sveučilište stvara se (i) 

uspješnim upravljanjem. Osim 

toga, hrvatsko visoko školstvo 

opterećeno je s previše proble-

ma da bismo se sasvim mogli 

posvetiti ugodnim stranama 

sveučilišnog i znanstvenog ži-

vota. Zbog toga je zadaća Uni-

versitasa i da potiče komuni-

kaciju među svim dionicima 

“umiješanim” u visoko obrazo-

vanje, dijalog kojim ćemo doći 

do onoga što je svima cilj: druš-

tvo koje će poticati znanje, i 

društvo pokretano znanjem. 

Uostalom, sama činjenica da 

ćemo uskoro obilježiti i prvih 30 

brojeva nastalih kao zajednički 

medijski projekt dvaju najvećih 

hrvatskih sveučilišta govori da 

nam je do suradnje stalo, i da će-

mo na njoj inzistirati i kad neka 

“druga strana” ignorira otvore-

na vrata.

Piše ivica Profaca

Glas 
znanja

Slobodna Dalmacija
prosinac 2016. nasLovnica.1
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Filozofski se vraća u 
institucionalne vode
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Split ne može bez 
Sveučilišta, ni 
Sveučilište bez Splita
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Z
ajednička sjednica splitskoga Grad-

skog vijeća i Senata Sveučilišta u 

Splitu, bez obzira na povremene po-

lemičke tonove, protekla je u zna-

ku riječi koje je na samome početku izgo-

vorio rektor prof. Šimun Anđelinović: Split 

ne može bez Sveučilišta, ni Sveučilište bez 

Splita. Svi su govornici iz redova gradskih 

vijećnika isticali važnost najveće visokoš-

kolske ustanove u Dalmaciji za grad i cije-

lu regiju, i potrebu za boljom suradnjom, 

ali isto tako i da se odnosi među dvjema 

institucijama urede kako bi se izbjegli do-

sadašnji nesporazumi poput spora oko ko-

munalnog doprinosa ili imovinskopravnih 

pitanja. U ovom trenutku najvažnije je da 

je sjednica uopće i održana, jer predstavlja 

važan korak u uspostavi suradnje Grada i 

Sveučilišta na dobrobit lokalne zajednice.

B
ez obzira na zvučne i dramatične naja-

ve, najnovija “runda” događanja oko 

Filozofskog fakulteta Sveučilišta u Za-

grebu ukazuje na moguće institucio-

nalnije rješavanje prijepora koji su umnogo-

me paralizirali rad na toj sastavnici. Održani 

su konačno uspješno izbori za Studentski zbor, 

sada se čeka imenovanje predstavnika Zbora 

u Fakultetsko vijeće, nakon čega će - vjerojat-

no u siječnju - obnašatelj dužnosti dekana prof. 

Željko Holjevac sazvati sjednicu toga tijela na 

kojoj će se pokrenuti procedura izbora novog 

dekana.

nastavak na STR. 2

Rektorske novogodišnje čestitke

Prof. Damir Boras,  
rektor Sveučilišta u Zagrebu 
Blagdani Božića i Nove godine pozivaju da buduć-
nost svih nas temeljimo na najvišim vrijednostima isti-
noljublja, dobrote i ljepote, slobode, tolerancije, 
nenasilja i ljubavi ali i obiteljskih vrijednosti. Glavna je društvena i vlastita za-
daća akademske zajednice da upravo na takvim vrijednostima gradi, promiče 
i čuva najviše kriterije društvenoga djelovanja. Sveučilište u Zagrebu, kao 
najstarija i najveća nacionalna akademska i znanstvena institucija, s najvećim 
ljudskim i materijalnim resursima, u tome ima i najveću odgovornost. Uspjeh 
u osiguranju ostanka na Sveučilištu svih mladih znanstvenih novaka te među-
narodna priznanja u protekloj godini dat će poticaj Sveučilištu u Zagrebu da, 
predvodeći u zajedništvu sva hrvatska javna sveučilišta, uz očekivanu potporu 
hrvatske države, dade prepoznatljivi doprinos održivom razvoju Hrvatske. 
Svim članovima akademske zajednice, svim građanima Republike Hrvatske i 
Europske unije, upućujem blagdanske čestitke uz tradicionalni akademski po-
zdrav Gaudeamus igitur!

Prof. Šimun Anđelinović,  
rektor Sveučilišta u Splitu

Božićno blagdansko vrijeme u sebi nosi poruke 
jedinstvene nade, radosnog zajedništva i prihvaće-

ne djelatne odgovornosti kako svakog pojedinca tako 
i čitavih društava. Upravo na tim zasadama počivaju temelji dje-

lovanja i akademske zajednice koja je pozvana da kroz edukaciju, znan-
stveno istraživanje, umjetničko stvaralaštvo i stručni rad, ne samo snažno 

promiče već i praktično u društvu ostvaruje te univerzalne vrijednosti. 
Hrvatsko društvo to od nas očekuje, a ja sam uvjeren kako je Splitsko sveu-
čilište, kao i Rektorski zbor kojim predsjedavam u ovoj akademskoj godini, 

spremno u nadolazećem razdoblju napraviti još veći iskorak kako bi nam 
zajednička budućnost bila u svakom pogledu bolja. Bolja na način da naš 

cjelokupan rad i djelovanje bude naporan, ustrajan i učinkovit, ali nadasve 
smislen i nikada odvojen od akademske čestitosti. U to ime svim studen-

tima, nastavnicima i djelatnicima želim čestit Božić i nazivam svima “na 
dobro Vam došlo Mlado lito”!

Slobodna Dalmacija
siječanj 2017. naslovnica.1
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Znanstvena  
strategija 
Sveučilišta u Splitu

Prof. Jerbić:  
S robotima će  
nam biti bolje

STR. 6-7

Ciceron opet 
progovorio 
hrvatski

STR. 24-25

god VIII.
broj 87.
30. siječnja
2017.
www.unist.hr

Stručne i sveučilišne 
diplome razdvojiti u HKO-u

STR. 29

‘Slučaj Barišić’ okončan je 2012.
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o
d b o r  z a 

e t i k u  u 

znanosti 

i visokom 

obrazovanju je svo-

jim posljednjim Mi-

šljenjem ponovno u 

javnosti razbudio 

“slučaj Barišić”, 

no Rektorski zbor 

je jasan: Odbor dje-

luje u neskladu sa 

zakonima i Usta-

vom, a cijeli slučaj 

je za akademsku 

zajednicu riješen 

još prije pet godi-

na izjašnjavanjem 

etičkih odbora na 

sveučilištima

 naStavak 
 na str. 3

n
ajvažnija točka ko-

jom se na četvrtoj 

sjednici bavio Rek-

torski zbor, i ujed-

no ona koja je izazvala naj-

življu raspravu, svakako je 

bilo predstavljanje Nacrta 

prijedloga izmjena i dopuna 

Zakona o hrvatskom kvali-

fikacijskom okviru. 

Predsjednik Zbora rektor 

Šimun Anđelinović rekao je 

da je tema u dnevni red uvr-

štena na zahtjev Ministar-

stva znanosti i obrazovanja, 

kako bi se našla najbolja rje-

šenja i zakon uputio u pro-

ceduru nakon što je dijelom 

osporen na Ustavnom sudu.

 
 naStavak na str 4-5.

Rektorski zbor:

Dodijeljene Državne 
nagrade za znanost
s

am kraj 2016. u Hrvatskom saboru obi-

lježen je dodjelom državnih nagrada 

za znanost, koje su laureatima uručili 

predsjednik Sabora, ujedno i predsjed-

nik Odbora za dodjelu nagrada Božo Petrov 

i ministar znanosti i obrazovanja prof. Pavo 

Barišić.

Državnom nagradom za znanost za 2015. go-

dinu nagrađeno je 29 znanstvenika, od kojih 

pet za životno djelo. Osim za životno djelo, po-

dijeljene su i godišnje nagrade za znanost, po-

tom za popularizaciju i promidžbu znanosti, 

te za znanstvene novake.

 naStavak na str. 16-17
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Šest kandidata  
za riječkog  
rektora

Matvejević: pola 
života posvećeno 
studentima

STR. 14-15

Splitsko sveučilište 
nagradilo  
najproduktivnije 

STR. 23

god VIII.
broj 88.
27. veljače
2017.
www.unist.hr

Prof. Vican: 
Ne možemo 
školstvo 
reformirati 
čarobnim 
štapićem

STR. 16-17

Sve stipendije 
u jednom 
web tanjuru

p
remijer Andrej Plenković imenovao je 

u veljači novo Posebno stručno povje-

renstvo za provedbu Strategije obrazo-

vanja, znanosti i tehnologije. Povjeren-

stvo je već održalo svoj prvi radni sastanak, a 

Universitas u razgovoru s predsjednicom, za-

darskom rektoricom prof. Dijanom Vican, ot-

kriva kojim smjerom će krenuti reforma obra-

zovnog sustava

 naStavak na Str. 10-11

Slučaj Ježić: 
Proglasili ga 
Ljubiteljem 
mudrosti 
pa otjerali u 
mirovinu
p

remda treba pozdraviti da je Fakultet-

sko vijeće konačno vratilo krizu uprav-

ljanja u institucionalne vode, sve odlu-

ke pale su u sjenu one o odbijanju za-

htjeva da se akademiku Mislavu Ježiću odobri 

produženje rada nakon 65. godine, unatoč jed-

noglasnim odlukama svih relevantnih tijela 

Odsjeka za indologiju i dalekoistočne studije

  naStavak na Str. 8-9
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 Nastavak Na str. 2-3
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Simpozij  
u slavu  
Tribidraga

FGAG Split: 
Zelena gradnja 
budućnosti

STR. 28

Nacionalno vijeće: 
Pravilnik o izboru u 
znanstvena zvanja 

STR. 13

god VIII.
broj 89.
27. ožujka
2017.
www.unist.hr

Prof. Tonći 
Lazibat: 
Sveučilišni i 
stručni studiji 
ne mogu se 
izjednačavati!

STR. 4-5

Split i Technion spajaju 
znanje i gospodarstvo

p
rorektor za poslovanje Sveučilišta u Zagrebu prof. 

Tonći Lazibat objašnjava na koji način se u Hrvat-

skom kvalifikacijskom okviru - sukladno odluci 

Ustavnog suda - trebaju tretirati kvalifikacije ste-

čene na sveučilišnim i stručnim studijima.

 Str. 7

Ni 600 potpisa 
nije pomoglo: 
Filozofski bez 
odlučivanja o 
Ježiću
F

akultetsko vijeće Filozofskog fakulteta u Zagrebu na svo-

joj prošlotjednoj sjednici nije ni raspravljalo o eventual-

noj reviziji prošlomjesečne odluke o neproduljivanju rad-

nog odnosa akademiku Mislavu Ježiću nakon 65. godine, 

o čemu je Universitas pisao u prošlom broju. Na taj način igno-

riran je stav više od 600 predstavnika akademske zajednice, 

potpisnika Apela za obranu dostojanstva akademskog života, 

kojega je pokrenulo 17 znanstvenika i sveučilišnih nastavnika.

 naStavak na 2. Str.
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Riječko otkriće 
novoga virusnog 
proteina

Hrvatski  
studentski sport 
na krovu Europe

STR. 19

Medicina - 
stup splitske 
znanosti 

STR. 31

god VIII.
broj 90.
24. travnja
2017.
www.unist.hr

Web of Science: 
Potvrđen 
splitski primat

STR. 7

Sveučilišta u službi 
Zagreba i Splita

n
ovi izvještaj Clarivate Analytics iz najvažnije baze 

znanstvenih radova i citata Web of Science (ranije po-

znat po imenu bivšeg vlasnika Thomson Reutersa) još 

je jednom pokazao napredak Sveučilišta u Splitu, s još 

boljim rezultatima u ožujku 2017. u odnosu na svibanj 2016. na 

svim poljima. Ti-

me se potvrdila i 

dosadašnja po-

zicija Splitskog 

sveučilišta koje 

je u više katego-

rija i prema ra-

zličitim kriteri-

jima analize pr-

vo u Hrvatskoj 

među svim sve-

učilištima, te je 

jedino od svih 

hrvatskih viso-

koškolskih ustanova 

iznad svjetskog prosjeka.

 naStavak na Str. 3

Stipendije UNIZG-a: 
najsigurnije ulaganje

s
veučilište u Zagrebu tradicionalno dodjeljuje 

stipendije svojim najboljim studentima, pa je 

tako i za ovu akademsku godinu dodijeljeno 

ukupno 510 stipendija, i to u četiri kategorije, 

a svaki će stipendist u akademskoj godini dobiti 10 

tisuća kuna. Zalog je to budućnosti Sveučilišta u Za-

grebu, znanosti i Hrvatske, čulo se na svečanosti na 

Muzičkoj akademiji Nastavak Na str. 2.
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Nobelovci 
na kongresu 
ISABS-a

UniSport: 
Trijumf 
Zagreba

STR. 7

Kodeks 
Odbora za etiku 
neustavan

STR. 31

god IX.
broj 91.
29. svibnja
2017.
www.unist.hr

STR. 3
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53
Split

F
ilozofski fakultet Sve-

učilišta u Splitu ni-

kad nije bio bliži rje-

šavanju problema koji 

ga muči od osnivanja - do-

bivanju svog doma. Mini-

stri znanosti i obrazovanja 

te državne imovine Pavo 

Barišić i Goran Marić, rek-

tor prof. Šimun Anđelino-

vić i vlasnik tvrtke “Bro -

domerkur” Mirko Grbešić 

potpisali su pismo namjere 

o kupnji zgrade te splitske 

tvrtke u koju bi se uselili Fi-

lozofski fakultet i Rektorat 

Sveučilišta.

  naStavak na 2. Str.

Filozofski sve bliži 
zgradi ‘Brodomerkura’

promovirani novi doKtori 
znanosti i umjetnosti

STR. 16-17

STR. 14-15

247
Zagreb
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Dan UNIST: Počasni 
doktori, emeritusi i 
rektorske nagrade

Splitsko ljeto
europskih 
sveučilišta

STR. 6-7

Studentska fešta 
za akademika 
Damjanovića

STR. 31

god IX.
broj 92.
26. lipnja
2017.
www.unist.hr

STR. 32
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U 
prošlom broju Universitasa pi-

sali smo o pismu namjere za 

kupnju upravne zgrade split-

skog Brodomerkura potpisali 

ministri Pavo Barišić i Goran Marić, 

rektor Sveučilišta u Splitu prof. Šimun 

Anđelinović i vlasnik Brodomerkura 

Mirko Grbešić. Samo koji tjedan ka-

snije rektor Anđelinović i predsjednik 

Uprave Brodomerkura Ivica Kožul 

potpisali su kupoprodajni ugovor koji 

će omogućiti da već ove jeseni 1300 stu-

denata i 160 zaposlenika Filozofskog 

prestanu biti podstanari i “akademske 

ptice selice”  Nastavak na str. 3

Ugovor potpisan: 
Filozofski pod 
svojim krovom!

Rektori ministrici: 
surađujmo za
dobro znanosti
i obrazovanja

Prof. Grčević: 
Urušavanje 
ili procvat 
Hrvatskih 
studija?

STR. 4-5

STR. 16-17

ISABS u Dubrovniku: 
Medicina budućnosti

STR. 12-13
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Autonomija:
kako se 
provodi u EU

Zapošljavanje 
ključ opstanka 
sveučilišta

STR. 10-11

AZVO: Pohvale 
upravljanju 
visokim školstvom

STR. 4-5

god IX.
broj 93.
31. srpnja 2017.
www.unist.hr
www.unizg.hr
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Gasiteljima 
okrjepa, 
utočište 
ugroženima

Upoznajte budućnost Hrvatske!

universitas  |  srpanj 2017.4

10. SJEDNICA REKTORSKOG ZBORA,     ZAGREB, 21. SRPNJA 2017.Rektorski Zbor
www.rektorski-zbor.hr

A
gencija za visoko ob-

razovanje nedavno je 

objavila analizu peto-

godišnje akreditacije 

visokih učilišta o kojoj detalj-

nije pišemo u na stranici 9 u 

ovom broju Universitasa. U 

analizi su s AZVO-om sura-

đivali brojni domaći i inoze-

mni stručnjaci, a kako je re-

kao predsjednik Rektorskog 

zbora prof. Šimun Anđelino-

vić, vrlo je važno da je u tom 

dokumentu kao najbolji se-

gment rada hrvatskih viso-

kih učilišta, uz odnos prema 

studentima, navedeno uprav-

ljanje.

- Svi znamo koliko imamo 

još prostora u tom dijelu, ali 

je važno to istaknuti s obzi-

rom na dojam stvoren u me-

dijima da baš upravljačka 

struktura ne valja, rekao je 

Anđelinović.

Slično je ocijenio i pohva-

le odnosa prema studentima, 

rekavši da je zadovoljstvo stu-

denata ključan segment po-

našanja na sveučilištima. 

Nažalost, kao slabost je nave-

dena znanost čemu je uzrok 

našao u načinu rada Zakla-

de za znanost jer su sredstva 

namijenjena znanosti izuze-

ta iz sveučilišta i dana Zakla-

di. To tijelo, kaže rektor, nije 

prikupila sredstva na tržištu, 

što joj je jedan od zadataka, a 

raspoloživa sredstva su se do-

djeljivala skupinama koje su 

međusobno umrežene. Zakla-

da, smatra Anđelinović, radi 

netransparentno, pa se zalo-

žio da se sredstva za znanost 

preraspodijele sveučilištima 

po njihovoj veličini, a potom 

znanstvenicima umjesto ad-

ministraciji.

U analizi je kao slabost 

istaknut i veliki broj studij-

skih programa, za koje rav-

nateljica AZVO-a Jasmina 

Havranek kažu da se stalno 

dodaju, a nijedan se ne gasi 

bez obzira na potrebe tržišta. 

Ona je najavila da će analiza 

biti dostavljena međunarod-

nim akreditacijskim tijelima 

kao potvrda rada Agencije.

H
rvatska javna sveuči-

lišta odgovorno uprav-

ljaju dodijeljenim koe-

ficijentima i posluju u 

skladu sa zakonom, no istodob-

no traže promjenu politike za-

pošljavanja kako znanstveno-

nastavni procesi ne bi došli u 

pitanje. Stoga je zatražen sa-

stanak s predsjednikom Vla-

de Andrejom Plenkovićem ka-

ko bi se razmotrile mogućnosti 

kadrovske obnove.

Tako bi se mogli sažeti za-

ključci Rektorskog zbora na-

kon točke sa sjednice u Zagrebu 

koja je izazvala najviše pažnje 

i rasprave - izvještaja sveučili-

šta sukladno uputama Mini-

starstva znanosti i obrazova-

nja vezano za realizaciju rad-

nih mjesta od svibnja 2016. do 

svibnja 2017. Kako je poznato, 

odmah po stupanju na dužnost 

nove ministrice znanosti i obra-

zovanja Blaženke Divjak u jav-

nosti su se pojavile informacije 

o tome kako su pojedina sveuči-

lišta značajno “probila” prora-

čunska sredstva namijenjena 

zapošljavanju pa je još na pret-

hodnoj sjednicu Rektorskog 

zbora u Dubrovniku s MZO-

om dogovoreno da će sva jav-

na sveučilišta izraditi detaljne 

izvještaje za spomenuto razdo-

blje. Kako je rekao predsjednik 

Zbora rektor Šimun Anđelino-

vić, sva sveučilišta su izvršila 

taj zadatak, kako bi pokazali 

netočnost informacija za koje 

je ustvrdio da nisu trebala izaći 

u javnost bez detaljnih analiza 

koje bi potvrdile da sveučilišta 

rade po zakonu.

- Uz to, ova nam tema otva-

ra mogućnost da opet raspravi-

mo ključno pitanje: bez obnav-

ljanja naših sveučilišta mi ćemo 

ostariti i propasti i to dugoroč-

no neće biti dobro za hrvatsku 

znanost. RZ je napravio simu-

laciju po kojoj bi svake godine u 

sustav trebalo ući 500-1000 asi-

stenata, inače će naša sveuči-

lišta prvo pomalo propadati, a 

AZVO će nam ukidati dopusni-

ce, rekao je.

Pula i Sjever u “minusu”
Prvi je među rektorima na 

red došao prof. Alfio Barbieri sa 

Sveučilišta Jurja Dobrile u Pu-

li, koji je izvijestio da je to sveu-

čilište na dan 31. svibnja od 565 

koeficijenata realiziralo 553, što 

pokazuje racionalno ponašanje. 

No, i on je istaknuo da država ne 

prati potrebe sveučilišta, pa će u 

Puli biti prisiljeni zatvoriti neke 

studijske programe.

- Država nas treba poticati 

Zapošljavanje 
je pitanje 
opstanka za 
sveučilišta

Međunarodne 
pohvale 
upravljanju 
visokim 
školstvom

Zagrebački prorektor Mi-

loš Judaš, voditelj projekta 

Zaklade za znanost, branio je 

djelovanje toga tijela riječima 

da je ona ipak neke stvari pozi-

tivno radila, posebno međuna-

rodne recenzije. Rektor Damir 

Boras, pak, smatra da Zakla-

da nije dobro funkcionirala jer 

nije ništa napravila za poveća-

nje raspoloživih sredstava.

Da model funkcioniranja 

Zaklade nije najsretniji složio 

se i pomoćnik ministrice Sti-

pe Mamić, jer iz revizije stal-

no dolaze prigovori o velikim 

sredstvima koja stoje nerea-

lizirana na računu. Stoga se 

i on složio s idejom o preras-

podjeli sveučilištima, no va-

lja vidjeti koje bi promjene 

propisa to iziskivalo.

Prof. Anđelinović je ista-

knuo da ova tema, uz onu o 

koeficijentima i kadrovima, 

moraju biti povod za ozbiljan 

razgovor s Vladom.

Na kraju su jednoglasno 

prihvaćeni sljedeći zaključci:

I. Rektorski zbor RH pri-

hvaća zaključke rasprave odr-

žane tijekom javnog predstav-

ljanja dokumenta Agencije za 

znanost i visoko obrazovanje 

„Analiza petogodišnjeg ci-

klusa reakreditacije“ održa-

nog dana 7. srpnja 2017. godi-

ne u Zagrebu. Uz primjedbu 

da je znanost loše ocjenjena i 

da sadašnji sustav financira-

nja znanosti nije dao adekvat-

ne rezultate te da treba sveu-

čilištima vratiti sredstva za 

razvoj znanosti sukladno 

strategiji svakog pojedinog 

sveučilišta i pametne specija-

lizacije njihovog okruženja.

II. Rezultati petogodiš-

njeg reakreditacijskog ciklu-

sa AZVO-a pokazali su da 

su najveća snaga visokoškol-

skog obrazovanja upravlja-

nje institucijama i odnos pre-

ma studentima te je potrebno 

i dalje nastojati da se ovakvi 

rezultati održe i unaprijede.

III. Rektorski zbor RH će 

zaključke prezentirati pred-

sjedniku Vlade Republike 

Hrvatske.

S
plit će dugo pamtiti dane 

sredinom srpnja, kad se 

plamen približio gradu i 

prijetio katastrofom. No, 

hrabrost i zalaganje vatrogasaca 

i običnih građana koji su se kad je 

bilo najpotrebnije stavili na ras-

polaganje svome gradu spriječili 

su najgore. Nije dugo trebalo ni za 

akciju Sveučilišta u Splitu i split-

skog Studentskog centra, koji su 

priskočili u pomoć gasiteljima 

koji su iz cijele Hrvatske stigli u 

pomoć Splitu i okolici.

 NaStavak Na Str. 3

184 REKTOROVE NAGRADE 
SVeUčiliŠTa�U�zaGRebU

Europska 
mladost 
u Splitu
STR. 30-31
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EU novac 
za robote
s FER-a

Lexicon  
Universale
u Splitu

STR. 9

Bookshare: 
čitanje bez 
granica

STR. 18

god IX.
broj 94.
28. kolovoza 
2017.
www.unist.hr
www.unizg.hr

STR. 8

N
edugo nakon “papirna-

tog” okončanja najve-

ćeg infrastrukturnog 

zahvata na Sveučilištu 

u Splitu - potpisivanja ugovora 

o kupnji upravne zgrade tvrtke 

Brodomerkur - obavljena je i pri-

mopredaja zgrade koja će već od 

ove jeseni djelomično udomiti Fi-

lozofski fakultet i Rektorat Sveu-

čilišta.  NaStavak Na Str. 2

U 
posljed nju šetnju 

zagrebačkim Miro -

gojem 8. kolovoza 

2017. fra Bonaventu-

ru Dudu je ispratilo mnoš-

tvo subraće, prijatelja, uče-

nika, profesorskih kolega, 

poštovalaca, onih kojima je 

bio duhovnik, ispovjednik, 

poznanik...

  NaStavak Na Str. 6-7

Sveučilište u Splitu 
preuzelo zgradu 
Brodomerkura

Bonaventura je 
imenom i djelom 
navješćivao Dobro

FRA BONAVENTURA DUDA  
(1924. - 2017.)

VELiKi iNFRASTRUKTURNi  
PoSao�SVe�bliže�okončanjU�

Rangiranje 
sveučilišta:  
koliko 
lista, toliko 
kriterija
N

epobitna je po-

treba za rangi-

ranjem svjet-

skih sveučilišta, 

a na nedavno objavljenoj 

najpopularnijoj listi, onoj 

Šangajskoj, Sveučilište u 

Zagrebu palo je ispod 500. 

mjesta što je izazvalo ve-

liku pažnju u hrvatskoj 

javnosti. No, detaljniji po-

gled na tu i druge rang-li-

ste pokazuje da stvari ni-

pošto nisu jednostrane 

kako se čine.

  NaStavak Na Str. 3
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RZ traži veća 
izdvajanja iz 
proračuna

Svijet na 
splitskom 
kampusu

STR. 4-5

Studentski  
rad: potreba  
i iskustvo

STR. 8 i 14-15

god IX.
broj 95.
25. rujna 2017.
www.unist.hr
www.unizg.hr

STR. 6-7
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Timesova lista sveučilišta: 
Priznanje Splitu

J
edna od najuglednijih 

svjetskih ljestvica izvr-

snosti svjetskih sveučili-

šta, Times Higher Educa-

tion World University Rankings 

koju radi slavni londonski dnevni 

list The Times, u poretku za 2018. 

prvi je put uvrstio i Sveučilište u 

Splitu, svrstavši ga u kategoriju 

od 501. do 600. mjesta. Na listi se, 

u kategoriji od 801. do 1000. mje-

sta, nalazi i Sveučilište u Zagre-

bu koje je prošle godine bilo prvo i 

dosad jedino hrvatsko sveučilište 

koje je Times rangirao.

  NaStavak Na Str. 9

A
gencija za znanost i 

visoko obrazovanje 

dodijelila je Ozna-

ke visoke kvalitete 

doktorskim studijima split-

skih FGAG i FESB-a, te za-

grebačkog FER-a

Rektorski Zbor
www.rektorski-zbor.hr

Oznaka 
kvalitete za 
3 splitska
doktorska 
studija i 1 
zagrebački

STR. 3

STR. 12-13

Sveučilište 
u Zagrebu

Promocija 

202 
doktora znanosti

HAZU o 
reformi 
obrazovanja

Državne 
nagrade 
za znanost

STR. 8

Dina Levačić,
studentica i
maratonka

STR. 10 STR. 32
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Projekt 
STIM-REI dobio 
37,3 milijuna 
europskih kuna

J
edan od najvažnijih i najvećih projekata Sveučilišta 

u Splitu, poduzetnički inkubator za visoke tehnolo-

gije u bivšem studentskom domu u splitskoj četvrti 

Spinut i službeno je pred-

stavljen početkom listopada. 

Budućnost Splita i 
Dalmacije u inkubatoru

Sve je dakle spremno za početak realizacije posla koji će 

predstavljati ogroman poticaj razvoju Splita, Dalmacije ali 

i cijele Hrvatske.  NASTAVAK NA 7. STRANICI

STR. 2

LERU: Znanost treba 
injekciju iz proračuna EU-a

god IX.
broj 96.
30. listopada 2017.
www.unist.hr
www.unizg.hr

hrvatske sveučilišne novine

i
straživanja i inovacije mora-

ju ostati investicijski priori-

teti Europske unije jer su do-

sadašnji programi potvrdili 

doprinos boljoj konkurentnosti 

Europe. Novi Unijin proračun 

za istraživanje i inovacije stoga 

treba biti barem 120 milijardi 

eura, ponovili su rektori iz Lige 

europskih istraživačkih sveuči-

lišta (LERU), grupacije čije čla-

nice spadaju među vodeće europ-

ske visokoobrazovne institucije, 

na radnom sastanku 

organiziranom 

30. rujna u Du-

brovniku.

  NaStavak 
Na 3. StraNICI

UNISpoT:  
Studentski 
život na dlanu

Festival 
znanja i
mladosti

STR. 7

Hrvatski 
studiji: prvih 
25 godina

STR. 10-11 STR. 22-23

‘Svjedodžba’
koja donosi
međunarodnu 
prepoznatljivost

Dan Sveučilišta u Zagrebu: 
Izvrsnost potvrda tradicije

god IX.
broj 97.
27. studenoga 2017.
www.unist.hr
www.unizg.hr

hrvatske sveučilišne novine

U budućnost s projektima
od 190 milijuna kuna

S veučilište u Splitu osigura-

lo je stopostotno sufinanci-

ranje, odnosno 189,6 mili-

juna kuna bespovratnih 

sredstava iz Europskog fonda za 

regionalni razvoj u okviru Pozi-

va “Ulaganje u organizacijsku re-

formu i infrastrukturu u sektoru 

istraživanja, razvoja i inovacija”, 

a koji će biti iskorišteni za financi-

ranje triju važnih infrastruktur-

nih projekata na Sveučilištu koji 

uključuju zajednički rad nekoliko 

sastavnica.  

NASTAVAK NA 3. STRANICI

Str. 16-17

 Str. 3

Na svečanoj dodjeli održanoj 8. studeno-

ga u auli Rektorata Sveučilišta u Za-

grebu, ravnateljica Agencije za zna-

nost i visoko obrazovanje (AZVO) Ja-

smina Havranek uručila je oznaku visoke 

razine kvalitete trima doktorskim studijima 

Sveučilišta u Zagrebu, koje provode Fakultet 

elektrotehnike i računarstva, Farmaceutsko-

biokemijski fakultet i Veterinarski fakultet 

 NASTAVAK NA STR. 2

NOVI ISKORACI SVEUČILIŠTA U SPLITU

US News &
World Report:
Splitski ulaz u
svjetski Top 500

STR. 13-20

hrvatske sveučilišne novine

M. Hollandu 
počasni 
doktorat

Vlada odbila 
izvješće 
Odbora za etiku

STR. 2

Biciklisti Bahrain 
Meride “klijenti” 
ST Kineziologije

STR. 3 STR. 6

Stoljeće 
zagrebačkog
Medicinskog 
fakulteta

Rektorske novogodišnje čestitke

Prof. Damir Boras,  
rektor Sveučilišta u Zagrebu
Božićni i novogodišnji blagdani su dani u kojima, više 
nego inače, iskazujemo ljubav prema voljenima i suo-
sjećanje prema potrebitima.
Jednakost u različitosti i zajedništvo u razumijevanju bit je kojoj svaka oso-
ba teži pa tako i Sveučilište u Zagrebu – a Sveučilište smo svi mi, studenti i 
nastavnici.
Svaka nova godina novi je izazov i nova prilika da ujedinjenom snagom svih 34 
sastavnica našega Sveučilišta nadvladamo slabosti, optimizmom potisnemo 
pesimizam, a hrabrim odlukama izbrišemo nedoumice. Jer, mudro je, ne osvr-
tati se na prošlost, nego svaki darovani dan ispuniti onim najboljim – u svakom 
smislu.
Profesionalno zadovoljstvo rezultirat će kvalitetnijim poučavanjem i odnosom 
prema kolegama i studentima, a osobno ispunjenje sigurnošću i stabilnošću 
koje je temelj svakoga uspješnog društva u cjelini.
Stoga vam od srca želim puno topline i veselja – neka vam blagdani donesu mir, 
radost i duhovnu okrjepu!
U ime Sveučilišta u Zagrebu i svoje osobno, sretan vam Božić i puno dobra u No-
voj 2018. godini!

Prof. Šimun Anđelinović,  
rektor Sveučilišta u Splitu

Vrijeme adventa vrijeme je iščekivanja i prigušene 
radosti zbog predstojećeg božićnog i novogodišnjeg 
čestitanja i darivanja. I čini mi se kako ni jedno drugo 

vrijeme nije sličnije karakteru poslanja akademske zajednice. Nije li znanstveni 
rad vrijeme tihe i postojane priprave u okviru koje se brusi vlastiti duh, a nasta-

va vrijeme dijeljenja i darivanja znanja drugima i drugačijima? Znanstvenici i 
umjetnici kao nastavnici kroz istraživanje i stvaralaštvo žude za novim spozna-
jama, a studenti za otkrivanjem i preuzimanjem novih, simbolički, ali i stvarno 

darovanih znanja, vještina i sposobnosti. Usprkos i nasuprot društveno sve pri-
hvatljivijoj prštavoj i blještavoj konzumerističkoj formi Božića koja je često tek 

supstitucija ispraznosti, akademska zajednica u konteplaciji i tišini tumači stare 
sadržaje, ali otkriva i daruje nove. Upravo to novo i drugačije je ono po čemu 

Sveučilište u Splitu nastoji doprinijeti istinskoj kulturi božićnih i novogodišnjih 
blagdana. To su univerzalne vrijednosti koje se uvijek i iznova obogaćuju novim 

spoznajnim horizontima kroz kritičko promišljanje o danas za sutra, uz neizo-
stavno promicanje akademske čestitosti kao izvora nade za budućnost. U to ime 
svim studentima, nastavnicima i djelatnicima želim čestit Božić i nazivam svima 

“na dobro Vam došlo Mlado lito”!

VELiKi JUBiLEJ NA 
SVeUčiliŠTU�U�zaGRebU

god IX.
broj 98.
27. prosinca 2017.
www.unist.hr
www.unizg.hr
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EU fondovi za 
studentsko 
zapošljavanje

Susret s novim
studentskim
predstavnicima

STR. 2

UNIST dobio 
Virtualnu 
smotru

STR. 12-13

god IX.
broj 99.
29. siječnja 2018.
www.unist.hr
www.unizg.hr
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Iskustva s izraelskog 
Techniona dolaze u Split

Prof. Guberac: 
S MZO-om bez 
isključivosti

STR. 16-17

STR. 4-5

Sveučilište 
u Zagrebu 
bira rektora
i

zbori za rektora Sveučilišta u Zagrebu u slje-

dećemu četverogodišnjemu mandatu (2018. – 

2022.) ušli su u završnu fazu. Kako je poznato, 

za čelno mjesto najstarijega hrvatskog sveuči-

lišta kandidirali su se dosadašnji rektor prof. Da-

mir Boras i prof. Damir Bakić s Prirodoslovno-ma-

tematičkog fakulteta. NASTAVAK NA STR. 3

hrvatske sveučilišne novine

Joachim Bovelet, 
direktor 
REGIOMEDA

Tri međunarodne  
znanstvene konferencije 
na splitskom Pravu

STR. 16-17

Modra špilja 
i druga čuda 
Biševa

STR. 6-7

god VIII.
broj 82.
7. rujna
A.D. 2016.
www.unist.hr

STR. 3Sveučilište u  
Zagrebu ponovo  
na Šangajskoj listi

Naslijeđe Moderne i 
perspektive Europe

STR. 2

Diplomski studiji primaljstva 
i medicinsko-laboratorijske 
dijagnostike

STR. 12-13

Rezultati Natječaja za 
splitske studentske 
udruge i projekte 2016.

STR. 3

STR. 10-11

Autonomija kao 
preduvjet razvoja 
europskih sveučilišta
Hrvatske medalje na Europskim 
sveučilišnim igrama

STR. 22-23

STR. 24

Slobodna Dalmacija
LiSTOPAD 2016. NASLOVNicA.1

hrvatske sveučilišne novine

Najveći  
studentski 
restoran u Splitu 

Politolozi  
o krizi Europske 
Unije

STR. 24

Kongres 
povjesničara
u Zadru

STR. 21

god VIII.
broj 83.
10. listopada
A.D. 2016.
www.unist.hr

Razgovori sa starim i novim 
predsjednikom Rektorskog zbora

STR. 12-13

Na Europskim studentskim 
igrama najuspješnija zemlja 
Republika Hrvatska

STR. 23

nova doktora znanosti 
Sveučilišta u Zagrebu

STR. 8-9, 10-11, 14-15

STR. 4-5

Devet splitskih 
studenata  
na Penn Stateu

Vodeći CERN-ovi 
znanstvenici u Splitu 

STR. 3

STR. 22

Promjena na vrhu Rektorskog zbora: 
Anđelinović umjesto Borasa

Zauzimat ćemo se za 
sinergiju među 
sveučilištima, i svih 
nas skupa s našim 
Ministarstvom radi 
efikasnijeg korištenja sred-
stava. Tražit ćemo rješenje za 
dugoročno financiranje viso-
kog obrazovanja i nastojati 
da MZOS uvaži stavove sve-
učilišta o financiranju. Vrlo 
je važan i rad na zakonima o 
visokom obrazovanju

Rektorski zbor je nastojao radi-
ti na dobrobit svih sveučilišta, 

s vrlo jasnim glavnim ciljem: 
povećanjem proračunskih 

sredstava namijenjenih
 visokom obrazovanju 
i znanosti sa sadašnjih 

0,72 posto na europski 
prosjek od 1,2 posto. 

Krajnja nam je zadaća
 omogućiti mladim ljudima 

da ostanu u Hrvatskoj 
i daju svoj doprinos 

razvoju 
Hrvatske.

Na prvoj sjednici Rektorskog zbora pod predsjeda-

njem splitskoga rektora usvojen je Akcijski program 

rada za akademsku godinu 2016./17., te izvješća petna-

estak povjerenstava osnovanih u posljednje dvije godi-

ne. Akcijski program sadrži precizne rokove i nositelje, 

a na prvom je mjestu sudjelovanje u izradi državnog 

proračuna razdjela visokog obrazovanja i znanosti za 

što je formirano povjerenstvo od prorektora i rukuvo-

ditelja financijskih službi, koje će na sljedećoj sjednici 

Zbora predstaviti prijedlog proračunskih smjernica za 

sveučilišni sustav. Uz tu točku programa treba istaknu-

ti i Prijedlog programskih ugovora;

Imenovano je i Povjerenstvo za izradu nove zakon-

ske regulative u visokom obrazovanju i znanosti: Za-

kona o znanstvenoj djelatnosti i visokom obrazovanju, 

Zakona o studentskom zboru, Zakona o osiguranju 

kvalitete u znanosti i visokom obrazovanju, te mno-

gih važnih podzakonskih akata poput uvjeta za izbor 

u znanstvena zvanja, u znanstvena i nastavna zvanja, 

nastavnih opterećenja, o kvaliteti, i o hrvatskom kva-

lifikacijskom okviru.

Aktualna je i izmjena postojećih podzakonskih aka-

ta o radnopravnom statusu zaposlenika, izmjene zako-

na o plaćama u javnim službama, određivanje koefici-

jenta složenosti poslova za zaposlenike sveučilišta, ko-

lektivni ugovor za znanost i visoko obrazovanje, potom 

prijedlog kriterija za zapošljavanja na sveučilištima te 

uspostavljanje jedinstvenog pravnog okvira na sveuči-

lištima s usklađivanjem općih akata... 
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centrima izvrsnosti 
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Intervju: prof. Jasna 
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Nikad veća i bolja!
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Vladin vjetar u leđa 
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i
znimno jaka “reprezenta-

cija” hrvatske Vlade po-

sjetila je sredinom stude-

noga Sveučilište u Splitu, 

upoznavši se s najvažnijim 

razvojnim planovima te vi-

sokoškolske ustanove, da-

našnjicom i sutrašnjicom 

Sveučilišta. Predvođeni pre-

mijerom Andrejem Plenko-

vićem, na Pomorski fakultet 

stigli su potpredsjednik Vla-

de i ministar obrane Damir 

Krstičević, ministrica regi-

onalnoga razvoja i fondova 

Europske unije Gabrijela 

Žalac, ministar graditeljstva 

i prostornog uređenja Lovro 

Kuščević, ministar turizma 

Gari Cappelli i ministrica 

kulture Nina Obuljen Kor-

žinek. Njihov domaćin bio je 

rektor prof. Šimun Anđeli-

nović, praćen prorektorima 

prof. Borisom Malešom, prof. 

Brankom Matulićem, prof. 

Alenom Soldom, prof. Mar-

kom Rosićem i prof. Rosan-

dom Mulić, te dekanima prof. 

Nikolom Račićem (Pomorski 

fakultet), prof. Borisom Tro-

grlićem (Fakultet građevi-

narstva, arhitekture i geode-

zije), prof. Zoranom Đogašem 

(Medicinski fakultet), prof. 

Aleksandrom Jakirom (Fi-

lozofski fakultet) i prof. Sve-

nom Gotovcem (FESB).

Na sastanku je rektor An-

đelinović izložio ključne ra-

zvojne projekte Sveučilišta u 

Splitu, za koje je dobio načel-

nu podršku i premijera Plen-

kovića i njegovih suradnika 

u čije resore pojedini od tih 

projekata zadiru.

D
vadeset i prva Smo-

tra Sveučilišta u Za-

grebu, najveća i, pre-

ma mišljenju mnogih, 

najbolja do sada, održana je u 

prostorima zagrebačkog Stu-

dentskog centra od 17. do 19. 

studenoga, a na njoj su se ti-

sućama zainteresiranih pred-

stavili fakulteti i akademije 

Zagrebačkog sveučilišta. Do-

gađaj nije bio zanimljiv samo 

budućim, nego i sadašnjim 

studentima, jer su predstav-

ljene sve razine visokog ob-

razovanja, uključujući dok-

torske i specijalističke studi-

je. Sva se tri dana smotre, u 

Francuskom paviljonu, pr-

vi put održavao i kvalitetan 

umjetnički program, za ko-

ji su zaslužni profesori i stu-

denti umjetničkih akademija. 

Značajna je novost i niz od čak 

50 predavanja pod nazivom 

“Najbolje sa Sveučilišta”, na 

kojima su istaknuti profesori 

svih sastavnica prezentirali 

svoje ustanove u kinodvora-

ni SC-a.

Predvodnik punog 
razvoja Dalmacije

nastavak na STR. 11

SMoTRa SveUčIlIšTa U ZaGRebU

K
onferencija “Nova infrastruktura za 

suradnju Sveučilišta u Splitu i gospo-

darstva u 21. stoljeću”, na kojoj su su-

djelovali i ministrica regionalnog ra-

zvoja i fondova Europske unije Gabrijela Žalac 

i ministar znanosti i obrazovanja Pavo Bari-

šić, ponudila je uvid u nekoliko projekata Sve-

učilišta u Splitu s velikim i važnim ciljem: po-

vijesnim iskorakom Sveučilišta prema jača-

nju suradnje s gospodarstvom i društvenom 

zajednicom. Ukupne vrijednosti oko 160 mili-

juna eura, pogodnošću za financiranje iz eu-

ropskih fondova, te visokim stupnjem dovrše-

nosti, ti projekti pokazuju kako Sveučilište u 

Splitu može biti istinski zamašnjak budućeg 

razvoja Splita i Dalmacije.

Nova INFRaSTRUKTURa Za SURaDNJU SveUčIlIšTa  
U SPlITU I GoSPoDaRSTva U 21. STolJeĆU

nastavak na STR. 4-5
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DIES ACADEMICUS:

SVEUČILIŠTE U SPLITU I SVEUČILIŠTE U ZAGREBU

objavljuju

POZIV

za upis 2. generacije studenata Programa postakademskog zapošljavanja 
i stjecanja upravljačkih sposobnosti u akademskoj godini 2015./2016.

Pravo prijave po Pozivu imaju studenti preddiplomskih, diplomskih i integriranih sveučilišnih studija, 
te preddiplomskih i specijalističkih diplomskih stručnih studija.

Cilj Programa je osposobljavanje studenata za pokretanje i vođenje gospodarskih i drugih subjekata 
i povećavanje opće sposobnosti za zapošljavanje/samozapošljavanje nakon završenog studija.

Pravo upisa Programa, pod jednakim uvjetima, ostvaruje 
30 studenata Sveučilišta u Splitu i 30 studenata Sveučilišta u Zagrebu.

Prvi modul izvodi se u Splitu, od 11. do 22. srpnja 2016. godine, 
kao radionica ljetne škole u prostorima Sveučilišne knjižnice, Ulica Ruđera Boškovića 31.

Program Modula studente uvodi u poduzetnički način razmišljanja, upoznaje s pravnim okvirom 
poduzetničkih poduhvata te osposobljava za usvajanje poslovnih vještina s fokusom 

na vještine identifikacije i analize poslovnih prilika.

Predavači/mentori su sveučilišni profesori i uspješni poslovni ljudi.

Za studente izvan Splita smještaj i prehranu biti će osigurani u studentskim domovima

Uz prijavu po Pozivu dostaviti:
motivacijsko pismo za sudjelovanje u Programu,

 prijepis ocjena ili preslik indeksa,
 potvrdu o statusu,
 dokaz o eventualnom prethodnom iskustvu u provedbi učeničkih 

ili studentskih projekata te sudjelovanja u programima dodatnog usavršavanja ili obrazovanja,
 mišljenje/preporuku nastavnika, mentora ili čelnika sastavnice.

Prijave po Pozivu ravnopravno podnose osobe oba spola. Prijave se predaju do 29. lipnja 2016. 
putem mrežnih stranica Sveučilišta u Splitu i Sveučilišta u Zagrebu te poštom ili osobno na adresu: 

Sveučilište u Splitu, Livanjska 5, 21 000 Splitu, Hrvatska, s naznakom: za Program postakademskog zapošljavanja

Poziv je objavljen na mrežnim stranicama Sveučilišta u Splitu i Sveučilišta u Zagrebu.

Za sve polaznike koji zadovolje uvjete iz Poziva
PROGRAM JE BESPLATAN

Rektor                                                                                                                                                                                                              Rektor
Sveučilišta u Splitu                                                                                                                                                                          Sveučilišta u Zagrebu

                        Prof. Šimun Anđelinović                                                                                                                                                                        Prof. Damir Boras

Rektor Anđelinović: 
Znanstvenik ima naj-

više ideja dok studira i 
zato studentima 

treba omogućiti da za-
jedno sa svojim profe-

sorima i poduzetnicima 
pokreću svoje 

kompanije

Rektor  
Boras: Ovaj 
Projekt nudi 
šansu mladi-
ma da od vla-
stitog rada 
dobro žive 
u vlastitoj 
zemlji

Kakva će biti 
sudbina prvih 
deset hrvatskih 
znanstvenih 
centara izvrsnosti
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Sveučilište u Osijeku

 STR. 12 - 13
Katoličko sveučilište

Savjetovalište za 
studente u Splitu

 STR. 20 - 21

Rektorove nagrade 
u Zagrebu

 STR. 15 - 18
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D
elegacija poljskog gra-

da Rzeszówa, u sasta-

vu zamjenik grado-

načelnika Stanisław 

Sienko, predsjednik Grad-

skog vijeća Andrzej Dec, pro-

rektor Sveučilišta Rzeszów 

Józef Cebulski te pročelnica 

odjela za promociju i među-

narodnu suradnju Marzena 

Furtak-Żebracka, posjetila 

je 30. siječnja splitsko Sveu-

čilište. U Rektoratu ih je ugo-

stio prof. Šimun Anđelinović, 

rektor Sveučilišta u Splitu, a 

sastanku su nazočili prof. 

Marko Rosić, prorektor za 

logistiku, informacijsku in-

frastrukturu i optimizaciju, 

prof. Gloria Vickov, dekanica 

Filozofskog fakulteta, i Kre-

šimir Budiša, direktor Teh-

nološkog parka Sveučilišta u 

Splitu i savjetnik splitskoga 

gradonačelnika.

Na sastanku se govorilo o 

mogućnostima suradnje sve-

učilišta u Rzeszówu i Splitu. 

Naime, Rzeszów je najveći 

grad u jugoistočnoj Poljskoj, 

s oko 190 tisuća stanovnika, 

od čega je 60 tisuća studenata, 

a na Sveučilištu Rzeszów, koje 

broji 12 sastavnica, studira 16 

tisuća studenata.

Delegacija Rzeszówa je 

nakon sastanka u Rektoratu 

obišla sveučilišni Kampus, 

te u pratnji ravnateljice Mir-

te Matošić razgledala Sveu-

čilišnu knjižnicu. Potom su 

održani sastanci na Fakulte-

tu elektrotehnike, strojarstva 

i brodogradnje, gdje su ih ugo-

stili dekan prof. Sven Gotovac 

i prodekan izv. prof. Boris Lju-

benkov, na Pomorskom fakul-

tetu su ih primili dekan prof. 

Nikola Račić i prodekanica 

izv. prof. Gorana Jelić Mrče-

lić te su se na Kemijsko-teh-

nološkom fakultetu susreli 

s dekanom prof. Igorom Jer-

kovićem i prodekanom izv. 

prof. Dražanom Jozićem.

  UNIST.hr

U 
suradnji s Institutom 

za pravnu i ustavnu 

povijest Pravnoznan-

stvenog fakulteta Sve-

učilišta u Beču i Max Planck 

Institutom za europsku prav-

nu povijest (Frankfurt na Maj-

ni), Pravni fakultet Sveučilišta 

u Splitu organizirao je 23. siječ-

nja međunarodni znanstveni 

skup “Konflikt i koegzistenci-

ja”. Skup je održan u Beču, sa 

sudionicima iz Austrije, Bo-

sne i Hercegovine, Hrvatske i 

Srbije, a organiziran je u sklo-

pu završenog istoimenoga me-

S 
intencijom približava-

nja studentskoj popu-

laciji, ali i stanovniš-

tvu istočnih dijelova 

Splita, Hrvatsko narodno 

kazalište Split otvorilo je, u 

suradnji sa splitskim Sveu-

čilištem, infopult i blagajnu 

za prodaju ulaznica u pro-

storu Sveučilišne knjižnice 

u Splitu, Ruđera Boškovića 

31, u sklopu Kampusa.

Blagajna i infopult radit 

će, u prvoj fazi, svakog po-

nedjeljka i četvrtka od 10 do 

14 sati. Nova kazališna bla-

gajna namijenjena je prven-

stveno studentima, no otvo-

rena je i dostupna svim za-

interesiranim građanima, 

što predstavlja posebnu po-

godnost svim ljubiteljima 

kazališta iz obližnjih grad-

skih kvartova. 

Ulaznice za sve kazališne 

predstave ponuđene su pod 

istim uvjetima kao i na bla-

gajni u kazališnoj zgradi na 

Trgu Gaje Bulata, što znači 

da studenti imaju pravo na 

popust od 50 posto, a svi dje-

latnici Sveučilišta popust 

od 30 posto. Osim studena-

ta, pravo na popust od 50 po-

sto na cijenu ulaznica imaju 

i učenici, nezaposleni, umi-

rovljenici i osobe s invalidi-

tetom.  r.I.

P
omoćnik ministra hr-

vatskih branitelja Din-

ko Tandara na split-

skom je Kineziološkom 

fakultetu razgovarao o moguć-

nosti uspostave Nacionalnog 

centra za psihofizičku pripre-

mljenost, veteranski sport, an-

titerorističku edukaciju i obu-

ku civilnog stanovništva, te o 

gradnji zamjenske zgrade Fa-

kulteta u Teslinoj ulici.

U konstruktivnom razgo-

voru dekanica prof. Đurđica 

Miletić i prodekan za poslova-

nje i financije izv. prof. Dra-

žen Čular - nastavno na pret-

hodne aktivnosti - dodatno 

su prezentirali detalje ideje 

uspostave Nacionalnog cen-

tra pri KIFST-u. Pomoćniku 

ministra predstavljene su i 

dosad odrađene aktivnosti u 

sklopu projekta Sportsko sr-

ce UAS koji podrazumijeva 

gradnju zamjenske zgrade 

KIFST-a sredstvima EU fon-

dova. Informiran je i o par-

tnerima koji podupiru ovaj 

projekt (Sveučilište u Spli-

tu, Splitsko-dalmatinska žu-

panija, gradovi Split, Solin, 

Kaštela, Trogir i Omiš, Hr-

vatska gorska služba spaša-

Pomoćnik ministra branitelja Dinko Tandara na Kineziološkom 
fakultetu u Splitu

KIFST - nacionalni 
centar za psihofizičku 
pripremljenost

Kazališne 
ulaznice u 
Kampusu

Rasprave o konfliktu 
i koegzistenciji

POMOĆNIK MINISTRA HRVATSKIH BRANITELJA U SPLITU

‘FILIJALA’ SPLITSKOG HNK  
U SVEUČILIŠNOJ KNJIŽNICI

zNANSTVENI SKUP SPLITSKOG PRAVNOG FAKULTETA U BEČU

Iskustva iz Rzeszówa 
prenesena Splićanima

MEĐUNARODNI SUSRETI

đunarodnog znanstvenog pro-

jekta koji je 2007. godine u Max 

Planck Institutu za europsku 

pravnu povijest inicirao dr. sc. 

Zoran Pokrovac, redoviti profe-

sor u trajnom zvanju Pravnog 

fakulteta Sveučilišta u Splitu. 

Povod skupu bila je objava knji-

ge “Konflikt und Koexistenz. 

Die Rechtsordnungen auf dem 

Balkan im 19. und 20.” Thomasa 

Simona (objavljena u Frankfur-

tu 2017. godine), nastale u sklo-

pu projekta, pa je na skupu odr-

žano i njezino predstavljanje.

Skup su pripremili prof. Tho-

mas Simon s Instituta za prav-

nu i ustavnu povijest Pravno-

znanstvenog fakulteta Sveu-

čilišta u Beču i prof. Pokrovac. 

Zbog spriječenosti prof. Pokrov-

ca da sudjeluje na skupu, prof. 

Simon je bio ljubazan proči-

tati njegovu pozdravnu riječ 

i uvodno izlaganje pod naslo-

vom “Osteuropa-Forschung 

im Max-Planck-Institut für eu-

ropäische Rechtsgeschichte in 

Frankfurt am Main” (“Istraži-

vanje istočne Europe u Max 

Planck Institutu za europsku 

pravnu povijest”).  r.I.

vanja, Županijski savez škol-

skog sporta SDŽ, Zajednica 

športskih udruga i saveza 

SDŽ, Sportski savez invalida 

Grada Splita, Fakultet građe-

vinarstva arhitekture i geo-

dezije, Ekonomski fakultet, 

HVIDR-a Split, Udruga spe-

cijalne policije BATT Split...) 

Na sastanku su dogovoreni 

sljedeći koraci, što je ujed-

no i razlog zbog kojeg je Tan-

daru, inače dugogodišnjeg 

taekwondo natjecatelja, tre-

nera i kineziologa po struci, 

ministar Tomo Medved i upu-

tio u Split. Ovim posjetom po-

tvrđena je dosadašnja uspješ-

na suradnja i potpora Mini-

starstva hrvatskih branitelja 

u realizaciji ove društveno ko-

risne inicijative.  r.I.
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T
ekstilno-tehnološki 

fakultet je 25. siječnja 

obilježio 57. obljetni-

cu osnutka tekstilnog 

studija i dvije godine samostal-

nog djelovanja. Sjednici je pri-

sustvovao rektor Sveučilišta u 

Zagrebu prof. Damir Boras s 

prorektoricom prof. Ivanom Ču-

ković-Bagić i prorektorom prof. 

Miljenkom Šimpragom. U ime 

gradonačelnika Milana Bandi-

ća, sjednici je prisustvovala za-

mjenica Olivera Majić, a u ime 

ministrice Blaženke Divjak 

prof. Ivana Franić. Sjednici su 

prisustvovali dekani i prodeka-

ni drugih sastavnica, profesori 

i zaposlenici TTF-a te velik broj 

gospodarstvenika, što je ujedno 

bila prilika za susret s predstav-

nicima tekstilnih tvrtki.

Rektor Boras naglasio je zna-

čenje Tekstilno-tehnološkog fa-

kulteta u povezivanju znanosti 

i umjetnosti, ali i u primjeni no-

vih tehnologija. Pri tome je na-

dodao kako mu je iznimno dra-

go da je u Zagrebu rad Sveuči-

lišta utemeljen u društvu, što 

se vidi i na primjeru suradnje 

TTF-a s Gradom. Dodao je da 

TTF njeguje i odličnu suradnju 

s gospodarstvom.

Visoke ocjene
Uz zahvalu rektoru na po-

dršci, razumijevanju i pomoći 

pri realizaciji projekata i Stra-

tegije razvoja TTF-a, dekanica 

prof. Sandra Bischof predstavi-

la je najvažnija događanja i ak-

tivnosti TTF-a u protekloj aka-

demskoj godini. Istaknula je 

vrednovanje doktorskog studi-

ja Tekstilna znanost i tehnologi-

ja, koji je ocijenjen visokom ocje-

nom od strane međunarodnog 

povjerenstva, a izrađen je i Ak-

cijski plan unapređenja kvalite-

te poslijediplomskog sveučiliš-

nog studija Tekstilna znanost i 

tehnologija. Nadalje, studijski 

programi Tekstilna tehnologi-

ja i inženjerstvo (TTI) zadovo-

ljili su visoke zahtjeve Europe-

an Federation of National Engi-

neering Associations (FEANI) 

akreditacije te je fakultet uvr-

šten na prestižnu FEANI Index 

listu prepoznatih europskih fa-

kulteta i studijskih programa. 

Time je omogućeno svim stu-

dentima preddiplomskog i di-

plomskog studija da završet-

kom studijskog programa TTI 

Pišu  
Lea Botteri, Petra KrPan

TTF je brojnim 
projektima i 
uspjesima obilježio 
svoj dan, među 
ostalim i uvrštenje 
na prestižnu 
FEANI Index 
listu prepoznatih 
europskih fakulteta 
i studijskih 
programa

Ugledan član europske obitelji

Modna revija
Na modnoj reviji su pred-
stavljeni modeli Dore He-
rak, Antonije Klarić, Dore 
Prah, Brune Prline, Luize 
Serblin i Andree Šundov, 
izrađeni na EDU radionici 
(međunarodna student-
ska radionica kostimo-
grafije, mode i tekstilnog 
oblikovanja fotografije, 
likovne kritike i eseja).
Također su prikazani mo-
deli studenata Ane Raguž 
(projekt Richter), Antonije 
Jakšić Dorotić (82. Zlatna 
igla), Lore Holjevac, An-
dree Kurtić i Dominika 
Brandibura (Prva stu-
dentska zadruga Fabric8 
Co-op).

Tekstilna znanost 
i gospodarstvo 
2018.
Na TTF-u je 24. siječnja odr-
žano 11. znanstveno-struč-
no savjetovanje Tekstilna 
znanost i gospodarstvo 
2018. Ovogodišnja tema 
savjetovanja, namijenjena 
poticanju održivog razvoja, 
bila je Tekstil, koža i obuća 
– sektor održivog razvoja u 
RH. Istodobno je razmatran 
koncept održivog razvoja 
u skladu s prirodnim resur-
sima i ekološkom prihvat-
ljivosti, ali i metaforičko 
promicanje sektora tek-
stila, kože i odjeće kao bu-
dućih pokretača održivog 
industrijskog razvoja u RH 
mehanizmima sinergijskog 
povezivanja znanstveno-
istraživačkih i privrednih 
resursa.
Hrvatski klaster konkuren-
tnosti industrije tekstila, 
kože i obuće bio je, tradi-
cionalno, suorganizator. 
Savjetovanje je održano 
pod pokroviteljstvom 
predsjednice Kolinde Gra-
bar-Kitarović, te u suradnji 
s MZO-om, Sveučilištem, 
HGK-om, Hrvatskom aka-
demijom tehničkih znano-
sti (HATZ-om) i Hrvatskim 
inženjerskim savezom 
tekstilaca (HIST-om).
U okviru savjetovanja 
održan je okrugli stol s 
temom Održivost i jačanje 
konkurentnosti sektora 
(tekstil/koža/odjeća) na 
europskom tržištu. Svi 
sudionici su se složili kako 
je danas presudno pozna-
vanje stanja na globalnom 
tržištu i svjetskih trendova, 
stalno usavršavanje struč-
nog kadra, investiranje u 
nova tehnološka rješenja, 
kontrola troškova, garanci-
ja kvalitete i etičnost u po-
slovanju kako bi se opstalo 
na tržištu.

SVEČANO OBILJEŽENA GODIŠNJICA ZAGREBAČKOGA TEKSTILNO TEHNOLOŠKOG FAKULTETA

dobiju Europsku inženjersku 

iskaznicu koja im omogućava 

brzo dokazivanje razine obra-

zovanja i potiče mobilnost in-

ženjera u Europskoj uniji i šire. 

Troje studenta dobilo je na dar 

FEANI inženjersku iskaznicu 

kao nagradu za ostvarenu izvr-

snost tijekom studija.

Dekanica je naglasila i važ-

nost institucijskog projekta 

Razvoj standarda kvalifikaci-

ja i preddiplomskih studijskih 

programa na Tekstilno-tehno-

loškom fakultetu voditeljice izv. 

prof. Vesne Marije Potočić Mat-

ković, kojim je obuhvaćena izra-

da standarda zanimanja, stan-

darda kvalifikacija, unaprjeđe-

nje nastavničkih kompetencija, 

razvoj modela obavljanja stu-

dentske prakse i razvoj novih 

preddiplomskih programa na 

TTF-u.

Uspješni studenti
Osvrnula se i na uspjehe stu-

denata koji su ostvarili pravo 

na državnu stipendiju u STEM 

području znanosti i stipendiju 

Sveučilišta za akademsku go-

dinu 2016./2017. Studenti TTF-

a bili su uspješni i na natječa-

ju za Rektorovu nagradu, na 

kojem su dobili dvije individu-

alne nagrade za znanstvenu i 

umjetničku izvrsnost u ak. god. 

2016./2017, jednu nagradu za 

timski znanstveni i umjetnički 

rad uz studente/ice triju akade-

mija Arhitektonskog fakulteta 

i Fakulteta političkih znanosti 

za operu “Lukava mala lisica” 

L. Janačeka, kao i jednu nagra-

du za društveno koristan rad u 

akademskoj i široj zajednici za 

“Kostimografska promišlja-

nja Shakespearea”. Dekanica 

je pohvalila i projekt DIPMOD, 

koji se već tradicionalno održa-

va u Francuskom paviljonu, na 

kojem se prikazuju najbolje ko-

lekcije studenata modnog diza-

jna. U sklopu fakulteta aktivno 

djeluje i TTF Galerija koja često 

ugošćuje mlade i perspektivne 

umjetnike, dizajnere, studente 

i studentske projekte.

Na 22. smotri Sveučilišta 

Tekstilno-tehnološki fakultet 

dobio je priznanje za najbolje 

uređeni prostor, a Zorana Ko-

vačević je predstavila aktivno-

sti TTF-a s temom “Kako tek-

stil mijenja svijet”. Također je 

pohvaljena organizacija Dana 

otvorenih vrata, koji je održan 

pod naslovom “Advent na TTF-

u” i ostvario veliki broj posje-

titelja. Dekanica je i izdvojila 

podatak da je prošle godine na 

Tekstilno-tehnološkom fakulte-

tu promovirano 158 inženjera/

inženjerki tekstilne tehnologi-

je i inženjerstva/tekstilnog 

i modnog dizajna, 140 magi-

stara inženjera/inženjerki 

tekstilne tehnologije i inže-

njerstva/tekstilnog i modnog 

dizajna i 25 stručnih prvostu-

pnika/ca inženjera/inženjerki 

tekstilne, odjevne i obućarske 

tehnologije.

Dodatno je istaknut znan-

stvenoistraživački potencijal i 

umjetnički rad TTF-a. U odnosu 

na prošlu akademsku godinu, u 

2016./2017. godini je udvostru-

čen broj izvornih znanstvenih 

radova objavljenih u WoS-u.

Brojni projekti
Dekanica je navela i 22 pro-

jekta u tijeku, od kojih je izdvo-

jila dva nova projekta HRZZ-a: 

ComforMicrobTexFoot: Udob-

nost i antimikrobna svojstva 

tekstila i obuće, i COMBOE-

LECTROSPUN6878: Ciljana 

izrada prototipa vlaknastog 

nosača za uzgoj tkivnih stanica 

kombiniranim elektroispreda-

njem. Velik broj projekata, pri-

javljen na natječaje financirane 

iz ESF-a, u fazi je evaluacije, a fi-

nancijski najznačajniji projekt 

TTF-a pod nazivom Moderni-

zacija infrastrukture Znanstve-

no-istraživačkog centra za tek-

stil (MI-TSRC) u završnoj je fazi 

potpisivanja ugovora. Fakultet 

je prijavio projekt Inovativna 

tekstilna rješenja za antibakte-

rijsku, antiviralnu i antifungal-

nu zaštitu na natječaj Horizon 

2020, zajedno sa suradnicima iz 

Njemačke, Poljske, Litve i Fin-

ske te uskoro očekuje rezultat 

evaluacije.

TTF je aktivno sudjelovao 

u popularizaciji znanosti i um-

jetnosti, i to na 15. festivalu zna-

nosti te na Danu Znanstveno-

istraživačkog centra za tekstil, 

u suradnji s Tehničkim muze-

jom “Nikola Tesla”. Naglašena 

je i važnost akademske mobil-

nosti ostvarene kroz CEEPUS, 

Erasmus i Erasmus+ programe. 

U okviru programa Erasmus+ 

potpisana su tri nova ugovora, 

a ukupno je potpisano 29 ugo-

vora s fakultetima iz 14 zema-

lja. Pozdravljene su i aktivnosti 

Udruge bivših studenata i prija-

telja Tekstilno-tehnološkog fa-

kulteta AMCA TTF, kao i Prve 

zadruge studenata Fabric8 Co-

op, koja omogućuje studentima 

TTF-a prva poduzetnička isku-

stva. Na svečanosti je nagrađen 

niz uspješnih studenata, profe-

sora i suradnika fakulteta.
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SVEUČILIŠTE U SPLITU
KEMIJSKO-TEHNOLOŠKI FAKULTET

raspisuje

NATJEČAJ
za izbor:
- jednog izvršitelja (m/ž) na radno mjesto I. vrste u suradničkom zvanju 
- asistent iz znanstvenog područja Tehničke znanosti, znanstvenog 
polja Kemijsko inženjerstvo za rad u Zavodu za kemijsko inženjerstvo, na 
određeno vrijeme, u punom radnom vremenu, do povratka privremeno 
nenazočne zaposlenice sa rodiljnog/roditeljskog dopusta
- jednog izvršitelja (m/ž) na radno mjesto I. vrste u suradničkom zvanju - 
asistent iz znanstvenog područja Prirodne znanosti, znanstvenog polja 
Kemija za rad u Zavodu za biokemiju, na određeno vrijeme, u punom 
radnom vremenu, do povratka privremeno nenazočne zaposlenice sa 
bolovanja.
Pristupnici trebaju ispunjavati uvjete utvrđene odredbama Zakona o 
znanstvenoj djelatnosti i visokom obrazovanju (NN 123/03, 198/03, 
105/04, 174/04, 02/07, 46/07, 45/09, 63/11, 94/13, 139/13, 
101/14, 60/15 i 131/17).
Uz potpisanu prijavu na natječaj pristupnici su dužni priložiti:
a) životopis
b) presliku diplome o završenom odgovarajućem diplomskom studiju
c) ovjereni prijepis ocjena s prosjekom ili presliku dopunske isprave o stu-
diju, za preddiplomski i diplomski sveučilišni studij
d) rješenje o priznavanju inozemne obrazovne kvalifikacije za pristupnike 
koji su kvalifikaciju stekli u inozemstvu
e) dokaz o znanju hrvatskog jezika (C2-napredno znanje) za pristupnike 
koji su strani državljani
Pristupnici, koji se na temelju posebnih propisa pozivaju na pravo pred-
nosti pri zapošljavanju, obvezni su u prijavi na natječaj, pozvati se na to 
pravo, te priložiti sve dokaze koje posebni propisi propisuju za ostvariva-
nje tog prava. Takvi pristupnici ostvaruju prednost pri zapošljavanju u od-
nosu na ostale pristupnike, samo pod jednakim uvjetima. Za pristupnike 
koji se u prijavi na natječaj pozivaju na pravo prednosti pri zapošljavanju 
prema Zakonu o hrvatskim braniteljima iz domovinskog rata i članovima 
njihovih obitelji (NN 121/17), popis dokaza potreban za ostvarivanje tog 
prava dostupan je na poveznici Ministarstva hrvatskih branitelja https://
gov.hr/moja-uprava/hrvatski-branitelji/zaposljavanje/prednost-pri-za-
posljavanju/403
Podnošenjem prijave na natječaj, pristupnici natječaja izričito su suglasni 
da KTF kao voditelj zbirke osobnih podataka može prikupljati, koristiti i 
dalje obrađivati podatke u svrhu provedbe natječajnog postupka, suklad-
no odredbama Zakona o zaštiti osobnih podataka (NN 103/03, 118/06, 
41/08, 130/11, 106/12).
Rok za podnošenje prijave je trideset (30) dana od dana objave Natječaja 
u „Narodnim novinama“.
Prijave s dokazima o ispunjavanju uvjeta iz natječaja, podnose se nepo-
sredno ili poštom na adresu: Kemijsko-tehnološki fakultet u Splitu, Ruđe-
ra Boškovića 35, 21000 Split, s naznakom „Za natječaj“.
Nepravovremene i nepotpune prijave neće se razmatrati, niti će podnosi-
telji takvih prijava naknadno biti pozvani na dopunu prijave.
O rezultatima Natječaja pristupnici će biti obaviješteni u zakonskom roku.

SVEUČILIŠTE U SPLITU
MEDICINSKI FAKULTET

objavljuje

NATJEČAJ
I. ZA IZBOR U NASLOVNA ZNANSTVENO-NASTAVNA I SURADNIČKA 
ZVANJA
- jednog nastavnika u naslovnom znanstveno-nastavnom zvanju redovitog 
profesora za područje biomedicine i zdravstva, kliničke medicinske znano-
sti, grana kirurgija u Katedri za kirurgiju,
- jednog suradnika u naslovnom suradničkom zvanju asistenta za područje 
biomedicine i zdravstva, polje kliničke medicinske znanosti, grana pedijatri-
ja u Katedri za pedijatriju.
Pristupnici trebaju ispunjavati uvjete propisane Zakonom o znanstvenoj 
djelatnosti i visokom obrazovanju (NN 123/03, 198/03, 105/04, 174/04, 
46/07, 45/09, 63/11, 94/13, 139/13, 101/14, 60/15) te Pravilnikom 
o uvjetima i postupku izbora u zvanja Medicinskog fakulteta Sveučilišta u 
Splitu (veljača 2014.). Potrebna dokumentacija i dokazi koje je potrebno 
priložiti za izbor u određeno zvanje objavljeni su na mrežnoj adresi Povje-
renstva za kadrove (http://www.mefst.hr/kadrovi).
Rok natječaja za prijave za izbore u naslovna znanstveno-nastavna i surad-
nička zvanja je 30 dana od objave u „Narodnim novinama“ od 23. veljače 
2018.
Na oglašeni natječaj mogu se javiti osobe oba spola.
Nepravovremene prijave i prijave bez dokaza o ispunjavanju uvjeta neće se 
razmatrati.
Prijave s dokazima o ispunjavanju uvjeta natječaja dostavljaju se na adresu: 
Medicinski fakultet u Splitu, Kadrovska služba, Šoltanska 2, 21000 Split.

UMJETNIČKA AKADEMIJA U SPLITU
objavljuje

N A T J E Č A J (m/ž)
za izbor u zvanje i na radno mjesto
1. Docent u području umjetnosti, polje glazbena umjetnost, grana re-
produkcija glazbe (pjevanje) na neodređeno vrijeme u punom radnom 
vremenu.
Pristupnici natječaju moraju ispunjavati uvjete Zakona o znanstvenoj 
djelatnosti i visokom obrazovanju.
Prijava na natječaj mora sadržavati životopis, presliku dokaza o državljan-
stvu, diplomu o stečenoj stručnoj spremi i izvješće o stručnoj i nastavnoj 
aktivnosti.
Prijave se dostavljaju u roku od 30 dana od objave natječaja na adresu: 
Umjetnička akademija u Splitu, Zagrebačka 3, 21 000 Split.

S
tomatološki fakultet 

jedina je samostalna 

visokoobrazovna in-

stitucija u Hrvatskoj 

koja dugi niz godina obra-

zuje moderne doktore sto-

matologije, danas doktore 

dentalne medicine. Dan Fa-

kulteta prigodno se obilježa-

va 9. veljače, na Dan svete 

Apolonije, zaštitnice dokto-

ra dentalne medicine i njiho-

vih pacijenata.

Povijest Stomatološkoga 

fakulteta Sveučilišta u Za-

grebu obuhvaća tri razvoj-

na razdoblja, početno raz-

doblje visokoškolske stoma-

tološke nastave od 1922. do 

1948. godine, ustroj i djelo-

vanje Odontološkoga odsje-

ka Medicinskoga fakulteta 

u Zagrebu od 1948. do 1962. 

te osnutak i uspon Stomato-

loškoga fakulteta od 1962. 

godine do danas. Dekan 

prof. Hrvoje Brkić na sve-

čanoj sjednici Fakultetsko-

ga vijeća najavio je da će ti-

jekom ove godine Fakultet 

obilježiti 70 godina studija 

stomatologije na Sveučili-

štu u Zagrebu, dok je cen-

tralna proslava predviđena 

za 25. rujna 2018. uoči počet-

ka studija 70. generacije stu-

denta dentalne medicine.

Svečanoj su sjednici na-

zočili brojni ugledni uzva-

nici iz akademske zajedni-

ce te institucija s kojima Fa-

kultet surađuje. Uz redovito 

predstavljanje aktivnosti 

fakulteta kroz proteklu go-

dinu, dekan Brkić najviše je 

pozornosti posvetio studen-

tima koji su prema upisnim 

kriterijima među najboljima 

na Sveučilištu u Zagrebu, a 

svoju izvrsnost održavaju i 

tijekom studija. Tim je povo-

Zagrebački Stomatološki fakultet svojim je rezultatima nositelj struke u Hrvatskoj, 
bez obzira na skučeni prostor razasut na tri lokacije, pa optimistički valja gledati na 
budućnost nakon što se ostvari najava o proširenju zgrade fakulteta u Gundulićevoj ulici 
koje se očekuje ove godine

Konačno proširenje 
već ove godine

STOMATOLOŠKI FAKULTET SVEUČILIŠTA U ZAGREBU OBILJEŽIO SVOJ DAN

dom uručena dekanova na-

grada ovogodišnjim najbo-

ljim studentima s najboljim 

prosjekom ocjena Jani Joksi-

mović, Mateji Bokun, Ivi Je-

lavić, Filipu Majsecu, Luciji 

Ljumović i Krešimiru Vuko-

jeviću. Dekanovu je nagradu 

primila i Anamarija Nova-

ković, studentica 6. godine u 

ime grupe studenata za me-

đunarodnu promidžbu Fa-

kulteta na projektu “Euro-

pean Visiting Programme”. 

Ivan Salarić primio je de-

kanovo priznanje kao naju-

spješniji mladi znanstvenik 

za izrazitu znanstvenu ak-

tivnost u protekloj godini, a 

Matej Par za najbolje ocije-

njenu doktorsku disertaciju 

obranjenu prema skandinav-

skom modelu.

Stomatološki fakultet 

svojim ustrojem, nastav-

nim planovima i rezultati-

ma rada nositelj je struke u 

Hrvatskoj i vodeća visokoš-

kolska ustanova koja nje-

guje sve pozitivne odlike u 

svojoj tradiciji, nastojeći 

istodobno udovoljiti uvjeti-

ma te dosegnuti i osigura-

ti europske standarde. Sve 

navedeno, Fakultet uspije-

va ostvariti djelujući u sku-

čenom prostoru i na tri lo-

kacije. Stoga je djelatnike 

i studente posebno obrado-

vala najava dekana Brkića o 

proširenju centralne zgrade 

Stomatološkoga fakulteta u 

Gundulićevoj ulici. Riječ je 

o proširenju na tisuću kva-

drata dvorišnoga prostora, 

a koje bi trebalo započeti već 

ove godine. � TaTjana�Klarić
 SNIMIO Damir Humski
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P
očetak veljače već 

je tradicionalno re -

zerviran za jedno od 

koncepcijski najzani-

mljivijih sportskih događa-

nja na Sveučilištu u Zagre-

bu, Utrku 162 stube. Riječ je 

o natjecanju koje je od male 

studentske utrke izraslo u 

popularno i odlično organi-

zirano sportsko događanje, 

a koje organizira SportMEF, 

studentska udruga Medicin-

skoga fakulteta Sveučilišta 

u Zagrebu.

Jedanaesto natjecanje po 

redu održalo se 10. veljače, a 

unatoč hladnom i vjetrovi-

tom vremenu, u utrci je su-

djelovalo gotovo 300 natjeca-

telja. Sve je njih čekala staza 

od 4200 metara koja se prote-

že preko Mesićeve, Grškovi-

ćeve i Rockefellerove ulice, 

povezujući tako dvije temelj-

ne zdravstvene institucije – 

Medicinski fakultet i Školu 

narodnoga zdravlja “Andri-

ja Štampar”. Iako nije duga, 

staza je zbog svoje neravne 

konfiguracije dobar trening, 

posebno jer uključuje 162 

stube, poznate kao Schlosse-

rove stube po kojima je utrka 

dobila naziv.

Utrku je u muškoj kon-

kurenciji prvi završio An-

tonio Kleković u vremenu 

od 15 minuta i 22 sekunde, 

samo sekundu brže od Iva-

na Maletića kojega je presti-

gao na završnoj uzbrdici. U 

ženskoj je konkurenciji naj-

brža bila Anda Tomaš koja 

je postavila ženski rekord 

staze s vremenom od točno 

17 minuta. Ciljem su iza nje 

prošle Sandra Šrut i Irena 

Smojver. Startom je prošao 

i zagrebački gradonačelnik 

Milan Bandić koji je svima 

savjetovao da se što češće 

kreću jer je kretanje naju-

činkovitiji način borbe pro-

tiv bolesti kardiovaskular-

noga sustava.

Upravo je kardiovasku-

larni sustav razlog zbog koje-

ga se ova utrka održava upra-

vo u veljači. Naime, želja je 

organizatora promovirati 

zdravlje organa koji simbo-

lizira veljaču i ljubav – srca. 

Zaljubite se u zdravlje
JEDANAESTO IZDANJE UTRKE ‘162 STUBE’

Cilj je da građani, studenti i 

sportaši kroz fizičku aktiv-

nost pokušaju, upravo po -

vodom Valentinova, posve-

titi dio ljubavi i svom kar-

diovaskularnom sustavu, a 

trčanje je najpristupačnija 

sportska aktivnost kojom se 

to može postići, poručuju or-

ganizatori te ističu kako se 

utrka održava radi osvješći-

vanja javnosti o tjelesnoj ak-

tivnosti kao jednom od naj-

učinkovitijih načina borbe 

protiv srčanih, ali i drugih 

bolesti te iniciranja kreta-

nja kao jednoga od osnovnih 

čimbenika zdravlja.

Utrka ima i edukativni 

karakter te su ove godine 

svoj rad predstavili studen-

ti Medicinskoga fakulteta iz 

kardio-sekcije, zatim iz Stu-

dentske ekipe prve pomoći – 

Stepp, Sekcije za zdravu pre-

hranu te Sekcije fiziologije 

sporta u suradnji sa Sekci-

jom za neuroznanost.

 � TaTjana�Klarić
 SNImIO Damir Humski

Finiš pobjednika 
Antonija Klekovića

SVEUČILIŠTE U SPLITU
SVEUČILIŠNI ODJEL ZA STUDIJE MORA

raspisuje

NATJEČAJ
1. za izbor jednog izvršitelja na radno mjesto I. vrste u znanstveno-nastav-
nom zvanju redovitog profesora-trajno zvanje, iz znanstvenog područja 
biotehničkih znanosti, polje poljoprivreda (agronomija), grana ribarstvo na 
neodređeno vrijeme, u punom radnom vremenu
Pristupnici moraju ispunjavati uvjete propisane Zakonom o znanstvenoj 
djelatnosti i visokom obrazovanju (N.N. 123/03., 198/03., 105/04., 
174/04., 46/07., 63/11, 94/13, 139/13, 101/14 i 60/15.) te uvjete 
sukladno Odluci Rektorskog zbora o nužnim uvjetima za ocjenu nastavne 
i stručne djelatnosti u postupku izbora u znanstveno-nastavna zvanja 
(N.N.106/06, 122/17).
Pristupnici uz prijavu na natječaj trebaju priložiti:
- životopis
- dokaz o državljanstvu
- presliku diplome o stečenom akademskom stupnju
- popis objavljenih znanstvenih i stručnih radova
- prikaz znanstvene, nastavne i stručne djelatnosti
- rješenje o priznavanju inozemne visokoškolske kvalifikacije za one pristu-
pnike koji su kvalifikaciju stekli u inozemstvu
- dokaz o znanju hrvatskog jezika (napredna razina) za strane državljane.
Na natječaj se, pod jednakim uvjetima, mogu prijaviti osobe oba spola.
Nepotpune i nepravodobne prijave neće se razmatrati.
Rok za podnošenje prijava na natječaj je 30 dana od dana objave natječaja 
u Narodnim novinama.
Prijave s dokazima o ispunjavanju uvjeta iz natječaja dostavljaju se na 
adresu:
Sveučilište u Splitu
Sveučilišni odjel za studije mora
Ruđera Boškovića 37
P.P. 190
21000 SPLIT

SVEUČILIŠTE U SPLITU
SVEUČILIŠNA KNJIŽNICA U SPLITU

raspisuje

JAVNI NATJEČAJ
za davanje u zakup poslovnog prostora
1. Predmet natječaja davanje je u zakup dijelova poslovnog prostora 
smještenog u prizemlju zgrade zakupodavca u Ulici Ruđera Boškovića 
31. Daje se u zakup prostor namijenjen za obavljanje djelatnosti trgovi-
ne na malo izvan prodavaonice (trafika), u prizemlju zgrade Sveučilišne 
knjižnice, ukupne površine 14 m², uz dodatni prostor od 7 m² nasuprot 
pultu i međuprostor od 9 m², ukupno 30 m².
2. Prostor se daje u zakup isključivo za obavljanje trgovačke djelatnosti, 
odnosno prodaju trgovačke robe i usluga (osim usluga fotokopiranja).
3. Objekt je otvoren od ponedjeljka do petka od 7:00 do 24:00 i su-
botom od 8:00 do 14:00 sati, a ljeti od 7:00 do 15:00 sati. Nedjeljom, 
blagdanima i neradnim danima objekt je zatvoren.
4. Početna cijena mjesečnog zakupa iznosi 1.800,00 kn, a uključuje 
troškove električne energije, grijanja i odvoza smeća.
5. Pravo sudjelovanja u natječaju imaju sve pravne i fizičke osobe koje 
su registrirane za obavljanje tražene djelatnosti u Republici Hrvatskoj.
6. Ponude se primaju u roku od 15 (petnaest) dana od dana objave 
natječaja.
Natječaj se objavljuje u dnevnom listu „Slobodna Dalmacija“ te na in-
ternet stranici Sveučilišne knjižnice u Splitu: www.svkst.unist.hr
7. Pisane ponude s dokazima o ispunjavanju uvjeta javnog natječaja 
dostavljaju se u zatvorenim omotnicama izravno u Sveučilišnu knjižnicu 
u Splitu ili preporučenom poštom na adresu: SVEUČILIŠNA KNJIŽ-
NICA U SPLITU, Ruđera Boškovića 31, 21000 Split, s naznakom 
„Ponuda za javni natječaj trafika – ne otvarati)“
8. Ponuda za sudjelovanje u natječaju mora sadržavati:
a) podatke o podnositelju ponude (za pravne osobe - naziv, MB, OIB, 
adresu sjedišta, ime odgovorne osobe, odnosno za fizičke osobe - ime i 
prezime, naziv obrta, OIB, adresu prebivališta),
b) dokaze o sposobnosti:
- izvod iz sudskog, obrtnog, strukovnog ili drugog odgovarajućeg regi-
stra, ne stariju od 6 mjeseci
- BON/BON 2, ne stariji od 60 dana
- potvrdu o nekažnjavanju odgovorne osobe, ne stariju od 30 dana
- potvrdu nadležne ispostave porezne uprave o uplaćenim porezima i 
doprinosima za mirovinsko i zdravstveno osiguranje, ne stariju od 30 
dana
- izjavu o prosječnom broju zaposlenika
c) ponuđenu cijenu mjesečnog zakupa (bez PDV-a)
9. Najpovoljnijom ponudom smatrat će se ona ponuda koja, uz dokaze 
o ispunjavanju natječajnih uvjeta, sadržava i najviši ponuđeni mjesečni 
iznos zakupnine.
10. Predmetni se prostor daje u zakup na vrijeme od 5 (pet) godina, s 
tim da zakupodavac pridržava pravo na raskid Ugovora o zakupu ako 
zakupnik ne poštuje ugovorne obveze.
11. Ugovor o zakupu sklapa se sukladno odredbama Zakona o zakupu 
i kupoprodaji poslovnog prostora i sačinjava se kao ovršna isprava u 
smislu Zakona o javnom bilježništvu. Trošak solemnizacije (potvrde) 
snosi zakupnik.
12. Otvaranje ponuda neće biti javno.
13. Nepotpune i nepravodobne ponude neće se razmatrati.
14. Svi će ponuditelji biti obaviješteni o izboru najpovoljnijeg ponudite-
lja u roku od 15 dana od dana izbora na označeno sjedište, odnosno na 
adresu ponuditelja.
15. Dodatne informacije o oglašenom natječaju mogu se dobiti u 
Sveučilišnoj knjižnici u Splitu radnim danom od 10:00 do 11:00 sati, 
pozivom na tel. 021/434-888 ili 021/434-824.
16. Poslovni se prostor, uz obvezni prethodni dogovor, može pogledati 
radnim danom od 10:00 do 13:00 sati.
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S
tudent Kineziološkog 

fakulteta Sveučilišta u 

Splitu Ivan Mikulić pro-

glašen je najboljim spor-

tašem s invaliditetom u 2017. 

godini po izboru Hrvatskog 

paraolimpijskog odbora (HPO).

Po izboru HPO-a Mikulić 

je nagradu dobio kao osva-

jač srebrne medalje na svjet-

skom i europskom prvenstvu 

u taekwondou. U ženskoj 

konkurenciji nagrađena je 

osvajačica zlatne medalje u 

skoku u dalj na Svjetskome 

prvenstvu u Londonu Mike-

la Ristoski. Ona je u Londo-

nu potvrdila kontinuitet vr-

hunskih rezultata na veli-

kim natjecanjima nakon što 

je na Paraolimpijskim igra-

ma u Rio de Janeiru također 

bila zlatna. Ovo joj je četvr-

ta nagrada najbolje hrvatske 

sportašice s invaliditetom.

Mikulić je u protekloj go-

dini osvojio drugo mjesto na 

Svjetskom parataekwondou 

prvenstvu u Londonu, dru-

go mjesto na Europskom pr-

venstvu u Sofiji, treće mjesto 

na IWAS Svjetskim igrama u 

Portugalu, te drugo mjesto na 

Otvorenom prvenstvu Austra-

lije i Oceanije. Sjajni rezultati 

doveli su člana taekwondo klu-

ba Galeb iz Splita na prvo mje-

sto na parateakwondo svjet-

skoj rang-listi.

Nagradu za najuspješniju 

ekipu ponovo su dobile stol-

notenisačice Anđela Mužinić 

i Helena Dretar Karić koje su 

osvojile zlatnu medalju na 

Europskom prvenstvu u Slo-

veniji, te srebrnu medalju na 

Svjetskome prvenstvu u Slo-

vačkoj što ih je dovelo do še-

stog uzastopnog naslova naj-

uspješnije ekipe u sportu oso-

ba s invaliditetom. Dobitnik 

K
ineziološki fakultet u 

Splitu uspješno je za-

počeo još dva europ-

ska projekta u sklopu 

Erasmus+Sport Collaborati-

ve Partnership: “Sport Aga-

inst Violence and Exclusion” 

(SAVE), te “Investments in 

Sport” (iSport) u kojem su-

djeluje kao partnerska insti-

tucija.

Projekt SAVE u trajanju 

od 30 mjeseci službeno je za-

počeo 1. siječnja 2018., a prvi 

sastanak partnera (kick off 

meeting) održan je u Kauna-

su u Litvi 8. i 9. siječnja. Uz su-

djelovanje visokoobrazovnih 

institucija iz Kaunasa, Paler-

ma, Splita, Sarajeva i Novog 

Sada, priključile su se i neke 

nevladine organizacije: Li-

tvanska udruga sportskih sa-

veza, World University Servi-

ce iz Austrije, CESIE iz Italije 

i DEFOIN iz Španjolske.

Projek iSport u trajanju od 

36 mjeseci započeo je također 

1. siječnja, te se prvi sastanak 

Predsjednik 
HPO-a Ratko 
Kovačić, 
Mikela 
Ristoski i 
Ivan Mikulić
  Ronald GoRšIć/

 Hanza Media

Ivan Mikulić 
prima 
nagradu za 
najboljeg 
hrvatskog 
sportaša s 
invaliditetom
  Ronald GoRšIć/

 Hanza Media

Uspješno pokrenuta dva 
ERASMUS + SPORT programa

KINEZIOLOŠKI FAKULTET U SPLITU ZAPOČEO EU PROJEKTE

Ivanu Mikuliću titula 
paraolimpijca godine!

VELIKO PRIZNANJE SPLITSKOM STUDENTU S INVALIDITETOM

priznanja za najuspješnijeg 

stručnog djelatnika u 2017. je 

Danial Temim, dugogodiš-

nji trener naše najuspješnije 

atletičarke Mikele Ristoski.

Nagradu za najbolje spor-

taše u neparaolimpijskim 

sportovima u 2017. godini do-

bili su šahist Domagoj Gla-

žar, te kuglačica Petra Deša. 

Najuspješniji mladi sportaši 

s invaliditetom su atletičari 

Petra Štruklec i Erik Fabi-

an Kaurin, te stolnotenisač 

Borna Zohil. Priznanje za 

dugogodišnji rad na razvo-

ju sporta osoba s invalidi-

tetom dobila je Jasna Lulić 

održao u Hrvatskom olimpij-

skom odboru uz prisustvo-

vanje partnerskih instituci-

ja, predstavnika nacionalnih 

olimpijskih odbora iz Luk-

semburga, Cipra, Portuga-

la, Državnog zavoda za stati-

stiku, Austrijskog sportskog 

centra, sveučilišta iz Sheffiel-

da, Velika Britanija, te Kine-

ziološkoga fakulteta u Splitu.

Na prvim sastancima, uz 

upoznavanje s partnerima i 

konzorcijem, usuglasile su 

se osnovne smjernice za ini-

cijalnu implementaciju pro-

jekta i provedbu prve ak-

tivnosti koja započinje ne-

posredno nakon povratka 

delegata na matične usta-

nove.  KIFST.hr

Drenjak, viši predavač na 

Fakultetu zdravstvenih stu-

dija Sveučilišta u Rijeci. Do-

bitnica posebnog priznanja 

za “izuzetan doprinos medij-

skoj promociji sporta osoba s 

invaliditetom” je novinarka 

HRT-a Monika Bradarić.

  KIFST.hr/hPO

SVEUČILIŠTE U SPLITU
FAKULTET gRAđEVINARSTVA,  
ARhITEKTURE I gEODEZIJE

raspisuje

NATJEČAJ
1. dva nastavnika na radno mjesto I. vrste u znanstveno-nastavnom 
zvanju docent za znanstveno područje Tehničke znanosti, znanstveno 
polje geodezija na neodređeno vrijeme u punom radnom vremenu na 
Katedri za geodeziju i geoinformatiku
2. jednog nastavnika na radno mjesto I. vrste u znanstveno-nastavnom 
zvanju docent za znanstveno područje Prirodne znanosti, znanstveno 
polje geologija na neodređeno vrijeme u punom radnom vremenu na 
Katedri za geotehniku
3. jednog nastavnika na radno mjesto I. vrste u znanstveno-nastavnom 
zvanju docent za znanstveno područje Prirodne znanosti, znanstveno 
polje Fizika na neodređeno vrijeme u punom radnom vremenu na Kate-
dri za matematiku i fiziku
4. dva suradnika na radno mjesto I. vrste u suradničkom zvanju asistent 
iz znanstvenog područja Tehničke znanosti, znanstvenog polja geo-
dezija na određeno vrijeme u punom radnom vremenu na Katedri za 
geodeziju i geoinformatiku
5. jednog suradnika na radno mjesto I. vrste u suradničkom zvanju 
asistent iz znanstvenog područja Tehničke znanosti, znanstvenog polja 
građevinarstvo na određeno vrijeme u punom radnom vremenu na Ka-
tedri za otpornost materijala i ispitivanje konstrukcija
6. jednog suradnika na radno mjesto I. vrste u suradničkom zvanju 
poslijedoktorand iz znanstvenog područja Tehničke znanosti, znan-
stvenog polja građevinarstvo na određeno vrijeme u punom radnom 
vremenu na Katedri za privrednu hidrotehniku
Na natječaj se mogu javiti osobe oba spola sukladno čl. 13. st. 2. Zako-
na o ravnopravnosti spolova (NN 82/08).
Kandidat koji ostvaruje pravo prednosti pri zapošljavanju prema po-
sebnim propisima dužan je u prijavi na natječaj pozvati se na to pravo 
odnosno priložiti propisane dokaze o tom statusu.
Prijave se podnose tajništvu Fakulteta osobno ili poštom u roku od 30 
dana od dana objave natječaja u Narodnim novinama, na adresu: Fa-
kultet građevinarstva, arhitekture i geodezije u Splitu, Matice hrvatske 
15, s naznakom - za natječaj-.
Pristupnici su dužni ispunjavati uvjete utvrđene Zakonom o znan-
stvenoj djelatnosti i visokom obrazovanju (NN br. 123/03, 198/03, 
105/04, 174/04, 46/07, 63/11, 94/13, 139/13, 101/14 i 60/15), a 
uz prijavu na natječaj treba u 2 primjerka priložiti:
- životopis
- presliku diplome diplomiranog inženjera geodezije odnosno magistra 
inženjera geodezije (točke 1. i 4.)
- presliku diplome diplomiranog inženjera geologije odnosno magistra 
geologije (točka 2.)
- presliku diplome diplomiranog inženjera fizike odnosno magistra fizi-
ke ili profesora fizike odnosno magistra edukacije fizike (točka 3.)
- presliku diplome diplomiranog inženjera građevinarstva odnosno ma-
gistra inženjera građevinarstva (točke 5. i 6.)
- dokaz o stečenom akademskom stupnju doktora znanosti (točke 1., 
2., 3. i 6.)
- odluku o izboru u odgovarajuće znanstveno zvanje (točke 1.. 2. i 3.)
- opis nastavne, znanstvene i stručne djelatnosti (točke 1.. 2. i 3.)
- popis znanstvenih i stručnih radova (točke 1.. 2. i 3.)
- prijepis ocjena (točke 4. i 5.)
Fakultet zadržava pravo provođenja testiranja znanja i vještina za 
prijavljene kandidate koji zadovoljavaju formalne uvjete navedene u 
natječaju.
Osobe koje podnesu nepotpune i nepravodobne prijave ne smatraju se 
kandidatima prijavljenima na natječaj.

SVEUČILIŠTE U SPLITU
PRAVNI FAKULTET

ObJAVLJUJE NATJEČAJ ZA IZbOR
Jednog nastavnika u znanstveno-nastavno zvanje i na radno 
mjesto izvanrednog profesora/ice u području društvenih znanosti, 
znanstveno polje pravo, za znanstvenu granu Radno i socijalno 
pravo, za nastavni predmet Radno i socijalno pravo na Pravnom 
fakultetu Sveučilišta u Splitu.
UVJETI: Pristupnici trebaju ispunjavati uvjete propisane Zakonom o 
znanstvenoj djelatnosti i visokom obrazovanju („Narodne novine“, 
broj: 123/2003, 105/04, 174/04, 46/07, 45/09, 63/11, 94/13, 
139/13, 101/14, 60/15.).
PRIJAVA NA NATJEČAJ MORA SADRŽAVATI: dokaz o ispunjavanju 
nužnih uvjeta propisanih Pravilnikom o uvjetima za izbor u znan-
stvena zvanja (Narodne novine, 84/05,100/06, 138/06, 120/07, 
71/10, 116/10, 38/11, 28/2017), Pravilnikom o uvjetima za izbor u 
znanstvena zvanja (Narodne novine, 28/2017), Odlukom o nužnim 
uvjetima za ocjenu nastavne i stručne djelatnosti u postupku izbora u 
znanstveno-nastavna zvanja (Narodne novine, 106/2006), Odlukom o 
nužnim uvjetima za ocjenu nastavne i znanstveno-stručne djelatnosti 
u postupku izbora u znanstveno-nastavna zvanja (Narodne novine 
122/2017), prikaz nastavne i znanstvene djelatnosti, popis radova, te 
radove relevantne za izbor (separate radova u elektroničkom obliku), 
životopis, bibliografiju, podatke o znanstvenoj, nastavnoj i stručnoj 
djelatnosti, domovnicu ili dokaz o državljanstvu neke druge države, te 
za strane državljane dokaz o poznavanju hrvatskog jezika.
Prijave s potrebnom natječajnom dokumentacijom podnose se Dekanatu 
Pravnog fakulteta Sveučilišta u Splitu, Domovinskog rata 8, 21 000 Split, 
u roku od 30 dana od objave natječaja u „Narodnim novinama”.
Nepotpune i nepravovremene prijave neće se razmatrati.
Na natječaj se, pod jednakim uvjetima, mogu prijaviti osobe oba spola.
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SVEUČILIŠTE U SPLITU
KEMIJSKO-TEHNOLOŠKI FAKULTET

raspisuje

NATJEČAJ
za izbor:
- jednog izvršitelja (m/ž) na radno mjesto I. vrste u suradničkom 
zvanju poslijedoktorand u znanstvenom području Prirodne zna-
nosti, znanstveno polje Kemija, znanstvena grana Organska kemija, 
na određeno vrijeme u punom radnom vremenu za rad na projektu 
Bioprospecting Jadranskog mora (KK 01.1.1.01.) – Aktivnost 2: Istra-
živanje kemijske raznolikosti, na određeno vrijeme do 1. studenog 
2022. godine u slučaju pozitivno vrednovanog znanstvenog centra 
izvrsnosti u ponovljenom postupku vrednovanja.
Pristupnici trebaju ispunjavati uvjete utvrđene odredbama Zakona o 
znanstvenoj djelatnosti i visokom obrazovanju (NN 123/03, 198/03, 
105/04, 174/04, 02/07, 46/07, 45/09, 63/11, 94/13, 139/13, 
101/14, 60/15, 131/17) te dodatne uvjete:
- doktorska disertacija iz područja Prirodne znanosti, polje: Kemija, 
grana: Organska kemija
- objavljeni znanstveni radovi u području preparativnih ekstrakcijskih 
tehnika te organske analize ekstrakata
Prednost imaju pristupnici sa poznavanjem rada na na plinskoj kro-
matografiji i spektrometriji masa te interpretacije spektara masa.
Uz potpisanu prijavu na natječaj pristupnici su dužni priložiti:
a) životopis
b) preslik diplome o stečenom doktoratu znanosti
c) prikaz znanstvene, nastavne odnosno stručne djelatnosti; popis ra-
dova; radove, odnosno separate radova relevantnih za izbor te drugu 
odgovarajuću dokumentaciju o ispunjavanju uvjeta za izbor
d) rješenje o priznavanju inozemne obrazovne kvalifikacije za pristu-
pnike koji su kvalifikaciju stekli u inozemstvu
e) dokaz o znanju hrvatskog jezika (C2-napredno znanje) za pristu-
pnike koji su strani državljani
Pristupnici, koji se na temelju posebnih propisa pozivaju na pravo 
prednosti pri zapošljavanju, obvezni su u prijavi na natječaj, pozvati 
se na to pravo, te priložiti sve dokaze koje posebni propisi propisuju 
za ostvarivanje tog prava. Takvi pristupnici ostvaruju prednost pri 
zapošljavanju u odnosu na ostale pristupnike, samo pod jednakim 
uvjetima. Za pristupnike koji se u prijavi na natječaj pozivaju na pravo 
prednosti pri zapošljavanju prema Zakonu o hrvatskim braniteljima 
iz domovinskog rata i članovima njihovih obitelji (NN 121/17), popis 
dokaza potreban za ostvarivanje tog prava dostupan je na poveznici 
Ministarstva hrvatskih branitelja https://gov.hr/moja-uprava/hrvat-
ski-branitelji/zaposljavanje/prednost-pri-zaposljavanju/403
Podnošenjem prijave na natječaj, pristupnici natječaja izričito su su-
glasni da KTF kao voditelj zbirke osobnih podataka može prikupljati, 
koristiti i dalje obrađivati podatke u svrhu provedbe natječajnog po-
stupka, sukladno odredbama Zakona o zaštiti osobnih podataka (NN 
103/03, 118/06, 41/08, 130/11, 106/12).
Rok za podnošenje prijave je trideset (30) dana od dana objave Na-
tječaja u „Narodnim novinama“.
Prijave s dokazima o ispunjavanju uvjeta iz natječaja, podnose se ne-
posredno ili poštom na adresu: Kemijsko-tehnološki fakultet u Splitu, 
Ruđera Boškovića 35, 21000 Split, s naznakom „Za natječaj“.
Nepravovremene i nepotpune prijave neće se razmatrati, niti će pod-
nositelji takvih prijava naknadno biti pozvani na dopunu prijave.
O rezultatima Natječaja pristupnici će biti obaviješteni u zakonskom 
roku.

SVEUČILIŠTE U ZAGREBU
PRIRODOSLOVNO-MATEMATIČKI FAKULTET

Zagreb, Horvatovac 102a
Fakultetsko vijeće Prirodoslovno-matematičkog fakulteta na temelju 

članka 82. i 89. Statuta Fakulteta raspisuje

N A T J E Č A J
za izbor
1. u znanstveno-nastavno zvanje i na radno mjesto docent iz interdis-
ciplinarnih područja znanosti, polje geografija, grana društvena geo-
grafija, na neodređeno vrijeme u punom radnom vremenu u Zavodu 
za socijalnu geografiju pri Geografskom odsjeku PMF-a – 1 izvršitelj;
2. u znanstveno-nastavno zvanje i na radno mjesto docent iz inter-
disciplinarnih područja znanosti, polje geografija, grana društvena 
geografija, na neodređeno vrijeme u punom radnom vremenu u 
Zavodu za regionalnu geografiju i metodiku pri Geografskom odsjeku 
PMF-a – 1 izvršitelj;
3. u suradničko zvanje i na radno mjesto asistent iz područja prirodnih 
znanosti, polje geologija, grana mineralogija i petrologija, na određe-
no vrijeme u punom radnom vremenu u Mineraloško-petrografskom 
zavodu pri Geološkom odsjeku PMF-a – 1 izvršitelj;
4. u suradničko zvanje asistent (naslovno zvanje) iz područja prirod-
nih znanosti, polje kemija, grana biokemija i medicinska kemija, na 
određeno vrijeme u trajanju od 3 (tri) godine, bez zasnivanja radnog 
odnosa, u Zavodu za biokemiju pri Kemijskom odsjeku PMF-a – 2 
izvršitelja.
Sve informacije o uvjetima natječaja objavljene su i nalaze se na služ-
benoj internetskoj stranici Prirodoslovno-matematičkog fakulteta 
www.pmf.unizg.hr/natječaji.
Ponude s dokazima o ispunjavanju uvjeta natječaja dostavljaju se 
na adresu: Prirodoslovno-matematički fakultet, Služba Dekanata 
(kadrovski poslovi), Zagreb, Horvatovac 102a, u roku od 30 dana od 
dana objavljivanja natječaja u „Narodnim novinama“.
Rezultati natječajnog postupka objavit će se na službenoj internet-
skoj stranici PMF-a: www.pmf.unizg.hr (Natječaji).

U
druga studenata gra-

da Splita, koja oku-

plja mlade Splićane 

koji studiraju na Sve-

učilištu u Zagrebu, i ove će 

godine održati svoj Festival 

studentskih klapa, već šesti. 

Festival će se održati u kinu 

Studentskog centra 16. ožujka 

u 20 sati, uz cijenu ulaznice od 

20 kuna. After party održat će 

se u klubu “Hangar”.

Kako ističu u Udruzi, Fe-

stival studentskih klapa već 

je pet godina glavni kanal 

predstavljanja novih, mladih 

studentskih klapa i njihove 

afirmacije na klapskoj sceni. 

U pozivu na festival dodaje 

se da ova manifestacija omo-

gućava mladima da predsta-

ve svoj talent i ljubav prema 

tradicijskoj glazbi, ali i poti-

če zanimanje studenata za 

očuvanje baštine, te promiče 

kulturne vrijednosti Dalma-

Šesti Festival studentskih klapa
UDRUGA SPLITSKIH STUDENATA NA SVEUČILIŠTU U ZAGREBU ODRŽAVA TRADICIJU

S
večanom sjednicom 

Fakultetskoga vijeća 

Građevinski fakultet je 

21. veljače obilježio 99. 

obljetnicu postojanja. Sveča-

na proslava održana je u veli-

koj predavaonici, uz uvodna 

obraćanja i pozdravne govo-

re državnog tajnika za infra-

strukturu iz Ministarstva mo-

ra, prometa i infrastrukture 

Tomislava Mihotića, pomoć-

nice ministra graditeljstva i 

prostornog uređenja dr. Maje 

Marije Nahod, rektora Sveu-

čilišta u Zagrebu prof. Dami-

ra Borasa i dekana prof. Neve-

na Kuspilića.

Dekanovu nagradu za 

studentske radove, zasluže-

na priznanja za postignuti 

uspjeh u akademskoj godini 

U povodu 99. rođendana Građevinskog fakulteta 
Sveučilišta u Zagrebu nagrade su dodijeljene 
najuspješnijim studentima, profesorima i drugim 
djelatnicima, te ustanovama i tvrtkama koje 
surađuju s fakultetom

  D
a

m
ir

 H
u

m
sk

i

Graditelji Hrvatske 
već 99 godina

GRAĐEVINSKI FAKULTET SVEUČILIŠTA U ZAGREBU OBILJEŽIO SVOJ DAN

2016./2017. i novčane nagrade 

vrijednim studentima uručili 

su zajedno dekan prof. Neven 

Kuspilić i prodekan za nasta-

vu prof. Tomislav Kišiček. 

Dobitnici Dekanove nagrade 

su: Tin Bašić, David Božajić i 

Slavko Ćurić, Antonela Čolić 

i Luka Jecić, Matej Ešegović, 

Matea Gudelj i Dora Jelić, To-

ni Holjević, Silvija Klapčić i 

Ivan Mišura, Tin Kulić i Rat-

ko Ramuščak. Priznanja i 

nagrade zaslužnim djelatni-

cima fakulteta uručili su za-

jedno dekan Kuspilić i pro-

dekanica za međunarodne 

odnose i suradnju prof. Ivica 

Završki, a nagrađeni su prof. 

Mladen Garašić, prof. Mariza 

Katavić, prof. Mladen Raduj-

ković i Krešimir Kašner.

Uručene su i nagrade usta-

novama i tvrtkama zaslužni-

ma za napredak fakulteta:

– Hrvatskom savezu gra-

đevinskih inženjera (dodjelji-

vanje nagrada za diplomske i 

doktorske radove, predstav-

ljanje udžbenika i knjiga na-

stavnika fakulteta u časopi-

su Građevinar, redovito pra-

ćenje konferencija, simpozija 

i radionica koje organizira fa-

kultet);

– Wienerberger – Ilovac 

(donacije materijala za pro-

vedbu nastave na preddi-

plomskom i diplomskom 

studiju, potpore u organi-

ziranju terenske nastave i 

studentskih stručnih prak-

si, donacije materijala za po-

trebe znanstvenih projekata 

cije. Naravno, od svoga počet-

ka festival je vrlo popularan 

i među studentima iz drugih 

hrvatskih regija.

Prve godine nastupilo je 

devet klapa, a u sljedećim go-

dinama ljubitelji klapske pje-

sme mogli su uživati u izved-

bama dvadesetak skupina. 

Neke od njih su nakon “pre-

mijere” na festivalu uspješno 

nastupale i na Festivalu dal-

matinskih klapa u Omišu. 

Primjerice, klapa Stine je na 

51. izdanju omiškog festivala 

– kao najvažnije manifestaci-

je ove vrste – osvojila nagradu 

publike “Zlatni leut”.  R.I.

iz područja energetske učin-

kovitosti);

– Hauraton Hrvatska (po-

drška u organiziranju teren-

ske nastave u Njemačkoj za 

najbolje studente, uključi-

vanje studenata u Haura-

ton European Student Pro-

gram, uključivanje stude -

nata u program Erasmus u 

području odvodnje promet-

nica);

– Grad Zagreb, Ured za 

upravljanje u hitnim situaci-

jama (osiguranje potrebnih 

podloga za numeričke mode-

le u okviru diplomskih rado-

va, potpore u eksperimental-

nim ispitivanjima za potre-

be znanstvenih istraživanja, 

partner na projektima iz po-

dručja potresa).  R.I.



universitas  |  veljača 2018. 25

O 
njegovu životu, ra-

du i djelu pričali su 

njegovi kolege, bli-

ski suradnici i prija-

telji, profesor Kažimir Hra-

ste, Branko Franceschi, rav-

natelj Galerije umjetnina u 

Splitu, Edvin Dragičević, 

dekan UMAS-a, Viktor Po-

pović, predstojnik Odsjeka 

za slikarstvo UMAS-a, Leo-

nida Kovač, prodekanica na 

Akademiji likovne umjetno-

sti u Zagrebu i studentica 

jedne od njegovih generaci-

ja na Akademiji. Prisjetili su 

se Žuvelina osebujna izriča-

ja, ne samo likovnog i umjet-

ničkog, već i onog ljudskog. S 

prisutnima su podijelili i ne-

ke crtice iz njegova života te 

misli vodilje koje su obojile 

U 
ovogodišnjem terminu 

Noći muzeja Umjetnič-

ka akademija u Splitu 

svečano je promovirala 

studentski projekt pod nazivom 

Dnevni boravak. Projekt potpi-

suju Nikolina Ćuk i Ida Buga-

rić, studentice diplomskog stu-

dija Likovne umjetnosti i likov-

ne kulture. U zgradi na tvrđavi 

Gripe uređen je prostor atrija 

za potrebe okupljanja stude-

nata i nastavnika Sveučilišta, 

ali i za sve zainteresirane gra-

đane. Tom prilikom u prosto-

rijama UMAS-a organizirana 

je multimedijalna prezentaci-

ja aktivnosti odsjeka Likovna 

kultura i likovna umjetnost i 

Film i video. Također se održa-

la radionica visokog tiska, kao 

i prezentacija 3D tiskanja. U uči-

onicama Filma i videa projici-

rali su se radovi studenata tog 

odsjeka. Otvaranju se pridru-

U Velikoj dvorani Umjetničke akademije 
Sveučilišta u Splitu, na tvrđavi Gripe 
održana je komemoracija za nedavno 
preminula professora emeritusa i 
uglednog umjetnika Gorkoga Žuvelu

Posjetitelji 
Noći muzeja 
uživali su 
u multi-
medijalnim 
prezenta-
cijama 
nekoliko 
odsjeka 
UMAS-a

UMAS dobio dnevni boravak
STUDENTSKI PROJEKT NA SPLITSKOJ UMJETNIČKOJ AKADEMIJI

Neizbrisiv trag Gorkoga Žuvele
NA UMAS-U ODRŽANA KOMEMORACIJA ZA NEDAVNO PREMINULA UMJETNIKA I EMERITUSA

njegov unutarnji, a i vanjski 

svijet koji je kao pravi umjet-

nik stvarao. Svi su se složi-

li kako je Gorki Žuvela osta-

vio neizbrisiv trag u umjet-

ničkom, intelektualnom i 

kulturnom životu te pružio 

nadahnuće mnogim gene-

racijama učenika, studena-

ta, mladih umjetnika i kole-

ga. Profesor Viktor Popović, 

nekad Žuvelin učenik i asi-

stent, istaknuo je da je Žuve-

la 40 godina radio u obrazo-

vanju te utjecao na formira-

nje novih umjetnika.

– On je jedna od najzasluž-

nijih osoba što se danas na-

lazimo u ovoj dvorani. Zna se 

koliko je bilo problema oko 

osnivanja Akademije, ali mi-

slim da su tu bile presudne 

žio Glazbeni odjel – spontani 

koncert je upriličio nastavnik 

glasovira Mladen Grgić.

Time se službeno otvorio 

projekt Dnevni boravak u ko-

jem će se povremeno održavati 

predavanja, projekcije, koncer-

ti i izložbe studenata Splitskog 

sveučilišta, ali i gostiju s drugih 

sveučilišta. U planu je da se u 

sklopu Noći muzeja ubuduće 

organiziraju Otvorena vrata 

UMAS-a, kako bi se građanima 

prezentirale aktivnosti Umjet-

ničke akademije (likovni ra-

dovi, koncerti, restauratorska 

aktivnost, umjetnička pedago-

gija, art terapija, gluma i ostale 

aktivnosti vezane uz studij na 

UMAS-u). Tom prigodom je na-

javljena i radionica 3D obliko-

vanja 3LD, također studentski 

projekt pod vodstvom studenti-

ca Nikoline Ćuk i Ide Bugarić.

 � Slobodan�Tomić

njegova tvrdoglavost i upor-

nost – rekao je Popović.

Uz rodbinu, brojne stu-

dente i kolege s UMAS-a te 

ostalih sastavnica Sveučili-

šta kao i poznavatelje i lju-

bitelje njegova rada, kome-

moraciji su prisustvovali i 

prorektor za kvalitetu, kul-

turu i umjetnost prof. Bran-

ko Matulić, intendant split-

skog HNK Goran Golovko te 

predstavnik Grada Splita Ni-

kola Aleksić.

Gorki Žuvela rođen je u 

Našicama 1946. godine, a 

diplomirao je na Akademi-

ji likovnih umjetnosti u Za-

grebu 1971. u klasi Miljen-

ka Stančića. Pripada prvoj 

generaciji umjetnika Nove 

umjetničke prakse (1966. 

– 1978.), skupine koja je do-

nijela radikalne promjene 

dotadašnjih ideja o umjet-

nosti. Profesionalni put od-

veo ga je natrag u Split, gdje 

je prvo predavao u Školi li-

kovnih umjetnosti, zatim na 

Studiju likovne kulture Sve-

učilišta u Splitu te na Odsje-

ku za slikarstvo Umjetničke 

akademije Sveučilišta, čiji je 

ujedno bio pokretač i suosni-

vač. Izrađuje slike, objekte i 

instalacije u prostoru. Bavi 

se grafikom i grafičkim obli-

kovanjem plakata. Žuvela je 

izlagao na više od četrdeset 

samostalnih i oko dvjesto pe-

deset skupnih izložbi u zem-

lji i inozemstvu te za života 

bio prepoznat kao izniman i 

inspirativan umjetnik.  R.I.
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Novi redoviti profesori hrvatskih sveučilišta
Osijek Split

Rijeka Zadar

Vesna Vukadinović 
izabrana je u znanstveno-
nastavno zvanje redovite 
profesorice – prvi izbor 
u području biotehničkih 
znanosti, polje poljoprivreda, 
grana bilinogojstvo

Robert Mohović 
izabran je u znanstveno-
nastavno zvanje redovitog 
profesora – trajno u području 
tehničkih znanosti, polje 
tehnologija prometa i transport, 
grana pomorski i riječni promet

Gorka Vuletić 
izabrana je u znanstveno-
nastavno zvanje redovite 
profesorice – prvi izbor u 
interdisciplinarnom području 
(izborna polja: 6.06 psihologija 
i 3.03 javno zdravstvo i 
zdravstvena zaštita)

Budislav Vukas 
izabran je u znanstveno-
nastavno zvanje redovitog 
profesora u području 
društvenih znanosti, polje 
pravo, grana povijest prava i 
države

Sandra Juradin 
izabrana je u znanstveno-
nastavno zvanje redovite 
profesorice – prvi izbor u 
području tehničkih znanosti, 
polje građevinarstvo

Vesna Eraković Haber 
izabrana je u naslovno 
znanstveno-nastavno zvanje 
redovite profesorice u području 
biomedicine i zdravstva, polje 
temeljne medicinske znanosti, 
grana farmakologija

Nikola Koceić Bilan 
izabran je u znanstveno-
nastavno zvanje redovitog 
profesora – prvi izbor u 
području prirodnih znanosti, 
polje matematika

Anita Vulić-Prtorić 
izabrana je u znanstveno-
nastavno zvanje redovite 
profesorice – trajno u 
području društvenih znanosti, 
polje psihologija, grana 
klinička psihologija

Rijeka

Novi 
emeritusi 
hrvatskih 
sveučilišta

Božidar Križan
redoviti profesor u mirovini 
Tehničkog fakulteta

Branko Rafajac
redoviti profesor u mirovini 
Filozofskog fakulteta

M
inistrica znanosti 

i obrazovanja Bla-

ženka Divjak posje-

tila je sredinom ve-

ljače Sveučilište u Rijeci, gdje 

se upoznala s prioritetima to-

ga Sveučilišta i predstavila gle-

dišta Ministarstva o pitanjima 

znanosti i visokog obrazovanja, 

te je utvrđena visoka razina su-

glasnosti stavova Sveučilišta i 

Ministarstva.

Prioriteti Sveučilišta u Ri-

jeci i Ministarstva znanosti i 

obrazovanja, utvrđeno je na 

sjednici Senata Sveučilišta, 

poklapaju se u bitnoj mjeri na 

području razvoja znanosti i 

nužnosti njezine relevantno-

sti i izvrsnosti, potom potre-

be suradnje znanosti i visokog 

obrazovanja s gospodarstvom 

u transferu tehnologije i zna-

nja te integracije svih kapaci-

teta na ovom polju, istaknula 

je rektorica riječkoga Sveuči-

lišta prof. Snježana Prijić Sa-

maržija.

– Sveučilište i dalje očeku-

je pojačano financiranje viso-

Suglasje o obrazovnoj politici
MINISTRICA BLAŽENKA DIVJAK POSJETILA SVEUČILIŠTE U RIJECI

kog školstva i znanosti, ali smo 

svjesni realiteta te mogućnosti 

povećanja potrebnih iznosa in-

tegracijom sveučilišta u Hrvat-

skoj te suradnjom na međuna-

rodnoj razini, rekla je rektorica.

Studenti riječkoga Sveučili-

šta pokazali su ministrici svoje 

projekte te izložili prijedloge ra-

zvoja digitalizacije, unapređe-

nja nastave i zatražili podršku 

za projekte koje sami razvijaju, 

kazala je rektorica. Predstav-

ljeni su i projekti Sveučilišta, 

poput već u potpunosti pripre-

mljene gradnje aneksa Fakul-

teta za menadžment u hoteli-

jerstvu i ugostiteljstvu te pri-

preme preuređenja nebodera 

u Rijeci, nekadašnjeg prenoći-

šta Hrvatskih željeznica, u još 

jedan objekt studentskog smje-

štaja u gradu, za što je dobivena 

podrška Ministarstva, kazala 

je Prijić Samaržija.

Dodala je i da je Ministar-

stvo iskazalo interes da se za-

ključci nedavno utemeljenog 

Međunarodnog znanstvenog 

savjeta, kojeg čini u većini de-

setak europskih i američkih 

znanstvenika hrvatskog po-

drijetla, proslijede Ministar-

stvu kao jedna od podloga za 

kreiranje politika na državnoj 

razini.

Ministrica Divjak izrazila je 

zadovoljstvo razgovorima i sa-

stankom ustvrdivši da se samo 

na taj način mogu ostvarivati 

zajednički ciljevi.

– Resursi su nam ograniče-

ni, ali ne i potencijali – rekla je 

ministrica te istaknula da je 

utvrđeno suglasje na ostvare-

nju relevantnog visokog obra-

zovanja, kako bi studenti nakon 

školovanja bili relevantni na tr-

žištu rada, ali i ostvarili sebe i 

pun svoj potencijal.

– Složili smo se i oko pitanja 

izvrsnosti u znanosti, razvoja 

suradnje s gospodarstvom, a 

time i utjecajem na razvoj gos-

podarstva i društva – dodala je 

Divjak.

Ministarstvo je najavilo po-

jačano financiranje znanosti te 

daljnje poticanje suradnje u eu-

ropskim projektima i fondovi-

ma, potom financiranje obnove 

kadra sveučilišta zapošljava-

njem mladih ljudi i znanstve-

nih novaka.  MZO.hr

SVEUČILIŠTE U SPLITU
FILOzOFSKI FAKULTET

raspisuje

NATJEČAJ
za izbor jednog nastavnika u znanstveno-nastavno zvanje i na odgo-
varajuće radno mjesto docenta za znanstveno područje humanističkih 
znanosti, polje filologija, grana romanistika na Odsjeku za talijanski jezik i 
književnost, na neodređeno vrijeme s punim radnim vremenom.
Na Natječaju mogu ravnopravno sudjelovati pristupnici oba spola.
Pristupnici trebaju ispunjavati uvjete utvrđene odredbama zakona o 
znanstvenoj djelatnosti i visokom obrazovanju (NN br. 123/03, 198/03, 
105/04, 174/04, 2/07. - Odluka USRH, 46/07, 45/09, 63/11, 94/13, 
139/13, 101/14, 60/15 i 131/17).
Pristupnici trebaju priložiti: potpisanu prijavu, životopis, presliku dokaza 
o državljanstvu, presliku diplome o odgovarajućem akademskom stupnju 
iz koje se može utvrditi ispunjavanje uvjeta za izbor u zvanje i na odgo-
varajuće radno mjesto, prikaz znanstvene, nastavne i stručne djelatnosti, 
popis radova, radove, odnosno separate radova relevantnih za izbor te 
drugu odgovarajuću dokumentaciju o ispunjavanju uvjeta za izbor.
Sva dokumentacija pristupnika, osim radova, predaje se u dva primjerka. 
Životopis, prikaz nastavne i stručne djelatnosti i popis radova, uz tiskani, 
trebaju biti dostavljeni i u elektroničkom obliku (CD u 1 primjerku). Ako 
su pristupnici strani državljani trebaju dostaviti i dokaz o poznavanju hr-
vatskog jezika (napredno znanje).
Rok za podnošenje prijave je 30 dana od dana objave Natječaja.
Prijava na natječaj s dokumentacijom dostavlja se na adresu: Filozofski 
fakultet u Splitu, Poljička cesta 35, 21 000 Split.
Kandidati koji se pozivaju na pravo prednosti pri zapošljavanju sukladno 
posebnim propisima dužni su se u prijavi na natječaj pozvati na to pravo 
te imaju prednost u odnosu na ostale kandidate samo pod jednakim uvje-
tima utvrđenim natječajem, a na temelju uredne, potpune i pravovreme-
ne prijave na natječaj (https://gov.hr/moja-uprava/hrvatski-branitelji/
zaposljavanje/prednost-pri-zaposljavanju/403)
zakašnjele i nepotpune prijave neće se razmatrati niti će podnositelji biti 
pozvani na naknadnu dopunu prijave. O rezultatima natječaja pristupnici 
će biti obaviješteni u zakonskom roku.

SVEUČILIŠTE U zAgREBU
Klasa: 112-01/18-01/10

Urbroj: 380-040/040-18-1
zagreb, 2. veljače 2018.

Na temelju članka 13. Statuta Sveučilišta u zagrebu, raspisuje se javni

NATJEČAJ
za izbor
1. Jednog (1) izvršitelja u naslovno (bez zasnivanja radnog odnosa) 
nastavno zvanje predavača (m/ž) u znanstvenom području prirodne 
znanosti, znanstvenom polju: kemija, znanstvenoj grani: fizikalna kemija 
na preddiplomskim sveučilišnim studijima Vojno inženjerstvo i Vojno vo-
đenje i upravljanje.
2. Jednog (1) izvršitelja u naslovno (bez zasnivanja radnog odnosa) 
nastavno zvanje predavača (m/ž) u znanstvenom području prirodne 
znanosti, znanstvenom polju: kemija, znanstvenoj grani: analitička ke-
mija na preddiplomskim sveučilišnim studijima Vojno inženjerstvo i Vojno 
vođenje i upravljanje.
Uvjeti:
Pristupnici moraju ispunjavati uvjete utvrđene zakonom o znanstvenoj 
djelatnosti i visokom obrazovanju (Narodne novine, 123/03, 198/03. 
(Uredba), 105/04, 174/04, 2/07 – OUSRH, 46/07, 45/09, 63/11, 
94/13, 139/13, 101/14 – OiRUSRH, 60/15 – OUSRH) i Statutom Sve-
učilišta u zagrebu.
Prijava za natječaj mora sadržavati:
1. životopis (potpisan, najviše jedna kartica teksta)
2. presliku diplome o završenom studiju i/ili stečenom akademskom 
stupnju
3. prikaz nastavne i stručne djelatnosti
4. popis radova i separate radova relevantnih za izbor te podatke o na-
stavnoj i stručnoj djelatnosti
5. dokaz o državljanstvu
6. dokaz o najmanje pet godina radnog iskustva na dužnostima i poslovi-
ma nastavne djelatnosti za potrebe Oružanih snaga RH
Rok za podnošenje prijava je 30 dana od objave natječaja u Narodnim 
novinama. Pristupnici koji se javljaju na natječaj moraju ispunjavati uvjete 
propisane zakonom o znanstvenoj djelatnosti i visokom obrazovanju (NN 
123/03, 198/03, 105/04, 174/04, 2/07, 46/07, 45/09, 63/11, 94/13, 
139/13, 101/14 i 60/15, 131/17) i odlukom Rektorskog zbora o nuž-
nim uvjetima za ocjenu nastavne i stručne djelatnosti u postupku izbora u 
nastavna zvanja (NN 106/06, 122/2017), te imati najmanje pet godina 
radnog iskustva na dužnostima i poslovima nastavne djelatnosti za po-
trebe Oružanih snaga Republike Hrvatske te su o svemu dužni dostaviti 
odgovarajuće dokaze.
Dokumentacija se prilaže u dva primjerka i u elektroničkom obliku na CD-
u i PDF-formatu.
Prijave na natječaj s traženom dokumentacijom poslati poštom na adresu: 
Sveučilište u zagrebu, Trg Republike Hrvatske 14, 10000 zagreb, s na-
znakom prijave na natječaj.
Potpuna prijava smatra se prijava koja sadrži sve podatke i priloge na-
vedene u ovom natječaju. Pristupnikom prijavljenim na natječaj smatrat 
će se samo osoba koja podnese pravovremenu i potpunu prijavu sa svim 
prilozima te ispunjava formalne uvjete iz natječaja. Nepotpune i nepra-
vovremene prijave neće se razmatrati niti će se podnositelji nepotpunih 
prijava pozvati na dopunu prijave
Sveučilište u zagrebu pridržava pravo, djelomično ili u cijelosti, u svako 
vrijeme poništiti natječaj.
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O
cjenjivačka komisi-

ja u sastavu Alek-

sandar Selmanović, 

predsjednik, Dubrav-

ko Ižaković, član, i Gordan Ko-

žulj, član, donijela je odluku o 

dobitnicima godišnjih nagrada 

Hrvatskog akademskog sport-

skog saveza za 2016./2017.

1. U kategoriji POJEDIN-

CI ZASLUŽNI ZA DOPRINOS 

RAZVOJU AKADEMSKOG 

SPORTA, u ženskoj konkuren-

ciji izabrana je: MELANI ADA-

MIĆ GOLIĆ, taekwondo, Sveu-

čilište u Zagrebu

2. U kategoriji POJEDIN-

CI ZASLUŽNI ZA DOPRINOS 

RAZVOJU AKADEMSKOG 

SPORTA, u muškoj konkuren-

ciji izabran je: MARIO VAVRO, 

streličarstvo, Tehničko veleu-

čilište u Zagrebu

3. U kategoriji KOLEKTI-

VI ZASLUŽNI ZA DOPRINOS 

RAZVOJU AKADEMSKOG 

SPORTA, u ženskoj konku-

renciji izabrana je: FUTSAL 

REPREZENTACIJA SVEUČI-

LIŠTA U ZAGREBU

Najviše priznanja 
Sveučilištu u Zagrebu

GODIŠNJE NAGRADE HRVATSKOG AKADEMSKOG SPORTSKOG SAVEZA

R
iječki športski sveuči-

lišni savez u suradnji 

s Hrvatskim akadem-

skim sportskim save-

zom i Sveučilištem u Rijeci 

će od 30. srpnja do 5. kolo -

voza ugostiti najbolje svjet-

ske sveučilišne rukometne 

reprezentacije. Spomenuto 

svjetsko natjecanje je prvo 

ekipno svjetsko sveučilišno 

natjecanje koje se održava u 

Republici Hrvatskoj. Najve-

ća razlika između europskih 

sveučilišnih natjecanja koji-

ma je dosad bio organizator 

Riječki športski sveučilišni 

savez i spomenutog jest u či-

njenici da na WUC Handball 

2018 sudjeluju državne sveu-

čilišne reprezentacije.

Dodijeljenom domaćin-

stvu pridonijela je kvalitet-

na kandidatura i dokazano 

iskustvo u organizaciji ve-

likih sportskih događaja 

poput Europskih sveučiliš-

Nakon europskih 
državnih 
reprezentacija, u 
Hrvatsku će doći 
svjetske sveučilišne 
reprezentacije 
kako bi sudjelovale 
na Svjetskom 
sveučilišnom 
prvenstvu u 
rukometu (WUC 
Handball 2018)

Najbolji studenti-
rukometaši stižu u Rijeku

HRVATSKA DOMAĆIN JOŠ JEDNOM SVJETSKOM SVEUČILIŠNOM PRVENSTVU

4. U kategoriji KOLEKTI-

VI ZASLUŽNI ZA DOPRINOS 

RAZVOJU AKADEMSKOG 

SPORTA, u muškoj konkuren-

ciji izabrana je: KOŠARKAŠ-

KA MOMČAD VELEUČILI-

ŠTA VERN’

5. POJEDINCI ZASLUŽNI 

ZA DOPRINOS RAZVOJU 

AKADEMSKOG SPORTA, u 

kategoriji sportaša s invali-

ditetom, u ženskoj konkuren-

ciji izabrana je: MARTINA 

KROG, futsal, Sveučilište u 

Zagrebu

6. POJEDINCI ZASLUŽ-

NI ZA DOPRINOS RAZVOJU 

AKADEMSKOG SPORTA, u 

kategoriji sportaša s invalidi-

tetom, u muškoj konkurenci-

ji izabran je: ANTUN BRZAK, 

plivanje, Sveučilište u Zagrebu

7. NAGRADA ZA FAIR 

PLAY: ŽENSKA STOLNOTE-

NISKA EKIPA SVEUČILIŠTA 

U ZADRU

8. NAGRADA ZA ŽIVOT-

NO DJELO: MLADEN SEDAR, 

prof., Sveučilište u Zagrebu

  UNISPORT.hR

nih igri Zagreb - Rijeka 2016 

(ESI 2016) koje su okupile vi-

še od 5000 sudionika.

S obzirom na dosadaš -

nje iskustvo u organizaciji 

europskih sveučilišnih na-

tjecanja (u odbojci 2007, ru-

kometu 2011, bridžu 2013, 

taekwondou 2015) i svjet-

skih sveučilišnih natjeca-

nja (u bridžu 2014) te od-

ličnu suradnju s lokalnom 

zajednicom prilikom orga-

nizacije projekata iz dome-

ne akademskog sporta po-

put domaćinstva regional-

ne ministarske konferencije 

„Razvoj akademskog sporta 

u regiji“ i konferencije „Eu-

ropske sveučilišne igre 2016 

– platforma za provedbu EU 

projekata“ vjerujemo u kva-

litetnu organizaciju i ovog 

natjecanja.

Tijekom Svjetskog sveuči-

lišnog prvenstva u rukometu 

očekujemo oko 600 sudionika 

iz 28 država s 5 kontinenata o 

kojima će se brinuti tim s više 

od 140 volontera. Dvorana Za-

met će nakon 2011. i 2016. opet 

biti dom studentima i studen-

ticama koji će pokušati osvo-

jiti laskavu titulu Svjetskih 

sveučilišnih prvaka. Želimo 

im puno sreće.

Detaljnije informacije 

možete pogledati na: http://

www.wuchandball2018.uni-

ri.hr.  UNISPORT.hR

SVEUČILIŠTE U SPLITU
EKONOMSKI FAKULTET

raspisuje

NATJEČAJ
za izbor
jednog suradnika u suradničko zvanje poslijedoktoranda za 
područje društvenih znanosti, polje ekonomija, grana Trgo-
vina i turizam, i na odgovarajuće radno mjesto na Katedri za 
turizam i gospodarstvo
Pristupnici moraju ispunjavati uvjete propisane Zakonom o radu 
(„Narodne novine 93/14, 127/17) i Zakonom o znanstvenoj dje-
latnosti i visokom obrazovanju (“Narodne novine”, broj 123/03 do 
131/17).
Pristupnici uz prijavu prilažu:
- životopis
- domovnicu ili dokaz o državljanstvu druge države, a strani državljani 
dužni su priložiti i dokaz o znanju hrvatskog jezika (napredna razina)
- dokaz o odgovarajućoj stručnoj spremi
- dokaz o stečenom akademskom stupnju doktora znanosti
- prijepis ocjena poslijediplomskog sveučilišnog studija
- popis znanstvenih i stručnih radova, kao i same radove, te druge do-
kaze iz kojih je razvidno da pristupnik ispunjava uvjete za izbor
Svu dokumentaciju osim u papirnatom obliku potrebno je dostaviti i 
na CD-u, s tim da se radovi za izbor dostavljaju na posebnom CD- u.
U skladu sa Zakonom o ravnopravnosti spolova, prijaviti se mogu 
pristupnici oba spola.
Pristupnici koji na temelju posebnih propisa ostvaruju prednost 
prilikom zapošljavanja, dužni su u prijavi na natječaj pozvati se na to 
pravo te priložiti sve dokaze koje posebni propisi propisuju za ostvari-
vanje navedenog prava. Prednost prilikom zapošljavanja prema pred-
metnom natječaju ostvarit će se u odnosu na ostale pristupnike samo 
pod jednakim uvjetima, utvrđenim natječajem.
Fakultet zadržava pravo provođenja testiranja znanja i/ili vještina za 
prijavljene pristupnike koji zadovoljavaju formalne uvjete navedene u 
natječaju.
Rok za podnošenje prijave je 30 dana od dana objavljivanja u “Narod-
nim novinama”.
Prijave se predaju na adresi: Sveučilište u Splitu, Ekonomski fakultet, 
21000 Split, Cvite Fiskovića 5.
Nepravovremene i nepotpune prijave neće se uzeti u razmatranje, niti 
će podnositelji istih biti pozvani na dopunu prijave.
Prijavljeni pristupnici bit će obaviješteni o rezultatima natječaja u za-
konskom roku putem mrežnih stranica Fakulteta.

SVEUČILIŠTE U SPLITU
FAKULTET ELEKTROTEHNIKE, STROJARSTVA 

I bRODOGRADNJE
objavljuje

N A T J E Č A J
Za izbor:
1. jednog nastavnika u znanstveno-nastavno zvanje izvanredni pro-
fesor za znanstveno područje tehničkih znanosti, polje računarstvo, 
grana informacijski sustavi i odgovarajuće radno mjesto;
2. jednog suradnika u zvanju poslijedoktorand za rad na projektu Hr-
vatske zaklade za znanost “Internet stvari: istraživanja i primjene” na 
određeno vrijeme;
3. jednog stručnog suradnika za znanstveno područje prirodnih zna-
nosti, polje matematika, na određeno vrijeme.
Pristupnici koji se javljaju na natječaj moraju pored uvjeta navedenih u 
natječaju, ispunjavati i opće uvjete propisane Zakonom o znanstvenoj 
djelatnosti i visokom obrazovanju (NN 123/03, 198/03, 105/04, 
174/04, 2/07-Odluka USRH, 46/07, 45/09, 63/11, 94/13, 139/13, 
101/14-Odluka USRH, 60/15 i 131/17) i uvjete iz Odluke Rektor-
skog zbora o nužnim uvjetima za ocjenu nastavne i stručne djelatnosti 
(NN 106/06) odnosno Odluke Rektorskog zbora o nužnim uvjetima 
za ocjenu nastavne i znanstveno stručne djelatnosti (NN 122/17) te o 
svemu dužni dostaviti odgovarajuće dokaze.
Pristupnici uz prijavu prilažu: životopis, dokaz o državljanstvu, a strani 
državljani dužni su priložit i dokaz o poznavanju hrvatskog jezika C2 
razina, dokaz o odgovarajućoj stručnoj spremi iz koje se može utvrditi da 
pristupnik ispunjava uvjete za izbor u odgovarajuće zvanje i radno mjesto, 
bibliografiju te podatke o znanstvenoj, nastavnoj i stručnoj djelatnosti 
(životopis te bibliografiju s podatcima o znanstvenoj, nastavnoj i stručnoj 
djelatnosti, potrebno je dostaviti i na CD-u), dokaz o navedenim poželj-
nim iskustvima u radu, dokaz o ispunjavanju uvjeta Rektorskog zbora.
Natječaj traje 30 dana od dana objave u Narodnim novinama.
Na natječaj se mogu javiti osobe oba spola sukladno čl. 13. st. 2. Za-
kona o ravnopravnosti spolova N.N. 82./08.
Pristupnik koji se poziva na pravo prednosti prilikom zapošljavanja u 
skladu s člankom 102. i 103. Zakona o hrvatskim braniteljima iz Domo-
vinskog rata i članovima njihovih obitelji (NN 121/17), uz prijavu na 
natječaj u zamolbi dužan je, osim dokaza o ispunjavanju traženih uvjeta, 
priložiti i sve potrebne dokaze dostupne na poveznici Ministarstva hr-
vatskih branitelja: https://branitelji.gov.hr/zaposljavanje-843/843.
Sve zakašnjele i nepotpune prijave neće se razmatrati. O rezultatima 
natječaja pristupnici će biti obaviješteni. Prijavom na natječaj, pri-
stupnici natječaja su suglasni da Fakultet elektrotehnike, strojarstva i 
brodogradnje u Splitu može prikupljati, koristiti i dalje obrađivati po-
datke u svrhu provedbe natječajnog postupka sukladno odredbama 
Zakona o zaštiti osobnih podatka.
Prijave s dokazima o ispunjavanju uvjeta natječaja dostavljaju se na 
adresu: Fakultet elektrotehnike, strojarstva i brodogradnje u Splitu, 
Ruđera Boškovića 32., 21000 Split.
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O
no što je British Co-

uncil engleskom, 

Goethe-Institut nje-

mačkom, Alliance 

Française francuskom, a In-

stituto Cervantes španjol-

skom, to je Konfucijev insti-

tut (Sveučilišta u Zagrebu) 

kineskom jeziku. Konfuci-

jev institut Sveučilišta u Za-

grebu obrazovni je sveučiliš-

ni centar osnovan u svibnju 

2012. godine s ciljem promi-

canja kineskoga jezika i kul-

ture te jačanja gospodarskih 

veza između Republike Hrvat-

ske i Narodne Republike Ki-

ne. Institut je dio regionalne 

mreže Konfucijevih institu-

ta, kojoj pripadaju i instituti 

u Ljubljani, Beču i Budimpe-

šti, te jedan od osam europ-

skih poslovnih instituta uz 

London, Kopenhagen, Lju-

bljanu, Atenu, Leeds, Rouen 

i Edinburgh.

Početak u Seulu
U rujnu 2012., kada je na be-

splatan tečaj kineskog jezika 

upisano prvih 90 polaznika, 

Institut je imao dvije profeso-

rice i dvije učionice na drugom 

katu Studentskog centra u Za-

grebu. Danas, nepunih šest go-

dina kasnije, 35 izvornih go-

vornika podučava kineski je-

zik pod okriljem Instituta na 

33 lokacije u osam hrvatskih 

gradova. Uz Zagreb, tu su Va-

Piše Jelena VrhoVski

Misija Konfucijevih instituta, pa i 
onoga osnovanog 2012. godine pri 
Zagrebačkom sveučilištu, jest pridonijeti 
boljem razumijevanju kineskoga jezika 
i kulture među pripadnicima drugih 
naroda, razvijati prijateljske odnose 
između NR Kine i zemalja svijeta te, u 
konačnici, promicati i poticati razvoj 
multikulturalizma na globalnoj razini

Konfucijevim institutom ‘preko’  Kineskoga zida

Studentske manifestacije
Međunarodni dan Konfucijeva instituta, rujan
Tjedan kineske kulture, svibanj
Festival zmajevih čamaca, lipanj
Zimska škola kineskoga jezika na Sljemenu, prosinac
Institut redovito sudjeluje na Smotri Sveučilišta u Zagre-
bu, Međunarodnom sajmu knjiga i učila Interliberu te na 
najvećem uličnom festival Cest is d’Best.

Tečajevi za odrasle
Upisi na besplatan tečaj kineskoga jezika za osobe starije 
od 18 godina održavaju se dva puta godišnje, u rujnu – 
zimski semestar, i u veljači – ljetni semestar. Jedan seme-
star ima ukupno 70 školskih sati, a po položenom ispitu 
polaznici dobivaju potvrdu o završenom stupnju/modulu. 
Uvjeti za upis su punoljetnost i znanje engleskog jezika, 
na kojem se odvija cjelokupna nastava i korespondencija 
s nastavnicima. Nastava se održava dva puta tjedno po 
90 minuta, a provode je izvorni govornici kineskoga je-
zika, odnosno nastavnici specijalizirani za podučavanje 
kineskoga jezika strancima. Radne materijale osigurava 
Institut. Tečaj je namijenjen osobama bez predznanja 
kineskog jezika. Tečajevi kineskoga jezika u Institutu te-
melje se na Zajedničkom europskom referentnom okviru 
za jezike koji utvrđuje šest stupnjeva znanja stranog jezika 
(A1, A2, B1, B2, C1 i C2).

IZAZOV KINE: KAKO VELIKU ZEMLJU JOŠ BOLJE RAZUMJETI IZUČAVANJEM NJEZINA JEZIKA I KULTURE

Hrvatske lokacije
Varaždin: Elektrostrojarska škola, I. gimnazija, Gospodar-
ska škola, I. osnovna škola
Dubrovnik: Postdiplomsko središte Dubrovnik, Osnovna 
škola Lapad
Rijeka: Klub mladih, Osnovna škola Nikole Tesle, Gimnazija 
Andrije Mohorovičića, Prva riječka hrvatska gimnazija i 
Ekonomski fakultet
Zadar: Centar za strane jezike Sveučilišta u Zadru
Pula: Sveučilište Jurja Dobrile i Ekonomska škola
Osijek: Ekonomski fakultet

raždin, Dubrovnik, Rijeka, 

Split, Zadar, Pula i Osijek.

Otvaranjem NR Kine pre-

ma svijetu, naglim razvojem 

kineskoga gospodarstva i ra-

stom njezina političkog utje-

caja, povećala se i potreba za 

učenjem kineskoga jezika i 

upoznavanjem kineske kul-

ture. Prepoznavši taj trenu-

tak, Kina je započela s osni-

vanjem Konfucijevih institu-

ta. Najprije kao pilot-projekt 

u lipnju 2004. u Uzbekistanu, 

a onda i osnivanjem prvog 

Konfucijeva instituta u Se-

ulu u studenom iste godine.

Danas u svijetu djeluje 516 

Konfucijevih instituta, od ko-

jih se njih 160 nalazi u grado-

vima diljem Europe, te više od 

tisuću Konfucijevih učionica. 

Konfucijeve su učionice svo-

jevrsne podružnice Konfuci-

jevih instituta, koje se u pra-

vilu osnivaju na razini osnov-

noškolskih i srednjoškolskih 

obrazovnih ustanova.

Misija Konfucijevih insti-

tuta, kao neprofitnih obrazo-

vanih ustanova, jest pridoni-

jeti boljem razumijevanju ki-

neskoga jezika i kulture među 

pripadnicima drugih naroda, 

razvijati prijateljske odnose 

između NR Kine i zemalja svi-

jeta te, u konačnici, promicati 

i poticati razvoj multikultura-

lizma na globalnoj razini.

Institut provodi brojne 

programe kineskoga jezika i 

kulture na čak 13 lokacija u 

Zagrebu. Besplatni tečajevi 
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Sveučilište u Splitu
SveučilišNA KNJiŽNiCA u Splitu

raspisuje

JAvNi NAtJečAJ
Za zakup dijela prostora za postavljanje bankomata
- Sveučilišna knjižnica u Splitu, Ruđera Boškovića 31, Split - ispred glavnog 
ulaza lijevo; površina 2,3 m²; početna cijena 1200,00 kn/m² mjesečno; rok 
5 godina
1. pravo sudjelovanja na javnom natječaju imaju sve pravne i fizičke osobe, 
koje su registrirane za obavljanje djelatnosti za koje se natječu.
2. ponuda za sudjelovanje na natječaju mora sadržavati
a. ime i prezime ponuditelja, odnosno naziv tvrtke s adresom i sjedištem
b. Dokaz (u originalu ili ovjereni preslika) sudskog registra (Rješenje o upisu 
u sudski registar sa svim prilozima) za trgovačko društvo ili ustanovu.
c. ponuda mora sadržavati izjavu o prihvaćanju prostora u viđenom stanju, 
izjavu o vremenskom planu i snošenju troškova adaptacije prostora radi po-
stavljanja i stavljanja u rad bankomata kao i izjavu da sva ulaganja po isteku 
zakupnog roka pripadaju Sveučilištu u Splitu, Sveučilišnoj knjižnici.
3. pravo na zakup poslovnog prostora, odnosno dijela prostora za postav-
ljanje bankomata ima natjecatelj koji ispunjava uvjete iz natječaja, te uvjete 
utvrđene Zakonom o zakupu i kupoprodaji poslovnog prostora i Odluke o 
zakupu i kupoprodaji poslovnog prostora.
4. Za prostor za postavljanje bankomata najpovoljniji ponuditelj prije 
sklapanja ugovora o zakupu dužan je platiti jednu mjesečnu ugovorenu 
zakupninu. ukoliko isti to ne ispuni u roku označenom u točki 8. ovog Na-
tječaja, smatra se da je odustao od poslovnog prostora, a predmetni prostor 
će se ponuditi sljedećem najpovoljnijem ponuditelju.
5. prostor za postavljanje bankomata se daje u zakup u viđenom stanju, 
bez prava na povrat uloženih sredstava, ponuditelj je dužan o svom trošku 
urediti prostor. ponuditelji mogu pogledati predviđeni prostor svakog rad-
nog dana od 9.00 do 12.00 sati uz prethodnu telefonsku najavu na brojeve 
(021/434-888;434-824), u periodu od dana objave pa do isteka roka za 
predaju ponuda.
6. ponude za natječaj upućuju se u pisanom obliku povjerenstvu za pro-
vedbu natječaja u zatvorenoj omotnici s naznakom „ZA NAtJečAJ ZA 
pOStAvlJANJe BANKOMAtA – Ne OtvARAti“, na adresu: Sveučilište u 
Splitu, Sveučilišna knjižnica u Splitu,Ruđera Boškovića 31, 21000 Split bez 
obzira na način dostave, rok za dostavu ponuda je najkasnije do datuma 
otvaranja ponuda.
7. ponude se primaju u roku od 15 (petnaest) dana od dana objave na-
tječaja. Natječaj se objavljuje u dnevnom listu „Slobodna dalmacija“ te na 
internet stranici Sveučilišne knjižnice u Splitu: www.svkst.unist.hr
8. Najpovoljniji ponuditelj dužan je sklopiti ugovor o zakupu najkasnije u 
roku od 30 (trideset) dana od dana primitka Odluke o dodjeli dijela pro-
stora za postavljanje bankomata. ukoliko najpovoljniji ponuditelj ne sklopi 
ugovor o zakupu u naznačenom roku, smatra se da je odustao od istog. 
Najpovoljniji ponuditelj za postavljanje bankomata dužan ga je staviti u 
funkciju u skladu s Odlukom povjerenstva za provedbu natječaja.
8. Otvaranje ponuda izvršiti će povjerenstvo za provedbu javnog natječaja.
9. Otvaranju ponuda neće biti javno.
10. O rezultatima izbora sudionici će biti izvješteni najkasnije u roku od 15 
dana, od dana otvaranja ponuda.
11. ugovor o zakupu sklapa se kao ovršna isprava – potvrđen (solemnizi-
rani) kod Javnog bilježnik, sukladno odredbi čl. 4.,st.3. Zakona o zakupu i 
kupoprodaji poslovnog prostora, a na trošak zakupnika kod javnog biljež-
nika.
12. Ravnateljica Sveučilišne knjižnice zadržava pravo da nakon isteka roka 
iz natječaja, u cjelini ili djelomično poništi natječaj, bez iznošenja razloga.

Sveučilište u Splitu
Sveučilišni odjel za stručne studije, raspisuje

N A t J e č A J
Raspisuje se Natječaj

i za izbore u zvanja
1. jednog nastavnika u nastavno zvanje predavač i na odgovarajuće radno 
mjesto, u znanstvenom području društvenih znanosti, za polje pravo, na 
određeno vrijeme u punom radnom vremenu do povratka na posao privre-
meno nenazočne zaposlenice s rodiljnog dopusta;
2. jednog nastavnika u naslovno nastavno zvanje predavač, u znan-
stvenom području humanističkih znanosti, za polje filologija, za granu 
anglistika.
točke 1. i 2.
pristupnici trebaju ispunjavati uvjete propisane Zakonom o znanstve-
noj djelatnosti i visokom obrazovanju (NN 123/03, 198/03, 105/04, 
174/04, 2/07, 46/07, 45/09, 63/11, 94/13, 139/13, 101/14, 60/15, 
131/17) i Odlukom o nužnim uvjetima Rektorskog zbora za ocjenu 
nastavne i stručne djelatnosti u postupku izbora u nastavna zvanja (NN 
13/2012).
prijavi treba priložiti: životopis pristupnika, preslik diplome o odgovara-
jućoj stručnoj spremi odnosno akademskom stupnju, prikaz stručne i na-
stavne djelatnosti, popis radova i radove relevantne za izbor (u elektron-
skom obliku), domovnicu ili dokaz o državljanstvu druge države, a strani 
državljani dužni su priložiti i dokaz o znanju hrvatskog jezika (napredna 
razina).
Sva dokumentacija se predaje u dva primjerka.
Na natječaj se, pod jednakim uvjetima, mogu prijaviti osobe oba spola.
prijave s prilozima podnose se Sveučilišnom odjelu za stručne studije 
Sveučilišta u Splitu, Split, Kopilica 5/ii kat, u roku od 30 (trideset) dana od 
dana objave natječaja u Narodnim novinama.
Nepravovremene i nepotpune prijave neće se razmatrati niti će se podno-
sitelji nepotpunih prijava pozvati na dopunu prijave.
Osobe koje podnesu nepotpune ili nepravovremene prijave na natječaj te 
osobe koje ne ispunjavaju formalne uvjete iz natječaja ne smatraju se pri-
stupnicima prijavljenim na natječaj te se neće obavještavati o rezultatima 
natječaja.
O rezultatima natječaja pristupnici će biti obaviješteni u roku od 15 dana 
od dana donošenja odluke o izboru.

Konfucijevim institutom ‘preko’  Kineskoga zida
iZAZOv KiNe: KAKO veliKu ZeMlJu JOš BOlJe RAZuMJeti iZučAvANJeM NJeZiNA JeZiKA i KultuRe

IZASLANSTVO SEČUANA  
POSJETILO SVEUČILIŠTE U SPLITU
Otvara se kulturni centar?
Rektor Sveučilišta u Splitu prof. Šimun Anđelinović 
ugostio je 30. siječnja izaslanstvo kineske pokrajine 
Sečuan. U kineskoj delegaciji bili su Wu Cheng, za-
mjenik upravitelja pokrajine Sečuan, dr. sc. Xuefei 
Tang, potpredsjednik Sečuanskog udruženja cloud 
računarstva pri Kineskom sveučilištu za elektrotehniku 
i tehnologiju, Nie Weiwei, zamjenica direktora Odjela 
za znanost i tehnologiju pokrajine Sečuan, i Wu Tao, 
zamjenica direktora Sečuanskog tehničkog centra za 
razmjenu, a došli su u pratnji akademika prof. Vladi-
mira Bermanca i prof. Anđelke Plenković-Moraj s 
Prirodoslovno-matematičkoga fakulteta u Zagrebu. Uz 
rektora Anđelinovića, sa Sveučilišta u Splitu sastanku 
su nazočili i prorektori prof. Alen Soldo i prof. Rosan-
da Mulić.
Nakon uvodnih izlaganja i uzajamnog upoznavanja 
razgovaralo se o uspostavi suradnje. Stoga je rektor 
Anđelinović predložio osnivanje kulturno-informa-
tivnog centra na Sveučilištu u Splitu kako bi se mogle 
predstaviti svi aspekti suradnje na akademskom, ali 
i gospodarskom planu, a iskazana je otvorenost za 
partnerstvo u područjima znanosti i tehnologije. Na 
Sveučilištu u Sečuanu studira čak 3,1 milijun studenata 
te postoji 17 različitih instituta za znanstvena istraži-
vanja. Pokrajina Sečuan je poznata kao “zemlja obilja”, 
prostire se na 486 tisuća kilometara četvornih te je jed-
na od najvećih industrijskih regija Kine.
Nakon sastanka u Rektoratu, delegacija pokrajine 
Sečuan razgledala je Kampus Sveučilišta u Splitu te 
posjetila neke od sastavnica i sastala se s upravama 
fakulteta.  UNIST.hr

kineskoga jezika za osnov-

noškolce, srednjoškolce, stu-

dente i ostale zainteresirane 

kategorije građana održava-

ju se u prostorijama Instituta 

u Studentskom centru. Stu-

denti Ekonomskog i Kinezi-

ološkog fakulteta u Zagrebu 

mogu odabrati kineski jezik 

kao izborni predmet u sklopu 

svojeg redovnog studija, a ki-

neski kao izvannastavna ak-

tivnost dio je programa triju 

zagrebačkih osnovnih škola 

– Osnovne škole Matije Gup-

ca, Osnovne škole Izidora 

Kršnjavoga i Osnovne škole 

Silvija Strahimira Kranjče-

vića – i XV. gimnazije, popu-

larnog MIOC-a. Za osnovnoš-

kolce se održavaju i besplatne 

radionice kineskoga jezika 

u Knjižnici Tina Ujevića, 

Knjižnici Savski gaj i Dječjoj 

knjižnici M2. Uz to, kineski se 

jezik uči i u Udruzi za darovi-

tu djecu “Dar”.

Stipendija Instituta
Uz jezik, Institut u Zagre-

bu provodi i besplatne radio-

nice kineske kaligrafije, sli-

karstva i kineske kuhinje. 

Također, u sklopu redovne 

nastave Katedre za tjelesnu i 

zdravstvenu kulturu Filozof-

skog fakulteta studenti vjež-

baju kineske borilačke vješti-

ne taiji i wushu i uče igrati ki-

nesku društvenu igru weiqi. 

Partneri pri izvođenju spo-

menutih sportskih progra-

ma su EBMAS centar Zagreb, 

udruga “Chen Xiaowang Ta-

ijiquan Hrvatska” i “Hrvat-

ska igo udruga”.

Tečajevi kineskoga jezika 

za građanstvo u Splitu odr-

žavaju se na Filozofskom fa-

kultetu, kao i u Klubu mladih 

Split. Kineski jezik podučava 

se učenicima Osnovne škole 

Spinut i V. gimnazije Vladi-

mira Nazora, a jedna od na-

stavnih lokacija je i Gradska 

knjižnica Marka Marulića. U 

Klubu mladih Split mogu se 

pohađati i besplatne radioni-

ce kineske kaligrafije.

Kako bi podržao razvoj 

Konfucijevih instituta te 

olakšao promociju kineskoga 

jezika i prijenos kineske kul-

ture diljem svijeta, Hanban 

– sjedište Konfucijevih insti-

tuta – pokrenuo je Stipendi-

ju Konfucijeva instituta, ko-

ja omogućava studiranje ki-

neskog jezika na više od 150 

sveučilišta u Kini. Stipendija 

je namijenjena polaznicima 

svih jezičnih programa In-

stituta, u svim gradovima u 

Hrvatskoj, kao i studentima 

sinologije.

Ljetna škola poslovnog 

kineskog jezika još je jedan 

program Instituta koji pola-

znicima tečajeva kineskoga 

jezika nudi mogućnost odla-

ska u Kinu. Dvotjedni pro-

gram studentima pokriva 

sve troškove osim aviokarte, 

a održava se u Šangaju tije-

kom srpnja. Prijave se obav-

ljaju preko Instituta, u ožuj-

ku, odnosno travnju.

Kineski most, Hanyuqiao, 

međunarodno je natjecanje 

u znanju kineskoga jezika za 

studente i srednjoškolce, ko-

je se održava pod pokrovitelj-

stvom Nacionalnog ureda za 

promociju kineskoga jezika 

vlade NR Kine, Hanban. Na-

tjecatelji, neizvorni govornici 

kineskoga jezika, natječu se 

u svojim zemljama u sklopu 

preliminarnog kruga natje-

canja. Pobjednici preliminar-

nih krugova sudjeluju u po-

lufinalu i finalu natjecanja, 

koje se održava u Kini. Uz po-

bjednika, u Kinu kao pratnja 

putuje i natjecatelj koji osvoji 

drugo mjesto. Pobjednik na-

tjecanja Kineski most, uz pu-

tovanje u Kinu, dobiva i sti-

pendiju za studiranje na jed-

nom od kineskih sveučilišta. 

Natjecanje organizira Vele-

poslanstvo NR Kine u Hr-

vatskoj uz potporu Instituta.

Više informacija o progra-

mima i uslugama Konfucijeva 

instituta Sveučilišta u Zagre-

bu možete pronaći na strani-

cama Instituta www.ki.unizg.

hr ili upitom na e-mail adresu 

info@ki.unizg.hr
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O
smijeh se smatra 

najmoćnijim sred-

stvom neverbalne 

komunikacije i pu-

no govori o osobi. Primjeri-

ce, široki se osmijeh povezu-

je s pristojnom i srdačnom 

osobom, dok onaj stisnuti 

može ukazivati na suzdrža-

nost i kontrolirane emocije. 

No, što ako je stisnuti osmi-

jeh posljedica nelagode zbog 

izgleda zubi? U takvim situ-

acijama može pomoći fiksna 

protetika o čemu smo razgo-

varali s Joškom Viskićem, 

docentom na Zavodu za fik-

snu protetiku Stomatološko-

ga fakulteta u Zagrebu.

Docent Viskić bio je najbo-

lji student u generaciji, do-

bitnik je pet Dekanovih na-

grada i Rektorove nagrade, 

doktorirao je 2015. godine, a 

specijalistički ispit iz stoma-

tološke protetike obranio je 

2016. Danas aktivno sudje-

luje u brojnim međunarod-

nim i domaćim znanstve-

nim i stručnim skupovima 

i tečajevima, član je Hrvat-

skoga društva za stomato-

lošku protetiku, Europsko-

ga društva za stomatološku 

protetiku (EPA) i Međuna-

rodnoga društva za istraži-

vanja u dentalnoj medicini 

(IADR). Također je i voditelj i 

predavač na tečajevima traj-

ne edukacije Stomatološko-

ga fakulteta.

Koliko rekonstrukcija i nado-

knada oštećenih zuba znači u 

svakodnevnom životu osobe?

- Postoje istraživanja koja 

su rađena prema fotografi-

jama iz godišnjaka u SAD-

u, u kojima je uspoređeno 

prosječno trajanje života 

osobe na temelju toga koli-

ko se nasmijala na tim foto-

grafijama. Istraživanja su 

pokazala korelaciju osmije-

ha i trajanja života, točnije, 

da su osobe koje su se široko 

smijale na fotografiji živjele 

duže čak sedam godina. Na-

ravno, to nema veze s time je-

su li se osmjehnuli na toj fo-

tografiji već da su otvoreni, 

veseli i pristupačni. Među-

tim, sigurno se nećete širo-

ko smijati i biti tako otvore-

ni ako imate ružne zube. I tu 

je poveznica s mojim poslom 

i onim što svakodnevno ra-

dim i što protetičari rade, a to 

je vratiti osmijeh na lica lju-

di koji to, iz estetskih razlo-

ga, nemaju. Fiksnom prote-

tikom možemo nadoknaditi 

oštećene ili izgubljene zube, 

promijenjenu boju zuba i do-

nekle ispraviti krivi položaj 

tih zuba te vrlo kvalitetno i 

dugoročno pružiti ljudima 

ono što žele i što je za njih sa-

vršeno. U radu nam poma-

žu nove tehnologije koje idu 

ukorak s povećavanjem za-

dovoljstva pacijenata. Aktu-

alna su istraživanja pokaza-

la da su pacijenti zadovoljniji 

RazgovaRala TaTjana Klarić Želimo da naši pacijenti izađu zadovoljni i sretni iz naših ordinacija, 
a kada izađu s osmjehom, to je onda jedan dodatan motiv koji 
te gura naprijed da radiš ono što voliš. Kada nas pacijenti ne bi 
pogledali s osmijehom na kraju, to tada ne bi imalo smisla

Osmijehom kroz život
RAZGOVOR: DOC. JOŠKO VISKIĆ O DIGItAlIZACIJI u fIKSnOJ PROtEtICI

te im je puno lakše podnije-

ti zahtjevan zahvat kada se 

koriste digitalne tehnolo-

gije, na primjer kada umje-

sto klasičnoga otiskivanja 

s onim velikim žlicama koje 

ulaze u usta koristimo intra-

oralni skener. A mogućnost 

da pomognemo pacijentu da 

se osjeća bolje razlog je zbog 

kojega smo svi postali liječ-

nici. Želimo da naši pacijen-

ti izađu zadovoljni i sretni iz 

naših ordinacija, a kada iza-

đu s osmjehom, to je onda 

jedan dodatan motiv koji te 

gura naprijed da radiš ono 

što voliš. Kada nas pacijenti 

ne bi pogledali s osmijehom 

na kraju, to tada ne bi imalo 

smisla. Taj osjećaj interak-

cije s ljudima kada oni dola-

ze s nečim što im je stvaralo 

nelagodu, što im je stvaralo 

jedan osjećaj srama i kada 

izlaze iz ordinacije ponekad 

i sa suzama radosnicama u 

očima je nešto što ispunja-

va svakoga, a prvenstveno 

mene kao liječnika. To je ne-

što što je jako važno i što me 

tjera naprijed i na neke nove 

tehnologije i nove načine ko-

je će pomoći ljudima i omo-

gućiti nam da im damo ono 

što od nas traže.

Digitalna revolucija
Koje se nove tehnologije kori-

ste u dentalnoj medicini? Što 

one znače stomatolozima i pa-

cijentima?

- Digitalizacija u stomatolo-

giji, posebno u fiksnoj prote-

tici ima veliku ulogu u plani-

ranju, prije nego bilo što na 

pacijentu napravimo može-

mo isplanirati i njemu pre-

zentirati točan izgled njego-

vih budućih zubi. To nam 

uvelike pomaže jer više ne-

ma nagađanja kako bi nešto 

trebalo izgledati i što bismo 

trebali napraviti, koliko zu-

ba moramo izbrusiti, već po-

moću dostupnih računalnih 

programa možemo isplani-

rati tijek svake faze izrade te 

konačni rad. Prije je to bila 

samo projekcija stomatolo-

ga koji je znao otprilike ka-

ko završni rad izgledati, no 

ovisili smo o inspiraciji teh-

ničara koji izrađuje buduće 

nadomjeske. Danas, s obzi-

rom na to da možemo vizu-

alizirati i uz pomoć 3D ispi-

sa isprintati zube, možemo 

stvoriti u stvarnome svijetu 

ono što smo zamislili digi-

talno. Nagađanja su svede-

na na minimum te možemo 

pacijentu, a i sebi točno pred-

staviti svoju viziju. Pacijent 

više ne mora vjerovati da će-

te nešto dobro napraviti, već 

može vidjeti u realnome vre-

menu ono što će na kraju do-

biti, ne samo estetski, nego 

i funkcijski poput provjere 

zagriza. Svi ti nekakvi deta-

lji koji su se mogli provjeriti 

tek na finalnom radu, danas 

se mogu provjeriti u privre-

menim radovima i potom 

kopirati u završni rad s ko-

jim će pacijent biti zadovo-

ljan. Testiranja na finalnim 

radovima mogu dovesti do 

grešaka i nezadovoljstva pa-

cijenata, a čim je pacijent ne-

zadovoljan, nezadovoljan je 

i stomatolog. Na ovaj način 

dižemo razinu stomatološ-

ke zaštite na sasvim drugu 

razinu i imamo pristup tera-

piji koji nam omogućuje da 

u svakom trenutku imamo 

potpunu kontrolu nad onim 

što dajemo našim pacijenti-

ma. Stomatologija zaista ide 

ukorak s digitalnim tehno-

logijama i u posljednjih 4-5 

godina digitalizacija ulazi 

na velika vrata u svakod-

nevni rad liječnika, a ono 

što se događa u zadnje dvije 

godine nije evolucija nego re-

volucija na polju stomatolo-

gije. Ono što će se u fiksnoj 

protetici najviše promijeni-

ti je uloga tehničara. On će 

u većini svoga posla postati 

dentalni inženjer, odnosno 

oblikovat će i izrađivati bu-

duće fiksno protetske rado-

ve na računalu, dok će samo 

oni vrhunski i najkvalitet-

niji izrađivati ručno jer nije-

dan stroj ne može zamijeniti 

umjetnički dojam koji tehni-

čar može napraviti, no i tada 

će tehničar koristiti sve ove 

dosadašnje tehnologije koje 

mu pomažu u svakodnevno-

me radu da bi taj finalni pro-

izvod koji se dorađuje ručno 

bio što bolji.

Prate li znanstvena istraživa-

nja napredak tehnologije u tom 

području?

- Brzina nezavisnih istra-

živanja ne prati napredak 

tehnologije. Problem je što 

se ta tehnologija mijenja na 

mjesečnoj bazi, a znanstve-

ni članci koji izlaze odnose 

se na one tehnološke mode-

le koji su u brzini promjene, 

već gotovo zastarjeli i više se 

ne koriste. Tu konstantno 

nastaje vakuum. Dok dobi-

jemo neki projekt, dok uspi-

jemo posložiti istraživanje, 

dok se to istraživanje napi-

še i kad se konačno objavi u 

časopisu, tada ono više nije 

nužno onoliko aktualno, ko-

liko je bilo u trenutku istraži-

vanja. To nas dovodi do pro-

blema, a to je da moramo vje-

rovati proizvođaču, koji nisu 

nužno najvjerodostojniji što 

se tiče podataka o proizvodi-

ma. Tu smo u začaranome 

krugu, koji mene kao znan-

stvenika brine, jer su poda-

ci s kojima se izlazi na kon-

gresima uvijek za tehnologi-

je, verzije proizvoda i verzije 

softvera koji su već pomalo 

na zalasku. Tom ćemo pro-

blemu morati u budućnosti 

doskočiti na neki način, bilo 

s načinima objave ili vrjed-

novanju objavljivanja. Da ne 

govorimo o zlatnom standar-

du u medicini, a to je petogo-

dišnje kliničko istraživanje 

koje nam govori kakav je 

materijal ili postupak koji je 

napravljen nekom tehnologi-

jom nakon pet godina. Kroz 

taj se standard gleda je li ne-

što dobro ili nije i zapravo su 

vrlo rijetki postupci i materi-

jali koji su se održali kroz pet 

godina, a ovi novi koji dolaze, 

nemaju uvijek takvu valori-

zaciju. Nisu to neprovjereni 

proizvodi, svi oni imaju cer-

tifikate nakon provjera koje 

su dosta rigorozne, posebno 

nakon ulaska u Europsku 

uniju. No uvijek postoji na-

čin kako nešto može izgleda-

ti puno bolje, nego što je to u 

realnom svijetu. Znanost o 

materijalima i naša usta kao 

oralni medij u koji te mate-

rijale stavljamo izuzetno su 

specifični. U ustima djeluje 

mehaničko opterećenje, za-

tim termičko opterećenje 

kao i promjene kiselosti ko-

je mogu dovesti do neuspje-

ha protetskoga rada. Vrije-

me je bitan faktor za provje-

ru izdržljivosti materijala i 

zato tek nakon proteka pet 

godina možemo reći da ne-

ki materijal klinički ima ili 

nema svoju vrijednost. Tih 

je kliničkih istraživanja o 

novim tehnologijama malo, 

većinom su to neka invitro 

istraživanja, gdje se u kon-

troliranim uvjetima, izvan 

usta pokušava doći do ne-

kih odgovora iz kojih se mo-

že zaključiti kakav bi utje-

caj bio u ustima, ali dok se to 

ne provjeri, nema znanstve-

nu težinu. Zato su neovisna 

istraživanja izuzetno važna. 

To je ono što daje finalnu va-

lidaciju nekog proizvoda, po-

stupka ili materijala koji se 

koristi u fiksnoj protetici, ali 

i stomatologiji i medicini op-

ćenito.

Društvene mreže
U kojem još aspektu digitaliza-

cija utječe na rad stomatologa?

- Pacijenti su danas infor-

miraniji, posredstvom in-

Joško Viskić, 
docent na 

Stomatološkom 
fakultetu 

Sveučilišta  
u Zagrebu

U posljednje dvije 
godine u stomatologiji 
imamo revoluciju, a 
ne evoluciju

Želim vidjeti utjecaj 
društvenih mreža 
na profesionalno 
ponašanje 
zdravstvenih 
djelatnika

terneta i društvenih mreža 

mogu saznati informacije 

o uslugama i postupcima u 

dentalnoj medicini što zna-

či da dolaze spremniji u or-

dinaciju s jasnijom vizijom 

na koji im način mi možemo 

pomoći. Djelovanje i pona-

šanje stomatologa, zapravo 

svih zdravstvenih djelatni-

ka na internetu i na društve-

nim mrežama ima predno-

sti, no nosi i određene opa-

snosti. Kako je to područje 

još neistraženo, u suradnji 

s kolegama sa Škole narod-

nog zdravlja Andrija Štam-

par i zagrebačkog Medicin-

skoga fakulteta želim vidjeti 

kakav je utjecaj društvenih 

mreža na profesionalno po-

našanje zdravstvenih dje-

latnika. Odnosno, koje su 

opasnosti i koje su predno-

sti koje nam predstavljaju 

društvene mreže na pona-

šanje zdravstvenoga djelat-

nika, bio on doktor medicine 

ili doktor dentalne medicine 

i koje su sve zamke u koje se 

može uhvatiti liječnik kada 

djeluje na društvenim mre-

žama. Zanima nas ponaša-

nje liječnika, ima li otvoren 

ili zatvoren profil, koga pri-

hvaća za prijatelja, kakve sa-

držaje stavlja na društvene 

mreže. Upravo smo u završ-

nim fazama dobivanja uspo-

stavnoga projekta Hrvatske 

zaklade za znanost, i bit će 

zanimljivo vidjeti u idućih 

pet godina na koji se način 

zdravstveni djelatnici pona-

šaju i djeluju te što opća popu-

lacija misli o načinu na koji bi 

se zdravstveni djelatnici tre-

bali ponašati na društvenim 

mrežama. Digitalizacija, di-

gitalne tehnologije i društve-

ne mreže uspostavljaju nove 

socijalne parametre i nove 

načine ponašanja pojedinca 

u takvoj grupi. Ljudi su puno 

opušteniji kada imaju filter, 

odnosno depersonalizaciju u 

komunikaciji s ostalima na 

tim društvenim mrežama. 

Možda se prikazuju drugači-

jima nego što to jesu, možda 

prikazuju neke stvari koje u 

normalnoj komunikaciji ne 

bi prikazivali. Sve to utječe 

ne samo na viđenje tog poje-

dinca, već i na struku u cije-

losti. Poznati primjer za to je 

lav Cecil kojega je u Zimbab-

veu ubio stomatolog. Nakon 

što je stomatolog stavio foto-

grafiju „ulova“ na društve-

nu mrežu, krenula je ogro-

mna kampanja koja je bila 

negativno usmjerena ne sa-

mo prema njemu, nego pre-

ma cijeloj struci dentalne 

medicine. On je prouzročio 

negativnu sliku zdravstve-

noga djelatnika u javnosti. 

To je zaista ekstreman pri-

mjer, no niti Sveučilište, a 

niti strukovne organizacije 

kao Hrvatska komora den-

talne medicine i Hrvatska 

liječnička komora, nemaju 

razvijene smjernice kako bi 

profesionalac trebao djelova-

ti na društvenim mrežama. 

Zdravstveni djelatnik može 

biti privatna osoba na druš-

tvenim mrežama uz sve ala-

te koje one nude - a to su za-

tvoreni profil, mala grupa 

ljudi i slično. Postoji puno 

otvorenih pitanja koja želi-

mo istražiti i nadamo se dati 

smjernice prema podacima 

koje ćemo dobiti.
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P
očetkom proljetnog se-

mestra zahuktat će se 

sezona sveučilišnog 

sporta na sveučilišti-

ma diljem Hrvatske. Uz lokal-

na natjecanja na svakom sve-

učilištu pojedinačno, čeka nas 

niz državnih i međunarodnih 

akademskih natjecanja.

Unisport Futsal liga zavr-

šila je s kvalifikacijama te 27. 

i 28. veljače, u trenutku izla-

ska ovoga broja Universitasa, 

kreće ligaški dio natjecanja. 

Najboljih osam visokoškol-

skih ustanova (sveučilišta 

iz Zagreba, Splita, Osijeka, 

VERN, TVZ i veleučilišta iz 

Šibenika, Vukovara i Slavon-

skog Broda) natjecat će se u 

jednokružnom ligaškom for-

matu, a četiri najbolje ekipe 

plasirat će se u završnicu.

Od ove godine je Hrvatski 

akademski sportski savez 

uveo neke promjene u sustav 

natjecanja pa ćemo tako pr-

vi put imati Unisport Play na-

tjecanje koje će se održati tije-

kom travnja, a uključivalo bi 

pet sportova: Futsal kup koji 

natjecateljski neće biti pove-

zan s Futsal ligom, te odboj-

ka, šah, stolni tenis i tenis. 

Nakon prvog kruga četiri 

najbolje muške i ženske eki-

pe plasirat će se na Unisport 

Finalse koji se tradicionalno 

održavaju zadnjeg vikenda u 

svibnju. Osim u spomenutim 

sportovima tamo nas očeku-

ju završnice u futsalu, košar-

ci i rukometu.

Neka natjecanja, poput 

plivanja, vaterpola i juda već 

su održana, a do kraja aka-

demske godine nas još oče-

kuju košarka 3x3, odbojka 

na pijesku, karate, badmin-

ton, atletika, kros, nogomet 

i UniFit.

U svibnju nas u Splitu tra-

dicionalno, prigodom blagda-

Ove godine će se prvi put održati 
Unisport Play, natjecanje koje uključuje 
pet sportova, no vrhunac godine svakako 
su 4. po redu Europske sveučilišne igre 
u portugalskoj Coimbri, jednom od 
najstarijih svjetskih sveučilišta

Kreće Unisport Play, 
vrhunac sezone Coimbra

Veslači će u Splitu održati tradiciju na blagdan svetog Dujma

Nakon uspješno organiziranih Europskih sveučilišnih igara u 
Zagrebu i Rijeci, sljedeće okupljanje najavljeno je u Coimbri

Kreće i završnica sveučilišnog prvenstva u futsalu
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na gradskog sveca zaštitnika, 

očekuje 17. izdanje međuna-

rodne veslačke regate Sveti 

Duje. Kako je već uobičaje-

no, uz slavne posade Oxfor-

da i Cambridgea na spinut-

skom pontonu i tamošnjem 

akvatoriju vesla “ukrstit” će 

još brojna druga sveučilišta 

iz cijele Europe. Tradiciju bi 

trebale održati i posade le-

gendi Oxforda, Cambridgea 

i Splita koje će se ogledati na 

“sprinterskoj” regati u split-

skoj gradskoj luci.

Ove godine EUSA (Eu-

ropska sveučilišna sportska 

federacija) kao svoj središ-

nji događaj organizira 4. po 

redu Europske sveučilišne 

igre u Coimbri u Portuga-

lu, na jednom od najstarijih 

sveučilišta na svijetu koje je 

uvršteno i na UNESCO-ovu 

listu svjetske baštine. Na toj 

manifestaciji sudjelovat će 

i hrvatski studenti, koji su 

svojim kolegama iz cijele Eu-

rope bili sjajni domaćini na 

trećim igrama koje su uzor-

no organizirala sveučilišta u 

Zagrebu i Rijeci. Studenti će 

se u Portugalu natjecati u 13 

sportova – badminton, košar-

ka, košarka 3x3, kajak i kanu, 

nogomet, futsal, rukomet, ju-

do, veslanje, ragbi 7, odbojka, 

tenis i stolni tenis. Sve infor-

macije dostupne su na mrež-

nim stranicama igara, na 

adresi www.eug2018.com.

Sredinom ljeta održat će 

se i Svjetsko sveučilišno pr-

venstvo u rukometu (WUC 

handball 2018) koje će se 

održati u Rijeci od 30. srpnja 

do 5. kolovoza. O tom natje-

canju koje okuplja nacional-

ne sveučilišne rukometne 

reprezentacije više možete 

pročitati na 27. stranici ovo-

ga broja Universitasa.
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SVEUČILIŠTE U SPLITU
SVEUČILIŠNI ODJEL ZA FORENZIČNE ZNANOSTI

raspisuje

NATJEČAJ
za izbor
1. Jednog izvršitelja (m/ž) u naslovno suradničko zvanje asi-
stent iz znanstvenog područja Tehničkih znanosti, znanstvenog polja 
Strojarstvo,
2. Jednog izvršitelja (m/ž) u naslovno nastavno zvanje pre-
davač iz znanstvenog područja Društvene znanosti, znan-
stvenog polja Edukacijsko-rehabilitacijske znanosti, grana 
Poremećaji u ponašanju na Katedri za biomedicinske znanosti 
u forenzici
Svi pristupnici moraju ispunjavati uvjete propisane odredbama Zako-
na o znanstvenoj djelatnosti i visokom obrazovanju (“Narodne novi-
ne”, broj 123/03, 198/03, 105/04, 174/04, 02/07, 46/07, 45/09, 
63/11, 94/13, 139/13, 101/14, 60/15), Pravilnika Sveučilišnog 
odjela za forenzične znanosti te Statuta Sveučilišta u Splitu.
Pristupnici na natječaj trebaju priložiti u tiskanom obliku:
- vlastoručno potpisanu prijavu uz naznaku za koju se točku prijav-
ljuju,
- životopis,
- preslik osobne iskaznice,
- preslik domovnice ili preslik potvrde o državljanstvu države članice 
EU,
- preslik diplome (ili druge potvrde) o odgovarajućoj stručnoj spremi, 
odnosno akademskom stupnju,
- uvjerenje nadležnog suda da se protiv podnositelja prijave ne vodi 
kazneni postupak (ne starije od 6 mjeseci),
- potvrdu o poznavanju hrvatskog jezika – C1 stupanj europske razi-
ne (za pristupnike iz država članica EU).
Pristupnici pod točkom 1. trebaju priložiti i dokaze o ispunjavanju 
posebnih kriterija utvrđenih „Tablicom bodovanja za prvi izbor surad-
nika“, a koja je objavljena na mrežnoj stranici Odjela (pod poglavljem 
Izbori u zvanja).
Pristupnici pod točkom 2. trebaju dostaviti dokaze o ispunjavanju 
nužnih uvjeta propisanih Odlukom Rektorskog zbora o nužnim 
uvjetima za ocjenu nastavne i stručne djelatnosti u postupku izbora 
u nastavna zvanja (NN 13/2012), prikaz nastavne i/ili stručne dje-
latnosti, popis radova i radove relavantne za izbor (u elektroničkom 
obliku) te dokaz o najmanje tri godine radnog iskustva u struci.
Na oglašeni natječaj mogu se, pod jednakim uvjetima, javiti osobe 
oba spola. Svu dokumentaciju potrebno je dostaviti u dva primjerka.
Prijave se predaju u roku od 30 dana od dana objave natječaja u 
„Narodnim novinama“ na adresu: Sveučilište u Splitu, Sveučilišni 
odjel za forenzične znanosti, Ruđera Boškovića 33, 21000 Split, s 
naznakom: „Natječaj za naslovna zvanja“.
Zakašnjele i nepotpune prijave neće se razmatrati.
O rezultatima natječaja kandidati/kandidatkinje će biti obaviješteni 
u roku od 15 dana od dana donošenja odluke o izboru.

SVEUČILIŠTE U ZAGREBU
Klasa: 112-01/18-01/09

Urbroj: 380-040/040-18-1
Zagreb, 30. siječnja 2018.

Na temelju članka 13. Statuta Sveučilišta u Zagrebu, 
raspisuje se javni

NATJEČAJ
za izbor:
Jednog (1) izvršitelja u znanstveno - nastavno zvanje i na radno mje-
sto docenta (m/ž) u znanstvenom području: humanističkih znanosti, 
znanstveno polje: filozofija, znanstvena grana: filozofska teologija u 
Sveučilišnom centru za protestantsku teologiju Matija Vlačić Ilirik, na 
neodređeno vrijeme, s punim radnim vremenom.
Prijava za natječaj mora sadržavati:
1. životopis (potpisan, najviše jedna kartica teksta)
2. presliku diplome o završenom studiju, stečenom akademskom 
stupnju, znanstvenom zvanju
3. prikaz znanstvene, nastavne i stručne djelatnosti
4. popis radova i separate radova relevantnih za izbor te podatke o 
znanstvenoj, nastavnoj i stručnoj djelatnosti
5. preslik domovnice ili dokaz o državljanstvu druge države, a strani 
državljani su dužni priložiti i dokaz o znanju hrvatskog jezika (na-
predna razina).
Pristupnici koji se javljaju na natječaj moraju ispunjavati uvjete propi-
sane Zakonom o znanstvenoj djelatnosti i visokom obrazovanju (NN 
123/03, 198/03, 105/04, 174/04, 2/07, 46/07, 45/09, 63/11, 
94/13, 139/13, 101/14 i 60/15).
Rok za podnošenje prijava je 30 dana od objave natječaja u „Narod-
nim novinama“.
Prijave na natječaj s traženom dokumentacijom poslati poštom na 
adresu: Sveučilište u Zagrebu, Trg Republike Hrvatske 14, 10000 Za-
greb, s naznakom Prijava na natječaj „Protestantska teologija“.
Potpuna prijava smatra se prijava koja sadrži sve podatke i priloge 
navedene u ovom natječaju. Pristupnikom prijavljenim na natječaj 
smatrat će se samo osoba koja podnese pravodobnu i potpunu prija-
vu sa svim prilozima te ispunjava formalne uvjete iz natječaja. Nepot-
pune i nepravodobno dostavljene prijave neće se razmatrati niti će 
se podnositelji nepotpunih prijava pozvati na dopunu prijave. Osobe 
koje podnesu nepotpune ili nepravodobno dostavljene prijave na 
natječaj te osobe koje ne ispunjavaju formalne uvjete iz natječaja ne 
smatraju se pristupnicima prijavljenim na natječaj niti će se obavje-
štavati o rezultatima natječaja.
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U 
Noći muzeja, koja je 

ove godine napunila 

13. rođendan, gotovo 

240 tisuća posjetitelja 

obišlo je hrvatske muzeje, 

arhive, knjižnice, udruge i 

druge institucije u 110 gradova 

i na više od 200 lokacija. 

Manifestacija je ove godine 

bila posvećena sportu, pa je 

tako bilo i na sastavnicama 

Sveučilišta u Zagrebu koje 

su se uključile u Noć muzeja: 

Akademiji likovnih umjetnosti, 

Fakultetu elektrotehnike i 

računarstva, Veterinarskom 

fakultetu te Konfucijevu 

institutu, a manifestaciju je 

otvorio student zagrebačkog 

FSB-a, gimnastičar Tin Srbić.

A k a d e m ij a  l i kov n i h 

umjetnosti otvorila je klase 

slikarskoga, grafičkoga i 

kiparskoga odsjeka akademije 

unutar kojih je prikazala 

grafičke radionice i radionice 

mal plastike i medaljerstva. 

Posjetitelji su mogli vidjeti 

i proces oblikovanja glava 

od gline koji su prezentirali 

studenti prve godine Kiparstva. 

Posjetitelji su mogli pogledati i 

prikaz povijesti sporta i igara 

kroz umjetnička razdoblja 

na prezentaciji “Sport i 

igra u 100 slika” koju su 

pripremili studenti Odsjeka za 

konzerviranje i restauriranje 

umjetnina s profesoricom 

Tajanom Vrhovec Škalamera.

Sport je igra
Veliko su zanimanje izazvale 

interaktivne radionice poput 

grafičkih radionica litografije, 

sitotiska i dubokoga tiska te 

Malog maratona crtanja na 

temu pokreta, dok je najveća 

gužva bila ispred Slikarskoga 

odsjeka gdje su studenti 

portretirali posjetitelje. 

Likovna radionica izrade 

maketa bila je namijenjena 

djeci osnov noškolskoga 

uzrasta. Radionicu je vodio 

Josip Drdić, student pete 

godine Nastavničkoga odsjeka 

koji je rekao da su razmišljali 

što sport predstavlja djeci, tj. 

kako ga ona doživljavaju, stoga 

su za temu radionice odabrali 

Napisala i sNimila  
TaTjana Klarić

Od slikarskog maratona preko 
PacMana do Brucea Leeja

NOĆ MUZEJA OVE JE GODINE I NA SASTAVNICAMA ZAGREBAČKOG SVEUČILIŠTA BILA POSVEĆENA SPORTU

dječje igralište iz mašte jer su 

shvatili da je sport za djecu 

zapravo igra. Posjetitelji su 

također mogli uz organizirano 

stručno vodstvo i saznati sve o 

osnutku, povijesti i djelovanju 

Akademije likovnih umjetnosti 

te pogledati izložbu Između 

tijela blago promjenjivo 

autorica Valerije Cerovec i 

Antonije Bačić.

Izložbom fotografija s 

tematikom razvoja sportskoga 

duha u Kini i videoprojekcijom 

kratkih dokumentarnih 

filmova o kineskoj sportskoj 

sceni, Konfucijev je institut 

p r e t v o r i o  p r e d v o r j e 

Studentskoga centra u malu 

Kinesku četvrt. Posjetitelji su 

se u velikom broju pridružili 

r a d i o n i c a m a  k i n e s k i h 

borilačkih vještina – taijija i 

wushua – a ljubitelji društvenih 

igara nisu propustili priliku 

zaigrati weiqi, misaonu igru 

staru 4000 godina o kojoj prvi 

zapisi potječu iz vremena 

Konfucija. U drevnoj Kini 

weiqi je smatran jednom od 

četiriju umjetnosti koje su 

bile obavezne da bi se čovjek 

smatrao civi l iziranim i 

obrazovanim, a Konfucije je 

pred smrt rekao da mu je žao 

što nije više vremena posvetio 

igranju ove igre. Ona je i danas 

cijenjena kao obrazovni alat 

u svim azijskim kulturama, 

a u ostatku svijeta se sve više 

izučava kao oblik misaonoga 

sporta. Kineska sportska večer 

završila je projekcijom filma “U 

zmajevu gnijezdu”.

Informatička arheologija
Na interaktivnoj izložbi 

FER-a posjetitelji su mogli 

vidjeti i isprobati stara 

mehanička i elektronička 

računala, kalkulatore i igraće 

konzole te moderne instalacije 

nadahnute starim računalima 

i igrama. Ova je izložba 

pokazala da popularnost 

legendarnih računalih igara 

kao što su Pong, Pac-man, 

Space Invaders, Tetris, Mario 

Kart ili Arcade Volleyball, ne 

jenjava te su mnoge prisutne 

vratile u mladost i djetinjstvo. 

Osim u igranju navedenih 

igara, zainteresirani su se 

mogli okušati u potapanju 

brodova na dva umrežena 

ZX Spectruma, dok je za one 

mlađe pripremljena verzija 

igre Angry Birds. Povratak 

u računalnu prošlost bio 

je upotpunjen glazbenim 

programom uz zvukove retro 

računalnih igara i demo 

programa.

Veterinarski je fakultet 

ove godine otvorio svoja vrata 

svojih prostora i muzejskih 

građa, ne samo ljudima, već i 

četveronožnim posjetiteljima. 

Budući da nisu samo ljudi 

ti koji se bave sportom, na 

travnatom prostoru fakulteta, 

unutar kolonada, prigodno 

o p r e m lj e n i m  t u n el o m , 

zaprekama, klackalicom 

i  d r u g om opr emom z a 

interaktivni trening pasa, Klub 

za obuku sportskih i službenih 

pasa Zagreb posjetiteljima 

je demonstrirao kinološke 

spor tove,  ag i l ity,  ra l ly 

obedience, nosework i trikove.

Vlasnici su s ljubimcima 

m o g l i  o b i ć i  i z l o ž b u  o 

nastavnicima Fakulteta 

koji su, osim vrhunskih 

znanstvenika i stručnjaka, bili 

i vrhunski sportaši te su mogli 

saznati mnoge zanimljive 

i n for macije o nji hov i m 

pa r a lel n i m k a r ijer a m a 

sportaša i znanstvenika. Moglo 

se vidjeti i pehare, medalje, 

priznanja, plakete i povelje 

koje su sportaši i sportski 

timovi VEF-a, uključujući i 

studente, osvojili na raznim 

natjecanjima.

Svoja su vrata otvorila 

i četiri fakultetska zavoda 

koja su javnosti pokazala 

vrijedne zbirke prikupljane 

kroz povijest fakulteta i u 

znanstvenoistraživačkim 

aktivnostima. Najveći su 

interes izazvali kosturi 

leoparda, afričkoga noja, 

glavate morske kornjače i 

žirafe, kao i dijelovi tijela 

pojedinih životinja, poput 

lubanje bijeloga nosoroga i 

velikoga sjevernoga kita. Iako 

vjerujemo da je upravo ovaj 

dio izložbe bio najzanimljiviji 

i prisutnim ljubimcima, s 

Fakulteta su poručili da ni 

jedna kost nije ukradena i da 

ni jedan eksponat nije oštećen 

te su pohvalili posjetitelje i 

ljubimce na vrlo uzornom 

ponašanju.


